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Σάββατο 19 ∆εκεµβρίου 1998

Αθήνα, σήµερα στις 19 ∆εκεµβρίου 1998, ηµέρα Σάββατο και ώρα
18.12', συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτηρίου
η Βουλή σε ολοµέλεια, για να συνεδριάσει υπό την προεδρία του
Προέδρου αυτής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.
Θα ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Βουλευτής ∆ράµας κ.
Κωνσταντίνος Ευµοιρίδης µε την από 18.12.1998 επιστολή του
προς τον Πρόεδρο της Βουλής υπέβαλε την παραίτησή του από το
αξίωµα του Βουλευτή.
Η επιστολή του κ. Ευµοιρίδη έχει ως εξής:
"Κύριε Πρόεδρε,
Παρακαλώ δεχθείτε την παραίτησή µου από τη θέση του
Βουλευτού.
Με την ευκαιρία της παραίτησής µου θεωρώ δικαίωµα, καθήκον και
υποχρέωση να εκφράσω τις ευχαριστίες µου προς όλους τους
συναδέλφους µου στη Βουλή για την πολυετή άψογη συµπεριφορά
και συνεργασία. Σε σας δε την απεριόριστη εκτίµησή µου για τους
αγώνες σας για την αναβάθµιση του Κοινοβουλίου, την προστασία
του πολιτικού κόσµου και την αποκατάσταση της αξιοπιστίας των
πολιτικών, που τόσο βάναυσα αντιµετωπίζονται από τα Μ.Μ.Ε,
χωρίς βέβαια να αποποιούµαι και το µερίδιο ευθύνης µας για τη
συνολικά άσχηµη εικόνα µας.

Μετά τιµής
Κων. Γ. Ευµοιρίδης"

 (Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ: Συµφωνούµε ιδιαίτερα µε το δεύτερο
σκέλος της επιστολής.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Για λόγους ευνόητους
δεν το διάβασα ευκρινώς, αλλά βλέπω ότι το ακούσατε.
Μετά την υποβληθείσα παραίτηση του συναδέλφου κ.
Κωνσταντίνου Ευµοιρίδη, θα ορκιστεί ο πρώτος αναπληρωµατικός
Βουλευτής ∆ράµας και παλαιός επίσης συνάδελφος, αν και πολύ
νέος στην ηλικία, κ. Θεόδωρος ∆αµιανός.
Καλείται ο Βουλευτής κ. Θεόδωρος ∆αµιανός να προσέλθει και να
δώσει το νενοµισµένο όρκο ενώπιον του εκπροσώπου της
Εκκλησίας.
(Στο σηµείο αυτό προσέρχεται ο Βουλευτής κ. Θεόδωρος ∆αµιανός
και δίνει τον παρακάτω όρκο:
"Ορκίζοµαι στο όνοµα της Αγίας και Οµοούσιας και Αδιαίρετης
Τριάδας να είµαι πιστός στην πατρίδα και το δηµοκρατικό
πολίτευµα, να υπακούω στο Σύνταγµα και τους νόµους και να
εκπληρώνω ευσυνείδητα τα καθήκοντά µου.").
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): 'Αξιος, άξιος.
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 'Αξιος, άξιος.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Συγχαρητήρια και καλή
θητεία σας ευχόµαστε.
Κύριοι συνάδελφοι, αν και δεν θα είµαι απολύτως µέσα στον
Κανονισµό, πρέπει µε την ευκαιρία της ορκωµοσίας του
συναδέλφου κ. ∆αµιανού να πω το εξής: Ο λαός µας
καταδηµαγωγούµενος πιστεύει ότι άπαξ και εισέλθει κάποιος στη
Βουλή -και δεν εισέρχεται αυθαιρέτως, εισέρχεται µε την ψήφο του
λαού- εξασφαλίζει τουλάχιστον σύνταξη εφ'όρου ζωής, αν πάψει να
είναι Βουλευτής.
Η ισχύουσα νοµοθεσία ορίζει ότι πρέπει να συµπληρώσει κανείς το
55ο έτος της ηλικίας, για όσους υπήρξαν Βουλευτές, κατά τον
καθορισµό αυτού του ορίου. Για όσους δεν υπήρξαν τότε Βουλευτές
το 60ο έτος της ηλικίας τους.
Πρέπει να πω µε την ευκαιρία αυτή στο Σώµα -νοµίζω ότι αυτήν τη
στιγµή µας παρακολουθεί και από την τηλεόραση αρκετός κόσµος,
αξίζει να το πληροφορηθεί- ότι περί τους δεκαπέντε εκλεκτούς του
ελληνικού λαού, µεταξύ των οποίων και ο κ. ∆αµιανός -αρκετοί εκ
των οποίων είχαν διατελέσει και επανειληµµένως Υπουργοί- δεν
είχαν συµπληρώσει είτε το εξηκοστό ή το πεντηκοστό πέµπτο έτος
της ηλικίας τους, γιατί είχαν εισέλθει και νέοι στη Βουλή. 'Ενας εξ
αυτών είχε δεκαοκτώ χρόνια συνεχή βουλευτική θητεία -που
σηµαίνει ότι και επαγγελµατικά θα διέπρεπε- και είχε την
εµπιστοσύνη του λαού. Και βρέθηκε µε τις τελευταίες εκλογές, όταν
δεν εξελέγη, ανενεργός ζωτικώς και µη έχοντας συµπληρώσει το
όριο αυτό της ηλικίας, χωρίς κανένα πόρο ζωής. Του εδόθη από το
Υπουργείο Υγείας και Πρόνοιας, µε βάση µια παλαιότερη απόφαση
του πρώην Υπουργού κ. Μαγκάκη, ένα οικογενειακό βιβλιάριο που
δίδεται σε αυτούς που δεν έχουν κανένα πόρο ζωής, προκειµένου
να έχει για την οικογένειά του τη στοιχειώδη φαρµακευτική και
νοσοκοµειακή περίθαλψη, που σε µια σύγχρονη δηµοκρατία πρέπει
να εξασφαλίζεται για κάθε πολίτη.
Με την ευκαιρία αυτή, όπως το θυµήθηκα, είχα χρέος να πω αυτό
το περιστατικό.
Πρέπει ο πολιτικός κόσµος να σπάσει το τείχος σιωπής για ό,τι είναι
θετικό, διότι ο πολιτικός κόσµος µε τα σφάλµατά του, µε τις
διχόνοιές του µε τα προβλήµατά του- µε το λαό δηµιούργησε ό,τι
υπάρχει σ' αυτόν τον τόπο. Ο λαός και οι εκπρόσωποί του. Καµιά
άλλη δύναµη στη δηµοκρατία δεν δηµιουργεί παρά ο λαός µε
αυτούς που µε την ψήφο του αναδεικνύει στα αξιώµατα της
πολιτείας.
Πρέπει, λοιπόν, ο πολιτικός κόσµος να αγωνιστεί, όχι για τον εαυτό
του, αλλά για τον τόπο αυτό και τη δηµοκρατία και πρέπει να
σπάσει το τείχος σιωπής που όπως τα τείχη του ποιητή
ανεπαισθήτως τον κλείνουν από εκείνους των οποίων είναι η
προέκταση σε αυτήν την αίθουσα, το λαό, τους πολίτες.
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Βεβαίως, πρέπει να φροντίσει να περιορίσει ό,τι αρνητικό
αξιοποιείται ή και µεγιστοποιείται προκειµένου να απαξιώνεται το
σύνολο της πολιτικής ζωής και το σύνολο του πολιτικού κόσµου.
Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφορές
προς το Σώµα.
(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον κ. Θεόδωρο Σκρέκα,
Βουλευτή Τρικάλων, τα ακόλουθα:
"Α' ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ
1) Οι Βουλευτές κύριοι ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΣ και
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ο
Αναγκαστικός ∆ασικός Συνεταιρισµός Ελληνικών Εύβοιας ζητεί την
αύξηση των ηµεροµισθίων για τους εργασθέντες στα συνεργεία
καταπολέµησης του δάκου το έτος 1998.
2) Οι Βουλευτές κύριοι ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ και ΑΧΙΛΛΕΑΣ
ΚΑΝΤΑΡΤΖΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος
Εκπαιδευτικών Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης Νοµού Μαγνησίας
"Ρήγας Βελεστινλής" ζητεί την επίλυση του στεγαστικού
προβλήµατος των σχολείων του Νοµού Μαγνησίας.
3) Οι Βουλευτές κύριοι ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΑΓΓΙΝΑΣ και ΝΙΚΟΛΑΟΣ
ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία η Χριστιανική
'Ενωσις Αγρινίου "Γηροκοµείον" ζητεί να καταργηθεί ο φόρος της
µεγάλης ακίνητης περιουσίας για τα ιδρύµατα και σωµατεία µη
κερδοσκοπικού χαρακτήρα.
4) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΑΡΡΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Κοινότητα Μαγαρικαρίου Ηρακλείου ζητεί
χρηµατική ενίσχυση για τη φιλοτέχνηση και τοποθέτηση στην
κεντρική της πλατεία αδριάντα αγωνιστού της Εθνικής Αντίστασης.
5) Οι Βουλευτές κύριοι ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ και ΝΙΚΟΛΑΟΣ
ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία το Ειδικό
Σχολείο Αλµυρού Μαγνησίας ζητεί να του χορηγηθούν εποπτικά
µέσα διδασκαλίας.
6) Ο Βουλευτής Εύβοιας κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας που αφορά στη δυσλειτουργία
της Σχολής του ΟΑΕ∆ στο Βασιλικό Χαλκίδας.
7) Ο Βουλευτής Εύβοιας κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας σχετικά µε την ολιγωρία της
ιατρικής περίθαλψης της νήσου Σκύρου.
8) Ο Βουλευτής Αθηνών κ. ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ κατέθεσε αναφορά
µε την οποία ο Σύνδεσµος τέως Γενικών ∆/ντων και Αναπληρωτών
Γεν. ∆/ντων των Υπουργείων και της Βουλής ζητεί την τροποποίηση
της περίπτωσης α' της παρ 6 του άρθρου 4 του Ν. 2592/98.
9) Ο Βουλευτής Αιτωλ/νίας κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΡΟΚΟΦΥΛΛΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Χριστιανική 'Ενωσις Αγρινίου
"ΓΗΡΟΚΟΜΕΙΟΝ" ζητεί να καταργηθεί ο φόρος µεγάλης ακίνητης
περιουσίας για τα ιδρύµατα και σωµατεία µη κερδοσκοπικού
χαρακτήρα.
10) Ο Βουλευτής Βοιωτίας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΜΠΑΡ∆ΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το Εργατοϋπαλληλικό Κέντρο Θήβας
καταγγέλλει τις επιχειρήσεις "ΒΑΣΙΛΕΙΑ∆Η" οι οποίες προχώρησαν
σε απολύσεις όλων των εργαζοµένων της εταιρείας
"Σ.ΜΙΧΑΗΛΙ∆ΗΣ Α.Ε.".
11) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ
ΦΡΑΓΚΙΑ∆ΟΥΛΑΚΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία το
Παράρτηµα Ηρακλείου του Λυκείου των Ελληνίδων ζητεί να του
χορηγηθεί έκπτωση στα τέλη διανοµής της εφηµερίδας που εκδίδει
και διανέµεται δωρεάν.
12) Η Βουλευτής Πέλλας κ. ΠΑΡΘΕΝΑ ΦΟΥΝΤΟΥΚΙ∆ΟΥ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Κοινότητα Καλής του Νοµού Πέλλας ζητεί
τη διόρθωση των καταστάσεων βεβαίωσης εισφορών του έτους

1998.
13) Η Βουλευτής Πέλλας κ. ΠΑΡΘΕΝΑ ΦΟΥΝΤΟΥΚΙ∆ΟΥ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Επιτροπή Αγώνα για τα Ηπειρωτικά
Κληροδοτήµατα ζητεί για την πόλη των Ιωαννίνων να ισχύσει το
νόµιµο καθεστώς των κληροδοτηµάτων.
14) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΑΡΡΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο κ. Μ.Καρχιµάκης πρ. Βουλευτής Λασιθίου,
ζητεί να χορηγηθούν 6 οχήµατα τύπου τζιπ από το Υπ. Εθν.
'Αµυνας στο Νοµό Λασιθίου.
15) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΑΡΡΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο κ. Μ.Καρχιµάκης πρ. Βουλευτής Λασιθίου,
ζητεί να εγκριθεί η πίστωση για την κατασκευή του αρδευτικού
έργου Ζάρκου.
Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ
1. Στην µε αριθµό 1966/3-9-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
87/23-10-98 έγγραφο από τον Υπουργό Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση στην ερώτηση 1966/3-9-98 που κατέθεσε στη Βουλή
ο Βουλευτής κ. Σταύρος ∆ήµας, παρακαλούµε να πληροφορήσετε
τον κ. Βουλευτή σύµφωνα µε τα στοιχεία της ∆/νσης Ελέγχου
Συντήρησης 'Εργων (∆ΕΣΕ) της Περιφέρειας Κεντρικής Μακεδονίας
ότι στον προγραµµατισµό της ∆ΕΣΕ για το έτος 1998 προβλέφθηκε
δαπάνη 60.000.000 δραχµών για την κυκλοφοριακή διαµόρφωση
του κόµβου στη συµβολή της οδού προς το Πλατύ µε την ΠΕΟ
Θεσσαλονίκης - Αλεξάνδρειας - Κατερίνης καθώς και δαπάνη
20.000.000 δραχµών για τον ηλεκτροφωτισµό του κόµβου.
Για την διαµόρφωση του ως άνω κόµβου συνετάγη σχετική µελέτη
από την ∆ΕΣΕ η οποία και εγκρίθηκε.
Για την υλοποίηση του ηλεκτροφωτισµού απαιτείται η εκτέλεση των
έργασιών διαµόρφωσης του κόµβου, κατά συνέπεια απαιτείται η
έγκριση της δαπάνης των 60.000.000 δρχ.

Ο Υπουργός
ΚΩΣΤΑΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ"

2. Στην µε αριθµό 1974/3-9-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
89/23-10-98 έγγραφο από τον Υπουργό Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 1974/3-9-98 που κατέθεσαν στη
Βουλή, οι Βουλευτές κύριοι Στρατής Κόρακας και Μπάµπης
Αγγουράκης, παρακαλούµε να πληροφορήσετε τους κ.κ. Βουλευτές
ότι το θέµα που θίγεται στην ερώτηση είναι αρµοδιότητας της
Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης Λασιθίου και κατ' επέκταση του
Υπουργείου Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης
το οποίο είναι συναποδέκτης της ερώτησης.

Ο Υπουργός
ΚΩΣΤΑΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ"

3. Στην µε αριθµό 2082/70/8-9-98 ερώτηση και ΑΚΕ δόθηκε µε το
υπ' αριθµ. 96/23-10-98 έγγραφο από τον Υπουργό Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης και ΑΚΕ 2082/70/8-9-98 που κατέθεσε
στη Βουλή, ο Βουλευτής κ. Γιώργος Καλαντζής, παρακαλούµε να
πληροφορήσετε τον κ. Βουλευτή σε θέµατα της αρµοδιότητάς µας
και σύµφωνα µε τα στοιχεία της ∆/νσης Λιµενικών 'Εργων και έργων
Αεροδροµίων (∆4) τα εξής:
Το έργο βρίσκεται στη φάση έγκρισης της ανασυνταχθείσας -µε
βάση τα αποτελέσµατα προσφάτων θαλασσίων δειγµατοληπτικών
γεωτρήσεων-  Οριστικής  µελέτης  και  των  Τευχών
∆ηµοπράτησης των έργων Α' Φάσης του λιµανιού Νέας
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Καρβάλης Καβάλας, προϋπολογισµού 4,8 δις δρχ.
Θ' ακολουθήσει η δηµοπράτηση των έργων, που θα
χρηµατοδοτηθούν από το Π.∆.Ε.
Η αρµόδια ∆/νση, θα εξετάσει τη δυνατότητα ένταξης της Οριστικής
µελέτης των έργων της Β' Φάσεως στο Πρόγραµµα 1999, ώστε
µετά την εκπόνησή της, να είναι δυνατή η χρηµατοδότηση του
έργου είτε από το Π∆Ε, είτε από κάποιο Κοινοτικό Πρόγραµµα.

Ο Υπουργός
ΚΩΣΤΑΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ"

4. Στην µε αριθµό 2087/72/8-9-98 ερώτηση και ΑΚΕ δόθηκε µε το
υπ' αριθµ. 18402/26-10-98 έγγραφο από την Υπουργό Ανάπτυξης η
ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην 2087/72/8-9-98 ερώτηση και ΑΚΕ που
κατατέθηκε στην Βουλή των Ελλήνων από το Βουλευτή κ. Α.
Κονταξή σας γνωστοποιούµε τα εξής:
1. Η υπηρεσιακή εξέλιξη του κ. Κωνσταντίνου Καραµπίνα του
Ιωάννη µισθωτού της ∆ΕΗ είναι ανεξάρτητη από τυχόν
πανεπιστηµιακές σπουδές του παρά το γεγονός ότι στην υπηρεσία
του υπεβλήθη την 20-1-1998 πιστοποιητικό πτυχίου του
Πανεπιστηµίου της Μεσσίνα Ιταλίας σε επίσηµη µετάφραση, για το
οποίο όµως δεν προσκοµίσθηκε η απαιτούµενη από το ν. 741/77
βεβαίωση του ∆ΙΚΑΤΣΑ. Χωρίς την εν λόγω βεβαίωση περί
ισοτιµίας από το ∆ΙΚΑΤΣΑ, ο παραπάνω τίτλος σπουδών ούτε
ελήφθη ούτε θα µπορούσε να ληφθεί υπόψη από την Επιχείρηση
για οποιαδήποτε υπηρεσιακή του µεταβολή.
Περαιτέρω σας γνωρίζουµε ότι στο πρώτο εδάφιο της παρ. 1 του
άρθρου 16 ν. 1599/1986 ρητώς ορίζεται ότι "Κάθε πολίτης, µε τις
επιφυλάξεις των διατάξεων της παρ. 3, έχει δικαίωµα να λαµβάνει
γνώση των διοικητικών εγγράφων, εκτός από εκείνα που
αναφέρονται στην ιδιωτική ή οικογενειακή ζωή τρίτων."
Εποµένως ο κ. Κ. Καραµπίνας είναι ο µόνος αρµόδιος να χορηγήσει
έγγραφα που δεν σχετίζονται µε την ∆ηµόσια Eπιχείρηση
Ηλεκτρισµού αλλά µε την ελεύθερη ανάπτυξη της προσωπικότητάς
του (άρθρο 5 παρ. 1 του Συντάγµατος).
2. 'Οπως προκύπτει από τα στοιχεία της υπηρεσίας του ο κ. Κ.
Καραµπίνας δεν έχει λάβει εκπαιδευτικές άδειες. Η υπηρεσιακή του
εξέλιξη όπως προαναφέρθηκε, δεν βασίσθηκε στις τυχόν σπουδές
του ανωτάτης εκπαιδεύσεως. Προσελήφθη την 20-8-1970 ως
Καταµετρητής - Εισπράκτορας κατετάγη οριστικά στο τακτικό
προσωπικό της ∆ΕΗ την 22-4-72 στο µισθολογικό κλιµάκιο 12 και
έλαβε ανά τριετία µισθολογικές προαγωγές. Από 1-1-91 η
ειδικότητά του έγινε ∆Ο2/Α (∆ιοικητικοοικονοµικός απόφοιτος
εξαταξίου Γυµνασίου ή Λυκείου). Η µισθολογική του κατάταξη την
23-12-1992 στο µ.κ Τ της κατηγορίας Γ "Στελέχη Γενικών θέσεων"
βασίσθηκε στην προηγούµενη θητεία του ως Προέδρου του ∆.Σ.
του Οργανισµού Εργατικής Εστίας (από 12-9-1990 έως 23-12-
1992) σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 47 ν. 1469/84 σε
συνδυασµό µε το άρθρο 39 ΚΚΠ/∆ΕΗ.
3. Η απασχόληση του στη ∆ΕΗ ήταν από 10-8-1990 στη Γενική
Επιθεώρηση, εκτός του διαστήµατος που είχε ορισθεί πρόεδρος του
∆.Σ. στον Οργανισµό Εργατικής Εστίας (1990-1992 και 1993,
ώσπου παραιτήθηκε λόγω εκλογής του ως βουλευτή, την 23-9-96.
Επανήλθε στη ∆ΕΗ την 9-1-1998 λόγω απώλειας της βουλευτικής
του ιδιότητας (ΑΕ∆ 91/97) και έκτοτε απασχολείται στο Γραφείο
Βοηθού Γενικού ∆ιευθυντή Ορυχείων, ως Επιτελικό Στέλεχος
επιπέδου Βοηθού ∆ιευθυντή Βασικού Οργανικού Κλιµακίου, µε
αντικείµενο τη µελέτη των συνθηκών εργασίας στα ορυχεία
Μεγαλόπολης, Πτολεµαϊδας, Αµύνταιου και Φλώρινας.

Η Υπουργός
ΒΑΣΩ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"

5. Στην µε αριθµό 2088/74/9-9-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
5058Β/28-9-98 έγγραφο από τον Υπουργό Περιβάλλοντος,

Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση και ΑΚΕ µε αριθµό 2088/74 που
κατατέθηκε στις 9-9-98 από το Βουλευτή κ. Λεωνίδα Κουρή και για
πληρέστερη ενηµέρωσή σας σχετικά µε το θέµα επισυνάπτουµε
αντίγραφο της συνέντευξης τύπου (3/6/98) στην οποία αναφέρονται
αναλυτικά οι δράσεις που σχεδιάζει, προωθεί και υλοποιεί το
ΥΠΕΧΩ∆Ε, στο πλαίσιο του προγράµµατος ΚΑΘΑΡΕΣ ΑΚΤΕΣ.
Επισηµαίνεται, ότι η ευθύνη σύνταξης των σχετικών µελετών και της
δηµοπράτησης των έργων ανήκει αποκλειστικά στις Νοµαρχιακές
Αυτοδιοικήσεις, (σχετικό το αρ. πρωτ. 91931/2406/26-6-98 έγγραφο
Γενικού Γραµµατέα ΥΠΕΧΩ∆Ε, φωτοαντίγραφο του οποίου επίσης
επισυνάπτεται), οι οποίες και έχουν τα σχετικά στοιχεία.

Ο Υπουργός
Κ. ΛΑΛΙΩΤΗΣ"

6. Στην µε αριθµό 2364/16-9-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
17020/20-10-98 έγγραφο από την Υπουργό Ανάπτυξης η ακόλουθη
απάντηση:
"Σε απάντηση της 2364/16-9-98 ερώτησης του Βουλευτή κ. Θανάση
Νάκου, που κατέθεσε στη Βουλή των Ελλήνων, σας πληροφορούµε
τα εξής:
1. Η Γερµανική Εταιρεία PLE είναι ο Project Manager του έργου του
Ελληνικού Συστήµατος Φυσικού Αερίου, η οποία έχει αναλάβει τη
διοίκηση και διαχείριση του έργου, σύµφωνα µε το άρθρο 28 του Ν.
2115/93, όπως αυτό τροποποιήθηκε µε την παρ. 6 του άρθρου 7
του Ν. 2364/95 και ισχύει σήµερα. Τον Ιανουάριο το υ 1998, η εν
λόγω Εταιρεία εισηγήθηκε την απευθείας ανάθεση της µελέτης -
προµήθειας- εγκατάστασης της µονάδας αφύγρανσης φυσικού
αερίου στην Κοινοπραξία Ελληνική ∆υναµική -Penspen - Latoka. H
PLE παρουσίασε συγκριτικά στοιχεία διαφόρων εναλλακτικών
λύσεων και κατέληξε στην πρότασή της µε βάση δύο παράγοντες:
α. Το χρονοδιάγραµµα υλοποίησης. Το πρόβληµα της ποιότητας
του εισαγόµενου Φυσικού Αερίου σε ότι αφορά την περιεχόµενη
υγρασία ήταν - και είναι - οξύ και η ανάγκη επίλυσής του επείγουσα.
Είναι προφανές ότι µε την απευθείας ανάθεση, στα πλαίσια της
υφισταµένης ακόµη σύµβασης µε την Κοινοπραξίας (Αλλαγή
Εργασίας), θα εξοικονοµείτο χρόνος µε την αποφυγή των
χρονοβόρων διαδικασιών ενός διαγωνισµού.
β. Την εµπειρία και γνώση του θέµατος. Η Κοινοπραξία Ελληνική
∆υναµική - Penspen - Latoka ήταν ο Ανάδοχος της εργολαβίας του
Μετρητικού Σταθµού Συνόρων στην οποία προβλεπόταν από την
αρχή (βάσει του διαγωνισµού) και η τοποθέτηση µονάδας
αφύγρανσης. Η κατασκευή της µονάδας αυτής αφαιρέθηκε από την
αρχική εργολαβία διότι η Ρωσική πλευρά (προµηθεύτρια Φ.Α.) είχε
διαβεβαιώσει τη ∆ΕΠΑ ότι η ποιότητα του Φ.Α. ήταν πολύ καλή και
έτσι δεν χρειαζόταν η προµήθεια µονάδων αφύγρανσης.
Η κατασκευή των µονάδων αυτών παρέµεινε ως δικαίωµα της
∆ΕΠΑ (option) στην αρχική εργολαβία, γιατί η Εταιρεία ήθελε να
διαπιστώσει πρώτα την ποιότητα του Φ.Α. και µετά να λάβει τις
σχετικές αποφάσεις.
Θεωρήθηκε λοιπόν, εύλογα, ότι η Κοινοπραξία αυτή είχε την
καλύτερη γνώση των υφιστάµενων συνθηκών και κατά συνέπεια τη
µεγαλύτερη ικανότητα για τη διασύνδεση της νέας µονάδας.
Το ∆ιοικητικό Συµβούλιο της ∆ΕΠΑ, στη συνεδρίαση της 23-2-98,
προτάσσοντας το κριτήριο της απόλυτης διαφάνειας, αλλά και
εκτιµώντας ότι σε συνθήκες ανταγωνισµού θα µπορούσε να
επιτευχθεί τίµηµα µικρότερο από την προσφορά της Κοινοπραξίας,
αποφάσισε τη διενέργεια ∆ιεθνούς ∆ιαγωνισµού µε το σύστηµα της
κλειστής διαδικασίας και µε δηµοσίευση γενικής προκήρυξης στην
Εφηµερίδα των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων.
'Οσον  αφορά  τον  προϋπολογισµό  του  'Εργου  πρέπει  να
σηµειωθεί  ότι  το  ποσό  των  1,8  δισ.  δρχ.  που  περιλαµβανόταν
στην  εισήγηση  της  PLE,  προέκυψε  από  αναθεωρηµένη
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προσφορά της Κοινοπραξίας Ελληνική ∆υναµική - Penspen -
Latoka και ήταν σε απόλυτη συµφωνία - τηρουµένων των
αναλογιών - µε την τιµή της µονάδας αφύγρανσης που
περιλαµβάνεται στη σύµβαση της Κοινοπραξίας για την κατασκευή
του Μετρητικού Σταθµού Συνόρων σαν προαιρετική (optional). Το
∆ιοικητικό Συµβούλιο έκρινε ότι, υπό συνθήκες ανταγωνισµού, θα
ήταν δυνατόν το τίµηµα να είνµαι της τάξεως του 1,6 δισ. δρχ..
2. Στα πλαίσια της απόφασης του ∆ιοικητικού Συµβουλίου της
∆ΕΠΑ υπήρξε ανάγκη να ετοιµασθούν τα σχετικά τεύχη
διαγωνισµού σε πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα. Για το σκοπό
αυτό ζητήθηκε, µέσω της PLE, από την Ελληνική Εταιρεία
ΑΣΠΡΟΦΟΣ (η οποία είναι Επιχείρηση του ευρύτερου δηµοσίου
τοµέα) να ετοιµάσει τα τεύχη του διαγωνισµού,
συµπεριλαµβανοµένου και του βασικού σχεδιασµού της µονάδας
αφύγρανσης, σε χρονικό διάστηµα που δεν θα υπερέβαινε τον ένα
(1) µήνα. Η ΑΣΠΡΟΦΟΣ δήλωσε αδυναµία να ανταποκριθεί σε
διάστηµα µικρότερο των 3 µηνών και κατόπιν αυτού διερευνήθηκε η
δυνατότητα να ετοιµασθούν τα τεύχη διαγωνισµού από την Εταιρεία
Penspen, η οποία αφενός µεν έχει διεθνώς αναγνωρισµένη
ικανότητα σε παρόµοιες υπηρεσίες και αφετέρου είναι απόλυτα
ενηµερωµένη για τις υφιστάµενες εγκαταστάσεις του Μετρητικού
Σταθµού Συνόρων. Η Penspen δέχθηκε να αναλάβει την
προετοιµασία των τευχών και το βασικό σχεδιασµό της µονάδας
µέσα σε διάστηµα ενός (1) µηνός καθώς επίσης και την αξιολόγηση
των τεχνικών προσφορών. Απαραίτητη προϋπόθεση για την
ανάθεση αυτών των υπηρεσιών στην Penspen ήταν ο αποκλεισµός
της από τα περαιτέρω στάδια του διαγωνισµού στον οποίο αυτή
είχε εκδηλώσει ενδιαφέρον. Ο όρος αυτός έγινε δεκτός από την
Penspen.
Στις υπηρεσίες της Penspen δεν περιλαµβανόταν η κατάρτιση των
κριτηρίων αξιολόγησης, αλλά µόνο ο τρόπος βαθµολόγησής του.
Στο διαγωνισµό ακολουθήθηκαν τα γενικά κριτήρια αξιολόγησης
που προδιαγράφονται στη σχετική διαδικασία της PLE, όπως αυτά
εξειδικεύθηκαν κατά το διαγωνισµό για το Μετρητικό Σταθµό
Συνόρων.
Mετά την απόφαση της ανάθεσης ετοιµασίας των τευχών στην
Penspen (µε τον ταυτόχρονο αποκλεισµό της από τον διαγωνισµό)
δεν ήταν δυνατόν να αποκλεισθούν όλες οι Εταιρείες µε τις οποίες
είχε τυχόν συνεργασθεί η Penspen στο παρελθόν. Η Penspen είχε
περιστασιακή συνεργασία, εκτός της Latoka και µε µέλη δύο ακόµη
κοινοπραξιών από τις πέντε (5) συνολικά που υπέβαλαν προσφορά
και αξιολογήθηκαν. 'Αλλωστε, το περιστασιακό της συνεργασίας µε
την Latoka αποδεικνύεται από το γεγονός ότι κατά την πρώτη φάση
του διαγωνισµού οι δύο Εταιρείες Latoka & Penspen, υπέβαλαν
εκδήλωση ενδιαφέροντος σε ξεχωριστά σχήµατα.
3. Ο παραπάνω διαγωνισµός βρίσκεται σε εξέλιξη. Μόνο δύο από
τις υποβληθείσες προσφορές κρίθηκαν τεχνικά αποδεκτές από την
Penspen, µε βάση τα κριτήρια αξιολόγησης που η ίδια είχε
καταρτίσει και τις βαθµολογίες που είχαν εξ' αρχής τεθεί. Ωστόσο η
τελική εισήγηση θα γίνει από την αρµόδια Επιτροπή ∆ιαγωνισµού
µετά το άνοιγµα των οικονοµικών τεχνικά αποδεκτών προσφορών.
Την τελική απόφαση θα πάρει το ∆ιοικητικό Συµβούλιο της ∆ΕΠΑ
µετά την εξέταση των ενδεχοµένων ενστάσεων και την εισήγηση
του Project Manager του έργου του PLE.

Η Υπουργός
ΒΑΣΩ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"

7. Στην µε αριθµό 2531/126/24-9-98 ερώτηση δόθηκε µε το
υπ'αριθµ. 75/20-10-98 έγγραφο από τον Υπουργό Πoλιτισµού η
ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην 2531/126/24.9.1998 ερώτηση και αίτηση
κατάθεσης εγγράφων των Βουλευτών κυρίων Σπύρου ∆ανέλλη και
Πέτρου Κουναλάκη, σας γνωρίζουµε τα εξής:
Η επιλογή της θέσης για την ίδρυση νέων φυλακών στη Συλίµνα
Αρκαδίας δεν δηµιουργεί κανένα πρόβληµα από πλευράς ΥΠ.ΠΟ.
Κλιµάκιο του ΚΑΣ που µετέβη επί τόπου διεπίστωσε ότι δεν

υπάρχει άµεσο και συγκεκριµένο κώλυµα για την εγκατάστασή τους
στη θέση "Χορχολός", από την οποία, όλα τα µνηµεία και θέσεις
που αναφέρονται στην ερώτηση των κυρίων Βουλευτών απέχουν
ικανή απόσταση ώστε να µην παραβλάπτεται η πραγµατική και
αισθητική τους προστασία.

Ο Υπουργός
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ"

8. Στην µε αριθµό 2751/132/30-9-98 ερώτηση και ΑΚΕ δόθηκε µε το
υπ'αριθµ. 2995/12-10-98 έγγραφο από τον Υπουργό Εθνικής
'Αµυνας η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της από 30-9-98 ερώτησης και αίτησης κατάθεσης
εγγράφων που κατέθεσε ο Βουλευτής κ. Αλ. Παπαδόγγονας στην
Βουλή των Ελλήνων µε θέµα τα πορίσµατα της µελέτης του
Πάντειου Πανεπιστηµίου σας γνωρίζονται τα ακόλουθα:
Για πρώτη φορά στα χρονικά των Ενόπλων ∆υνάµεων έγινε µία
τόσο µεγάλης έκτασης έρευνα µε τόσο σηµαντικά αποτελέσµατα τα
οποία παρουσιάστηκαν στο ευρύ κοινό.
Θα πρέπει να διευκρινισθεί ότι η έρευνα δεν ανατέθηκε στο Πάντειο
Πανεπιστήµιο αλλά ο προγραµµατισµός και η σχεδίασή της έγιναν
από την Επιστηµονική Επιτροπή του Επιτελείου του Υπουργού
Εθνικής 'Αµυνας (ΕΠ.Υ.ΕΘ.Α.) ενώ η επιστηµονική ευθύνη
υλοποίησής της ανατέθηκε στον καθηγητή κ. Παπαστάµου Στάµο.
Το ερωτηµατολόγιο συντάχτηκε από οµάδα εργασίας την εποπτεία
της οποίας είχε ο παραπάνω καθηγητής. Το τελικό ερωτηµατολόγιο
τέθηκε στην κρίση της επιστηµονικής επιτροπής του ΕΠΥΕΘΑ η
οποία και το ενέκρινε.
'Οσον αφορά το κόστος της µελέτης, θεωρείται σκόπιµο να
αναφερθεί ότι αυτό προέρχεται από την συνολική κοστολόγηση των
παρακάτω εργασιών: Μετακινήσεις προσωπικού της οµάδας
εργασίας σε όλους τους σχηµατισµούς των Ενόπλων ∆υνάµεων
(Στρατό Ξηράς, Πολεµικό Ναυτικό, Πολεµική Αεροπορία) κατά την
διάρκεια των έξι µηνών της διεξαγωγής της έρευνας. ∆ιανυκτερεύεις
και έξοδα παραµονής του προσωπικού της Οµάδας εργασίας στους
χώρους (µονάδες) διεξαγωγής της έρευνας, όπου έδωσαν
συνεντεύξεις 12.426 στρατεύσιµοι. Κόστος προµήθειας, εκτύπωσης
και µεταφοράς του εντύπου υλικού που απαιτήθηκε για την
διεξαγωγή της έρευνας. Θα πρέπει να διευκρινισθεί ότι το
ερωτηµατολόγιο περιλάµβανε πάνω από 60 ερωτήσεις όπου οι
στρατεύσιµοι καλούντο να δώσουν πλέον των 400 απαντήσεων σε
πολλά θέµατα.
Αναφορικά µε τα αποτελέσµατα της µελέτης, θα πρέπει να
επισηµάνουµε ότι είναι λογικό και επόµενο, µία τόσο µεγάλης
έκτασης έρευνα που γίνεται για πρώτη φορά στα χρονικά των
Ενόπλων ∆υνάµεων να παρουσιάζει ή και να επιβεβαιώνει στοιχεία
της πραγµατικότητας που µέχρι σήµερα απλώς υποθέταµε την
ύπαρξή τους. Μία τέτοια επιβεβαίωση όµως, δεν µπορεί παρά να
αποτελεί Εθνικό κέρδος και όχι "Εθνική ζηµιά" όπως
χαρακτηριστικά αναφέρει ο Βουλευτής γιατί έτσι µιας δίνεται η
δυνατότητα σαν Υπουργείο γενικότερα και σαν επιτελείο Υπουργού
ειδικότερα να αξιολογήσουµε βάση πραγµατικών και επιστηµονικών
στοιχείων το στράτευµα και να επιλέξουµε εκείνες τις τεχνικές και
αποφάσεις που θα οδηγήσουν στην µεγιστοποίηση των ικανοτήτων
και δυνατοτήτων του ανθρώπινου δυναµικού των Ενόπλων
∆υνάµεων της χώρας.
Τέλος αναφέρεται ότι επισυνάπτεται της απάντησης πλήρης
φάκελος µε τα αποτελέσµατα της έρευνας που έγινε σε συνεργασία
µε το Πάντειο Πανεπιστήµιο.

Ο Υπουργός
ΑΠ. ΑΘ. ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ"

9. Στην µε αριθµό 2899/138/6-10-98 ερώτηση και ΑΚΕ δόθηκε µε το
υπ'αριθµ. 18130/27-10-98 έγγραφο από την Υπουργό Ανάπτυξης η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ως άνω ερώτησης και ΑΚΕ, µε αριθµό
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2899/138/6-10-98 που κατέθεσαν στη Βουλή των Ελλήνων οι
Βουλευτές κύριοι Σκρέκας Θεόδωρος, Πάππας Βασίλειος και
Βυζοβίτης Χρήστος, σας πληροφορούµε τα εξής:
1. Η Γερµανική Εταιρεία ΡLΕ είναι ο Ρrοject Μanager του έργου του
Ελληνικού Συστήµατος Φυσικού Αερίου, η οποία έχει αναλάβει τη
διοίκηση και διαχείριση του έργου, σύµφωνα µε το άρθρο 28 του ν.
2115/93, όπως αυτό τροποποιήθηκε µε την παρ. 6 του άρθρου 7
του ν. 2364/95 και ισχύει σήµερα. Τον Ιανουάριο του 1998, η εν
λόγω Εταιρεία εισηγήθηκε την απευθείας ανάθεση της µελέτης -
προµήθειας - εγκαταστάσης της µονάδας αφύγρανσης φυσικού
αερίου στην Κοινοπραξία Ελληνική ∆υναµική - Ρenspen - Latοka. Η
ΡLΕ παρουσίασε συγκριτικά στοιχεία διαφόρων εναλλακτικών
λύσεων και κατέληξε στην πρότασή της µε βάση δύο παράγοντες:
α. Το χρονοδιάγραµµα υλοποίησης. Το πρόβληµα της ποιότητας
του εισαγοµένου Φυσικού Αερίου σε ότι αφορά την περιεχόµενη
υγρασία ήταν - και είναι - οξύ και η ανάγκη επίλυσής του επείγουσα.
Είναι προφανές ότι µε την απευθείας ανάθεση, στα πλαίσια της
υφισταµένης ακόµη σύµβασης µε την Κοινοπραξία (Αλλαγή
Εργασίας), θα εξοικονοµείτο χρόνος µε την αποφυγή των
χρονοβόρων διαδικασιών ενός διαγωνισµού.
β. Την εµπειρία και γνώση του θέµατος. Η Κοινοπραξία Ελληνική
∆υναµική - Ρenspen - Latοka ήταν ο Ανάδοχος της εργολαβίας του
Μετρητικού Σταθµού Συνόρων στην οποία προβλεπόταν από την
αρχή (βάσει του διαγωνισµού) και η τοποθέτηση µονάδας
αφύγρανσης. Η κατασκευή της µονάδας αυτής αφαιρέθηκε από την
αρχική εργολαβία διότι η Ρωσική πλευρά (προµηθεύτρια Φ.Α.) είχε
διαβεβαιώσει τη ∆ΕΠΑ ότι η ποιότητα του Φ.Α. ήταν πολύ καλή και
έτσι δεν χρειαζόταν η προµήθεια µονάδων αφύγρανσης.
Η κατασκευή των µονάδων αυτών παρέµεινε ως δικαίωµα της
∆ΕΠΑ (οptiοn) στην αρχική εργολαβία, γιατί η Εταιρεία ήθελε να
διαπιστώσει πρώτα την ποιότητα του Φ.Α. και µετά να λάβει τις
σχετικές αποφάσεις.
Θεωρήθηκε λοιπόν, εύλογα, ότι η Κοινοπραξία αυτή είχε την
καλύτερη γνώση των υφιστάµενων συνθηκών και κατά συνέπεια τη
µεγαλύτερη ικανότητα για τη διασύνδεση της νέας µονάδας.
Το ∆ιοικητικό Συµβούλιο της ∆ΕΠΑ, στη συνεδρίασή της 23-2-98,
προτάσσοντας το κριτήριο της απόλυτης διαφάνειας, αλλά και
εκτιµώντας ότι σε συνθήκες ανταγωνισµού θα µπορούσε να
επιτευχθεί τίµηµα µικρότερο από την προσφορά της Κοινοπραξίας,
αποφάσισε τη διενέργεια ∆ιεθνούς ∆ιαγωνισµού µε το σύστηµα της
κλειστής διαδικασίας και µε δηµοσίευση γενικής προκήρυξης στην
Εφηµερίδα των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων.
'Οσον αφορά τον προϋπολογισµό του .Εργου πρέπει να σηµειωθεί
ότι το ποσό των 1,8 δισ δρχ. που περιλαµβανόταν στην εισήγηση
της ΡLΕ, προέκυψε από αναθεωρηµένη προσφορά της
Κοινοπραξίας Ελληνική ∆υναµική- Ρenspen - Latοka και ήταν σε
απόλυτη συµφωνία - τηρουµένων των αναλογιών - µε την τιµή της
µονάδας αφύγρανσης που περιλαµβάνεται στη σύµβαση της
Κοινοπραξίας για την κατασκευή του Μετρητικού Σταθµού Συνόρων
σαν προαιρετική (οptiοnal). Το ∆ιοικητικό Συµβούλιο έκρινε ότι, υπό
συνθήκες ανταγωνισµού, θα ήταν δυνατόν το τίµηµα να είναι της
τάξεως του 1,6 δισ. δρχ.
Στα πλαίσια της απόφασης του ∆ιοικητικού Συµβουλίου της ∆ΕΠΑ
υπήρξε ανάγκη να ετοιµασθούν τα σχετικά τεύχη διαγωνισµού σε
πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα. Για το σκοπό αυτό ζητήθηκε,
µέσω της ΡLΕ, από την Ελληνική Εταιρεία ΑΣΠΡΟΦΟΣ (η οποία
είναι Επιχείρηση του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα) να ετοιµάσει τα
τεύχη του διαγωνισµού, συµπεριλαµβανοµένου και του βασικού
σχεδιασµού της µονάδας αφύγρανσης, σε χρονικό διάστηµα που
δεν θα υπερέβαινε τον ένα (1) µήνα. Η ΑΣΠΡΟΦΟΣ δήλωσε
αδυναµία να ανταποκριθεί σε διάστηµα µικρότερο των 3 µηνών και
κατόπιν αυτού διερευνήθηκε η δυνατότητα να ετοιµασθούν τα τεύχη
διαγωνισµού από την Εταιρεία Ρenspen, η οποία αφ' ενός µεν έχει
διεθνώς αναγνωρισµένη ικανότητα σε παρόµοιες υπηρεσίες και
αφετέρου είναι απόλυτα ενηµερωµένη για τις υφιστάµενες

εγκαταστάσεις του Μετρητικού Σταθµού Συνόρων. Η Ρenspen
δέχθηκε να αναλάβει την προετοιµασία των τευχών και το βασικό
σχεδιασµό της µονάδας µέσα σε διάστηµα ενός (1) µηνός καθώς
επίσης και την αξιολόγηση των τεχνικών προσφορών. Απαραίτητη
προϋπόθεσn για την ανάθεση αυτών των υπηρεσιών στην Ρenspen
ήταν ο αποκλεισµός της από τα περαιτέρω στάδια του διαγωνισµού
στον οποίο αυτή είχε εκδηλώσει ενδιαφέρον Ο όρος αυτός έγινε
δεκτός από την Ρenspen.
Στις υπηρεσίες της Ρenspen δεν περιλαµβανόταν η κατάρτιση των
κριτηρίων αξιολόγησης, αλλά µόνο ο τρόπος βαθµολόγησής τους.
Στο διαγωνισµό ακολουθήθηκαν τα γενικά κριτήρια αξιολόγησης
που προδιαγράφονται στη σχετική διαδικασία της ΡLΕ, όπως αυτά
εξειδικεύθηκα κατά το διαγωνισµό για το Μετρητικό Σταθµό
Συνόρων.
Μετά την απόφαση της ανάθεσης ετοιµασίας των τευχών στην
Ρenspen (µε τον ταυτόχρονο αποκλεισµό της από τον διαγωνισµό)
δεν ήταν δυνατόν να αποκλεισθούν όλες οι Εταιρείες µε τις οποίες
είχε τυχόν συνεργασθεί η Ρenspen στο παρελθόν. Η Ρenspen είχε
περιστασιακή συνεργασία, εκτός της Latοka και µε µέλη δύο ακόµη
κοινοπραξιών από τις πέντε (5) συνολικά που υπέβαλαν προσφορά
και αξιολογήθηκαν. 'Αλλωστε, το περιστασιακό της συνεργασίας µε
τη Latοka αποδεικνύεται από το γεγονός ότι κατά την πρώτη φάση
του διαγωνισµού οι δύο Εταιρείες Latοka & Ρenspen, υπέβαλαν
εκδήλωση ενδιαφέροντος σε ξεχωριστά σχήµατα.
3. Ο παραπάνω διαγωνισµός βρίσκεται σε εξέλιξη. Μόνο δύο από
τις υποβληθείσες προσφορές κρίθηκαν τεχνικά αποδεκτές από την
Ρenspen, µε βάση τα κριτήρια αξιολόγησης που η ίδια είχε
καταρτίσει και τις βαθµολογίες που είχαν εξ' αρχής τεθεί. Ωστόσο η
τελική εισήγηση θα γίνει από την αρµόδια Επιτροπή ∆ιαγωνισµού
µετά το άνοιγµα των οικονοµικών τεχνικά αποδεκτών προσφορών.
Την τελική απόφαση θα πάρει το ∆ιοικητικό Συµβούλιο της ∆ΕΠΑ
µετά την εξέταση των ενδεχοµένων ενστάσεων και την εισήγηση
του Ρrοject Μanager του έργου του ΡLΕ.
Σας υποβάλλουµε συνηµµένα τις υπηρεσιακές εισηγήσεις και
αποφάσεις του ∆ιοικητικού Συµβουλίου της ∆ΕΠΑ, σχετικά µε το
θέµα της µονάδας αφύγρανσης στο Στρυµνοχώρι.

Η Υπουργός
ΒΑΣΩ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"

10. Στην µε αριθµό 2907/140/6-10-98 ερώτηση δόθηκε µε το
υπ'αριθµ. 16/23-10-98 έγγραφο από τον Υπουργό Γεωργίας η
ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην 2907/140/6-10-98 ερώτηση ΑΚΕ που κατέθεσε ο
Βουλευτής κ. Λ. Κουρής για τα θέµατα της αρµοδιότητάς µας, σας
πληροφορούµε τα εξής:
Περιοχή Πεντέλης
Για την επίσπευση της κατασκευής των αναγκαίων αντιδιαβρωτικών
έργων κρίθηκε σκόπιµο η έκταση που κάηκε να διαχωριστεί σε δύο
(2) τµήµατα Ι και ΙΙ, ανάλογα µε την προτεραιότητα επέµβασης.
Το Τµήµα Ι έχει έκταση περίπου 20.000 στρεµ. και περιλαµβάνει τις
πλέον ευαίσθητες περιοχές της Ν∆ Πεντέλης (Ν. Πεντέλη, Π.
Πεντέλη, Ανθούσα, Παλλήνη, Πικέρµι).
Το Τµήµα ΙΙ έχει έκταση περίπου 55.000 στρέµ. και εκτείνεται στη
ΒΑ Πεντέλη (Ραφήνα, Ν. Βουτζάς, Ν. Μάκρη, ∆ιόνυσος, Σταµάτα).
1.1 Τµήµα Ι
- Η σχετική µελέτη έχει συνταχθεί και εγκριθεί µε την 3715/16-9-98
απόφαση του Γενικού Γραµµατέα Περιφέρειας Αττικής.
- Το κόστος των έργων, στη µελέτη, προϋπολογίζεται στα
300.000.000 δρχ.
- Τα προβλεπόµενα έργα έχουν σχεδόν κατασκευαστεί, χωρίς
ακόµα να παραληφθούν.
- Η κατασκευή των έργων ανατέθηκε στους δασικούς
συνεταιρισµούς, Σταυρού, Λιβαδίου και Κοκκινοπηλού, µε
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εµπειρία στο είδος αυτό των έργων.
1.2 Τµήµα ΙΙ
- Η σχετική µελέτη συντάσσεται και εκτιµάται να ολοκληρωθεί
σύντοµα.
- Το κόστος των έργων θα οριστικοποιηθεί, µε την ολοκλήρωση της
σύνταξης της µελέτης.
- Τα αντιδιαβρωτικά έργα, που θα περιλαµβάνονται στη µελέτη, θα
καταβληθεί προσπάθεια να ολοκληρωθούν σύντοµα.
- Η κατασκευή των έργων θα ανατεθεί σε έµπειρους δασικούς
συνεταιρισµούς, που θα επιδείξουν ενδιαφέρον.
2. Περιοχή Αυλώνας - Χαλκουτσίου.
- Η µελέτη των αντιδιαβρωτικών έργων έχει συνταγεί και σύντοµα
θα εγκριθεί.
- Το κόστος των έργων, στη µελέτη, προϋπολογίζεται στα
125.000.000 δρχ.
- Τα προβλεπόµενα έργα θα καταβληθεί προσπάθεια να
ολοκληρωθούν σύντοµα.
- Η κατασκευή των έργων θα ανατεθεί σε έµπειρους δασικούς
συνεταιρισµούς, που θα οριστικοποιηθούν µε την υπογραφή της
σχετικής σύµβασης.
Κατάθεση στοιχείων
Σας στέλνουµε συνηµµένα:
- Πίνακες µε τα επιµέρους έργα και το κόστος τους για τις περιοχές:
"Τµήµα Ι Πεντέλης" και "Αυλώνα - Χαλκούτσι", για τις οποίες οι
µελέτες έχουν ολοκληρωθεί.
- Αντίγραφο της εγκριτικής απόφασης για τη µελέτη του Τµήµατος Ι
της Πεντέλης.

Ο Υπουργός
ΣΤΕΦ. ΤΖΟΥΜΑΚΑΣ"

11. Στην µε αριθµό 2779/133/2-10-98 ερώτηση και ΑΚΕ δόθηκε µε
το υπ'αριθµ. 89/20-10-98 έγγραφο από τον Υπουργό Πολιτισµού η
ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην µε αριθµό 2779/133/2-10-98 ερώτηση και
Αίτηση Κατάθεσης Εγγράφων της Βουλευτού κ. Στέλλας Αλφιέρη,
σας γνωρίζουµε τα εξής:
1. Οι πρώτες ενέργειες της Οργανωτικής Επιτροπής των
Ολυµπιακών Αγώνων του 2004 είναι οι εξής: οργανωτική δοµή και
στελέχωση της Εταιρείας, προώθηση των απαραίτητων
διαδικασιών και αποφάσεων για την ωρίµανση των Ολυµπιακών
'Εργων, επαφή µε ∆ΟΕ και ∆ιεθνείς Οµοσπονδίες για την οριστική
χωροθέτηση ορισµένων Ολυµπιακών Αθληµάτων, προετοιµασία
µελέτης για τη φιλοξενία και διαµονή της Ολυµπιακής οικογένειας,
επεξεργασία των κανονισµών της εταιρείας, επεξεργασία του
Κατευθυντηρίου Σχεδίου (Master Plan) και επεξεργασία του
Εµπορικού Σχεδίου (Marketing Plan).
2. 'Ολες οι διαφωνίες, αντιρρήσεις ή ενστάσεις περιβαλλοντικού
χαρακτήρα λαµβάνονται υπόψη και αξιολογούνται.
3. Η επιλογή για επτά από τις εννέα διευθυντικές θέσεις στην
Οργανωτική Επιτροπή έχει ολοκληρωθεί, αλλά οι σχετικές
συµβάσεις δεν έχουν ακόµα συναφθεί.
4. Τα ονόµατα των ∆ιευθυντών, θα ανακοινωθούν µόλις συναφθούν
οι συµβάσεις. Η επιλογή για µεν τον υποψήφιο Νοµικό Σύµβουλο
θα γίνει µε δανεισµό από την Τράπεζα της Ελλάδος, για δε τους
υπολοίπους, µε προκήρυξη των θέσεων, εν συνεχεία µε
προεπιλογή από την εταιρεία KORN FERRY, ενώ η τελική επιλογή
θα γίνει από την Επιτροπή Επιλογής Προσωπικού, κατόπιν
συνεντεύξεως. Η τελική επιλογή εγκρίνεται από το ∆.Σ. της
εταιρείας.
5. Η αµοιβή των ∆ιευθυντών δεν έχει ακόµη καθοριστεί. Ο
Πρόεδρος του ∆.Σ. δεν αµείβεται. Η απόφαση για την αµοιβή του
∆ιευθύνοντος Συµβούλου έχει ήδη δηµοσιευθεί στην Εφηµερίδα της
Κυβερνήσεως.

Ο Υπουργός

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ"
12. Στην µε αριθµό 2092/75/9-9-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
5060B/22-10-98 έγγραφο από τον Υπουργό Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων Εργων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση και ΑΚΕ µε αριθµό 2092/75 που
κατατέθηκε στις 9-9-98 από το Βουλευτή κ. ∆ηµήτρη Πιπεργιά σας
γνωρίζουµε τα εξής:
Η διάθεση των σκωριών στη θαλάσσια περιοχή του Ευβοϊκού
κόλπου πραγµατοποιείται σύµφωνα µε Κοινή Υπουργική Απόφαση
(ΚΥΑ) των Υπ. Ανάπτυξης, Εµπορικής Ναυτιλίας και Υγείας
Πρόνοιας (αρ. ∆8/Γ/Φ12.3/23357/93, ∆8/Γ/Φ12.3/ 23514/95 και
∆8/Γ/Φ12.3 (21627/97). Σύµφωνα µε τις εν λόγω αποφάσεις για τον
έλεγχο της θαλάσσιας περιοχής του Ευβοϊκού Κόλπου έχει ανατεθεί
έρευνα στο Εθνικό Κέντρο θαλάσσιων Ερευνών (ΕΚΘΕ).
Το παρόν µε αντίγραφο της ερώτησης κοινοποιείται στα
προαναφερθέντα Υπουργεία, προκειµένου να σας ενηµερώσουν
σχετικά.
Στην ΚΥΑ ΥΠΕΧΩ∆Ε-ΥΒΕΤ έγκρισης περιβαλλοντικών όρων του
εργοστασίου παραγωγής σιδηρονικελίου της "ΛΑΡΚΟ ΑΕ", (αρ.
94281/95), η οποία στηρίζεται στις παραπάνω ΚΥΑ για τη διάθεση
των σκωριών, τα µέτρα για την αντιµετώπιση των επιπτώσεων στο
περιβάλλον περιλαµβάνουν την επαναφορά του πυθµένα του
όρµου της Λάρυµνας (περιοχή όπου γίνεται η φόρτωση των
σκωριών στις φορτηγίδες για την τελική διάθεσή τους στον Ευβοϊκό
κόλπο) στην αρχική του κατάσταση τουλάχιστον µία φορά το χρόνο
(παρ. 4.3.3. της συν. ΚΥΑ). Η απόφαση αυτή, την οποία σας
επισυνάπτουµε, ισχύει µέχρι τέλος του έτους 2000.

Ο Υπουργός
Κ. ΛΑΛΙΩΤΗΣ"

13. Στην µε αριθµό 8385/961/11-6-98 και 52/5/15-7-98 ερωτήσεις
και ΑΚΕ δόθηκε µε το υπ'αριθµ. 4112/26-10-98 έγγραφο από τον
Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων η ακόλουθη
απάντηση:
"Απαντώντας στις µε αριθµούς 8385/961/11-6-98 και 52/5/15-7-98
ΕΡΩΤ/ΑΚΕ που κατατέθηκαν στη Βουλή από το Βουλευτή κ. Μ.
Κεφαλογιάννη, για τα θιγόµενα σ' αυτές θέµατα, σας πληροφορούµε
τα εξής:
1. Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων δεν έχει
συνάψει καµιά σύµβαση µε οποιαδήποτε εταιρία του οµίλου της
"ΙΝΤΡΑΚΟΜ Α.Ε.".
2. Από τα Νοµικά Πρόσωπα ∆ηµοσίου ∆ικαίου (ΝΠ∆∆) που
εποπτεύονται από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων ο Οργανισµός Απασχόλησης Εργατικού ∆υναµικού
(ΟΑΕ∆) και ο Οργανισµός Εργατικής Εστίας (ΟΕΕ) έχουν συνάψει
συµβάσεις µε την εταιρία "ΙΝΤRASOFT A.E." οι οποίες και αφορούν
την προµήθεια ηλεκτρονικών υπολογιστών. Επισυνάπτονται οι
σχετικοί πίνακες, ιδιωτικά συµφωνητικά κλπ., µε τα ζητούµενα
στοιχεία.
3. Τέλος, από το σύνολο των Ασφαλιστικών Οργανισµών που
υπάγονται στην εποπτεία του Υπουργείου Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, δεν έχει υπογραφθεί καµιά σύµβαση µε
οποιαδήποτε εταιρία του οµίλου "ΙΝΤΡΑΚΟΜ Α.Ε." εκτός από το
Ιδρυµα Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Ι.Κ.Α.) που έχει συνάψει τις από
21-12-92, 26-1-93 και 24-12-93 συµβάσεις, φωτοαντίγραφα των
οποίων σας επισυνάπτουµε µε τους σχετικούς πίνακες που
αφορούν τα ζητούµενα στοιχεία.
Το Κέντρο Ηλεκτρονικών Υπολογιστών Κοινωνικών Υπηρεσιών
(ΚΗΥΚΥ) έχει συνάψει τις από 28-12-98 και 7-5-92 συµβάσεις µε
την εταιρεία "ΙΝΤΡΑΚΟΜ Α.Ε." για την προµήθεια εξοπλισµού και
σήµερα υπάρχουν σε ισχύ συµβάσεις συντήρησης και εξοπλισµού
αυτού, αντίγραφα δε των συµβάσεων αυτών όπως και αντίγραφα
των πινάκων µε τα ζητούµενα στοιχεία σας επισυνάπτουµε.

Ο Υπουργός
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ").
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριοι συνάδελφοι,
εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ
Συνέχιση της συζήτησης επί των σχεδίων νόµων του Υπουργείου
Οικονοµικών: α) Κύρωση του Γενικού Προϋπολογισµού του
Κράτους και των Προϋπολογισµών ορισµένων Ειδικών Ταµείων και
Υπηρεσιών για το οικονοµικό έτος 1999. β) Κύρωση του
Απολογισµού του Κράτους οικονοµικού έτους 1997. γ) Κύρωση του
Ισολογισµού του Κράτους οικονοµικού έτους 1997.
Ο κ. Χρήστος Μαρκογιαννάκης έχει το λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Κύριοι συνάδελφοι, για έκτη
συνεχή χρονιά παρακολουθούµε το ίδιο κυβερνητικό σενάριο, κατά
τη συζήτηση του Προϋπολογισµού. Από τη µια µεριά επιχειρείται µε
λογιστικές και αριθµητικές αλχηµείες να εξωραϊσουµε τα πράγµατα,
να εµφανίσουµε βελτιωµένους τους δείκτες της οικονοµίας και
γενικά να εµφυσήσουµε αισιοδοξία στον ελληνικό λαό ότι από του
χρόνου τα πράγµατα θα είναι καλύτερα. Από την άλλη, ακολουθείται
πάντα η ίδια προσφιλής τακτική, να γίνεται προσπάθεια επίρριψης
όλων των ευθυνών για τα προβλήµατα, τα οποία αντιµετωπίζει
σήµερα ο τόπος, στην περίοδο 1990-1993, που κυβέρνησε τον
τόπο η Νέα ∆ηµοκρατία.
Πολλές φορές σκέπτοµαι ότι το ΠΑ.ΣΟ.Κ. θα πρέπει να µακαρίζει
εαυτό, που του εδόθη αυτό το άλλοθι. Υπήρξε αυτή η διακοπή της
κυβερνητικής συνέχειάς του από το 1981 κι έτσι έχει τη δυνατότητα
να επιρρίπτει τις πολλές και µεγάλες ευθύνες του σε άλλους.
Αυτό το ξαναζεσταµένο φαγητό, όµως, θα πρέπει να καταλάβουν
κάποια στιγµή οι κυβερνήσεις του ΠΑ.ΣΟ.Κ. ότι ο ελληνικός λαός
πλέον δεν το τρώει. Και αφού είναι τόσο πολύ επιρρεπείς στην
ιστορία, θα έπρεπε να πάνε λίγο πιο πίσω. Να πάνε από το 1981
και µετά, στη δεκαετία εκείνη που αναµφίβολα απετέλεσε τη νάρκη
στα θεµέλια της ελληνικής οικονοµίας. Τότε που µε τη διόγκωση του
κράτους, µε το βόλεµα των εκατοντάδων χιλιάδων "ηµετέρων", µε
τις σπατάλες, δηµιουργήθηκαν οι προϋποθέσεις για να φτάσουµε
εκεί που είµαστε σήµερα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µιλάτε και µιλάµε για
αποκρατικοποιήσεις. Και λέει η Κυβέρνηση ότι θέλει, ότι προτίθεται,
ότι επιχειρεί αποκρατικοποιήσεις. Το ερώτηµα είναι, αν έχει αυτήν
τη δυνατότητα, όταν είναι γνωστό ότι σ' όλον τον ευρύτερο δηµόσιο
τοµέα είναι βολεµένη η ραχοκοκαλιά του ΠΑ.ΣΟ.Κ., εκατοντάδες
χιλιάδες στελέχη του ΠΑ.ΣΟ.Κ. Και είναι χαρακτηριστικό ότι στο
Συνέδριο, το τελευταίο, κατά πλειοψηφία τα µέλη του ήταν
υπάλληλοι του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα. Κατά ποία λογική και
κατά ποίο τρόπο, λοιπόν, θα µπορέσει να υπάρξει αυτή η ευρεία
αποκρατικοποίηση, την οποία επαγγέλλεται, όταν είναι δεδοµένο ότι
όλοι αυτοί οι κύριοι λυσσωδώς αντιδρούν, διότι ξέρουν ότι θα
χάσουν τα κεκτηµένα. Φοβάται να προχωρήσει η Κυβέρνηση στις
αποκρατικοποιήσεις, διότι γνωρίζει πάρα πολύ καλά ότι τα
τρωκτικά, όταν τα ενοχλήσεις, δαγκώνουν. Και πολύ πιο έντονα
δαγκώνουν τα διαπλεκόµενα, τα οποία βολεύονται µε αυτήν την
κατάσταση που, όπως είναι γνωστό, υπάρχουν οι προµήθειες,
υπάρχουν οι εργολαβίες και τόσα άλλα.
Το 1990 µε 1993 που επεχείρησε η Νέα ∆ηµοκρατία πράγµατι να
κάνει αποκρατικοποιήσεις, θυµάστε τη λυσσαλέα αντίδραση. Το
χειρότερο όµως απ' όλα είναι -και πρέπει να το θυµάστε εσείς,
κύριοι του ΠΑ.ΣΟ.Κ.- το πόσο εσείς τότε, τα στελέχη σας, πολλοί
Βουλευτές του ΠΑ.ΣΟ.Κ. όχι µόνο συµπαρίσταντο, αλλά
πρωτοστατούσαν στις αντιδράσεις οι οποίες υπήρχαν. Και θυµάστε
τις συγκοινωνίες, τους Κολλάδες, τα ξεγυµνώµατα των ανθρώπων
και τόσα άλλα τα οποία γίνονταν.
Θέλω να ελπίζω ότι τώρα που θα γίνετε αντιπολίτευση, θα είστε
περισσότερο σοβαροί περισσότερο λογικοί, να µην επαναληφθούν
τα ίδια πράγµατα.
Ξέρετε πολύ καλά ότι δεν σας εµπιστεύεται πλέον ο ελληνικός λαός.
Ξέρετε πολύ καλά ότι οι τελευταίες δηµοτικές και νοµαρχιακές
Εκλογές έδειξαν ότι αποτελείτε πλέον µία µειοψηφία και οι

τελευταίες δηµοσκοπήσεις δείχνουν τη ραγδαία κατάρρευση, την
οποία έχει το ΠΑΣΟΚ. Γι' αυτό και εµφανίζονται τα σενάρια και να
γίνονται συζητήσεις γύρω από συµµαχικές κυβερνήσεις, από
αλλαγή του εκλογικού νόµου και τόσα άλλα. 'Εχετε γίνει
αναξιόπιστοι µε την τακτική και την πολιτική, την οποία ακολουθείτε
και σας εµπιστεύονται πλέον ελάχιστοι. Αν θα βγείτε έξω στην
κοινωνία θα δείτε την πραγµατικότητα, την οποία και γνωρίζετε.
Εγώ θα αναφερθώ στο λίγο χρόνο, που έχω στη διάθεσή µου, σε
δύο τεράστια προβλήµατα, τα οποία αντιµετωπίζει αυτήν τη στιγµή
η ελληνική κοινωνία.
Το ένα είναι το αγροτικό. ∆εν ξέρω αν έχετε συνειδητοποιήσει,
κύριοι, τι συµβαίνει µε τον αγροτικό και τον κτηνοτροφικό κόσµο.
Υπάρχει µία ραγδαία, κάθετη πτώση του αγροτικού εισοδήµατος
από κακούς χειρισµούς, από αδυναµίες των Υπουργών σας -οι
οποίοι δεν µπόρεσαν στις Βρυξέλλες να επιτύχουν εκείνα, τα οποία
µπορούσαν να επιτύχουν- από έλλειψη επενδύσεων και τόσα άλλα.
Σήµερα ο 'Ελληνας αγρότης βρίσκεται σε τραγική κατάσταση. Το
καζάνι βράζει και αν κάποια στιγµή ξεχυλίσει, τότε θα
αντιµετωπίσουµε όλοι τεράστια κοινωνικά προβλήµατα, τα οποία
δεν ξέρω πώς θα µπορέσει η σηµερινή ιδιαίτερα Κυβέρνηση να
αντιµετωπίσει.
∆εν ξέρω τι θα µπορέσετε να πείτε στον Χανιώτη, παραδείγµατος
χάρη, πορτοκαλοπαραγωγό, ο οποίος παρέδωσε πέρσι το χειµώνα
τα πορτοκάλια του για χυµοποίηση και δεν έχει πάρει ακόµα ούτε
µία δραχµή. Κατά πληροφορίες δε, κάποια στιγµή θα πάρει κάποια
χρήµατα, που θα είναι τα µισά απ' ό,τι πήρε πέρσι. Και δεν ξέρω τι
θα πείτε στον 'Ελληνα ελαιοπαραγωγό, ο οποίος βλέπει ότι για να
αγοράσει σήµερα ένα µπουκάλι εµφιαλωµένο νερό, πρέπει να
πουλήσει περίπου αντίστοιχου βάρους ποσότητα ελαιολάδου. Αυτή
είναι η κατάσταση, η οποία υπάρχει.
Θα αναφερθώ, επίσης, και σε ένα άλλο τεράστιο θέµα, το οποίο
αντιµετωπίζουµε σήµερα, στην εγκληµατικότητα. Είναι ένα
πρόβληµα, το οποίο ακουµπά ολόκληρη την ελληνική κοινωνία.
∆υστυχώς το έγκληµα βρίσκεται σε έξαρση. Και όταν µιλάµε για
εγκληµατικότητα, ασφαλώς δεν εννοούµε ούτε τις πταισµατικές
παραβάσεις ούτε τα µικροπληµµελήµατα. Εννοούµε τη βαριά
εγκληµατικότητα. Σήµερα υπάρχει εκρηκτική αύξηση σε
κακουργήµατα ιδιαίτερα βαριά, όπως είναι οι ανθρωποκτονίες, οι
ληστείες, οι κλοπές σε βαθµό κακουργήµατος και τόσα άλλα. Η αιτία
που φτάσαµε σ' αυτό το κατάντηµα -διότι κάποτε η Ελλάδα δεν ήταν
έτσι- ασφαλώς βρίσκεται στην αδυναµία και στην ανικανότητα της
Κυβέρνησης να αντιµετωπίσει το πρόβληµα.
'Οταν έχετε οδηγήσει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, και
η Κυβέρνησή σας, την Ελληνική Αστυνοµία να είναι πλέον εντελώς
αναξιόπιστη και ανίκανη να αντιµετωπίσει το πρόβληµα, τότε
ασφαλώς είναι ενδεχόµενο να αντιµετωπίσουµε ακόµα µεγαλύτερα
προβλήµατα πάνω στο θέµα που λέγεται εγκληµατικότητα. 'Εχετε
κάνει επιστήµη τον κοµµατισµό. Πρόσφατα πριν από ένα χρόνο
περίπου, είδαν το φως της δηµοσιότητας κάποιες λίστες όπου
αξιωµατικοί της Ελληνικής Αστυνοµίας εχαρακτηρίζοντο ανάλογα µε
τα φρονήµατα και τη δυνατότητα συνεργασίας, που είχε µαζί τους η
εξουσία: δεξιός, δηµοκρατικός, συνεργάσιµος, µη συνεργάσιµος.
Και αυτές οι λίστες απεδόθησαν σε κάποιον συγκεκριµένο
αξιωµατικό, ο οποίος εν τέλει τιµωρήθηκε, πλην όµως δεν ήταν
λίστες µε πρωτοβουλία µόνον αυτού του αξιωµατικού, αλλά
δυστυχώς απεκαλύφθη ότι ευθύνετο και η πολιτική ηγεσία της
Ελληνικής Αστυνοµίας.
Είναι  ο  κοµµατισµός,  λοιπόν,  από  τη  µία  µεριά  και  από  την
άλλη  ο  τρόπος  µε  τον  οποίο  αντιµετωπίζετε  τα  τεράστια
οικονοµικά  προβλήµατα,  τα  οποία  έχει  σήµερα  ο  καθένας,  ο
οποίος  υπηρετεί  στην  Ελληνική  Αστυνοµία.  Σκύψτε  επιτέλους
και  δείτε  το  πρόβληµα.  ∆εν  µπορείτε  να  ζητάτε  και  να  θέλετε
από  τον  'Ελληνα  αστυνοµικό  να  είναι  έντιµος,  να  του  δίνετε
µισθούς  πείνας  και  να  µην  του  επιτρέπετε  να  κάνει  δεύτερη
δουλειά,  διότι  αν  εργασθεί  σε  δεύτερη  δουλειά,  τότε  διαπράτ-
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τει πειθαρχικό αδίκηµα.
Από εκεί και πέρα, η υλικοτεχνική υποδοµή της Ελληνικής
Αστυνοµίας είναι σε απαράδεκτη κατάσταση. ∆εν µπορούν να
αντιµετωπίσουν σήµερα τον εγκληµατία, ο οποίος ασφαλώς
χρησιµοποιεί και έχει στη διάθεσή του µέσα, µε τα οποία µπορεί να
διαπράξει το έγκληµα και να µείνει εν τέλει ατιµώρητος.
∆υστυχώς ο Προϋπολογισµός τον οποίο καλούµαστε να ψηφίσουµε
δεν βλέπω να έχει τέτοια κονδύλια, µε τα οποία θα µπορούσε να
είναι κανείς αισιόδοξος ότι έστω κατ' ελάχιστο θα µπορούσαν να
αντιµετωπισθούν αυτά τα προβλήµατα.
Ως εκ τούτου, τον Προϋπολογισµό σας, κύριοι της Κυβέρνησης,
εµείς δεν µπορούµε να τον ψηφίσουµε και τον καταψηφίζουµε.
Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Ανέστης
Σαατσόγλου έχει το λόγο.
ΑΝΕΣΤΗΣ ΣΑΑΤΣΟΓΛΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο υπό
ψήφιση Προϋπολογισµός οικονοµικού έτους 1999 είναι ένας
προϋπολογισµός αναγκαίος, ρεαλιστικός, εκτελεστέος, όπως και οι
προϋπολογισµοί των προηγούµενων ετών των κυβερνήσεων του
ΠΑ.ΣΟ.Κ., αλλά και ενταξιακός µε κατεύθυνση την Οικονοµική
Νοµισµατική 'Ενωση, για να µπορέσει να ολοκληρωθεί η µεγάλη
προσπάθεια που ξεκίνησε το ΠΑ.ΣΟ.Κ., βγάζοντας την οικονοµία
µας από την βαθιά κρίση και ύφεση, από τις εγγενείς αδυναµίες της,
από τις οποίες µαστιζόταν επί σειρά ετών, έτσι ώστε ξεπερνώντας
σήµερα αυτές τις δυσκολίες, να µπορεί πλέον µετά βεβαιότητος η
πατρίδα µας να µπει ως ισότιµο µέλος και ως ίσος εταίρος στην
ΟΝΕ την 1.1.2001, για να έχουµε το ΕΥΡΩ, όπως θα το έχουν όλοι
οι Ευρωπαίοι εταίροι µας, που έκαναν τις σωστές προσπάθειες
προς την κατεύθυνση αυτή.
'Ετσι, λοιπόν, στο πλαίσιο αυτής της στρατηγικής εντάσσεται και ο
κρατικός Προϋπολογισµός 1999. Παρ' ότι στην οικονοµία και την
πολιτική όλα τελούν υπό αίρεση, καθώς κρίνονται εκ του
αποτελέσµατος, ο φετινός Προϋπολογισµός δείχνει ότι η
Κυβέρνηση επιχειρεί την εφαρµογή ενός νέου µίγµατος οικονοµικής
πολιτικής που µπορεί να διασφαλίσει την ευρωπαϊκή προοπτική της
χώρας και ταυτόχρονα να ικανοποιήσει ορισµένα από τα πλέον
πληττόµενα κοινωνικά στρώµατα.
Αν εγκαταλείψει κανείς τη µικροπολιτική προσέγγιση των µεγεθών
της οικονοµίας, αλλά και την ατελέσφορη λογική της παροχολογίας,
µπορεί να ισχυριστεί βάσιµα πως ο νέος Προϋπολογισµός δύναται
να εκπληρώσει σε ικανοποιητικό βαθµό αυτό που αποτελεί κεντρικό
στόχο όλων σχεδόν των ευρωπαϊκών κυβερνήσεων, ήτοι την
απρόσκοπτη πορεία προς το ενιαίο νόµισµα, χωρίς όµως να
αφανιστούν οι οικονοµικά υποβαθµισµένες κοινωνικές οµάδες.
Η προσήλωση που επιδεικνύει η Κυβέρνηση του ΠΑ.ΣΟ.Κ. στη
λογική της σκληρής δραχµής και της σφικτής δηµοσιονοµικής
πολιτικής, φαίνεται ότι αποδίδει αποτελέσµατα, καθώς και ο
διοικητής της Τράπεζας της Ελλάδας κ. Παπαδήµος δήλωσε ότι η
συνέχιση αυτής της πορείας θα µας οδηγήσει σε πληθωρισµό
µικρότερο του 2% µε το τέλος του 1999.
Εξ αντικειµένου, λοιπόν, κάτι τέτοιο σηµαίνει πως θα σηµειωθεί και
στη χώρα µας σηµαντικότατη µείωση των επιτοκίων, άρα
φθηνότερο χρήµα για τις επιχειρήσεις και φθηνότερα δάνεια για
τους πολίτες. Οι µισθοί για το επόµενο έτος θα φθάσουν µε την
ωρίµανση το 4%, γεγονός που κρίνεται αρκετά ικανοποιητικό.
Πρέπει να αναφερθεί επίσης το γεγονός ότι δεν επιβάλλονται νέοι
φόροι, ενώ αυξάνονται τα κονδύλια στην υγεία, στην παιδεία, στην
απασχόληση και στην εθνική άµυνα, δηλαδή σε εξαιρετικά
σηµαντικούς τοµείς που αφορούν την βελτίωση της ποιότητας ζωής
του πολίτη, τη βελτίωση της καθηµερινότητας του πολίτη, τη
µόρφωσή του, την εθνική ασφάλεια.
'Ετσι, λοιπόν, ο παρών Προϋπολογισµός διαθέτει και ένα σαφή
πολιτικό χαρακτήρα. Εµφανίζει το κοινωνικό πρόσωπο της
Κυβέρνησης, χωρίς να διασαλεύεται η πορεία της χώρας προς την
ΟΝΕ.

Οι βασικοί στόχοι του Προϋπολογισµού είναι:
Πρώτον, η αύξηση του πρωτογενούς πλεονάσµατος στο 4,8% του
ΑΕΠ.
∆εύτερον, ο περιορισµός του ελλείµµατος της κεντρικής κυβέρνησης
στο 4% του ΑΕΠ και της γενικής κυβέρνησης στο 1,9% του ΑΕΠ.
Τρίτον, η περαιτέρω µείωση του πληθωρισµού στο 2%, στο τέλος
του 1999.
Τέταρτον, η συνέχιση των διαρθρωτικών αλλαγών µε το
πρόγραµµα µετοχοποιήσεων και ιδιωτικοποιήσεων των δηµοσίων
επιχειρήσεων, τις καταργήσεις και συγχωνεύσεις φορέων και τα
µέτρα εξυγίανσης και αναβάθµισης του δηµοσίου τοµέα.
Πέµπτον, η µείωση της έµµεσης φορολογίας σε αρκετές κατηγορίες
αγαθών, ώστε να επιταχυνθεί η πτώση του πληθωρισµού και, σε
συνδυασµό µε τη µείωση των δανειακών αναγκών του δηµοσίου, να
ενισχυθεί η αποκλιµάκωση των επιτοκίων.
Η πιστή εκτέλεση του νέου Προϋπολογισµού και η επιτυχής
υλοποίηση των παραπάνω διαρθρωτικών µεταβολών εγγυάται την
πορεία της χώρας µας στην ΟΝΕ, ενισχύει τη θέση της ελληνικής
οικονοµίας στη διεθνή σκηνή και αναδεικνύει το χαρακτήρα της
κοινωνίας συνοχής και αλληλεγγύης, που θέλουµε να
οικοδοµήσουµε.
Μόνο έτσι θα µπορέσουµε να ανταποκριθούµε στις µεγάλες
προκλήσεις και στις ευκαιρίες που αντιµετωπίζει σήµερα η χώρα
µας.
Στο σηµείο αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ βαθύτατο
χρέος µου, επειδή κατάγοµαι και εκπροσωπώ, κατά κύριο λόγο,
αγροτικό νοµό, το Νοµό ∆ράµας, να αναφερθώ µε την οµιλία µου
αυτή, στο λίγο χρονικό διάστηµα που έχω σύµφωνα µε τον
Κανονισµό της Βουλής, στον αγροτικό τοµέα.
'Οπως είναι γνωστό, η σηµασία του αγροτικού τοµέα στην εθνική
µας οικονοµία συνεχίζει να είναι µεγάλη και σηµαντική. Η αγροτική
µας οικονοµία συνεχίζει να εξασφαλίζει την απασχόληση του 22%
του ενεργού πληθυσµού της χώρας µας και συµβάλλει µε ποσοστό
πάνω από 20% στις εξαγωγές µας.
Βασικές προτεραιότητες της Κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ για το 1999,
θα πρέπει να είναι απαρέγκλιτα -κάνω κάποιες προτάσεις, τις
οποίες θέλω και θα πρέπει, νοµίζω, η Κυβέρνηση να λάβει υπόψη-
ο εκσυγχρονισµός και η αναδιάρθρωση των καλλιεργειών, η
δηµιουργία επαγγελµατία αγρότη µε πρόσβαση στις νέες
τεχνολογίες, η καλύτερη εµπορική αξιοποίηση της παραγωγής, η
περαιτέρω ενίσχυση του νέου αγρότη, η µείωση των επιτοκίων της
Αγροτικής Τράπεζας περαιτέρω, η µείωση, η συρρίκνωση του
κόστους παραγωγής µε πραγµατική σηµαντική µείωση της τιµής
του καυσίµου, ο πραγµατικός και συστηµατικός έλεγχος και η
συγκράτηση της τιµής των λιπασµάτων, του πολλαπλασιαστικού
υλικού, των φυτοφαρµάκων κλπ, η ύπαρξη αγροτικής υποδοµής σε
γεωτρήσεις, φράγµατα κλπ, η επιτάχυνση και ολοκλήρωση των
αναδασµών -υπάρχει πρόβληµα και κάποια σηµαντική
καθυστέρηση στη βόρεια Ελλάδα- η αύξηση των ποσοστώσεων
των αγροτικών προϊόντων για την πατρίδα µας, µέσω των οργάνων
της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, η λύση για την εξασφάλιση κονδυλίων
προς ενίσχυση των µονοκαλλιεργητών, -ειδικότερα της βόρειας
Ελλάδας µε τις ειδικές κλιµατολογικές συνθήκες, παραδείγµατος
χάριν πατάτα Κάτω Νευροκοπίου, 'Εβρου κλπ. όταν πλήττεται η
παραγωγή τους από τις καιρικές συνθήκες- ο άµεσος και διαρκής
έλεγχος των εισαγωγών αγροτικών προϊόντων, ώστε να µην
υπάρχει πρόβληµα στην απορρόφηση των δικών µας αγροτικών
προϊόντων από την εσωτερική αγορά.
Επίσης η ύπαρξη µηχανισµού από πλευράς του κράτους και από
τον Οργανισµό ΕΛ.ΓΑ., στο να καταβάλλονται άµεσα οι επιδοτήσεις
των αγροτικών προϊόντων και οι αποζηµιώσεις καταστροφής τους
από θεοµηνίες. Στους παραγωγούς αγρότες µας, αυτήν τη στιγµή,
υπάρχει σοβαρό πρόβληµα στη βόρεια Ελλάδα και στη ∆ράµα µε το
βαµβάκι, λόγω της πρόσφατης θεοµηνίας και των πληµµυρών.
Η στήριξη του µειούµενου αγροτικού εισοδήµατος, ιδίως σε
ορισµένες κατηγορίες µικρών παραγωγών διαφόρων προϊό-
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ντων, όπως ο καπνός, η πατάτα, το βαµβάκι, τα σιτηρά, το
καλαµπόκι, τα οπωροκηπευτικά κλπ. Η στήριξη του αγροτικού
εισοδήµατος των παραγωγών των παραµεθορίων περιοχών, µε
κατ' εξαίρεση επιπλέον αυξηµένες επιδοτήσεις για τα προϊόντα
τους, χαµηλότοκα δάνεια, ειδικές ρυθµίσεις χρεών, φτηνό
πετρέλαιο, ενίσχυση των δηµοσίων υπηρεσιών και της ΑΤΕ, µε
στελέχη που θα µένουν στις παραµεθόριες περιοχές κοντά στους
αγρότες. Μόνο έτσι µπορούµε να κρατήσουµε τον πληθυσµό µας
και τους νέους αγρότες µας στον τόπο καταγωγής τους και στον
τόπο εργασίας τους, παρέχοντάς τους απασχόληση.
Η εθνική στήριξη των τιµών και των εισροών της γεωργικής
παραγωγής, οι επενδύσεις στον πρωτογενή αγροτικό τοµέα. Πρέπει
τέλος, να προσεχθεί σχολαστικά από την Κυβέρνηση η εθνική
στρατηγική για τη γεωργία και την αγροτική ανάπτυξη, για να
µπορέσουν να επιτευχθούν οι παραπάνω στόχοι και
προτεραιότητες, αλλά και για να υπάρχει µια πρωτογενής
παραγωγή που θα είναι ανταγωνιστική, επιδιώκοντας την
ποσότητα, την εύστοχη επιλογή της καλλιέργειας, την ποιότητα, το
χαµηλό κόστος και την αναβάθµιση των δικτύων διάθεσης των
προϊόντων της.
Τέλος, η επέκταση του Επιδόµατος Κοινωνικής Αλληλεγγύης
Συνταξιούχων, δηλαδή το ΕΚΑΣ και στους χαµηλοσυνταξιούχους
αγρότες του ΟΓΑ. Σε πολύ σωστό επίσης δρόµο φαίνεται ότι
βρίσκεται η Κυβέρνηση στην αντιµετώπιση της ανεργίας,
λαµβάνοντας µέτρα για το 1999, ώστε να ανακουφίσει τους
ανέργους και ειδικότερα τους ανέργους νέους µας.
Προβάλλει "Ασπίδα" τριακοσίων δισεκατοµµυρίων
(300.000.000.000) δραχµών, κατά της ανεργίας, µε στόχο τη
δηµιουργία διακοσίων εξήντα χιλιάδων (260.000) νέων θέσεων
εργασίας µέσα από διάφορα προγράµµατα που θα υλοποιήσει και
θα εφαρµόσει. ∆ηµιουργούνται µέσα στο 1999 εκατόν δέκα χιλιάδες
νέες θέσεις εργασίας, µε το πρόγραµµα "Νέοι στην ενεργό ζωή",
είκοσι πέντε χιλιάδες θέσεις εργασίας, µε το πρόγραµµα "Ξανά στη
δουλειά" για µακροχρόνια άνεργους.
Τρισήµισι χιλιάδες θέσεις εργασίας, µε το πρόγραµµα εργασιακής
εµπειρίας "stages", δεκαέξι χιλιάδες θέσεις εργασίας µε το
πρόγραµµα κατάρτισης ανέργων, εκατό χιλιάδες θέσεις εργασίας σε
ιδιωτικές επιχειρήσεις και ∆ΕΚΟ µε το πρόγραµµα κατάρτισης,
δηµιουργία θέσεων εργασίας για ειδικές κατηγορίες ατόµων -
κοινωνικού αποκλεισµού, παλλινοστούντων Ποντίων, ψυχικής
υγείας, τέσσερις χιλιάδες οκτακόσιες θέσεις µε το πρόγραµµα των
τοπικών συµφώνων απασχόλησης κλπ.
Με αυτές τις παρατηρήσεις, κλείνοντας, καλώ τους συναδέλφους να
υπερψηφίσουν τον Προϋπολογισµό έτους 1999, ώστε να µπορέσει
η πατρίδα µας να ανταποκριθεί στις προκλήσεις των καιρών, να
µπορέσει η πατρίδα µας να ανταποκριθεί στις προκλήσεις της
χαραυγής του 21ου αιώνα, για να καταστεί έτσι η Ελλάδα µας
σύγχρονη, ανταγωνιστική και ισχυρή µέσα στην Ενωµένη Ευρώπη.
Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Γεώργιος Ρόκος, ως
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ∆ηµοκρατικού Κοινωνικού
Κινήµατος, έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
άλλος ένας προϋπολογισµός, αντιγραφή του προηγούµενου σε
φιλοσοφία αλλά και αριθµούς.
Θα κάνω µία βασική παρατήρηση. Αυτός ο Προϋπολογισµός, όπως
ίσως και οι προηγούµενοι σε µια πορεία ενταξιακή προς την ΟΝΕ,
διακρίνεται από µία εξωστρέφεια, η οποία οµολογήθηκε εξάλλου
ευθύς εξ αρχής από τον εισηγητή της Πλειοψηφίας της Κυβέρνησης
ότι αυτός ο Προϋπολογισµός είναι ο τελευταίος προϋπολογισµός εν
όψει της ΟΝΕ.
Είναι ένας Προϋπολογισµός ουσιαστικά απολογητικός σε
ονοµαστικούς δείκτες εν όψει της σύγκλισης, χάνοντας το στόχο του
που αφορά αυτό καθ' εαυτό τη δική µας εθνική πορεία, τη δική µας
οικονοµική ανάπτυξη και το µέλλον της χώρας σε ένα διεθνές πεδίο,
όπου επιδιώκεται από το παγκόσµιο κεφάλαιο η
φιλελευθεροποίηση του παγκόσµιου εµπορίου, η κυριαρχία της

ΠΟΕ της Παγκόσµιας Οργάνωσης Εµπορίου έναντι της ΟΝΕ, µε
συνέπεια -είναι γνωστά αυτά- την άρνηση της Αγγλίας να
συµµετέχει στην ΟΝΕ, την άρνηση -τον τελευταίο καιρό διαφαίνεται-
της Γερµανίας, η οποία δηλώνει πως δεν θέλει να θυσιάζει την
οικονοµική της κυριαρχία στο όνοµα ενός υπερεθνικού συνόλου,
όπως είναι η Ευρωπαϊκή 'Ενωση.
'Ετσι επιτείνεται η αβεβαιότητα για το µέλλον της ίδιας της χώρας
µας.
Συντηρητικοί, ψευτοεκσυγχρονιστές, αυτοαποκαλούµενοι
σοσιαλιστές, χωρίς εθνική ευθύνη, στρατηγική και όραµα, χωρίς
προοπτική, ηττοπαθείς, επιδοτούµενοι απεµπολείτε την εθνική
ευθύνη, την ευθύνη ενός εθνικού σχεδιασµού, να προγραµµατίσει,
να πετύχει την ανάπτυξη της δικής µας οικονοµίας, της δικής µας
χώρας, ενώ έχετε την ίδια στιγµή την εντολή του ελληνικού λαού για
τη διακυβέρνηση της δικής µας χώρας, µιας χώρας που
κληρονοµήσαµε από τους προγόνους µας, που έχει συγκριτικά
πλεονεκτήµατα, το δικό µας καλύτερο ήλιο, τη δική µας λαµπερή
θάλασσα, τα βουνά και τους κάµπους, τους ποταµούς, τον ορυκτό
πλούτο, την δική της γεωγραφική θέση, το δικό µας πολιτισµό και τη
δική µας ιστορία.
Γι' αυτό σας προσκαλώ να δείτε προς τα µέσα την Ελλάδα για να
είσθε ισχυροί προς τα έξω, για να δικαιούσθε να µιλάτε για ισχυρή
Ελλάδα.
∆εν θέλουν, δεν πρέπει να θέλουν, οι 'Ελληνες να είναι οι φτωχοί
συγγενείς, οι επιδοτούµενοι της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, οι τελευταίοι
της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Μην τους εθίζετε στο χάσιµο της εθνικής
αξιοπρέπειας, γιατί έτσι θα τους οδηγήσετε στο χάσιµο της εθνικής
κυριαρχίας, στο όνοµα της πολιτικής σας κυριαρχίας, στο όνοµα της
κοµµατικής σας κυριαρχίας, της κυριαρχίας των ολίγων, των ολίγων
του κεφαλαίου, του κεφαλαίου που δεν είχε ποτέ πατρίδα, δεν είχε
ποτέ ιδανικά, που σήµερα µε την παγκοσµιοποίηση της οικονοµίας
έχει σαν εξέλιξη να οδηγεί σιγά-σιγά στα διεθνή χρηµατιστήρια, να
οδηγεί τις κοινωνίες των λαών της Ευρώπης, αλλά και του κόσµου
κάθε µέρα στην εξαθλίωση.
Για να µη µιλούµε φιλοσοφικά, για να µην νοµίζετε ότι έχουµε µόνο
τον πολιτικό λόγο και δεν έχουµε την πρόταση, δεν έχουµε
ανάλυση, ας αρχίσουµε τοµέα προς τοµέα.
Η βιοµηχανία της χώρας µας, που γεννήθηκε στη χώρα µας
µεταπολεµικά χωρίς µεγαλοαστική τάξη και βασίστηκε στην πολιτική
διαπλοκή και στην επιδότηση, έφαγε τις µεταπολεµικές ενισχύσεις
και τις έκανε θαλασσοδάνεια και εφοπλιστικές εταιρείες, οι µόνες
που ίσως πέτυχαν και είναι κερδοφόρες, αλλά αλλάζουν όποτε
θέλουν σηµαία και έχουν λίγη σηµασία έτσι για την ανάπτυξη της
δικής µας οικονοµίας. Οι άλλες βιοµηχανικές εταιρείες µετέφεραν
χρόνια τώρα τα κέρδη τους εκτός Ελλάδος και οδήγησαν σε
χρεοκοπία το κράτος, στην υποχρέωση της κρατικοποίησης στη
δεκατία του 1970.
Το κράτος, οι κυβερνήσεις, έρµαιες του πελατειακού συστήµατος
που εφάρµοσαν οι πολιτικοί µας, τις ξαναοδήγησαν σε κρίση. Και
σήµερα, ξαναµιλούν για ιδιωτικοποίηση δίνοντάς τες διά της
διαπλοκής που κυριαρχεί δυστυχώς σήµερα στη χώρα µας,
διαπλοκής της πολιτικής και των οικονοµικών συµφερόντων,
πολλές φορές στους ίδιους φορείς, αλλά και σε νέα τζάκια που
δηµιούργησαν εν τω µεταξύ χωρίς ελπίδα, χωρίς όραµα τα
τελευταία χρόνια όλος ο κοµµατικός µηχανισµός, όλα τα κόµµατα
ίσως και όλες οι κυβερνήσεις.
Γι' αυτό, η πρόταση του ∆Η.Κ.ΚΙ. που παραµένει είναι ούτε µόνο
ιδιωτική επιχείρηση ούτε µόνο κρατική επιχείρηση, αλλά συνύπαρξη
σε ένα νέο στρατηγικό συνδυασµό ανάπτυξης και ασφάλειας για την
πορεία του τόπου. Πάταξη της διαπλοκής, για να αποκτήσει
αξιοπιστία ο πολιτικός µας ρόλος και ο ρόλος των κοµµάτων και η
δηµοκρατική µας πορεία, για να κυβερνούν οι πολιτικοί και τα
κόµµατα που εκλέγει κάθε φορά ο λαός. 'Οχι στον έλεγχο των
πολιτικών ηγεσιών από εξωθεσµικούς παράγοντες, όχι στο πολιτικό
παράδοξο της εποχής µας -και στην Ελλάδα και στην Ευρώπη- να
βλέπει κανείς στις εθνικές εκλογές τους βιοµήχανους να στηρίζουν
τους σοσιαλιστές.
Πιστεύει κανείς λίγο σ' αυτήν την πορεία του βιοµηχανικού
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κεφαλαίου. Φοβάται περισσότερο, η µικροµεσαία µεταποιητική
επιχείρηση, η οποία είναι ο κορµός της δικιάς µας ανάπτυξης, η
οποία απασχολεί έµµεσα ή άµεσα το 54% του ελληνικού λαού.
Θέλει προσοχή, θέλει στοργή και στήριξη, θέλει σχέδιο για την
ανάπτυξη. Η προοπτική της είναι µεγάλη.
Θα κάνω ανά δεκαετία µια αναφορά. Τη δεκαετία του 1970 ήµασταν
εισαγωγείς καταναλωτικών αγαθών. Παπούτσια, έπιπλα, υφάσµατα
και ρούχα, ήταν όλα εισαγωγής και είχαν τη δικιά τους ετικέτα,
"Made in Italy" κλπ.
Τη δεκαετία του 1980 µε µια άλλη φιλοσοφία και µε µια άλλη
προσέγγιση, µε ένα άλλο κλίµα, όπου ο λαός είχε πιστέψει στη
λαϊκή συµµετοχή, πολλά ανατράπησαν και έτσι η µικροµεσαία
επιχείρηση όχι µόνο ικανοποίησε την εγχώρια αγορά, αλλά σιγά-
σιγά έγινε και εξαγωγική.
Οι 'Ελληνες ξαναπουλούσαν παπούτσια στην Ιταλία. Κάναµε
εξαγωγές επίπλων στην Ιταλία. Γεµίσαµε τη Γερµανία µε δικά µας
υφάσµατα. Για να έρθει η δεκαετία του 1990, της πολιτικής
φιλοσοφίας, της συντήρησης και του ψευδοεκσυγχρονισµού να τα
γυρίσει όλα πίσω. Εκατόν είκοσι χιλιάδες επιχειρήσεις κλείσαν τα
τελευταία τέσσερα χρόνια. Βλέπει κανείς µε λύπη ερειπωµένα κτίρια
και βιοτεχνίες που θα είχαν δώσει ανάσα στην ύπαιθρο. Γιατί έγινε
άραγε αυτό; 'Εγινε από τη δική σας πολιτική, κύριοι. ∆εν πιστέψατε
σε αυτήν την πορεία και την αλλάξατε. ∆εν πιστέψατε στην
ικανότητα του 'Ελληνα να παράγει. ∆εν καταλάβατε ότι µικρή και
µεσαία επιχείρηση του µικρού µεγέθους έχει διεισδυτικότητα, έχει
ευελιξία, έχει ικανότητα και προοπτική. Κυρίως την υπονοµεύσατε
µε την εισοδηµατική σας πολιτική, όταν περιορίσατε χωρίς να
σκεφθείτε το γιατί, ίσως γιατί έτσι σας το είπαν κάποιοι, τους
µισθούς στους εργαζόµενους και στους µισθωτούς, στους
συνταξιούχους, στους αγρότες. ∆ηµιουργήσατε µία άπνοια στην
αγορά. Υπονοµεύσατε την ίδια την αγορά, τη συρρικνώσατε. Οι
µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις, οι οποίες κυρίως παράγουν
προϊόντα ευρείας λαϊκής κατανάλωσης άρχισαν να µπαίνουν σε
κρίση. ∆εν καταλάβατε την ίδια στιγµή πως το τραπεζικό σύστηµα
υπονοµεύει την ανάπτυξη της δικής µας οικονοµίας.
Αλήθεια γνωρίζετε πώς γίνονται οι συναλλαγές σήµερα µεταξύ των
επαγγελµατιών, των βιοτεχνών, αλλά και των καταναλωτών πολλές
φορές, ακόµα και στο Ρενοπούλι. Με πλαστό χρήµα, µε γραµµάτια
και κυρίως επιταγές. Εγώ σαν επαγγελµατίας δεν εισπράττω ούτε
το 1% των εισπράξεων σε µετρητά. Ξέρετε τι γίνεται µε αυτό; Η ίδια
η τράπεζα µε αυτά τα επιτόκια υπονοµεύει από την αρχή την ίδρυση
µιας επιχείρησης. Στην πορεία εκµεταλλεύεται και το εµπόριό της.
Ξέρετε πως όλοι σήµερα, κύριε Υπουργέ, κάνουν προεξοφλήσεις
γραµµατίων και επιταγών για να µπορέσουν να κινηθούν στην
αγορά. 'Εχετε διανοηθεί πως αυτή η πολιτική είναι αντιαναπτυξιακή
και οδηγεί στη συγκέντρωση κεφαλαίων; Το ξέρετε ότι και οι δικές
µας τράπεζες του δικού µας µεγέθους, το µόνο που µπορούν να
κάνουν είναι το µεσολαβητή της συγκέντρωσης των κεφαλαίων και
της διακίνησης και συγκέντρωσης σε αυτές τις µεγάλες
χρηµατιστηριακές αγορές της Ασίας, της Ευρώπης, της Αµερικής.
Γνωρίζετε αλήθεια πόσες επιταγές σφραγίζονται καθηµερινά; 'Εχετε
διανοηθεί ότι µε αυτήν την εξέλιξη δεν θα µείνει καµία, µα καµία
επιχείρηση και κανένα µαγαζί όρθιο; Τις υπονοµεύσατε µε το
φορολογικό σας σύστηµα, τα αντικειµενικά κριτήρια, το µοναδικό
συντελεστή του 35%, τα αντικίνητρα, και όχι κίνητρα, για τις
συγχωνεύσεις µικρών και µεσαίων επιχειρήσεων.
Αυτές είναι αλήθειες και είµαι σίγουρος ότι αυτά που λέω τα
καταλαβαίνει ο κάθε έµπορας που µε ακούει, ο κάθε µικρός και
µεσαίος επαγγελµατίας, σαν και εµένα.
Αλήθεια µίλησα προηγούµενα φιλοσοφικά για το βουνό και τη
θάλασσα της Ελλάδας και κάποτε µιλάγαµε όλοι µαζί για το ρόλο
της Ελλάδας στον παγκόσµιο τουρισµό. Βαπτίσατε, το 1994, το
Λιβανό σοσιαλιστή και τον κάνατε Υπουργό Τουρισµό, για να
σχεδιάσει τα δώδεκα, δεκατέσσερα ή δεκαέξι καζίνο. Αλλά και σε
αυτό είσαστε ανίκανοι.
(Στο σηµείο αυτή την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Α'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ Ν. ΚΡΗΤΙΚΟΣ)

Στήσατε στη Θεσσαλονίκη το Χαγιάτι για να είναι κοντά στην
πρόσβαση της αγοράς, στο µεροκαµατιάρη που τον ξεζουµίζει
καθηµερινά γιατί τον έχετε εθίσει στον τζόγο. Και υπονοµεύσατε το
Πόρτο Καράς που είχε µία ιστορική πορεία, άρα και τουριστική
δράση. Και σήµερα κλείνει µε συνέπεια για να µείνουν εξακόσιοι
πενήντα χιλιάδες άνθρωποι άνεργοι.
Αλήθεια, αυτό σηµαίνει τουρισµός; Αυτό σηµαίνει αξιοποίηση του
βουνού και της θάλασσας; Πού είναι τα συνεδριακά κέντρα, οι
µαρίνες που θα κάναµε;
Κοιτάξτε να δείτε. 'Εχει χαθεί το τρένο γιατί και οι λίγες
ξενοδοχειακές µονάδες που στήσαµε, από τον έλεγχο που γίνεται
από τον ΕΟΤ, διαπιστώνουµε ότι παραλειτουργούν και
φοροδιαφεύγουν. Μία είναι η λύση και κάποτε το λέγαµε όλοι µαζί.
Ο αγροτοτουρισµός. Η πρόσβαση του τουρίστα και στο βουνό και
στη θάλασσα. Να γίνουν τα σπίτια ξενοδοχεία. Να ανοίξουν οι
παραλίες µε τη βοήθεια της Τοπικής Αυτοδιοίκησης που πρέπει να
χρηµατοδοτείται για να διαµορφώνει ένα άλλο κλίµα, έναν άλλο
αέρα στην ύπαιθρο. Το έχουν κάνει οι άλλες χώρες, κύριε Υπουργέ.
Και στην Ιταλία και στη Γαλλία και στην Ισπανία που είναι µεσόγειες
χώρες. Εσείς διά της διαπλοκής, όµως, των αδειών των καζίνο και
των µεγάλων ξενοδοχειακών µονάδων, κερδίζετε. Ποιοι όµως; Αυτοί
που τολµάτε να είστε διαπλεκόµενοι.
Θέλησα να αφήσω τελευταίο τον αγροτικό τοµέα γιατί αφορά το
22% του ελληνικού πληθυσµού. Αφορά την εθνική µας αξιοπρέπεια,
αφορά την προάσπιση των εθνικών µας συνόρων, αφορά τέλος
πάντων την πορεία µιας χώρας που µε τις κλιµατολογικές συνθήκες
που έχει, έχει ευθύνη για µια σύγχρονη αγροτική παραγωγή.
∆εν τολµήσατε. Καταργήσατε ακόµα και το ΕΘΙΑΓΕ, το Εθνικό
Ινστιτούτο Γεωλογικών Ερευνών, που βεβαίως και αν το είχατε σε
λειτουργία δεν θα κάνατε και τίποτα. Του είχατε έναν
προϋπολογισµό επτακόσια σαράντα εκατοµµύρια (740.000.000)
δραχµές το χρόνο λες και ήταν οµάδα της Β' Εθνικής Κατηγορίας.
Και έτσι έρευνα δεν κάναµε και σπόρους δεν βγάζουµε. Κάνουµε
µόνο εισαγωγή σπόρων. 'Ετσι, όµως, υπονοµεύουµε την απόδοση
της γεωργικής µας παραγωγής.
Οι Ολλανδοί, βόρεια χώρα, πήρε τη δική µας αγορά, την αγορά του
Μονάχου, που την είχαµε για χρόνια στο χέρι µας. Γιατί; Γιατί ενώ
µέχρι πρότινος µας έδιναν σπόρους, τώρα συνεχίζουν και έχουν
µονοπώλιο πάλι στους σπόρους, αλλά µε υβρίδια αντιπαραγωγικά.
Και κατέβηκαν οι παραγωγές µας από τους δεκαοχτώ τόνους στην
Κρήτη ανά κλειστό στρέµµα, στους δέκα τόνους.
'Οταν σας έδιναν χρήµατα για αναδιάρθρωση των καλλιεργειών αντί
να την προχωρήσατε την υπονοµεύσατε µέσα από πελατειακές
σχέσεις, µέσα από άνοµες επιδοτήσεις. Και έτσι ενώ στα
εσπεριδοειδή, παραδείγµατος χάρη, οι Ισπανοί έκαναν
αναδιάρθρωση καλλιεργειών και έβγαλαν νέες ποικιλίες που
ανταποκρίνονται στις απαιτήσεις και στο είδος της αγοράς της
Ανατολικής Ευρώπης και της Ρωσίας, σήµερα βγήκαµε από το
παιχνίδι. ∆ιότι διατηρούµε ακόµα τα µέρλιν που είναι ευµεγέθη και
µη προοπτικά στην αγορά και έχουν διάρκεια ζωής και αντοχής
δυόµισι µήνες, σε αντίθεση µε τις ποικιλίες της Ισπανίας που έχουν
αντοχή οχτώ µήνες. Λέω παραδείγµατα για να είναι κατανοητά.
Στον αγροτικό τοµέα το τραπεζικό σύστηµα είναι αυτό το οποίο
βρίσκεται σε αδιέξοδο γιατί έχει αναγκαστεί µέσα από τις δικές της
χρηµατιστηριακές λογικές σιγά-σιγά να βάζει χέρι στα κτήµατα των
αγροτών. ∆ειγµατοληπτικά, λέει, µε ένα ποσοστό 2% κάθε Αγροτική
Τράπεζα προχωράει σε δηµεύσεις περιουσιών, ακόµα και
αγροτικών σπιτιών.
Είχα χθες πάλι ένα τηλεφωνικό παράδειγµα -και κάθε µέρα έχω και
ένα- όπου πήραν και σπίτια από ανθρώπους ηµιπαράλυτους, γιατί
είναι ηµιπαράλυτοι οι ίδιοι στη λογική να µπορέσουν πράγµατι να
στηρίξουν τον 'Ελληνα αγρότη.
Αλήθεια  το  ξέρετε  πως  το  60%  των  δανείων  είναι
ληξιπρόθεσµα;  Το  ξέρετε  ότι  µε  αυτήν  τη  λογική  των
παρατοκίων  δεν  υπάρχει  ελπίδα  και  σωτηρία;  Συσσωρευτικά
πέρυσι  µε  µία  διαδικασία  που  µε  έκανε  να  ντραπώ  σαν
Βουλευτής,  χαρίσατε  εκατόν  εβδοµήντα  δισεκατοµµύρια
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(170.000.000.000) δραχµές σε συνεταιρισµούς, δικά σας κοµµατικά
µαγαζιά για να διατηρείστε στην εξουσία. Και η µεγάλη σας επιτυχία
στο νέο Υπουργό της Γεωργίας που ανακοινώθηκε προχθές, ήταν
ότι έπεισε πολιτικά την Ευρωπαϊκή 'Ενωση να µας επιτρέψει να
νοµοθετήσουµε, να τους τα χαρίσουµε, δηλαδή γιατί αυτό
απαγορεύεται.
'Εχουµε, όµως, εγκαταλείψει το µεµονωµένο αγρότη, το µικρό
αγρότη της επαρχίας, που δεν του έχουµε δώσει και καµία άλλη
διέξοδο. ∆εν έχουµε επιτρέψει στη µικρή µονάδα, στη µικροµεσαία
επιχείρηση που λειτουργούσε δίπλα από το χωριό, να τον
απασχολήσει, να του δώσει διέξοδο, έστω και στη λογική των
συµπληρωµατικών εισοδηµάτων. ∆εν αναπτύξαµε, όµως είπα
νωρίτερα, τον τουρισµό που είναι και αυτό µέσα στη λογική των
συµπληρωµατικών εισοδηµάτων της υπαίθρου. Τον αφοπλίσαµε.
Αλήθεια, δεν καταλαβαίνετε ότι οδηγείστε σε αδιέξοδο; Τι θα κάνετε
δηλαδή; Θα αφήσετε την Αγροτική Τράπεζα να πάρει όλα τα
χωράφια; Θα αφήσετε τις εµπορικές τράπεζες να πάρουν όλες τις
µικροµεσαίες επιχειρήσεις; Να τις κάνουν τι; ∆εν καταλαβαίνετε ότι
µε τη λογική σας έχετε αυτοεγκλωβιστεί; 'Οµως, όπως είπα από την
αρχή, δεν πιστεύετε πραγµατικά στην αυτόνοµη πορεία της χώρας.
Είστε επιδοτούµενοι, γιατί µέσα από αυτήν τη λογική, είστε και
συντηρούµενοι. Συντηρείστε έτσι στην εξουσία.
'Οµως, κύριοι συνάδελφοι, δείτε κατάµατα τις πολιτικές σας ηγεσίες.
Ελέγξτε τις. Περιορίστε τις. Μη δέχεστε αυτήν την πολιτική
πραγµατικότητα των εκβιασµών και των διληµµάτων. Πρέπει ο
καθένας σας, από οποιαδήποτε παράταξη -συντηρητικοί,
εκσυγχρονιστές και ψευτοσοσιαλιστές- να καταλάβετε πως αυτήν
την εποχή, όπου επιδιώκεται ξανά η επανεθνικοποίηση, δεν
υπάρχουν προστασίες σε σύνορα υπερεθνικά τύπου Ευρωπαϊκής
'Ενωσης. Η παγκόσµια οργάνωση και εµπορία έχει κυριαρχήσει. Οι
Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής πια δεν σέβονται τίποτε. Για τη
Μόνικα, χτυπούν και τον κόσµο!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Θα σας παρακαλέσω,
κύριε συνάδελφε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΚΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
'Αραγε, ένας λαός µε τέτοια ιστορική ευθύνη και πορεία, µε αυτόν
τον πολιτισµό έτσι πρέπει να απαντήσει; Οι πολιτικοί αυτήν την
πορεία πρέπει να έχουν;
Εµείς σας καταψηφίζουµε και υπερψηφίζουµε τις δαπάνες για την
άµυνα, µε µια λογική που πολλές φορές εδώ µέσα έχουµε
τεκµηριώσει.
Γιατί αυτή η νέα τάξη πραγµάτων, που έχει κυρίως χαρακτηριστικά
οικονοµικού ελέγχου και οικονοµικών συµφερόντων, οδηγεί
δυστυχώς και στην απεµπόληση κυριαρχικών δικαιωµάτων. Ας
είστε προσεκτικοί!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Βασίλειος
Κοντογιαννόπουλος Βουλευτής Ηλείας έχει το λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, µε τον υπό συζήτηση Προϋπολογισµό η ελληνική
οικονοµία εισέρχεται πράγµατι στην τελική φάση, για να επιτύχει το
µείζονα πολιτικό, οικονοµικό και κοινωνικό στόχο, που είναι η
ισότιµη ένταξη της χώρας στην Οικονοµική και Νοµισµατική 'Ενωση
το 2001.
Εάν προσεγγίσει κανείς τα οικονοµικά µεγέθη του Προϋπολογισµού,
χωρίς τις συνήθεις µικροπολιτικές µεµψιµοιρίες, αλλά και χωρίς τις
κυβερνητικές ωραιοποιήσεις, µπορεί να συµπεράνει βάσιµα ότι ο
νέος Προϋπολογισµός είναι πράγµατι σε θέση να εκπληρώσει τον
κυρίαρχο στόχο της ονοµαστικής έστω σύγκλισης µε την ΟΝΕ, υπό
την προϋπόθεση βεβαίως ότι θα εφαρµοσθεί µε αυστηρότητα και
δεν θα σηµειωθεί σοβαρή διεθνής οικονοµική αναταραχή.
Η συνταγή της σκληρής δραχµής και της σφικτής δηµοσιονοµικής
πολιτικής, που ακολουθούσαν άλλωστε και οι προϋπολογισµοί των
Κυβερνήσεων της Νέας ∆ηµοκρατίας την περίοδο 1990-1993,
µπορεί να µας οδηγήσει στην επίτευξη των πέντε κριτηρίων για την
ένταξή µας στην ΟΝΕ, ακόµη και του πιο δύσκολου, όπως είναι η
µείωση του πληθωρισµού σε ποσοστό 2%-2,5%. Είναι φανερό ότι η
επίτευξη αυτού του στόχου θα οδηγήσει σε σηµαντική µείωση των
επιτοκίων και κατά συνέπεια, σε φθηνότερο χρήµα για επιχειρήσεις

και ιδιώτες, προϋποθέσεις απαραίτητες για να µπει η χώρα µας σε
αναπτυξιακή διαδικασία.
Ασφαλώς, ούτε ο Προϋπολογισµός του 1999 δεν εξασφαλίζει το
αίτηµα της δίκαιης κατανοµής του βάρους της σύγκλισης ανάµεσα
στις διάφορες κοινωνικές οµάδες αφού, λόγω της µη
τιµαριθµοποίησης της φορολογικής κλίµακας, οι µισθωτοί και οι
συνταξιούχοι εξακολουθούν να συµµετέχουν στα φορολογικά βάρη
δυσανάλογα µε τις δυνάµεις τους.
Είναι ακόµη αλήθεια ότι ο νέος Προϋπολογισµός καταφεύγει στη
λεγόµενη δηµιουργική λογιστική προκειµένου να επιτευχθεί ο
περιορισµός του ελλείµµατος της γενικής κυβέρνησης στο περίφηµο
1,9%. Οφείλουµε όµως να παραδεχθούµε ότι οι µέθοδοι αυτές και
σύµφωνες είναι µε τους κανόνες της Ευρωπαϊκής Στατιστικής
Υπηρεσίας, αλλά και πολλές χώρες ευρωπαϊκές τις
χρησιµοποίησαν για να επιτύχουν τη σύγκλιση.
Συµπερασµατικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο συζητούµενος
Προϋπολογισµός, µε λογιστικά τεχνάσµατα ή µη, µε ωραιοποιήσεις
ή όχι, µε τις συνήθεις υπερεκτιµήσεις των εσόδων και υποεκτιµήσεις
των δαπανών, µπορεί να οδηγήσει την ελληνική οικονοµία στην
ΟΝΕ. Αυτό τουλάχιστον δεν αµφισβητείται βάσιµα από κανέναν.
Το ερώτηµα που τίθεται είναι αν θα µπορούσε να προχωρήσει ένα
βήµα παραπέρα από την τυπική εκπλήρωση των κριτηρίων. Να
προχωρήσει δηλαδή στην αναδιάρθρωση της ελληνικής οικονοµίας,
την εξυγίανση του δηµόσιου τοµέα, έτσι ώστε η χώρα µας να
µπορέσει να ανταποκριθεί υπό καλύτερες προϋποθέσεις στο νέο
ανταγωνιστικό περιβάλλον της ΟΝΕ.
Από τα στοιχεία του ίδιου του Προϋπολογισµού, αποκαλύπτεται ότι
για µία χρονιά ακόµη και παρά τα όσα λέγονται για εκσυγχρονισµό
και αναδιάρθρωση του δηµοσίου, ο αριθµός των υπαλλήλων
εξακολουθεί να διογκώνεται. Και η δέσµευση για πρόσληψη ενός
υπαλλήλου για κάθε πέντε αποχωρήσεις λόγω συνταξιοδότησης,
παραµένει γράµµα κενό περιεχοµένου, προφανώς για να
εξυπηρετούνται πελατειακές σχέσεις.
Ακόµη οδυνηρότερη είναι η έλλειψη σεβασµού στο χρήµα, στον
ιδρώτα των φορολογουµένων. Γιατί από τον ιδρώτα των πολιτών
που εργάζονται και παράγουν, συνεχίζει να χρηµατοδοτείται η
µαύρη τρύπα του αφανούς ελλείµµατος, δηλαδή της κρατικής
κακοδιαχείρισης.
Ανέφερα µερικές από τις αιτίες που η πατρίδα µας επί σειρά ετών
διανύει περίοδο οικονοµικής αποτελµάτωσης. Και είναι προφανές
ότι για να αντιµετωπισθεί η συσσωρευµένη αρνητική πορεία των
τελευταίων δεκαεπτά ετών και να µπει η χώρα επιτέλους σε µία
σταθερή αναπτυξιακή πορεία, είµαστε υποχρεωµένοι να
προχωρήσουµε σε ριζοσπαστικές τοµές και ρήξεις που απαιτούν
αταλάντευτη πολιτική βούληση. Θα εξαρτηθεί δηλαδή από την
απόφαση ολόκληρης της πολιτικής ηγεσίας της χώρας να
συγκρουστεί µε κατεστηµένα συµφέροντα, νοοτροπίες και
πρακτικές που έχουν εγκλωβίσει την ελληνική οικονοµία και
κοινωνία στο σηµερινό αδιέξοδο.
Το κρίσιµο σηµείο δεν είναι το τι πρέπει να πράξουµε. Οι
περισσότεροι συµφωνούµε σε γενικές γραµµές ότι χρειαζόµαστε
πάταξη της φοροδιαφυγής και της παραοικονοµίας, αύξηση της
παραγωγής και της παραγωγικότητας και του ΑΕΠ, ανακατανοµή
του παραγωγικού πληθυσµού και απορρόφηση κυρίως στον
τριτογενή τοµέα των πλεονασµάτων, ιδιαίτερα του αγροτικού τοµέα.
Χρειαζόµαστε µείωση του κράτους, των κρατικών δαπανών, των
κρατικών ελλειµµάτων, του δηµόσιου χρέους. Οι αντίθετες φωνές
δεν έχουν εφαρµόσιµη πρόταση, αφού ακριβώς το µοντέλο που
αναχρονιστικά υποστηρίζουν οδήγησε στη σηµερινή κατάσταση.
Το πρόβληµα εποµένως είναι το πώς θα πετύχουµε αυτούς τους
στόχους. Και εδώ αρχίζει ο κύκλος των διαφωνιών που, κατά τη
γνώµη µου, οφείλονται στην προσέγγιση των προβληµάτων µε το
καταστρεπτικό σύνδροµο του υπολογισµού του πολιτικού κόστους-
οφέλους.
Πολιτικές δυνάµεις που βρίσκονται σε όλα τα κόµµατα δεν έχουν το
κουράγιο να έρθουν σε ρήξη µε τα διάφορα συντεχνιακά
συµφέροντα και τις οµάδες πίεσης, που βολεύο-
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νται µε τη σηµερινή κατάσταση. Η σκληρή αυτή πραγµατικότητα
οδηγεί σε αδιέξοδα, γιατί είτε βρίσκονται στην Κυβέρνηση είτε
βρίσκονται στην Αντιπολίτευση, όσοι αδυνατούν να συµπράξουν
στις αναγκαίες τοµές, οδηγούν την οικονοµική πολιτική σε πολιτικές
µονόπλευρες που επιφέρουν κάποιες βελτιώσεις, αλλά αδυνατούν
να δώσουν ριζικές λύσεις.
Η ορθή και αναγκαία πολιτική δεν είναι µόνο η αύξηση της
απόδοσης της φορολογίας, η µείωση του πληθωρισµού και η
πάταξη της παραοικονοµίας. Είναι προπαντός η µείωση αριθµού
των υπαλλήλων του δηµοσίου και των νοµικών προσώπων
δηµοσίου δικαίου.
Η πώληση στον ιδιωτικό τοµέα των περισσότερων κρατικών
επιχειρήσεων. Η αναδιάρθρωση των καλλιεργειών και της
απασχόλησης ανά τοµείς. Είναι ακόµη, η αναµόρφωση των
θεσµών, ώστε να παύσουν να διευκολύνουν τη δράση των
συντεχνιακών συµφερόντων και οµάδων πίεσης, καθώς και η
αναθεώρηση του όλου πλέγµατος κοινωνικής προστασίας και
δαπανών, ώστε αυτές να κατευθύνονται αναλογικά σε αυτούς που
πράγµατι έχουν ανάγκη και όχι εξισωτικά σε όλους, ακόµα δηλαδή
και στους οικονοµικά ισχυρούς.
Τα πολιτικά κόµµατα όµως δεν λένε όλη την αλήθεια στον ελληνικό
λαό. Αποκρύπτουν το κόστος της προσαρµογής µας στη νέα διεθνή
πραγµατικότητα. Αποτέλεσµα αυτού του πολιτικού ελλείµµατος είναι
η αποσάρθρωση του κοινωνικού ιστού της χώρας. 'Ολο και
περισσότεροι πολίτες δηλώνουν εµπράκτως µε τη συµπεριφορά
τους ότι δεν δεσµεύονται πλέον µε τους νόµους.
Σήµερα µε ευθύνη όλων, κοµµάτων, µέσων µαζικής επικοινωνίας,
συνδικάτων, έχει αναχθεί σε δηµοκρατική κατάκτηση η παραβίαση
της νοµιµότητας και η περιφρόνηση των δικαιωµάτων των άλλων,
των πολλών, ιδίως µε τη µορφή των καταλήψεων που αποτελεί και
την απόδειξη του µεγάλου ελλείµµατος δηµοκρατικής και κοινωνικής
αγωγής και συνείδησης. Και δεν υπάρχει ταυτόχρονα κράτος που
να θέλει και να µπορεί να διασφαλίσει την εφαρµογή των νόµων,
ακόµα και των δικαστικών αποφάσεων. Ο νόµος υποκαθίσταται
από το νόµο της ζούγκλας και από το δίκαιο των ισχυρότερων
δυναµικών οµάδων πίεσης.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να βγει η χώρα µας επιτέλους
από την κρίση, για να δώσει µε επιτυχία τη µάχη του
εκσυγχρονισµού και να εναρµονίσει το βηµατισµό της µε την
Ενωµένη Ευρώπη, χρειάζεται όλες οι πολιτικές δυνάµεις που έχουν
αποδεχθεί την ευρωπαϊκή προοπτική της χώρας ως στόχο πρώτης
εθνικής προτεραιότητας, να σταµατήσουν το κρυφτούλι µε την
πραγµατικότητα και να αναλάβουν την ευθύνη που τους αναλογεί.
Χρέος της πολιτικής ηγεσίας του τόπου είναι να πει την αλήθεια
στον ελληνικό λαό, το κόστος που απαιτείται για να διασφαλίσουµε
το ευρωπαϊκό µας µέλλον και οι προσπάθειες που πρέπει να
καταβάλουµε για να λειτουργήσουµε ως οργανικό και δηµιουργικό
τµήµα της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, που αποτελεί το µόνο δρόµο για
να βελτιώσουµε το επίπεδο ζωής και κοινωνικής προστασίας του
λαού µας.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε όσα σας εξέθεσα γίνεται φανερό
ότι δεν θεωρώ πως ο Προϋπολογισµός αυτός παρέχει εκείνα τα
αναγκαία στοιχεία για την οικονοµική απογείωση που χρειάζεται η
χώρα σήµερα. ∆εν µπορώ, όµως, να αγνοήσω ότι είναι ο
Προϋπολογισµός που µας οδηγεί στην ΟΝΕ, γι'αυτό δεν τον
καταψηφίζω. ∆ηλώνω παρών.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Τζανής,
Βουλευτής Μαγνησίας, έχει το λόγο.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΤΖΑΝΗΣ: Αγαπητοί συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα
τον Προϋπολογισµό του κράτους για το 1999, το προτελευταίο έτος
του 20ου αιώνα. Πρόκειται ασφαλώς για το κορυφαίο νοµοθετικό
αντικείµενο, χωρίς δυστυχώς να αντιµετωπίζεται ως τέτοιο από
όλους µας.
Ατυχώς το Βήµα της Βουλής, από Βήµα επικοινωνίας µε το λαό,
από Βήµα ευθύνης γίνεται αυτές τις ηµέρες άµβωνας εκφώνησης
φιλιππικών λόγων και επίδειξης -συγχωρείστε µου τη έκφραση-
λαϊκίστικων ικανοτήτων. Εδώ οι λέξεις χάνουν το νόηµά τους και οι

πολίτες που µας ακούν -συχνά- την υποµονή τους. Οι πολίτες που
παρακολουθώντας τη συζήτηση αυτήν προσπαθούν να καταλάβουν
πού βρίσκεται η χώρα και κυρίως για πού βαδίζει.
Για την πορεία της ελληνικής οικονοµίας και για την προσέγγιση των
στόχων της ΟΝΕ δεν επιθυµώ να επαναλάβω τα όσα έχουν λεχθεί
ήδη από πολλούς συναδέλφους. Περιορίζοµαι µόνο να πω ότι µε
µαθηµατική ακρίβεια οδηγούµαστε στον σκληρό πυρήνα του
ευρωπαϊκού γίγνεσθαι.
Θα προτιµήσω, αγαπητοί συνάδελφοι, να καταθέσω ορισµένους
ευρύτερους, αλλά εντελώς συγκεκριµένους πολιτικούς
προβληµατισµούς, σχετικά µε τη θέση της χώρας στην υπό εξέλιξη
ευρωπαϊκή κοινωνία, µε το ρόλο της πολιτικής και των πολιτικών
στη διαµόρφωση της πραγµατικότητας, µέρος της το πιο ρεαλιστικό
ίσως, αποτελεί και η κατάθεση ενός προϋπολογισµού.
Αγαπητοί συνάδελφοι, αισθάνοµαι την ανάγκη διατύπωσης µιας
προσωπικής -και πιστεύω πολλών άλλων- αγωνίας, αλλά και
αισιοδοξίας ταυτόχρονα για την επιστροφή της πολιτικής στα
χαµένα εδάφη της.
Από καιρό, όσοι από εµάς θεωρούν τους τεχνοκράτες ως
κονσερβοποιούς και τυποποιητές των ιδεολογιών, αλλά και των
ανθρώπινων ανησυχιών και οραµατισµών, αναρωτιόµαστε πότε θα
πάψουµε να µιλάµε στο λαό µε ψυχρούς οικονοµικούς όρους,
δίνοντάς του την εσφαλµένη εντύπωση πως, ενώ µιλάµε για όλα
αυτά, αγνοούµε ή δεν αντιλαµβανόµαστε το µέγεθος των
καθηµερινών προβληµάτων. 'Οµως δεν είναι έτσι.
Γνωρίζουµε, τουλάχιστον εµείς του ΠΑΣΟΚ, πολύ καλά, το άγχος
του πολίτη για την καθηµερινή του επιβίωση. Γνωρίζουµε πολύ
καλά την ανησυχία των γονιών για τον κόσµο που έρχεται, για το τι
φέρνει το ξηµέρωµα του 21ου αιώνα, για τα παιδιά τους και τα
εγγόνια τους. Γνωρίζουµε πολύ καλά ότι ο λαός αναρωτιέται τι
κάνουµε εµείς οι πολιτικοί για τη θεµελίωση του µέλλοντός του.
Η πολιτική του σήµερα απέχει εννοιολογικά από την πολιτική του
χθες. Σήµερα, περισσότερο από ποτέ άλλοτε, επιβάλλεται να
ταυτίζεται µε τη γλώσσα της αλήθειας, µε την απόλυτη ειλικρίνεια.
Εµείς στο ΠΑΣΟΚ έχουµε εµπεδώσει την πεποίθηση ότι ο πολιτικός
πρέπει να προτιµά να είναι χρήσιµος και όχι ευχάριστος. Λυπάµαι,
αλλά το σύνολο σχεδόν των συναδέλφων της Αντιπολίτευσης, πλην
ελαχίστων εξαιρέσεων, αυτές τις µέρες δείχνει να µη συµµερίζεται
αυτήν την αντίληψη.
Αγαπητοί συνάδελφοι, η λειτουργία της οικονοµίας, αλλά και
ολόκληρης της χώρας κατευθύνεται από ένα πλέγµα υποχρεώσεων
που προκύπτουν από διεθνείς συνθήκες. Θεµελιώδης υποχρέωση
της χώρας είναι και η ένταξή της στην Οικονοµική και Νοµισµατική
'Ενωση. Το δρόµο αυτό δεν µας ανάγκασε κανένας να τον
ακολουθήσουµε. Η ένταξη της χώρας στην ΟΝΕ και η ισότιµη
συµµετοχή της στις διαδικασίες της ευρωπαϊκής ενοποίησης είναι
προϋπόθεση επιβίωσης του τόπου.
Η ένταξη στην ΟΝΕ απαιτεί σκληρή, µεθοδική και προσεκτική
προσπάθεια. Η ένταξη στην ΟΝΕ δεν είναι ο τελικός στόχος, αλλά ο
ενδιάµεσος σταθµός απ' τον οποίο οπωσδήποτε πρέπει να
περάσουµε για να συνεχίσουµε µαζί µε τις υπόλοιπες χώρες της
Ευρωπαϊκης 'Ενωσης την πορεία µας προς τα εµπρός. Η µοναδική
ελπίδα για τη χώρα να αντέξει στο σκληρό ανταγωνιστικό κόσµο
που έρχεται είναι η πλήρης ισοτιµία της µε τις υπόλοιπες χώρες-
µέλη της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Θα ρωτήσει κανείς: Αξίζει τον κόπο αυτή η προσπάθεια ή µήπως
όλες αυτές οι σκληρές πραγµατικά θυσίες του λαού κινδυνεύουν να
πάνε χαµένες; Πρέπει να είµαστε ειλικρινείς και να πούµε στο λαό,
µε τη γλώσσα που έχουµε µάθει να µιλάµε ότι όλες οι θυσίες θα
πάνε χαµένες, αν αφ'ενός δεν πετύχουµε το στόχο της ένταξης στην
ΟΝΕ -που εµείς αισιοδοξούµε ότι θα τον πετύχουµε- και αν
αφ'ετέρου κάνουµε το λάθος να πιστέψουµε ότι η επίτευξη αυτού
του στόχου είναι το τέλος της θεµελιώδους υποχρέωσης που
έχουµε σαν χώρα, σαν λαός και σαν έθνος, να είµαστε απλά
σοβαροί.
Ο φετινός Προϋπολογισµός συζητείται κάτω από συνθήκες
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θετικές για την οικονοµία και τη χώρα. Είµαστε πολύ κοντά στην
πλήρωση των προϋποθέσεων για την ένταξη της χώρας στην ΟΝΕ.
'Εχουµε πραγµατοποιήσει σηµαντικά βήµατα σε πολλούς τοµείς,
στην οικονοµία, στη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση, στη βιοµηχανία. Η ∆ηµόσια
∆ιοίκηση, όµως, παραµένει ο χώρος όπου απαιτούνται µεγάλα και
τολµηρά βήµατα. Οι γραφειοκρατικές και αντιαναπτυξιακές δοµές
του διοικητικού µας συστήµατος εµποδίζουν κάθε εκσυγχρονιστική
προσπάθεια.
Το 1999 πρέπει να είναι ο χρόνος της ενίσχυσης του στρατηγικού
ρόλου της περιφέρειας, του διαχωρισµού των αρµοδιοτήτων
πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας αυτοδιοίκησης, της υλοποίησης
του νέου κώδικα δηµοσίων υπαλλήλων, της πάταξης της
διαφθοράς, της δηµιουργίας νέας, υγιούς δηµοσιοϋπαλληλικής
αντίληψης, της επιτυχούς εφαρµογής του προγράµµατος
"ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑΣ".
Θα ήθελα επίσης να σταθώ δι'ολίγων και στον αγροτικό τοµέα.
Γνωρίζω την ευαισθησία όλων µας απέναντι στα προβλήµατα που
σήµερα αντιµετωπίζουν οι αγρότες. Είναι γνωστό ότι το 1999 είναι
µια χρονιά συζήτησης της αναθεώρησης της Κοινής Αγροτικής
Πολιτικής του 1992. Η πρόσφατη πρόταση για µερική
επανεθνικοποίηση της ΚΑΠ που υπέβαλε η ευρωπαϊκή επιτροπή
στο Συµβούλιο Υπουργών µε στόχο τη µείωση της γερµανικής
συµµετοχής στις δαπάνες του κοινοτικού προϋπολογισµού,
αποβλέπει στη συγχρηµατοδότηση των σχετικών δαπανών µε τη
συµµετοχή του κράτους-µέλους κατά 25%, παρά το γεγονός ότι οι
δαπάνες της ΚΑΠ από 70% που ήταν τη δεκαετία του 1980 σε
σχέση µε το σύνολο των δαπανών του κοινοτικού προϋπολογισµού,
µειώθηκαν σήµερα στο 46%. Η πρόταση αυτή αντιβαίνει στην αρχή
της κοινοτικής αλληλεγγύης και χωρίζει την Ευρώπη στα δύο. Από
τη µια µεριά είναι ο Νότος της φτώχειας και από την άλλη ο
πλούσιος Βορράς.
'Ετσι, όµως, θα πληγεί η µεσογειακή γεωργία, θα επιβαρυνθεί ο
προϋπολογισµός της χώρας κατά 0,3% του ΑΕΠ, δηλαδή περίπου
κατά τετρακόσια πενήντα εκατοµµύρια ECU, ενώ βέβαια θα
κερδίσουν κάποια ECU η Αγγλία, η Γερµανία και το Βέλγιο. Στο
τέλος, όµως, ζηµιωµένη θα βγει η ίδια η υπόθεση της ευρωπαϊκής
ενοποίησης, η ίδια η συνοχή και η προοπτική της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης, γιατί είναι βέβαιο ότι θα εκδηλωθεί τάση
επανεθνικοποίησης και άλλων πολιτικών, πέραν της αγροτικής.
Ο πρώτος στόχος, λοιπόν, πρέπει να είναι η αποτροπή αυτής της
εξέλιξης, που θα έχει οδυνηρά αποτέλεσµατα για την οικονοµία της
χώρας.
Τέλος, ένας άλλος τοµέας, στον οποίο επιβάλλεται να πέσει µεγάλο
βάρος της κυβερνητικής προσπάθειας, αλλά και όλων µας, είναι ο
τοµέας της απασχόλησης. Θα έχουµε την τύχη σε λίγο να
ακούσουµε τον Υπουργό Εργασίας που θα αναφερθεί αναλυτικά
στον τοµέα αυτό.
Το πρόβληµα της απασχόλησης, όµως, εµφανίζεται µε διαφορετική
ένταση από περιφέρεια σε περιφέρεια και από περιοχή σε περιοχή
της χώρας.'Οπως είναι γνωστό, κεντρικό θέµα της πρόσφατης
Συνόδου Κορυφής της Βιέννης ήταν οι πολιτικές απασχόλησης και
ο συντονισµός των οικονοµικών πολιτικών των χωρών-
µελών.'Οπως και ο Πρωθυπουργός πρόσφατα έχει πει, οι χώρες-
µέλη συµφώνησαν στην ανάγκη κατάρτισης ενός Συµφώνου
Απασχόλησης σε ευρωπαϊκό επίπεδο, ενώ εγκρίθηκαν και οι
αποφάσεις της επιτροπής για την ενίσχυση των πολιτικών
απασχόλησης σε επιµέρους τοµείς, αντικείµενο µε το οποίο θα
ασχοληθεί στη συνέχεια ο Υπουργός Εργασίας.
Ειδικά για τη χώρα µας προβλέπεται για το 1999, όπως αναλυτικά
είπε και ο συνάδελφος κ. Σαατσόγλου, η διάθεση κονδυλίων ύψους
τριακοσίων δισεκατοµµυρίων (300.000.000.000) δραχµών για την
προώθηση νέων πολιτικών απασχόλησης σε ό,τι αφορά τους νέους
ανέργους µε το πρόγραµµα "Νέοι στην ενεργό ζωή", τους
µακροχρόνιους ανέργους µε το πρόγραµµα "Ξανά στη δουλειά" και
τους άνεργους πτυχιούχους µε το πρόγραµµα της εργασιακής
εµπειρίας πτυχιούχων και άλλα.
Εγώ θα προσθέσω µόνο ότι οι τέσσερις χιλιάδες οκτακόσιες νέες
θέσεις απασχόλησης µε το πρόγραµµα των Τοπικών Συµφώνων
Απασχόλησης, που προβλέπεται να δηµιουργηθούν εκεί που

υπάρχουν θύλακες ανεργίας, πρέπει, αγαπητέ µου κύριε Υπουργέ
Εργασίας, το ταχύτερο δυνατό να αρχίσουν να λειτουργούν.
Οι περιοχές που είναι θύλακες ανεργίας, όπως είναι και η
Μαγνησία, δυστυχώς, δεν έχουν άλλα περιθώρια αναµονής.
Υπάρχουν τραγικά κοινωνικά αδιέξοδα που πρέπει άµεσα να
αντιµετωπιστούν.
Θυµίζω επιπροσθέτως ότι προβλέπεται η δηµιουργία χιλίων θέσεων
εργασίας σε εκατό νέους βρεφονηπιακούς σταθµούς, που ήδη
κατασκευάζονται, πρόγραµµα το οποίο θα οδηγήσει στην κάλυψη
αναγκών τριάντα χιλιάδων παιδιών. Συνολικά από το πρόγραµµα
αυτό αναµένεται η δηµιουργία διακοσίων εξήντα χιλιάδων νέων
θέσεων εργασίας.
Αγαπητοί συνάδελφοι, ο κόσµος που σήµερα ζούµε αλλάζει µε
ταχύτητα. Αυτό που φεύγει πρέπει να πάρει µαζί του όποιες
αντιλήψεις και πρακτικές και κακές συνήθειες του παρελθόντος,
εµποδίζουν την αντιµετώπιση των προβληµάτων που φέρνει αυτό
που έρχεται, το καινούριο. Και πρέπει µε αυτήν την πραγµατικότητα
να συµβιβαστούµε όλοι.
Ο νεοφιλελευθερισµός έχει διαµορφώσει µία νέα παγκόσµια
πραγµατικότητα, που επιχειρεί να επιβληθεί, όχι µόνο στην αγορά,
αλλά και στον πολιτικό, στον κοινωνικό και στον πολιτισµικό τοµέα.
Ο παρεµβατικός ρόλος του κράτους και το δικαίωµά του για κρατική
εποπτεία αµφισβητούνται.
Οι δαπάνες του κοινωνικού κράτους επιδιώκεται να συρρικνωθούν.
Η ανεργία ως αναπόφευκτο αποτέλεσµα της τεχνολογικής εξέλιξης
και των νέων συνθηκών της αγοράς, δεν ενδιαφέρει αυτούς που
επιδιώκουν να θεµελιώσουν το νέο κόσµο πάνω σε αυτές τις
αντιλήψεις. Ενδιαφέρει όµως εµάς, τους σοσιαλιστές, γιατί
γνωρίζουµε ότι στο κέντρο της πολιτικής, της κάθε πολιτικής,
υπάρχει ο άνθρωπος και όχι τα συµφέροντα και οι ιδεολογίες των
τραπεζιτών.
Αυτήν την αρχή και αυτήν την αντίληψη ούτε την ξεχνούµε ούτε τη
θυσιάζουµε. Γι'αυτό και θα ψηφίσουµε το συζητούµενο
Προϋπολογισµό µε τη βεβαιότητα ότι αυτό επιβάλλει το
µακροπρόθεσµο συµφέρον της χώρας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Νικόλαος
Γκελεστάθης, Βουλευτής Φωκίδας, έχει το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, από τη µέχρι στιγµής συζήτηση του έκτου
Προϋπολογισµού του Κράτους για το 1999 που έχει φέρει η
Κυβέρνηση του ΠΑ.ΣΟ.Κ. στη Βουλή, θα πρέπει να αναδειχθεί και
να ανακηρυχθεί επίσηµα η Κυβέρνηση του κυρίου Σηµίτη ως
πρωταθλήτρια πολιτικής ανικανότητας για να αντιµετωπίσει τα
αδιέξοδα, τα οποία η ίδια έχει δηµιουργήσει στα εθνικά, στα
πολιτικά, στα οικονοµικά, στα κοινωνικά, στα ηθικά θέµατα που
κάθε µέρα είµεθα όλοι µάρτυρες πώς αντιµετωπίζονται αυτά και
από το λαό µας.
Θα πρέπει να ανακηρυχθεί πρωταθλήτρια η Κυβέρνηση
φαυλότητας και αδιαφάνειας. Θα πρέπει να ανακηρυχθεί
πρωταθλήτρια επιβολής φόρων, πρωταθλήτρια ανεργίας και
φτώχειας. Θα πρέπει να ανακηρυχθεί πρωταθλήτρια δηµιουργίας,
εκτροφής και διαγραφής ελλειµµάτων.
∆ιέγραψε µέχρι σήµερα τα ελλείµµατα:
Πρώτον, της ΕΤΒΑ οκτακόσια δισεκατοµµύρια (800.000.000.000)
δραχµές, που αναλυόµενα φθάνουν το ένα τρισεκατοµµύριο
διακόσια δισεκατοµµύρια (1.200.000.000.000) δραχµές.
∆εύτερον, της Αγροτικής Τράπεζας, εξακόσια δισεκατοµµύρια
(600.000.000.000) δραχµές.
Τρίτον, του αµαρτωλού Οργανισµού Ανασυγκροτήσεως
Επιχειρήσεων εξακόσια εξήντα πέντε δισεκατοµµύρια
(665.000.000.000) δραχµές που αναλυόµενα ξεπερνούν το ένα
τρισεκατοµµύριο (1.000.000.000.000) δραχµές.
Τέταρτον, των συνεταιρισµών, εκατόν εξήντα τρία δισεκατοµµύρια
(163.000.000.000) δραχµές µε τα γνωστά ποινικά
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αδικήµατα.
Πέµπτον, της Ολυµπιακής Αεροπορίας, επτακόσια δισεκατοµµύρια
(700.000.000.000) δραχµές.
'Εκτον, του κρατικού ναυπηγείου του Σκαραµαγκά, εκατόν σαράντα
δισεκατοµµύρια (140.000.000.000) δραχµές.
'Εβδοµον, του ΕΛΤΑ, εβδοµήντα δισεκατοµµύρια (70.000.000.000)
δραχµές.
'Ογδοον, των Αστικών Συγκοινωνιών εννιακόσια σαράντα επτά
δισεκατοµµύρια (947.000.000.000) δραχµές.
'Ενατον, του ΟΣΕ εξακόσια δισεκατοµµύρια (600.000.000.000)
δραχµές.
∆έκατον, της ΕΒΟ και ΠΥΡΚΑΛ, τετρακόσια πενήντα
δισεκατοµµύρια (450.000.000.000) δραχµές. Και ο χορός καλά
κρατεί, όπως λένε και στο χωριό µου.
Είπε χθες, διαβάζοντας ένα κατεβατό, εδώ στην Εθνική
Αντιπροσωπεία ο κύριος Υπουργός Μεταφορών και Επικοινωνιών,
µεταξύ άλλων πρωτοφανών και απαραδέκτων ότι ο ελληνικός λαός
εµπιστεύεται την Κυβέρνησή του. Φαίνεται ότι δεν έλαβαν οι
άνθρωποι της Κυβέρνησης το µήνυµα του ελληνικού λαού από τις
δηµοτικές και νοµαρχιακές εκλογές. Φαίνεται ότι δεν
παρακολουθούν τις σφυγµοµετρήσεις, τα γκάλοπ της κοινής
γνώµης. Φαίνεται ότι δεν βλέπουν και δεν ακούν τις καθηµερινές
διαµαρτυρίες, τις απεργίες, τις κινητοποιήσεις των µισθωτών, των
υπαλλήλων, των συνταξιούχων, των αγροτών, των ελεύθερων
επαγγελµατιών, των ανέργων, των εκπαιδευτικών, των µαθητών
κ.ο.κ.
Κάθε µέρα όλοι οι 'Ελληνες διαµαρτύρονται, αλλά η Κυβέρνηση του
κυρίου Σηµίτη είναι αποκοµµένη από το λαό και δεν αντιλαµβάνεται
την πραγµατικότητα.
Είπε, επίσης µε µεγάλο πολιτικό θράσος και ακατάσχετη αλαζονεία
ο κύριος Υπουργός Μεταφορών και Επικοινωνιών ότι το 1993
παρέλαβαν "κατεστραµµένη Ελλάδα" από τα τριάµισι χρόνια της
Κυβέρνησης της Νέας ∆ηµοκρατίας. Αυτό µας θύµισε εκείνο το
πολιτικά µολυσµένο σύνθηµα της νοµενκλατούρας του ΠΑΣΟΚ,
που είχε εκτοξεύσει εναντίον του λαού µας το 1981, όταν ανέλαβε
την εξουσία, ότι παρέλαβε "καµµένη γη". Παρέλαβε την Ελλάδα
ισότιµο µέλος της ΕΟΚ, ύστερα από τις γνωστές πρωτοβουλίες του
αειµνήστου τότε Πρωθυπουργού Κωνσταντίνου Καραµανλή. Και
αυτό εθεωρήθη καµµένη γη.
Ευτυχώς, ανεκλήθη επίσηµα εδώ στη Βουλή αυτό το απαράδεκτο
σύνθηµα σε µία συζήτηση το 1984.
∆εν έχω χρόνο να απαντήσω λεπτοµερώς στα απαράδεκτα αυτά,
που ειπώθηκαν χθες το βράδυ εδώ στη Βουλή.
Αλλά µε µεγάλη πολιτική υποκρισία είπε χθες ο κύριος Υπουργός
Μεταφορών και Επικοινωνιών για εξωπραγµατικά γεγονότα, για τον
ΕΛΤΑ, για τις αστικές συγκοινωνίες, για τον ΟΣΕ, για τον ΟΤΕ και τι
προγράµµατα κάνουν τώρα, ύστερα από πέντε χρόνια που είναι
στην εξουσία, για να αντιµετωπίσουν τα προβλήµατα των δηµοσίων
επιχειρήσεων και των κρατικών οργανισµών του τοµέα αυτού. Αντί
να απολογηθεί για το τι έγινε αυτά τα πέντε χρόνια, που υπήρξε µία
κοινή απραξία, µία πολιτική ανικανότητα, για να αντιµετωπιστούν τα
προβλήµατα των ευαίσθητων αυτών τοµέων, αντί να αισθανθεί την
υποχρέωση να δικαιολογηθεί γιατί δεν υπέβαλε την παραίτησή του,
όταν δηµόσια ο Πρωθυπουργός του τον απεδοκίµασε µε το γνωστό
χαρακτηρισµό "στον τοµέα αυτόν τα πράγµατα δεν πήγαν καλά",
µας αράδιασε εδώ µερικά οράµατα.
Αλλά δεν είπε ούτε µία λέξη για την Ολυµπιακή Αεροπορία. ∆εν
αναφέρθηκε καθόλου στον τοµέα αυτόν. Και αυτό είναι εύλογο. ∆ιότι
ψηφίστηκε ο πρώτος νόµος από την Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ στην
Εθνική Αντιπροσωπεία για την εξυγίανση της Ολυµπιακής
Αεροπορίας, που απεδείχθη ένα µεγάλο φιάσκο, αφού διεγράφησαν
τα επτακόσια δισεκατοµµύρια (700.000.000.000) δραχµές του
ελλείµµατος και ψηφίστηκε και ο δεύτερος νόµος για τη
συµπλήρωση της ανύπαρκτης προηγούµενης εξυγίανσης της
Ολυµπιακής Αεροπορίας, που απεδείχθη µεγαλύτερο φιάσκο. Και
βεβαίως είχαν το πολιτικό θράσος να πουν ότι προσδοκούν κέρδη
από το 1998.

Και όπως είναι γνωστό έχουµε νέα ελλείµµατα δισεκατοµµυρίων
δραχµών στην Ολυµπιακή Αεροπορία. Με την ευκαιρία αυτή θέλω
να υπενθυµίσω στη Βουλή ότι το 1981 η Κυβέρνηση του ΠΑ.ΣΟ.Κ.
παρέλαβε την Ολυµπιακή Αεροπορία µε οκτώµισι χιλιάδες (8.500)
εργαζόµενους και την παρέδωσε το 1989 µε δωδεκάµισι χιλιάδες
(12.500) εργαζόµενους. ∆ηλαδή έκαµε 4.000 παράνοµους
διορισµούς που δηµιούργησαν τα αδιέξοδα στον εθνικό µας
αεροµεταφορέα. Παρέλαβε το 1981 την "OLYMPIC CATERING" µε
χιλίους (1.000) εργαζόµενους και την παρέδωσε το 1989 µε
τρισήµισι χιλιάδες (3.500) εργαζόµενους.
∆εν υπάρχουν πολιτικές ευθύνες όταν σηµειώθηκε αυτή η
παταγώδης αποτυχία στην Ολυµπιακή Αεροπορία; ∆εν έπρεπε να
υπάρξουν συνέπειες; Αυτό είναι το χαρακτηριστικό δείγµα της
πολιτικής ευαισθησίας του "εκσυγχρονιστού" Πρωθυπουργού
κυρίου Σηµίτη.
Στις αστικές συγκοινωνίες τα προβλήµατα είναι ακόµη µεγαλύτερα.
'Εγινε το πολιτικό ανοσιούργηµα να επανακρατικοποιηθούν τα
λεωφορεία, αφού ήταν γνωστό πώς έγινε η ιδιωτικοποίηση των
λεωφορείων και γιατί έγινε. 'Εχουµε τώρα την ίδια κατάσταση -όπως
ανέφεραν και κυβερνητικοί Βουλευτές κατά τη συζήτηση του
νοµοσχεδίου για τις αστικές συγκοινωνίες- που είχαµε όταν ήταν σε
λειτουργία η ΕΑΣ. Το ίδιο συνέβαινε τότε και στην ΕΑΣ. Το 1981 οι
εργαζόµενοι ήταν εξήµισι χιλιάδες (6.500) και το 1989 η ΕΑΣ
παρεδόθη µε δέκα χιλιάδες (10.000) εργαζόµενους. 'Εγιναν
τρισήµισι χιλιάδες (3.500) παράνοµοι και αλόγιστοι διορισµοί που
δηµιούργησαν στη συνέχεια προβλήµατα και σε αυτόν τον τοµέα.
Σήµερα είµαστε όλοι µάρτυρες του γεγονότος ότι εκτός από τα
καινούρια ελλείµµατα των δισεκατοµµυρίων δραχµών έχουµε και
παροχή υπηρεσιών στο κατώτατο επίπεδο προς τους εκατοντάδες
χιλιάδες ανθρώπους, οι οποίοι χρησιµοποιούν κάθε µέρα τα
λεωφορεία για να πάνε και να επιστρέψουν από τις εργασίες τους.
Στον ΟΣΕ η κατάσταση είναι χειρότερη. Στον ΟΣΕ δεν απερροφήθη
ούτε µία δραχµή τα προηγούµενα τρία χρόνια από τις
χρηµατοδοτήσεις της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Τώρα τα δύο τελευταία
χρόνια η απορρόφηση είναι κάτω του 40%. 'Εχει καθυστερήσει το
πρόγραµµα του ΟΣΕ που είχε δροµολογηθεί επί των ηµερών της
Νέας ∆ηµοκρατίας. Το 1981 το προσωπικό ήταν ένδεκα χιλιάδες
(11.000) άτοµα, το 1989 ήταν δεκατέσσερις χιλιάδες (14.000)
δηλαδή τρεις χιλιάδες (3.000) παράνοµοι διορισµοί. Από το 1993 η
Κυβέρνηση του ΠΑ.ΣΟ.Κ. έκαµε χιλίους πεντακοσίους (1.500)
διορισµούς µέχρι σήµερα στον ΟΣΕ. Με το νοµοσχέδιο που
ψηφίστηκε προ ηµερών προβλέπεται η µετάταξη δυόµισι χιλιάδων
(2.500) ατόµων. ∆ηλαδή από τη µία µεριά προσλαµβάνετε και από
την άλλη µεριά τους διώχνετε. Είναι ένας µεγάλος εµπαιγµός για
αυτούς τους ανθρώπους. Η τακτική σας αυτή δηµιουργεί µεγάλα
αδιέξοδα και σε αυτόν τον τοµέα.
Στον ΕΛΤΑ δεν απερροφήθη ούτε µία δραχµή. Εµείς υποβάλαµε
εγκαίρως το πρόγραµµα εκσυγχρονισµού του ΕΛΤΑ στην
Ευρωπαϊκή 'Ενωση. Εγκρίθηκε για χρηµατοδότηση µε σαράντα δύο
δισεκατοµµύρια (42.000.000.000) δραχµές αλλά δεν απορροφήσατε
ούτε µία δραχµή όπως αναγκάστηκε να οµολογήσει ο κύριος
Υπουργός στη Βουλή κατά τη συζήτηση του σχετικού νοµοσχεδίου.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κύριε Γκελεστάθη,
ολοκληρώστε. Είδατε ότι ο χρόνος τηρήθηκε απαρέγκλιτα απ' όλους
τους συναδέλφους που προηγήθηκαν. Παρακαλώ να συνεχίσουµε
κατά αυτόν τον τρόπο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ: Τα ίδια θα ήθελα να καταµαρτυρήσω
και για τους άλλους τοµείς του Υπουργείου Μεταφορών και
Επικοινωνιών, αλλά δεν το επιτρέπει ο χρόνος.
Για όλους αυτούς τους λόγους εµείς καταψηφίζουµε τον
Προϋπολογισµό. ∆εν υπάρχει καµία αµφιβολία ότι µε την παραµονή
της Κυβέρνησης του κ. Σηµίτη στην εξουσία γίνονται θυσίες χωρίς
ελπίδα βελτίωσης των πραγµάτων.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο Υπουργός
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Μιλτιάδης Παπαϊωάννου
έχει το λόγο.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): 'Οπως όλοι οι προϋπολογισµοί της
περιόδου 1994-1998 έτσι και αυτός που συζητείται σήµερα για το
1999 είναι ένας Προϋπολογισµός συνέπειας, αλήθειας, θάρρους και
κυρίως προοπτικής. Αυτό γιατί κινείται αταλάντευτα στα πλαίσια
ενός µακροχρόνιου σχεδιασµού.
Γιατί είναι ένα τµήµα που υπηρετεί ένα συγκεκριµένο ιδεολογικό,
πολιτικό και οικονοµικό πρόγραµµα. Μην ξεχνάµε ότι είναι η πρώτη
φορά που στην Ελλάδα, ως συντεταγµένη κοινωνία, ως
οργανωµένο πολιτικό σύστηµα, εφαρµόζουµε και τηρούµε
συλλογικά από το 1994, σταθερά και απαρέγκλιτα, επί µια
πενταετία, ένα οικονοµικό πρόγραµµα και µια συνολική πολιτική
διαρθρωτικών µεταβολών σε όλα τα επίπεδα, µε τελικούς, αλλά και
ενδιάµεσους στόχους που µπορούν να µετρηθούν, να
αξιολογηθούν και βέβαια που έχουµε και τη δυνατότητα να τους
προσαρµόζουµε στα νέα δεδοµένα.
Μην ξεχνάµε, κύριοι συνάδελφοι, ότι αυτό το πράγµα δεν έχει γίνει
ποτέ στη χώρα µας, από συστάσεως του νεοελληνικού κράτους.
Είµαστε περήφανοι γιατί αυτή η µεγάλη ποιοτική αλλαγή την
καταθέτει και την εγγυάται στον ελληνικό λαό το ΠΑ.ΣΟ.Κ.
Η πολιτική αυτή αποσκοπεί προγραµµατικά στη σύγκλιση της
ελληνικής κοινωνίας και οικονοµίας προς το ευρωπαϊκό υπόδειγµα,
αλλά ουσιαστικός στόχος είναι ο, µε γοργούς ρυθµούς, κοινωνικός
και οικονοµικός εκσυγχρονισµός της πατρίδας µας.
Η προσαρµογή της οικονοµίας, της κοινωνίας, της παραγωγής, της
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης, τα νέα δεδοµένα στη συνεχώς και µε µεγάλες
ταχύτητες διαµορφούµενη νέα πραγµατικότητα, γίνεται και στη
χώρα µας πραγµατικότητα.
Με µια φράση, η είσοδός µας όχι µόνο στην ΟΝΕ, αλλά στην χορεία
των ανεπτυγµένων χωρών του 21ου αιώνα, είναι έργο δικό µας.
Είναι µια κατάκτηση, θα έλεγα, που στηρίζεται στις προσπάθειες και
τις θυσίες του λαού µας, αλλά και σε µια κυβέρνηση που γνωρίζει το
πώς, το πού και το γιατί έχοντας συγκεκριµένο πρόγραµµα και
στόχους. 'Ετσι προετοιµάζουµε από σήµερα τη χώρα, στερεά και
συνεκτικά, να ανταποκριθεί µε τον καλύτερο και
αποτελεσµατικότερο τρόπο, στην µετά την ΟΝΕ εποχή, χωρίς αυτό
να σηµαίνει ότι θεωρούµε την επίτευξη του ενδιάµεσου στόχου
δεδοµένη γι' αυτό εξακολουθούµε να εργαζόµαστε µε συνέπεια
γι'αυτόν.
Εµείς, όµως, ξεκινάµε µε αφετηρία ότι η ΟΝΕ δεν φέρνει από µόνη
της την ευηµερία των πολιτών, την αναδιανοµή του εισοδήµατος,
την καταπολέµηση της ανεργίας, την κοινωνική συνοχή και
αλληλεγγύη. Είναι όµως ένα µέσο, ή ένας όρος για την ισχυρή
Ελλάδα, για την πραγµατική σύγκλιση, για την κοινωνική Ευρώπη.
Αυτός είναι ο στόχος µας, ο στόχος των σοσιαλιστών και που ο
Προϋπολογισµός του έτους 1999 είναι ενταγµένος ακριβώς σ'αυτήν
τη λογική.
Είναι ευτύχηµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που σε αυτήν τη
συγκυρία οι νίκες των σοσιαλιστών σε όλες τις χώρες της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης δηµιούργησαν τις προϋποθέσεις για µια
στροφή στην οικοδόµηση της κοινωνικής Ευρώπης. Και εδώ
είµαστε πρωταγωνιστές για να φέρουµε τα προβλήµατα
απασχόλησης και κοινωνικού αποκλεισµού στην ηµερήσια διάταξη
της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Στη χώρα µας για άλλη µια φορά αποδείξαµε και το επιβεβαιώνουµε
διαρκώς ότι µπορούµε να υλοποιούµε κοινωνικές πολιτικές και
κάτω από σφικτές δηµοσιονοµικές συνθήκες και σε περιόδους που
τα δηµοσιονοµικά προγράµµατα έχουν προτεραιότητα. Αυτό
επιβεβαιώνεται και από τον Προϋπολογισµό. Οι κοινωνικές
δαπάνες είναι αυξηµένες πάνω από το µέσο όρο των γενικών
δαπανών και µιλάµε για τις δαπάνες στην υγεία, την παιδεία, την
απασχόληση, την πρόνοια και βέβαια αυτές οι πολιτικές είναι οι
αναδιανεµητικές πολιτικές. Είναι εκείνες που εµείς υπηρετούµε και
τις υπηρετούµε υπέρ των αδύνατων και των φτωχών στη χώρα µας.
Οι άνεργοι, οι απειλούµενοι µε κοινωνικό αποκλεισµό, οι
χαµηλοσυνταξιούχοι, είναι στις µεγάλες µας προτεραιότητες και για

το 1999.
Λίγα λόγια για τις πολιτικές απασχόλησης. Το σύγχρονο κοινωνικό
πρόβληµα αναµφίβολα είναι η ανεργία. Ο αγώνας είναι δύσκολος
γιατί πέραν των άλλων, οι νέες τεχνολογίες διαµορφώνουν µε
ταχύτατους ρυθµούς ένα νέο παραγωγικό και εργασιακό
περιβάλλον.
Μεγάλα τµήµατα της ανειδίκευτης εργασίας µπαίνουν στο
περιθώριο. Η υψηλή ειδίκευση και τα διαρκώς ανανεούµενα
επαγγελµατικά προσόντα συνθέτουν τη σύγχρονη ζήτηση της
αγοράς. Ο πρωτογενής και δευτερογενής τοµέας της οικονοµίας
συρρικνώνεται, ο τριτογενής διογκώνεται, η παγκόσµια κινητικότητα
των κεφαλαίων προκαλεί την κινητικότητα και της ανεργίας. Ο
κόσµος της εργασίας διευρύνεται. Οι γυναίκες κάνουν δυναµικά την
παρουσία τους στην αγορά εργασίας. Η ανάπτυξη, που πριν από
λίγα χρόνια ήταν η µοναδική συνταγή για την αύξηση της
απασχόλησης, φαίνεται πλέον ότι αν και παραµένει η καλύτερη
συνταγή, δεν αρκεί. ∆εν δίνει απάντηση στα προβλήµατα. Και αυτό
επιβεβαιώνεται και στη χώρα µας. Γι'αυτό από το 1996 χαράξαµε
µία νέα πολιτική στον τοµέα της απασχόλησης, που παίρνει πλέον
συγκεκριµένα χαρακτηριστικά µέσα από το εθνικό σχέδιο δράσης
για την απασχόληση.
Η χώρα µας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει πλέον πολιτικές
απασχόλησης. Πριν από το 1996 δεν είχε, γιατί ίσως δεν χρειαζόταν
να έχει, ήσαν διαφορετικά τα πράγµατα. Σήµερα η υπόθεση της
ανεργίας είναι για µας θέµα πρώτης προτεραιότητας. Και βέβαια
όταν µιλάµε για εθνικό σχέδιο δράσης για την απασχόληση, µιλάµε
για εξειδικευµένους και ποσοτικοποιηµένους στόχους, µιλάµε για
καθορισµένα χρονοδιαγράµµατα, µιλάµε για κατανοµές κονδυλίων,
εθνικών και κοινοτικών, µιλάµε για δείκτες παρακολούθησης.
Οι πολιτικές βρίσκονται στη φάση της πλήρους εφαρµογής τους. Για
το σκοπό αυτό για τη διάρκεια των ετών 1998 και 1999 διατίθενται
από εθνικούς και κοινοτικούς πόρους τριακόσια δισεκατοµµύρια
(300.000.000.000) δραχµές, που συγκεκριµενοποιούνται ως εξής -
το είπαν και άλλοι συνάδελφοι:
Μέχρι τέλους του 1999 δηµιουργούνται εκατόν δέκα χιλιάδες νέες
θέσεις εργασίας µε το πρόγραµµα, "Νέοι στην ενεργό ζωή". Μέχρι
το Μάρτιο του 1999 οι πενήντα χιλιάδες και µέχρι το τέλος του έτους
οι άλλες εξήντα χιλιάδες. Το ίδιο χρονικό διάστηµα είκοσι πέντε
χιλιάδες νέες θέσεις για τους ηλικιωµένους µε το πρόγραµµα "Ξανά
στη δουλειά".
Μέσα στο 1999, το πρώτο τρίµηνο µάλιστα, τρεισήµισι χιλίαδες
θέσεις εργασίας µε το πρόγραµµα "Εργασιακής εµπειρίας
πτυχιούχων", ένας προϋπολογισµός επτά δισεκατοµµυρίων
(7.000.000.000) δραχµών. Υλοποιούνται προγράµµατα εξάλειψης
του φαινοµένου του κοινωνικού αποκλεισµού.
Με τα δοµικά σύµφωνα απασχόλησης µιλάµε για τέσσερις χιλιάδες
οκτακόσιες νέες θέσεις εκεί που υπάρχουν ιδιαίτερα προβλήµατα,
στους θύλακες ανεργίας. Κατασκευάζονται είκοσι τρία κέντρα
προώθησης απασχόλησης. ∆ηµιουργούνται χίλιες θέσεις εργασίας
σε εκατό νέους βρεφονηπιακούς σταθµούς.
Με το συγκεκριµένο πρόγραµµα, που δεν έχει µόνο να κάνει µε την
καταπολέµηση της ανεργίας, καλύπτονται ανάγκες τριάντα χιλιάδων
παιδιών.
Τα προγράµµατα αυτά, κύριοι συνάδελφοι, ενισχύονται από
ολοκληρωµένες παρεµβάσεις υπέρ των µαζικά απολυµένων. Το
µέτρο της επιδότησης απασχόλησης ανέργων πάνω από πενήντα
οκτώ ετών, µε στόχο τη συµπλήρωση των προϋποθέσεων
συνταξιοδότησης, µε τα συστήµατα που βοηθούν κυρίως τους
νέους αποφοίτους ΑΕΙ και ΤΕΙ, µε τα µέτρα που συνδέουν την
κατάρτιση και την απασχόληση, την ενδοεπιχειρησιακή κατάρτιση,
τα νέα προγράµµατα του Υπουργείου Παιδείας που προωθούν τη
διά βίου µάθηση, µέσα από την προώθηση προγραµµάτων για
αυτοαπασχολούµενους, για την επανένταξη στην αγορά εργασίας
ατόµων µε ειδικές ανάγκες, καλύτερα µε ειδικά προσόντα, θα έλεγα
εγώ.
'Ετσι  από  όλα  αυτά  τα  προγράµµατα  ωφελούνται  διακόσιες
εξήντα  χιλιάδες  άτοµα,  κύριως  νέοι  και  γυναίκες.  ∆εν  θέλω  να
κουράσω.  Καταθέτω  αναλυτικούς  πίνακες  για  τα  Πρακτικά
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ΜΙΛΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων):
Να προσθέσω εδώ ότι αυτός ο στόχος επετεύχθη σε µία περίοδο
που έχουµε συρρίκνωση του πρωτογενούς τοµέα ως αντικειµενικό
γεγονός, αναδιάρθρωση της µεταποιητικής βιοµηχανίας, αύξηση
του ποσοστού της συµµετοχής των γυναικών στο εργατικό
δυναµικό.
Το µεταναστευτικό ρεύµα υπολογίζεται σε εξακόσιες χιλιάδες άτοµα
στη χώρα µας. Αντίθετα η µερική απασχόληση που θα µπορούσε
να συµβάλει, όπως έγινε σε άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης,
στη µείωση των πιέσεων της αγοράς εργασίας, αντιπροσωπεύει
στη χώρα µας το 4,8% όταν ο µέσος όρος των χωρών της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης είναι στο 18%.
Ως προϊόν του κοινωνικού διαλόγου υπάρχει πλέον το σύµφωνο
εµπιστοσύνης της Κυβέρνησης µε τους κοινωνικούς εταίρους προς
το 2000. Υπάρχει ο νέος νόµος για τις εργασιακές σχέσεις που
αναποκρίνεται στο αίτηµα της ενίσχυσης της ανταγωνιστικότητας
των επιχειρήσεων αλλά ταυτόχρονα εξασφαλίζει και ασφάλεια στον
εργαζόµενο.
'Ολα αυτά τα προγράµµατα τα έχουµε συνδέσει µε τα διαρθρωτικά
ταµεία και κυρίως µε το κοινωνικό ταµείο. Υπάρχει πλήρης σύνδεση
µέσα από διαδικασίες αντικειµενικότητας και διαφάνειας. Σας
θυµίζω την πιστοποίηση των Κέντρων Επαγγελµατικής Κατάρτισης
από µηδενική βάση χωρίς να ακουσθεί ούτε µία φωνή διαµαρτυρίας
µέσα από πλήρη απορρόφηση των κονδυλίων µε
αποτελεσµατικότητα και µε καλή συνεργασία µε την Ευρωπαϊκή
'Ενωση.
Τι σηµαίνει αυτό; Μια φράση να πω. Γνωρίζουµε σήµερα σε κάθε
περιοχή της χώρας, σε κάθε νοµό τι ανάγκη θα έχει σε επαγγέλµατα
την προσεχή πενταετία, ώστε τα προγράµµατα που ανατίθενται
σήµερα στα ΚΕΚ να είναι συνδεδεµένα µε βάση τις ανάγκες του
κάθε νοµού, µε βάση τις ανάγκες της παραγωγής. Αυτή είναι µία
µεγάλη ποιοτική αλλαγή.
Εισοδηµατική πολιτική. Η πολιτική µας αυτή έχει συνέπεια και
διαχρονικότητα. Αφορά το παρελθόν, το παρόν και το µέλλον.
Αύξηση και σε κάθε περίπτωση διασφάλιση του πραγµατικού
εισοδήµατος των εργαζοµένων. Αυτή είναι η βασική παράµετρος
της πολιτικής µας. Είναι µία διαφορετική πολιτική από εκείνη των
νεοφιλελεύθερων συνταγών.
Να θυµίσω εδώ, τα αποτελέσµατα των πολιτικών, που επεχείρησαν
να εντάξουν στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση, οι συντηρητικές Κυβερνήσεις
των Κρατών-µελών. Αύξηση της ανεργίας σε µεγάλα ύψη -Ισπανία,
Πορτογαλία- καθήλωµα µισθών, περικοπές µισθών και
ηµεροµισθίων την ίδια εποχή που εµείς από το 1993-1994
διαµορφώναµε αυτό το πρόγραµµα που αναφέρθηκα στην αρχή,
ένα πρόγραµµα ήπιας µορφής σύγκλισης που όχι µόνο µείωνε,
αλλά ουσιαστικά αύξαινε το πραγµατικό εισόδηµα των εργαζοµένων
και τα στοιχεία έχουν κατατεθεί.
Αλλά, αυτή η εισοδηµατική πολιτική έχει και άλλες αρχές. ∆εν είναι
ισοπεδωτική. Ισχύει και εδώ η αρχή ότι στηρίζουµε περισσότερο
εκείνους που έχουν µεγαλύτερες ανάγκες. Να αναφερθώ στους
χαµηλοσυνταξιούχους. Καµιά µικροπολιτική, καµιά αντιπολιτευτική
διάθεση ή µεµψιµοιρία δεν µπορεί να επισκιάσει το γεγονός ότι
αυξάνουµε το ΕΚΑΣ πέρα από το ότι το καθιερώσαµε κατά 50% και
ότι από δώδεκα χιλιάδες (12.000) γίνεται δεκαοχτώ χιλιάδες
(18.000) δραχµές και οι ανάλογες πιστώσεις έχουν εγγραφεί στον
Προϋπολογισµό. Αυτό αφορά τριακόσιες εξήντα χιλιάδες
χαµηλοσυνταξιούχους.
Αλλά δε µένουµε εκεί. Ενισχύουµε ακόµη περισσότερο το εισόδηµα
των χαµηλοσυνταξιούχων µε τη µείωση της συµµετοχής στα
φάρµακα από 25% σε 10%. Αν προσθέσουµε όλα αυτά, τότε οι
µηνιαίες απολαβές των µικροσυνταξιούχων είναι πολύ πάνω από τα
είκοσι µεροκάµατα του ανειδίκευτου εργάτη που τόσα χρόνια ήταν
το αίτηµα και της ΓΣΕΕ και των άλλων συνταξιοδοτικών
οργανώσεων. Βέβαια η εισοδηµατική µας πολιτική είναι
διαφοροποιηµένη και για τους λοιπούς συνταξιούχους.
Μεσοσταθµιστικά θα πάρουν µεγαλύτερη αύξηση απ'ό,τι οι
εργαζόµενοι.
Πηγαίνω για λίγο στον τοµέα της κοινωνικής ασφάλισης. Είναι

γνωστό σε όλους σας, κύριοι συνάδελφοι, ότι η κρίση της
κοινωνικής ασφάλισης είναι ένα από τα σηµαντικότερα διαρθρωτικά
προβλήµατα της ελληνικής οικονοµίας. Οι παρεµβάσεις στο όλο
σύστηµα είναι δύσκολες και επίπονες, αφού παρεµβαίνουν στον
προγραµµατισµό ζωής, έχουν µεγάλο και άµεσο οικονοµικό κόστος.
Προσκρούουν σε µεγάλες αντιστάσεις και το όφελος αφορά το
µέλλον και ο καθένας πρέπει να το καταλάβει.
'Οµως, µε τόλµη και µε αυξηµένο αίσθηµα ευθύνης υλοποιούµε την
πολιτική µας. Ακολουθούµε ένα ολοκληρωµένο σύστηµα
µεταρρύθµισης µε παρεµβάσεις που έχουν αρχές, στόχους,
κριτήρια και αλληλουχία. Τις παρεµβάσεις µας τις χωρίσαµε σε δύο
ενότητες.
Η πρώτη αφορά τις αλλαγές, που επιβάλλεται να γίνουν τώρα, για
την άµεση στήριξη και την επίλυση επειγόντων προβληµάτων του
ασφαλιστικού συστήµατος, όπως και για την άµβλυνση µεγάλων
ανισοτήτων, που έφεραν στο σύστηµα οι νόµοι της Νέας
∆ηµοκρατίας.
Η δεύτερη αφορά τις αλλαγές για τη ριζική αναµόρφωση του
συστήµατος, τη χρηµατοδότησή του και τις παροχές.
Η πρώτη ολοκληρώθηκε µε επιτυχία χθες µε την ψήφιση πλέον του
νόµου. Είχε προηγηθεί ο νόµος για τη σύσταση κλάδου κύριας
ασφάλισης αγροτών στον ΟΓΑ για την καταπολέµηση της
εισφοροδιαφυγής, για τη θεραπεία αδικιών. ∆εν θα αναφερθώ σ'
αυτόν το νόµο, τα είπαµε προχθές στη Βουλή, γιατί δεν µε παίρνει η
ώρα. 'Οµως, έγιναν αλλαγές και τοµές που έπρεπε να είχαν γίνει
χρόνια τώρα.
Μέσα από το ίδιο σχέδιο νόµου χορηγούµε δωρεάν αντιρετροϊκά
φάρµακα στους οροθετικούς ασθενείς, στους ασθενείς του ΑΙDS,
αυξάνουµε τα κατώτατα όρια συντάξεων για τους ασφαλισµένους
µετά τη 1.1.93., έχουµε πακέτα προληπτικής ιατρικής. Για πρώτη
φορά δίνουµε συντάξεις χηρείας στους άνδρες.
Υπάρχει ο νόµος πλέον για τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες. Είναι ένας
νόµος που προσπαθεί και από τη δική του πλευρά να δώσει
απάντηση στο κοινωνικό αυτό πρόβληµα, και επιπλεόν καταπολεµά
τις πελατειακές σχέσεις, αφού φέρνει ένα σύστηµα διαφάνειας και
αντικειµενικότητας.
Η νοµιµοποίηση των οικονοµικών µεταναστών είναι µια άλλη
µεγάλη τοµή στο χώρο της ελληνικής κοινωνίας και οικονοµίας. ∆εν
είναι µόνο ένα εγχείρηµα που έχει στον πυρήνα του πανανθρώπινες
αξίες -γιατί κανένας άνθρωπος απ' όπου και αν προέρχεται, δεν
µπορεί να είναι αντικείµενο εκµετάλλευσης- αλλά βάζει τάξη και
στην αγορά εργασίας και στο έγκληµα και στο χώρο της κοινωνικής
ασφάλισης.
Πέρα απ' αυτά, υπάρχουν ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε ειδικές
παρεµβάσεις για απολυµένους. Τι να πρωτοθυµηθώ; GOOD YEAR,
Πειραϊκή Πατραϊκή, περιοχή βόρειας Εύβοιας, Μεταλλεία
Κασσάνδρας, Κλωστήρια Φιλιατρών Θεσπρωτίας, Ναυπηγεία
Ελευσίνας, ΑΕΒΑΛ, βαµβακουργεία, επιχειρήσεις ενδυµάτων,
καπνοβιοµηχανία, Πρίνο, αµίαντο και τόσες άλλες παρεµβάσεις,
ναυπηγοεπισκευαστική, παλιννοστούντες Πόντιους και τόσα άλλα.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΚΕ∆ΙΚΟΓΛΟΥ: Για τους τελευταίους λίγα λόγια.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ, κύριοι
συνάδελφοι.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Να πάω στον Οργανισµό Εργατικής
Κατοικίας. Για το σύνολο των προγραµµάτων της περιόδου 1997-
1998 έχουµε ένα συνολικό προϋπολογισµό ύψους τετρακοσίων
δισεκατοµµυρίων (400.000.000.000) δραχµών. Αυτήν τη στιγµή
βρίσκονται υπό ανέγερση σε διάφορα στάδια επτά χιλιάδες
τετρακόσιες κατοικίες συνολικού προϋπολογισµού εκατόν ογδόντα
δύο δισεκατοµµυρίων (182.000.000.000) δραχµών. Και να µην πάω
αναλυτικά στα δανειοδοτικά προγράµµατα και στα προγράµµατα
ενοικίου.
Επιλογή  µας  -πως  προχωράµε-  ο  κοινωνικός  διάλογος.  Μαζί
µε  τους  εργαζόµενους,  µαζί  µε  τις  παραγωγικές  δυνάµεις  της
χώρας  βαδίζουµε  δυναµικά  µπροστά.  Αυτό  το  έργο  το
αναγνωρίζει  ο  λαός.  Και  παρά  τις  µεµψιµοιρίες,  που  ακούστη-
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καν, είδατε µέσα από ποια διαδικασία συνεννόησης και συναίνεσης
µεγάλες τοµές σ' αυτόν το χώρο είναι σήµερα πραγµατικότητα.
Τελειώνοντας θέλω να τονίσω ότι η πολιτική που ακολουθούµε είναι
η µόνη και αξιόπιστη αποτελεσµατική πολιτική για τη χώρα και τους
εργαζόµενους.
Θα περίµενα από τις δυνάµεις της Αντιπολίτευσης,
εποικοδοµητικές, ρεαλιστικές προτάσεις -αυτό απαιτούν οι καιροί- ή
τη διατύπωση µιας άλλης πρότασης. ∆εν την ακούσαµε ούτε θα τις
ακούσουµε.
Για να ακριβολογήσω, το Κοµµουνιστικό Κόµµα έχει τη δική του
ξεχωριστή γραµµή. Είναι µια γραµµή αποµόνωσης. ∆εν
συµφωνούµε.
Ο Συνασπισµός επαγγέλλεται µια άλλη πολιτική, χωρίς ποτέ να την
προσδιορίζει και βέβαια καταθέτει ανεδαφικές προτάσεις εξουσίας,
νέων συνασπισµών εξουσίας. Πιστεύει ότι έτσι µπορεί να ψαρέψει
σε θολά νερά.
Το ∆Η.Κ.ΚΙ., ως κόµµα διαµαρτυρίας, εξαντλείται σε µία ανέξοδη
πλειοδοσία, προσπαθώντας να πείσει κυρίως όχι µε ευθύ λόγο,
αλλά στο πόρτα, πόρτα, σιγά-σιγά, ότι το ∆Η.Κ.ΚΙ. είναι η διπλανή
πόρτα του ΠΑ.ΣΟ.Κ..
Εκεί, όµως που η γύµνια είναι πλήρης, είναι η Αξιωµατική
Αντιπολίτευση. Η συνθηµατολογία, ο κενός λόγος και κυρίως ο
αντιφατικός λόγος είναι εκείνη που τον χαρακτηρίζει. Προσπαθεί
στο τέλος να µας καταθέσει µία θεωρία ότι ήλθε το τέλος των
ιδεολογιών, ότι έπεσαν οι διαχωριστικές γραµµές ότι εδώ πλέον το
πρόβληµα είναι η διαχείριση και τίποτε άλλο.
Τα πράγµατα δεν είναι έτσι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 'Οσο
υπάρχουν οργανωµένες κοινωνίες και όσο υπάρχουν αντιτιθέµενα
συµφέροντα θα υπάρχουν και πολιτικοί φορείς που θα υπηρετούν
διαφορετικά πολιτικά κόµµατα.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ο λαός πιστεύει διαφορετικά.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ, κύριε
Κεφαλογιάννη, µη διακόπτετε. Παρακαλώ και τον κύριο Υπουργό να
ολοκληρώσει, για να είµαστε συνεπείς µε το χρόνο.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
'Ετσι, κύριοι συνάδελφοι, το ΠΑ.ΣΟ.Κ. και η Κυβέρνησή του µε όλα
τα όπλα του, που είναι η ιδεολογία του, που είναι το σύγχρονο
πολιτικό του πρόγραµµα, που είναι το έργο του, αντιµετωπίζει µε
ευθύνη και σιγουριά το παρόν και το µέλλον. Και µε αυτά τα όπλα ο
λαός θα ανανεώνει για πολλά χρόνια την εµπιστοσύνη του σε µας.
Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Ιωάννης
Σκουλαρίκης, Βουλευτής Ηλείας, έχει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΚΟΥΛΑΡΙΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι,
θελω εξ αρχής να δηλώσω ότι θα ψηφίσω τον Προϋπολογισµό γιατί
προσεγγίζει το εφικτό στη σηµερινή πραγµατικότητα, εν όψει
µάλιστα και των στόχων εισόδου µας στην ΟΝΕ. ∆εν πιστεύω όµως
πως η εξέλιξη των νοµικών προβληµάτων εξαρτάται σε µεγάλο
βαθµό από τις κυβερνήσεις των µικρών χωρών σήµερα, αλλά από
άλλες δυνάµεις που κυριαρχούν σε πολιτικό και οικονοµικό
επίπεδο. Το πρόβληµα της επίτευξης των όρων της ΟΝΕ είναι το
κυρίαρχο στοιχείο, το οποίο επηρεάζει απόλυτα το σηµερινό
Προϋπολογισµό.
Λόγω του µικρού χρόνου που διατίθεται θα περιορισθώ µόνο σε ένα
θέµα, το θέµα της απασχόλησης και της ανεργίας. 'Αλλωστε το
πρόβληµα αυτό είναι από τα µεγαλύτερα προβλήµατα που
απασχολούν τους διεθνείς οργανισµούς, τα εθνικά κράτη, την
Ευρωπαϊκή 'Ενωση, τις κοινωνίες και τους λαούς.
Η παγκοσµιοποίηση της οικονοµίας, οι ενιαίες υψηλές τεχνολογίες,
τα διεθνή δίκτυα επικοινωνίας επέφεραν τη µεγέθυνση των
επιχειρήσεων και την παρουσία τους σε όλα τα σηµεία του πλανήτη
είτε για να παράγει είτε για να δανεισθεί, είτε για να πουλήσει. Αυτές
οι δυνατότητες δηµιούργησαν αναστάτωση στην παραγωγή, στο
παγκόσµιο εµπόριο, στην αγορά εργασίας και στις οικονοµίες των

διαφόρων χωρών. Είναι οι αιτίες της ανεργίας και του κοινωνικού
αποκλεισµού στη σηµερινή µας εποχή.
Κυρίαρχο όµως ρόλο έπαιξε και παίζει η οικονοµία της αγοράς, που
αποδιοργάνωσε κάθε δύναµη αντίστασης των οικονοµιών των
αναπτυσσόµενων χωρών κυρίως, που παραδίδει αµαχητή στα
υπερεθνικά µονοπώλια όλες τις πλουτοπαραγωγικές του πηγές,
διαλύει τις επιχειρήσεις τους και δεν υφίσταται ούτε τους
στοιχειώδεις κανόνες ανταγωνισµού, ενώ παράλληλα οι
κυβερνήσεις είναι αδύναµες να αντιµετωπίσουν τη συσσώρευση του
πλούτου στα χέρια τους.
Είχε προαναγγείλει, µε τη δηµοσίευση της "Λευκής Βίβλου", ο τότε
Πρόεδρος της Κοµισιόν κ. Ντελόρ ότι µέχρι το 2000 θα έχουν
δηµιουργηθεί δεκαπέντε εκατοµµύρια θέσεις εργασίας. Την εποχή
εκείνη ο αριθµός των ανέργων της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης ανήρχετο
στα δεκατρία εκατοµµύρια. Σήµερα µόλις ένα χρόνο από το 2000, η
ανεργία πλησιάζει τα είκοσι εκατοµµύρια ανέργους µε το 25% έως
30% να είναι νέοι ηλικίας κάτω των είκοσι πέντ ετών, διαψεύδοντας
παταγωδώς τις εξαγγελίες του. Ταυτόχρονα σαράντα πέντε
εκατοµµύρια κάτοικοι της Ευρώπης ζουν κάτω απο τα όρια της
φτώχειας.
Κανείς πια δεν µπορεί να υπερασπισθεί την ελεύθερη αγορά, που
µας έχει επιβληθεί ως αναγκαία συνθήκη, αφού στην εποχή της
υψηλής τεχνολογίας και του άκρατου και άνισου ανταγωνισµού είναι
η κύρια αιτία µεγέθυνσης της ανεργίας.
Μέχρι πριν λίγο διάστηµα υποστηρικτές της οικονοµίας της αγοράς
στήριζαν την ελπίδα της αντιµετώπισης της ανεργίας στην ανάπτυξη
των οικονοµιών. Παρατηρήθηκε, όµως, πως και σε χώρες µε
µεγάλη ανάπτυξη, όπως η Γαλλία και η Γερµανία, ενώ την τελευταία
τριαντακονταετία τριπλασίασαν την παραγωγή τους, εν τούτοις οι
θέσεις εργασίας µειώθηκαν πάνω από 30%, παρουσιάζοντας
υψηλά ποσοστά ανεργίας.
Κανείς δεν αµφισβητεί ότι η ανάπτυξη δηµιουργεί νέες θέσεις
εργασίας. Είναι όµως δεδοµένο ότι εκείνες που καταργούνται, είναι
περισσότερες, αφού είναι λογικό κάθε νέα επένδυση να
χρησιµοποιεί την πιο εξελιγµένη τεχνολογία, που αυτοµατοποιεί όλο
και περισσότερο την ανθρώπινη εργασία.
'Ενας άλλος λόγος αύξησης της ανεργίας είναι τα πλεονάσµατα από
τις οικονοµικές δραστηριότητες των επιχειρήσεων. Λόγω του
άκρατου ανταγωνισµού που επικρατεί υπό το καθεστώς της
παγκοσµιοποίησης, δεν τοποθετούνται για τη δηµιουργία νέων
θέσεων εργασίας, αλλά είτε στο χρηµατιστήριο είτε σε επενδύσεις,
µε περιορισµένη απασχόληση για τη δηµιουργία νέων
πλεονασµάτων, που αυξάνουν περαιτέρω την ανταγωνιστικότητά
τους και κατ' επέκταση την οικονοµική τους δύναµη.
Είχε εκτιµηθεί ότι στο επίπεδο των Ηνωµένων Πολιτειών και της
Ευρώπης, όσον αφορά το κέρδος από την ανταγωνιστικότητα στην
τάξη του 10%, το 5% έως 6% προέρχεται αποκλειστικά από τη
µείωση προσωπικού. 'Ετσι, µέρα µε τη µέρα οδηγούµεθα σε
περιορισµό των θέσεων εργασίας, παρά την αύξηση της
παραγωγικότητας, της παραγωγής και των κερδών των
επιχειρήσεων, µε δραµατικές συνέπειες για τις µάζες των ανέργων.
Θα ήθελα να προσθέσω εδώ κάτι που διαβάσαµε χθες στον Τύπο,
ότι η CITY GROUP -ενώθηκε η CITY CORPORATION µαζί µε την
PREVELERS και δηµιούργησαν έναν από τους µεγαλύτερους
οικονοµικούς κολοσσούς- απολύει, δήλωσε χθες, είκοσι µία χιλιάδες
εργαζόµενους.
Αντιλαµβάνεσθε πια ότι το θέµα της απασχόλησης δεν είναι µόνο
στον ανειδίκευτο εργάτη, αλλά πλήττει στη σηµερινή εποχή και
πρόσωπα, για τα οποία πριν από λίγα χρόνια δεν θα µπορούσε
κανείς να υποστηρίξει ότι θα µπορούσαν να έχουν πρόβληµα
εργασίας.
Είναι  σίγουρο  πως  η  κοινωνία,  που  οικοδοµείται  στους  καιρούς
µας,  ελάχιστα  ενδιαφέρεται  να  εξασφαλίσει  εργασία  στους
ανέργους  πολίτες,  που  καθηµερινά  αυξάνονται,  εγκλωβισµένοι
στους  όρους  της  ελεύθερης  αγοράς,  µε  τα  µέτρα  που
προτείνονται,  απλά  επιδιώκει  τον  εφησυχασµό  των  ανέργων
και  τη  δηµιουργία  ελπίδας,  για  να  κερδηθεί  χρόνος.  Το  40%
του  παγκόσµιου  πληθυσµού,  που  ανέρχεται  σε  έξι
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δισεκατοµµύρια σήµερα, ζει µε το 3,3% του παγκόσµιου
εισοδήµατος, που σήµερα ανέρχεται στα δεκαπέντε
τρισεκατοµµύρια (15.000.000.000.000) δραχµές.
Το πρόβληµα της ανεργίας δεν είναι κάποιο νοµοτελειακό και
αµετάβλητο χαρακτηριστικό της οικονοµίας. Μπορεί να αυξηθεί ή να
µειωθεί, ανάλογα µε τις µεταβολές της µακροπρόθεσµης πολιτικής
των κυβερνήσεων και ανάλογα µε την αλλαγή των δοµών της
κοινωνίας.
Στις Ηνωµένες Πολιτείας ο οικονοµολόγος Γκρούπµαν, ο καθηγητής
του M.I.Τ., υποστηρίζει ότι όσο θέλει ποσοστό ανεργίας να έχει η
οικονοµία των Ηνωµένων Πολιτειών, είναι θέµα πληθωρισµού, που
θα φτάσουν τον πληθωρισµό, προκειµένου να πετύχουν αυτό το
οποίο λέει. Και θα πρέπει να σας πω ότι όσο πέφτει ο
πληθωρισµός, τόσο αυξάνεται η ανεργία.
Ο ίδιος υποστηρίζει ότι κάθε χώρα έχει ένα δεδοµένο ποσοστό
πληθωρισµού και ανεργίας που ισορροπούν. ∆ηλαδή, εάν ρίξεις το
ποσοστό αυτό του πληθωρισµού, θα έχεις µεγαλύτερη ανεργία. Και
θεωρεί ότι στις Ηνωµένες Πολιτείες το 4% µε 5% είναι εκείνο το
ποσοστό ανεργίας, το οποίο χρειάζονται οι Ηνωµένες Πολιτείες, για
να είναι ο πληθωρισµός τους στο 2%. Για εµάς, λοιπόν, και για
οικονοµίες σαν την ελληνική, είναι δεδοµένο ότι ρίχνοντας τον
πληθωρισµό κάτω από ένα ορισµένο σηµείο, το οποίο δεν µπορώ
να προσδιορίσω εγώ, θα έχουµε αύξηση της ανεργίας.
Κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορώ δυστυχώς να αναπτύξω όλη την
οµιλία µου. Θα περιοριστώ µόνο σε τρία, τέσσερα µέτρα, τα οποία,
κατά την άποψή µου, πρέπει να ληφθούν, αν θέλουµε σε εθνικό
επίπεδο να περιορίσουµε την ανεργία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): ∆εν ξέρω αν
προλαβαίνετε και αυτά τα τέσσερα να τα αναπτύξετε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΚΟΥΛΑΡΙΚΗΣ: 'Οταν ήµουν Υπουργός Εργασίας είχα
προωθήσει το θέµα της προσυνταξιοδότησης, γιατί το µεγαλύτερο
πρόβληµα που αντιµετωπίζει η κοινωνία µας είναι πρώτα το θέµα
των νέων ανέργων, αλλά είναι και το θέµα των ανέργων κάποιας
ηλικίας, οι οποίοι χάνουν την εργασία τους, είτε από
αναδιαρθρώσεις είτε από συγχωνεύσεις και οι οποίοι είναι δύσκολο
να βρουν εργασία.
Θα έπρεπε, λοιπόν, να ρυθµίσουµε ένα καθεστώς
προσυνταξιοδότησης αυτών, ανάλογα µε το χρόνο που θα µένουν
στην ανεργία και δεν µπορούν να απορροφηθούν από την αγορά.
Το είχα µάλιστα προωθήσει -τότε ήταν η γαλλική προεδρία- σε µία
συνεννόηση µε τον τότε Γάλλο Υπουργό Εργασίας, αλλά δυστυχώς
µετά τη δική µου αποχώρηση το θέµα πήγε στις ευρωπαϊκές
καλένδες και δεν προχώρησε, παρ'όλο που και στο Συµβούλιο των
Καννών αναφέρθηκε ότι είναι ένα από τα ζητήµατα εκείνα, τα οποία
πρέπει να ρυθµιστούν.
Τέλος, θέλω να πω ότι το τριανταπεντάωρο, το οποίο τότε το έθεσα
πάλι σε επίπεδο Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, δηµιούργησε πολλά
αρνητικά σχόλια στη χώρα µας από ένα ορισµένο κύκλο και φυσικά
και µέσα στην κυβέρνηση, διότι τότε µου διεµήνυσε ο τότε
Πρωθυπουργός ότι δεν έπρεπε να το θέσω. 'Οµως δεν πέρασε
πολύς καιρός και σήµερα κυριαρχεί σε πανευρωπαϊκό επίπεδο σαν
το κύριο αίτηµα των εργαζοµένων, διότι είναι ο µόνος τρόπος που
µπορεί να µειωθεί η ανεργία. Ελπίζω να προχωρήσει και να λυθεί
το θέµα αυτό.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
Κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό και κλείνω.
Εκείνο που προωθείται σε παγκόσµιο επίπεδο είναι η κοινωνική
εργασία, κύριοι συνάδελφοι, δηλαδή απασχόληση σε διάφορους
άλλους κοινωνικούς φορείς µε κάποιον κοινωνικό πόρο ή µία
φορολογία, η οποία τίθεται προκειµένου να καλυφθούν τα έξοδα
µιας τέτοιας εργασίας. Και σε µας εδώ είναι πολύ εύκολο ...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ολοκληρώστε, κύριε
Σκουλαρίκη. ∆εν έχετε άλλο χρόνο ...
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΚΟΥΛΑΡΙΚΗΣ: Θα ολοκληρώσω.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): ... και όποιο χρόνο
χρησιµοποιείτε από εδώ και στο εξής, τον παίρνετε από άλλο
συνάδελφο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΚΟΥΛΑΡΙΚΗΣ: Θα ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε ...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ναι, αλλά σε βάρος
των άλλων συναδέλφων. ∆εν το αντιλαµβάνεστε;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΚΟΥΛΑΡΙΚΗΣ: Μου τρώτε το χρόνο. Θα είχα
ολοκληρώσει.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΚΟΥΛΑΡΙΚΗΣ: Το πρόβληµα της ανεργίας, κύριοι
συνάδελφοι, δεν είναι µόνο οικονοµικό, αλλά είναι και ηθικό. Τι
µπορούµε να πούµε σε ...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Στερείτε το δικαίωµα
της "εργασίας" από άλλο συνάδελφο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΚΟΥΛΑΡΙΚΗΣ: ∆ύο λέξεις µόνο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Θα µείνει άνεργος ο
άλλος συνάδελφος; Σας παρακαλώ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΚΟΥΛΑΡΙΚΗΣ: Αφήσατε τον κ. Παπαϊωάννου δύο
λεπτά. Γιατί εµένα δεν µε αφήνετε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): 'Οχι, είναι σε βάρος
άλλου συναδέλφου και πρέπει να κάνουµε και µία πολιτική...
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΚΟΥΛΑΡΙΚΗΣ: Οι άνθρωποι που έρχονται στη ζωή
µεγαλώνουν για να εργαστούν, όχι µόνο ...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): ...ίση προς όλους.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΚΟΥΛΑΡΙΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Και εγώ ευχαριστώ.
Ο κ. Παπαφιλίππου έχει το λόγο, τον οποίο θα παρακαλέσω και
εκείνον να τηρήσει αυστηρώς το χρόνο του. Αυτό γίνεται για την
εξυπηρέτηση όλων των συναδέλφων. Είναι εγγεγραµµένοι εκατόν
εξήντα δύο συνάδελφοι. Θα µείνουν συνάδελφοι, οι οποίοι δεν θα
µιλήσουν και δεν είναι δίκαιο, εκείνοι που είναι τελευταίοι, να
χάσουν το δικαίωµα αυτό. Πρέπει να το ασκήσουν. Βοηθήστε και
εσείς.
Ορίστε, κύριε Παπαφιλίππου, έχετε το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Κάθε χρόνο τέτοια εποχή και σε
αυτήν εδώ την Αίθουσα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση
µνηµονεύει στόχους οικονοµικής πολιτικής που δεν επιτυγχάνονται,
οράµατα εκσυγχρονισµού της ελληνικής οικονοµίας που
διαψεύδονται. Μνηµονεύει ελλείµµατα, τα οποία δεν µειώνονται και,
αν θέλετε να είµαι πιο σωστός, ανεπαίσθητα µεταβάλλονται, την
ανταγωνιστικότητα της βιοµηχανίας που δεν βελτιώνεται, το
µέγεθος του δηµόσιου τοµέα που δεν µικραίνει αλλά παραµένει
µεγάλο, τις εξαγωγές των προϊόντων µας που συνεχώς µειώνονται.
Αυτή η συζήτηση που γίνεται για τον Προϋπολογισµό είναι ένα
ιδιότυπο και ιδιόµορφο µνηµόσυνο, που κάνουµε κάθε χρόνο. Η
Κυβέρνηση ωραιοποιεί τα νούµερα και προσπαθεί να κάνει άσπρο
αυτό που όλοι οι 'Ελληνες το βλέπουν µαύρο. Τίµιο είναι να πει την
αλήθεια η Κυβέρνηση. Να παραδεχθεί ότι δεν κατάφερε να αλλάξει
την κατάσταση και να γνωρίσει µε ειλικρίνεια αυτό που θα κάνει το
1999, χωρίς όµως ευχολόγια.
Η Kυβέρνηση, κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να συνειδητοποιήσει ότι
υπάρχει µία σκληρή πραγµατικότητα, την οποία ζουν όλοι οι
'Ελληνες: Είναι αυτή της µείωσης του εισοδήµατος των Ελλήνων,
της ανεργίας, της κρίσης σε διάφορους τοµείς της οικονοµίας και
κυρίως της κρίσης στην παραγωγική βάση της χώρας, που είναι η
βιοµηχανία µας.
'Ενας δείκτης, κύριοι Υπουργοί, που δείχνει καθαρά αυτήν την
κρίση, είναι αυτός του ισοζυγίου εξωτερικού εµπορίου.
Σύµφωνα µε την εισηγητική έκθεση του Προϋπολογισµού, το
εµπορικό έλλειµµα το πρώτο εξάµηνο του 1998 σηµείωσε αύξηση
11,9%.
Tι  δείχνει  αυτό;  ∆είχνει  νέα  και  σηµαντική  υποχώρηση  της
ανταγωνιστικότητος  της  βιοµηχανίας  µας,  µε  αρνητικές
συνέπειες  στην  απασχόληση.  Σηµαίνει  µε  άλλα  λόγια  ότι  δεν
παράγουµε  ανταγωνιστικά  προϊόντα,  αλλά  αντίθετα  εισάγουµε
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πολύ περισσότερα από το εξωτερικό.
Υπάρχουν ευθύνες για αυτήν τη µείωση της ανταγωνιστικότητας,
για το γεγονός ότι εδώ εισάγουµε ακόµα και ζωοτροφές, κύριοι
συνάδελφοι. Η Κυβέρνηση δεν έχει βιοµηχανική πολιτική, γι'αυτό
και πρέπει να θέσει στόχους και να καταρτίσει µια στρατηγική. Κάτι
τέτοιο δεν εµφανίζεται στον Προϋπολογισµό. Βλέπουµε όµως τον
αποκλεισµό των µικροµεσαίων επιχειρήσεων από δυνατότητες
χρηµατοδότησης από την Ευρωπαϊκή 'Ενωση, όπως και την
αποδιάρθρωση του παραγωγικού ιστού της χώρας.
Η βιοµηχανία και οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις είναι η βάση, πάνω
στην οποία πρέπει να στηριχθεί η αναπτυξιακή προοπτική του
τόπου. ∆υστυχώς, η Κυβέρνηση δεν εγκατέλειψε απλά τη
βιοµηχανία και τη βιοτεχνία, αλλά θέτει και εµπόδια στην ανάπτυξή
τους.
Κραυγαλέο παράδειγµα, κύριοι συνάδελφοι, είναι ότι ζητάει από
τους µικροµεσαίους τον ετήσιο µέσο τζίρο των εβδοµήντα
εκατοµµυρίων (70.000.000) δραχµών, προκειµένου να ενταχθούν
στα ευρωπαϊκά προγράµµατα και να τύχουν κάποιας
επιχορήγησης.
Κατ'αυτόν τον τρόπο έχει πετάξει έξω το 98% των µικροµεσαίων
επιχειρήσεων από οποιαδήποτε δυνατότητα να εισπράξουν κάποια
επιχορήγηση από την Ευρωπαϊκή 'Ενωση.
Κύριοι συνάδελφοι, αν η πολιτική της Κυβέρνησης για την ενίσχυση
του ιδιωτικού παραγωγικού τοµέα είναι ανύπαρκτη, στον τοµέα των
δηµοσίων επιχειρήσεων είναι καταστροφική. Ενώ η Κυβέρνηση έχει
συνειδητοποιήσει -και το οµολογεί στην εισηγητική έκθεση- ότι η
µεγάλη και ισχυρή παρουσία του κράτους σε παραγωγικούς τοµείς
της οικονοµίας δρα ανασταλτικά στην αποτελεσµατικότητά τους,
τίποτα δεν έχει κάνει στον τοµέα αυτόν.
Τον Ιούνιο του 1996, κύριοι συνάδελφοι, ο Υπουργός Εθνικής
Οικονοµίας κ. Παπαντωνίου -και απορώ δηλαδή πώς µας είπε µε
τόση έµφαση τόσα ψέµατα χθες- ψήφισε τον νόµο για την
ανασυγκρότηση και τον εκσυγχρονισµό των ∆ΕΚΟ.
Ξέρετε τι προέβλεπε αυτός ο νόµος; Προέβλεπε ένα
χρονοδιάγραµµα. Μέσα σε έξι µήνες πρέπει να γίνουν τα πάντα.
Στην ακραία περίπτωση, θα υπάρξει παράταση άλλο ένα εξάµηνο.
Συνεπώς στο τέλος του πρώτου εξαµήνου του 1997 έπρεπε να
έχουν τελειώσει όλα.
Τι έγινε όµως, κύριοι συνάδελφοι; Μόλις προχθές µας έφερε ο κ.
Μαντέλης το νοµοσχέδιο για τον ΟΣΕ, το νοµοσχέδιο για τα ΕΛΤΑ,
για τις Αστικές Συγκοινωνίες και οψόµεθα τι θα γίνει περαιτέρω.
Αυτό αποτελεί µια πραγµατικότητα. ∆ηλαδή, δεν γύρισε πίσω ο κ.
Παπαντωνίου, να δει τι έχουν γίνει αυτά τα µέτρα τα οποία
θεσπίστηκαν και ποια είναι η προοπτική.
Αλλά, κύριοι συνάδελφοι, θα πω και κάτι άλλο. Προχθές, κατά τη
συζήτηση στη ∆ιακοµµατική Επιτροπή όσον αφορά τη φορολογία
για τα αυτοκίνητα, κατέθεσε ο ίδιος ο Υπουργός κ.Παπαντωνίου µια
τροπολογία, µε την οποία εξαιρεί όλες τις ∆ΕΚΟ, τις οποίες θέλει να
µετοχοποιήσει. Πάει λοιπόν, ο ν. 2414 του ίδιου του Υπουργού.
Εδώ όµως κρύβεται κάτι άλλο, κύριοι συνάδελφοι, ότι δηλαδή δεν
θέλει να βάλει σ'αυτήν τη διαδικασία τη µεγαλύτερη ∆ΕΚΟ της
χώρας µας, που είναι η ∆ηµόσια Επιχείρηση Ηλεκτρισµού. Αυτή
είναι µια πραγµατικότητα. Μέχρι τώρα είµαστε από αναβολή σε
αναβολή και έρχεται τώρα να µας πει γι'αυτήν την τροπολογία, που
παραπέµπει σε µια επιτροπή του ν. 2000 περί
αποκρατικοποιήσεων, όπου εκεί το βέτο έχει η Υπουργός
Ανάπτυξης και παρίσταται ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας. 'Αρα,
αυτοί θα αποφασίσουν το τι θα γίνει και ό,τι ψηφίσαµε εδώ, κύριοι
συνάδελφοι, στη Βουλή σύσσωµοι, για την ανασυγκρότηση και τον
εκσυγχρονισµό των ∆ΕΚΟ, πάει στον αέρα.
'Οµως, κύριοι συνάδελφοι, σε τι αποσκοπεί αυτή η πολιτική, που
παρατείνει µια πραγµατικά χαώδη κατάσταση µέσα στη ∆ΕΗ; 'Ολοι
καταλαβαίνουµε ότι η Κυβέρνηση αποφεύγει και δεν ενδιαφέρεται
για την έγκαιρη προετοιµασία, την αναδιοργάνωση και τον
εκσυγχρονισµό της µεγαλύτερης δηµόσιας επιχείρησης της χώρας
µας, µε τρόπον ώστε να αντιµετωπίσει την απελευθέρωση της
ενέργειας, η οποία έρχεται µε την αρχή του 2001.
Μόνη λογική εξήγηση, κύριοι συνάδελφοι, είναι η σκοπιµότητα που

έχει η Κυβέρνηση να διαλύσει τη ∆ΕΗ. ∆εν µπορεί να εξηγηθεί
αλλιώς η ανευθυνότητα της Κυβέρνησης σε αυτόν τον ευαίσθητο
τοµέα της ενέργειας.
Ανακύπτει όµως και ένα άλλο ερώτηµα, κύριοι συνάδελφοι. Μήπως
αυτή η κατάσταση εξυπηρετεί τη διατήρηση υποχείριων και
υποτακτικών διοικήσεων, ώστε να περνά κατά εντολή της
Κυβέρνησης κάθε µεγάλο έργο και κάθε εργολαβία
απρογραµµάτιστα και χωρίς µελέτες, έργα τα οποία δεσµεύουν την
επιχείρηση και ολόκληρο τον ελληνικό λαό.
Αυτό το ερώτηµα, κύριοι συνάδελφοι, προκύπτει από το
πρωτοφανές φαινόµενο, ότι ενώ βρισκόµαστε προ των πυλών του
2001 και τις ανάγκες δηµιουργίας ανταγωνιστικών συνθηκών, το
∆ιοικητικό Συµβούλιο της ∆ΕΗ εγκρίνει απλώς αποφάσεις, οι οποίες
λαµβάνονται έξωθεν της ∆ΕΗ.
Επισηµαίνουµε, λοιπόν -και αυτό το είπε βοηθός γενικού
διευθυντού της ∆ΕΗ, ο οποίος ανήκει στο χώρο το δικό σας, κύριοι
συνάδελφοι του ΠΑ.ΣΟ.Κ.- τις τεράστιες ευθύνες, τόσο της
Κυβέρνησης όσο και των διοικήσεων, που υπακούουν στις έξωθεν
εντολές.
Χαρακτηριστικό, όµως είναι, κύριοι συνάδελφοι, το εξής τροµερό
παράδειγµα Ξέρετε πόσες φορές ψηφίστηκε ο προϋπολογισµός της
∆ΕΗ; Ψηφίζεται την πρώτη φορά µε έλλειµµα δέκα δισεκατοµµύρια
(10.000.000.000), το παίρνουν πίσω. Ξαναψηφίζεται µε πλεόνασµα
τριάντα δύο δισεκατοµµύρια (32.000.000.000), το παίρνουν ξανά
πίσω. Ξαναψηφίζεται µε πλεόνασµα σαράντα δύο δισεκατοµµύρια
(42.000.000.000) και ήλθε εδώ στη Βουλή. Και στο τέλος περνάει,
αγαπητοί µου, µε πλεόνασµα πενήντα δύο δισεκατοµµύρια
(52.000.000.000). Αν είµαστε σοβαροί σε αυτόν τον τόπο!
Το ίδιο έγινε και µε αυτό το επενδυτικό πρόγραµµα, το πενταετές
της ∆ΕΗ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Και το πλεόνασµα του
λόγου σας να προσέξετε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: ∆ύο κουβέντες ακόµα, κύριε
Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): 'Οχι, κύριε
συνάδελφε, µη φέρνετε σε δύσκολη θέση το Προεδρείο,
ολοκληρώστε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Η ίδια κατάσταση, κύριοι
συνάδελφοι, συµβαίνει στην εταιρεία φυσικού αερίου, που περίπου
ξοδέψαµε ένα τρισεκατοµµύριο (1.000.000.000.000) και υπάρχει το
χάος και το ερώτηµα τι θα γίνει.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κύριε Παπαφιλίπου, η
συζήτηση του Προϋπολογισµού είναι η µόνη συζήτηση, κατά την
οποία πρέπει να µας διακρίνει και η συναδελφική αλληλεγγύη, η
οποία δεν λείπει από κανέναν.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Καλούµε, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε,
την Κυβέρνηση, να αναλογιστεί τις τεράστιες ευθύνες απέναντι στον
κόσµο. Ακούσαµε πολλά µνηµόσυνα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Σας παρακαλώ, κύριε
Παπαφιλίππου.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Αρκούν αυτά, δεν θέλουµε άλλα
µνηµόσυνα εδώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κύριε Παπαφιλίππου!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Πρέπει επιτέλους, κύριοι
συνάδελφοι, να βρούµε ουσιαστικά µέσα για να δει ο τόπος κάτι
καλύτερο εδώ πέρα. Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Πρέπει να σεβόµαστε
και τον Κανονισµό και το Προεδρείο και όλον τον κόσµο που µας
ακούει, καθώς και εκείνους που περιµένουν να µιλήσουν, κύριε
Παπαφιλίππου.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Τελείωσα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Παντερµαλής,
Βουλετής Επικράτειας, έχει το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΝΤΕΡΜΑΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
δύσκολα  θα  µπορούσε  κανείς  να  συστήσει  στον
Προϋπολογισµό  ως  συµπαθές ανάγνωσµα στο ευρύτερο κοινό. Η
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ιδιόρρυθµη γλώσσα του, η τεχνική του άρθρωση και τα συστήµατα
των αριθµών του, απευθύνονται στα µέλη της Εθνικής
Αντιπροσωπείας, απευθύνονται στις δηµόσιες υπηρεσίες, στους
υπηρεσιακούς παράγοντες και στους ειδικούς.
Ωστόσο ο Προϋπολογισµός µας αφορά όλους, γιατί συντάχθηκε
από το κράτος για την οικονοµία των πολιτών του. Αυτή είναι οι
τελικοί αποδέκτες των αριθµών και των συσχετισµών τους.
Είναι λάθος, όµως, να πιστεύουµε ότι η κοινωνία των πολιτών είναι
παθητικός δέκτης του Προϋπολογισµού. Η διαχείριση των εσόδων
και εξόδων, των εισπράξεων και των πιστώσεων, γίνεται σε µεγάλο
βαθµό από µέλη αυτής της κοινωνίας των δέκα εκατοµµύριων
ανθρώπων.
Εποµένως η αξιοποίηση ή όχι, η αποτελεσµατικότητα ή όχι, η
επιτυχία ή όχι της εφαρµογής του Προϋπολογισµού, δεν είναι
ανεξάρτητη από το βαθµό οργάνωσης αυτής της κοινωνίας σε
κρατικό µηχανισµό, αλλά και σε υπεύθυνους πολίτες.
Για τον κρατικό µηχανισµό δεν µπορούµε βέβαια να είµαστε
περήφανοι. Είναι γνωστό ότι για το κράτος η κοινωνία στο σύνολό
της ασκεί µόνιµα αυστηρή κριτική, η οποία όµως δεν ξεπερνά τη
φραστική καταδίκη των κακώς κειµένων. 'Ισα-ίσα όταν αρχίζει η
προσπάθεια βελτίωσης ενός δηµόσιου κλάδου εγείρεται κατά
κανόνα µια υποκριτική κατακραυγή, διότι λίγοι είναι πρόθυµοι στην
πραγµατικότητα να κάνουν νέες προσαρµογές, να ενταχθούν σε ένα
εκλογικευµένο σύστηµα.
Είναι χαρακτηριστικό το παράδειγµα της παιδείας, όπου οι πάντες
εύχονται ποιοτική αναβάθµιση, αρνούνται όµως να δεχθούν το
τίµηµα αυτής της αναβάθµισης, που είναι η πολύωρη προετοιµασία
του δασκάλου και η αδιαπραγµάτευτη εργατικότητα του µαθητή.
Περιττεύουν τα παραδείγµατα για να δείξουµε ότι η δηµόσια
συµπεριφορά µας είναι συχνά σχιζοφρενική. Η επιθυµία για
βελτίωση και η εµµονή στην αποτελµάτωση δένονται σε ένα
αλλόκοτο σύνολο, που αποκαλύπτει προς τα έξω αυτό το
αντιφατικό πρόσωπο της σύγχρονης ελληνικής κοινωνίας. Είναι
ευτύχηµα, όµως, ότι σε όλους τους τοµείς της δηµόσιας ζωής
υπάρχουν οάσεις, που ενεργούν ευεργετικά και απαλύνουν την
αιχµηρή ατµόσφαιρα και βελτιώνουν το δυσάρεστο κλίµα.
Η ελληνική κοινωνία στέκεται τώρα µπροστά στην πύλη της
Οικονοµικής και Νοµισµατικής 'Ενωσης της Ευρώπης.
Γι' αυτό ο Προϋπολογισµός είναι και ενταξιακός. Αυτό σηµαίνει ότι
ετοιµάζει τη χώρα για τα τελευταία χίλια µέτρα του δρόµου προς την
ένταξη.
Γι' αυτό και είναι φειδωλός στις παροχές και επικεντρωµένος στα
κριτήρια του Μάαστριχτ.
Θα ρωτούσε όµως κανείς, αξίζει τον κόπο αυτή η ταλαιπωρία, ή
αλλιώς πώς θα ήταν τα πράγµατα, αν δεν επιδιώκαµε την ένταξη;
Πρώτον, δεν θα είχαµε αυτό το άγχος και τη δυσφορία και η
Κυβέρνηση δεν θα είχε το πολιτικό κόστος.
∆εύτερον, ο Υπουργός της Εθνικής Οικονοµίας θα µοίραζε
τραπεζογραµµάτια, που θα έκοβε αφειδώς η Τράπεζα της Ελλάδος
σε δικαίους και αδίκους, σε φτωχούς και πλουσίους.
Τρίτον, θα είχαµε µια µοιραία αναθέρµανση της οικονοµίας, η οποία
όµως θα έσβηνε τόσο γρήγορα, όσο και η φλόγα από την
εφηµερίδα που καίγεται.
Οι συνέπειες αυτής της κατάστασης θα ήταν το δολάριο να µην το
αγοράζουµε πια τριακόσιες (300) δραχµές, αλλά εξακόσιες (600) και
το µάρκο όχι εκατόν εβδοµήντα (170), αλλά τριακόσιες σαράντα
(340) δραχµές και η χώρα θα έπρεπε να βγει έξω για να δανειστεί
χρήµατα, αυτό το τεράστιο χρέος, που συσσωρεύτηκε χρόνια τώρα
και που η Κυβέρνηση άρχισε να το εξοφλεί.
Mπαίνοντας στην ΟΝΕ, η ελληνική κοινωνία θα έχει την εγγύηση
ενός νοµίσµατος ισχυρού, όσο το δολάριο, συχρόνως όµως θα
χρειαστεί να σταθεί αντιµέτωπη και ανταγωνιστική µε την κοινωνία
και οικονοµία της κεντρικής Ευρώπης. Τότε δεν θα επαρκεί η κριτική
και η στηλίτευση των δηµοσίων πραγµάτων, θα χρειάζεται παντού η
σφραγίδα της υψηλής ποιότητας, της αποτελεσµατικότητας της
οργάνωσης και της υπευθυνότητας. 'Εχουµε ελπίδες να αντέξουµε;

Μπορούµε να πετύχουµε χωρίς να έχουµε επενδύσει ουσιαστικά
τίποτε στο παρελθόν προς αυτήν την κατεύθυνση; ∆εν έχουµε παρά
να µεταστρέψουµε τα τεράστια αποθέµατα ευστροφίας,
εφευρετικότητας, φαντασίας και ευελιξίας που διαθέτουµε ως λαός
στη σωστή, όπως το κάνουν οι 'Ελληνες του εξωτερικού, οι
απόδηµοι. Τότε θα δούµε τα µειονεκτήµατά µας να γίνονται
µοναδικές αρετές.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στις ανασκαφές που προηγήθηκαν
των εκσκαφικών εργασιών, για να κατασκευαστεί το πάρκινγκ των
αυτοκινήτων της Βουλής και να αναβαθµιστεί στη συνέχεια ο
περιβάλλων χώρος, βρέθηκε µια εκπληκτική ερµαϊκή στήλη µε το
πορτραίτο ενός διάσηµου 'Ελληνα, ανθρώπου των γραµµάτων.
Είναι το µόνο που σώζεται από την αρχαιότητα και είµαστε τυχεροί
που δύο χιλιάδες τετρακόσια χρόνια µετά το θάνατό του αντικρίσαµε
τη µαρµάρινη εικόνα του.
Πρόκειται για τον Εύπολη, το γιο του Σωσίπολη, που µαζί µε τον
Αριστοφάνη ήταν ο µεγαλύτερος ποιητής της Αττικής κωµωδίας.
'Ηδη νεαρός στην αρχή της σταδιοδροµίας του πήρε τα πρώτα
βραβεία και µέσα στα δύσκολα χρόνια του Πελοποννησιακού
Πολέµου, όταν η Αθήνα µαστιζόταν από βαθιά κοινωνική κρίση και
πολιτική δυσπραγία, έγραψε το έργο του "∆ήµοι", όπου
παρουσιάζονταν οι εκπρόσωποι των δήµων της Αττικής και
συζητούσαν τη δύσκολη κατάσταση. Τελικά, λέει, για να λύσουν το
πρόβληµα αποφάσισαν να καλέσουν από τον κάτω κόσµο τις σκιές,
δηλαδή τα είδωλα των µεγάλων πολιτικών του παρελθόντος, του
Σόλωνα, του Μιλτιάδη, του Αριστείδη, του Περικλή, για να τους
δώσουν οδηγίες και συµβουλές.
Το εύρηµα αυτό της Βουλής δίχως αµφιβολία πλούτισε το πάνθεον
των µεγάλων ανδρών της κλασικής Ελλάδας. Ωστόσο πέρασε
σχεδόν απαρατήρητο και επικοινωνιακά αχρηστεύτηκε.
Αυτό το συµβολικό παράδειγµα υπήρξε αφορµή για να κάνω
σήµερα στην Ολοµέλεια της Εθνικής Αντιπροσωπείας µια πρόταση
κα να παρακαλέσω τον κύριο Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας να την
υιοθετήσει.
Προτείνω να συσταθεί ειδικός κωδικός αριθµός στον
προϋπολογισµό του Υπουργείου Πολιτισµού για τη σωτηρία, µελέτη
και ανάδειξη των σπουδαίων αρχαίων και βυζαντινών µνηµείων,
δηλαδή των αγαλµάτων, των κτιρίων, των τοιχογραφιών, των
αγγειογραφιών, των χειρογράφων και των εικόνων, που
χρονολογούνται από την αρχαιότητα έως την ίδρυση του ελληνικού
κράτους.
Για το πρόγραµµα δράσεων, που θα χειρίζεται ο Υπουργός
Πολιτισµού θα εκφέρει γνώµη η αρµόδια Επιτροπή Μορφωτικών
Υποθέσεων της Βουλής, στην οποία θα παρουσιάζεται και ο
ετήσιος απολογισµός. 'Ετσι διά µέσου των αντιπροσώπων του θα
έχει ολόκληρος ο ελληνικός λαός συµµετοχή στη διαχείριση ενός
σηµαντικού µέρους της πολιτιστικής του κληρονοµιάς.
Το πρόγραµµα θα πρότεινα να ονοµαστεί "Εύπολις", µε όλο το
συµβολικό βάρος του ίδιου του ονόµατος, αλλά και του ιστορικού
προσώπου και να προικοδοτηθεί συµβολικά µε ένα δισεκατοµµύριο
(1.000.000.000) δραχµές, που πιστεύω γενναιόδωρα ότι κάποιο
εύρωστο Υπουργείο θα µπορούσε να παραχωρήσει προς το ισχνό
Υπουργείο Πολιτισµού. Και φυσικά θα έλεγα να το κάνουµε τώρα,
γιατί τώρα έχει νόηµα, γιατί τώρα το κάνουµε από το υστέρηµά µας
και αυτό δείχνει ότι το πιστεύουµε. Γιατί έτσι θα µπούµε στην ΟΝΕ
µαζί µε τον Εύπολη, που θα σηµαίνει ότι η Ελλάδα το εννοεί
σοβαρά µε την πολιτιστική της κληρονοµιά.
Κύριοι συνάδελφοι, ακόµα και από εσάς, που δηλώσατε ότι δεν θα
ψηφίσετε τον Προϋπολογισµό, ζητώ να στηρίξετε τον "Εύπολη".
Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Γεώργιος
Σούρλας, Βουλευτής Μαγνησίας, έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: Κυρίες  και  κύριοι  συνάδελφοι,  στη  σκιά
των  βοµβαρδισµών  του  ΙΡΑΚ,  που  αποφάσισαν  ο  Πρόεδρος
των  ΗΠΑ  κ.  Κλίντον  και  ο  σοσιαλιστής  -  εκσυγ-
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χρονιστής Πρωθυπουργός της Αγγλίας κ. Μπλερ, διεξάγεται η
συζήτηση του Προϋπολογισµού σήµερα εδώ στη Βουλή των
Ελλήνων.
∆ιεξάγεται η συζήτηση σε µια βαριά ατµόσφαιρα, κάτω από τη σκιά
των δηλώσεων του Πρωθυπουργού της Ελλάδος κ. Σηµίτη, που
έσπευσε να στηρίξει την απόφαση του Προέδρου των ΗΠΑ και του
Πρωθυπουργού της Αγγλίας, απόφαση αεροπορικών επιδροµών.
Στη Βαγδάτη βοµβαρδίζονται άµαχοι και νοσοκοµεία µε πυραύλους
των ΗΠΑ και της Αγγλίας. Στην Ελλάδα βοµβαρδίζονται οι ατυχείς,
κατά κύριο λόγο οπαδοί του ΠΑΣΟΚ, σοσιαλιστές, που πίστεψαν
και πάλαιψαν καθ' υπόδειξη της ηγεσίας για ειρήνη, για δικαιώµατα
αυτοδιάθεσης των λαών, που διαδήλωναν όταν σηµειώνονταν
επιθέσεις εναντίον άλλων χωρών.
Τώρα βλέπουµε εµβρόντιτοι, ακόµα και οι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ
µετά τις θερµές ευχαριστίες του Πρωθυπουργού της Ελλάδος προς
τον Πρόεδρο Κλίντον για τα 'Ιµια, να σπεύσει να δώσει στήριξη και
για τους βοµβαρδισµούς της Βαγδάτης. Τώρα, όλα µετριούνται από
τον κ. Σηµίτη, βάσει του εθνικού συµφέροντος. Τώρα δεν έχει
σηµασία πόσες ζωές χάνονται. Τώρα το µέτρο είναι το µέτρο
Σηµίτη, το συµφέρον το εθνικό, γιατί όχι, αλλά γιατί όχι όµως και το
κοµµατικό και το προσωπικό συµφέρον από εκείνους που τον
στήριξαν, τον έφεραν στην εξουσία και τον κρατάνε, δεν ξέρουµε για
πόσο ακόµη.
'Οταν όµως αυτό το µέτρο εισάγεται ως βάση προσδιορισµού της
θέσης της χώρας µας σε κοσµοϊστορικά γεγονότα, όπως αυτά που
συµβαίνουν στο Ιράκ, αντιλαµβάνεστε ποιο ηθικό δικαίωµα έχει στη
συνέχεια η Ελλάδα, όταν χρειασθεί, να διεκδικήσει τη
συµπαράσταση των άλλων λαών;
Πώς θα ζητήσουµε συµπαράσταση για τον κυπριακό λαό, όταν το
µέτρο είναι το εθνικό συµφέρον και όταν εκείνοι, στους οποίους
απευθυνόµαστε, θεωρούν ότι το µέτρο αυτό, η δική µας η
διεκδίκηση, δεν εξυπηρετεί τα δικά τους συµφέροντα;
Αλήθεια πώς αλλάζουν οι καιροί, πώς αλλάζουν οι άνθρωποι και
χωρίς αιδώ οι πολιτικοί, όπως συµβαίνει στη χώρα µας; Για
φανταστείτε να ήταν σήµερα Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας και
να έπαιρνε µια τέτοια θέση για τους βοµβαρδισµούς στο Ιράκ. Τι θα
κάνατε εσείς του ΠΑΣΟΚ; 'Οχι όλοι ευτυχώς, οι περισσότεροι από
σας; ∆εν θα ξεσηκώνατε τον ελληνικό λαό; Και τις πέτρες θα
ξεσηκώνατε, όπως το είχαµε δει και στο παρελθόν και σε
περιπτώσεις, που δεν είχαν σηµειωθεί αυτές οι τραγικές εξελίξεις
που σηµειώνονται σήµερα στο Ιράκ.
Θεώρησα, κύριοι συνάδελφοι, επιτακτική την ανάγκη να αναφερθώ
σ' αυτό το θέµα. Αν και δεν έχει νόηµα να συζητάµε εδώ για τον
Προϋπολογισµό, αφού τίποτα δεν µπορεί να αλλάξει και τίποτα δεν
θέλει να αλλάξει η Κυβέρνηση. Θα κάνω ορισµένες παρατηρήσεις.
Η Κυβέρνηση εισηγείται έναν Προϋπολογισµό ένταξης στην ΟΝΕ,
ένταξης καθ' οιονδήποτε τρόπο και αντί πάσης θυσίας. Προσπαθεί
µε λαθροχειρίες και εικονικά στοιχεία να εµφανίσει τη µείωση του
πληθωρισµού. Και απευθύνοµαι στον Υπουργό Εθνικής
Οικονοµίας. Πέρυσι, κύριε Υπουργέ, εξαγγείλατε µείωση του
πληθωρισµού κατά 0,2% προαναγγέλοντας τη µείωση των
φαρµακευτικών δαπανών κατά εκατόν είκοσι πέντε δισεκατοµµύρια
(125.000.000.000). Το σηµειώσατε και "ρίξατε" τον πληθωρισµό.
Και φέτος τα απολογιστικά στοιχεία -και το λέγω αυτό µε αίσθηµα
ευθύνης- λέγουν ότι όχι µόνο δεν µειώθηκαν οι ουσιαστικές
δαπάνες, πέρα από τα τεχνάσµατα των εισφορών υπέρ τρίτων
κλπ., αλλά αυξήθηκαν κατά πενήντα δισεκατοµµύρια
(50.000.000.000). Και εσείς έχετε χρεώσει µείωση του
πληθωρισµού κατά 0,2%. ∆εν είναι αυτό εξαπάτηση του ελληνικού
λαού, δεν είναι λαθροχειρία; Είναι έντιµη πολιτική; 'Ετσι
παρουσιάζετε και τα άλλα τα στοιχεία. 'Ενα µόνο ανέφερα. Τα άλλα
τα ανέφεραν οι κύριοι συνάδελφοι χθες και θα αναφέρουν και στη
συνέχεια.
Οι βασικές προτεραιότητες νευραλγικής σηµασίας σε κοινωνικούς
τοµείς, σε ζητήµατα όπως την παιδεία, την υγεία, την πρόνοια, την
ανεργία, την στήριξη των φτωχών, των οικονοµικώς αδυνάτων, τα

ναρκωτικά, προβλήµατα πάρα πολύ σηµαντικά, βρίσκονται στο
περιθώριο της πολιτικής του ΠΑΣΟΚ, βρίσκονται στο περιθώριο του
Προϋπολογισµού.
Ευρωπαϊκή 'Ενωση δεν σηµαίνει µόνο ένα ή τέσσερα κριτήρια, να
δαµάσουµε τον πληθωρισµό και να µπούµε στην Ευρωπαϊκή
'Ενωση. Σηµαίνει και άλλες πολιτικές για άλλα ζητήµατα κοινωνικά
και πολύ σοβαρά, για τα οποία εµείς είχαµε δώσει απαντήσεις και
το κάναµε µάλιστα εγκαίρως όπως στην παιδεία, στην υγεία κλπ.,
όταν εσείς του ΠΑΣΟΚ, τότε ήσασταν εναντίον της ένταξης της
Ελλάδος στην ΕΟΚ, και στη συνέχεια υπονοµεύατε την πορεία
προς την ΕΟΚ όταν αγωνιζόταν γι αυτό η Νέα ∆ηµοκρατία. Πού να
βρείτε βέβαια καιρό τότε να ασχοληθείτε µε αυτά τα σοβαρά
ζητήµατα προετοιµασίας της χώρας µας προς την πορεία της ΕΟΚ.
'Αλλα σας απασχολούσαν. Βέβαια αργότερα το αντιληφθήκατε. Και
έτσι τι συµβαίνει σήµερα; Ποια συγκριτικά στοιχεία έχουµε; Γιατί
ακούσαµε χθες τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας να λέγει και να
επαίρεται ότι έχουν µια πάρα πολύ σπουδαία κοινωνική πολιτική.
Να δούµε όµως συγκριτικά στοιχεία και µε την Ευρωπαϊκή 'Ενωση
και αν προλάβω να πω µερικά σε σχέση και µε τις πολιτικές της
Νέας ∆ηµοκρατίας.
Κοινωνικές δαπάνες: Κατά µέσο όρο, κύριε Υπουργέ της Εθνικής
Οικονοµίας, στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση είναι 29% µέχρι και 36% και
στην Ελλάδα είναι 20%. Μάλιστα µερικές εφηµερίδες γράφουν 16%.
Εγώ λέγω 20%, δηλαδή σχεδόν το µισό από ό,τι έχουν οι άλλες
ευρωπαϊκές χώρες.
Τα επιδόµατα για την ανεργία είναι τα χαµηλότερα από όλες τις
ευρωπαϊκές χώρες. Ενώ ο µέσος όρος στις άλλες χώρες είναι 70%
µε 80% σε σχέση µε τις αποδοχές των εργαζοµένων, στην Ελλάδα
είναι 25%.
Η παροχές για την ανεργία είναι έξι φορές λιγότερο από ό,τι είναι ο
µέσος όρος στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση. Είναι 0,4 ως ποσοστό στο
ΑΕΠ στην Ελλάδα και 2,5% στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση.
Οι κοινωνικές ανισότητες. Τι γίνεται µε αυτό το φαινόµενο; Περίµενε
κανείς από εσάς του ΠΑΣΟΚ αυτήν την προκλητική ανισότητα που
υπάρχει σήµερα στη χώρα µας; Οι πλούσιοι κάθε µέρα
πλουσιότεροι και οι φτωχοί φτωχότεροι. 'Οταν µιλάµε κατ'ιδίαν το
δέχεστε, δυσκολεύεστε όµως δηµόσια να το πείτε. Βέβαια έχετε και
δίκιο. Πού να το πείτε και ποιος να σας ακούσει, αφού εκείνοι που
ηγούνται της Κυβέρνησης κατ'εξοχήν στηρίζονται στους
προνοµιούχους, στην οικονοµική ολιγαρχία.
Μόνο επί των ηµερών του σοσιαλιστικού ΠΑΣΟΚ παρατηρείται το
φαινόµενο, το 10% των πιο φτωχών Ελλήνων να καρπούνται το
2,6% του εθνικού εισοδήµατος και το 10% των πλουσιοτέρων
Ελληνων να καρπούται το 26% του εθνικού εισοδήµατος. Αυτή είναι
η σοσιαλιστική σας πολιτική, κύριε Υπουργέ της Εργασίας, που
επαίρεσθε για το ασφαλιστικό σύστηµα και γενικότερα για την
κοινωνική σας πολιτική.
Ανισότητες προκλητικές. Το ακούτε στις επιτροπές διαρκών
υποθέσεων. Επτά εκατοµµύρια το µήνα ο ένας διευθυντής,
διοικητής τράπεζας, οκτώ ο άλλος, δεκαπέντε-είκοσι εκατοµµύρια,
όπως κατήγγειλε Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ για την Ολυµπιακή. Μα τι
είναι αυτό το πράγµα; Πού πάει αυτή η ιστορία; Και από την άλλη
µεριά να πένονται οι άλλοι, να λιµοκτονούν, να ζητούν κάποια
στήριξη στοιχειώδη, που δεν τους παρέχεται, για να µπορέσουν να
επιβιώσουν. Και είµαστε µάρτυρες εµείς οι Βουλευτές όλων των
κοµµάτων τέτοιων περιπτώσεων και περιστατικών, που θλίβεται η
καρδιά σου και όσο πλησιάζουν οι γιορτές, ακόµα περισσότερο.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Στις χώρες της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης δίνουν προτεραιότητα στην
παιδεία και στην υγεία, ενώ στην Ελλάδα οι δαπάνες είναι περίπου
µισές.
Τώρα  βεβαίως  µερικά  στοιχεία  που  έχουν  σχέση  µε
συγκρίσεις,  µε  τη  Νέα  ∆ηµοκρατία,  πρέπει  να  τα  πούµε  και
αυτά  γιατί  προκαλείτε  πολλές  φορές.  Λέτε  ότι  έχετε  κοινωνικό
πρόσωπο,  έχετε  κοινωνική  πολιτική,  είσθε  ευαίσθητοι,  είσθε
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: Αλλά ακόµα ένα στοιχείο να επικαλεστώ,
που έχει σχέση µε τη σύγχυση, µε τη σκοπιµότητα, µε την
παραπλάνηση.
Στον πίνακα 5.4 στη σελίδα 91 εµφανίζετε αύξηση δαπανών για την
υγεία 4,6% σε σχέση µε το 1998. Στον πίνακα, όµως, 5.15 σελίδα
105, αναφέρετε αύξηση 3,3%. Ποιο είναι, κύριοι του ΠΑΣΟΚ, το
πραγµατικό το 3,3% ή το 4,6%; Ποιος ξέρει; Πού να ξέρετε και σεις;
(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Ποιο ήταν, κύριε Παπαδέλλη;
ΦΡΑΓΚΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑ∆ΕΛΛΗΣ: Εδώ σε θέλω!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ, µη
διακόπτετε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: Αυτό είναι. 'Αντε τώρα να πάµε στο Μαντείο
των ∆ελφών να δούµε, µιας και δεν µιλάει ο Υπουργός Εθνικής
Οικονοµίας.
Αυτά τα καταθέτω στα Πρακτικά της Βουλής.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Σούρλας καταθέτει για τα
Πρακτικά τα προαναφερθέντα στοιχεία, τα οποία βρίσκονται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας
και Πρακτικών της Βουλής)
Τελειώνω, µε ένα θέµα πάρα πολύ σηµαντικό, το θέµα των
ναρκωτικών. Ε, όχι και 0,01% για τα ναρκωτικά, κύριοι του ΠΑΣΟΚ!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιωτης Ν. Κρητικός): Ο Υπουργός
Γεωργιας κ. Γεώργιος Ανωµερίτης έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΝΩΜΕΡΙΤΗΣ (Υπουργός Γεωργίας): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, η ελληνική γεωργία βρίσκεται µπροστά σε ένα
καινούριο πολυσύνθετο περιβάλλον, που προσδιορίζεται, πρώτον,
από το σύστηµα κανόνων και κανονισµών στα πλαίσια του διεθνους
εµπορίου, στα πλαίσια του παγκόσµιου οργανισµού εµπορίου.
∆εύτερον, από τις επιδιώξεις της µεταρρύθµισης της Κοινής
Αγροτικής Πολιτικής στα πλαίσια της "Ατζέντα 2000" και από τις
εθνικές πολιτικές στο τρίτο επίπεδο, οι οποίες απαιτούν βαθιές
τοµές διαρθρωτικού χαρακτήρα στα συστήµατα της οργάνωσης,
στα συστήµατα της εµπορίας, της τυποποίησης και της διαχείρισης
όλων των πόρων και κυρίως των υδάτινων πόρων.
Η ελληνική γεωργία είναι ένα αναπόσπαστο κοµµάτι της
ευρωπαϊκής γεωργίας και δεν µπορεί παρά να συµµετέχει ενεργά
στη διαµόρφωση του καινούριου ευρωπαϊκού γεωργικού προτύπου,
που αυτήν τη στιγµή επανασχεδιάζεται, µετά τη µεταρρύθµιση του
1992, στα πλαίσια της "Ατζέντα 2000". 'Ενα πρότυπο το οποίο
οφείλει να βασίζεται, πρώτον, σε µία ανταγωνιστική γεωργία, η
οποία θα µπορεί να αντιµετωπίζει την παγκόσµια αγορά
εξασφαλίζοντας παράλληλα ένα επίπεδο δίκαιης ζωής και ένα
σταθερό εισόδηµα στους γεωργούς.
∆εύτερον, θα πρέπει να βασίζεται σε µια αειφόρο και ποιοτική
γεωργία, η οποία θα χρησιµοποιεί µεθόδους παραγωγής που θα
σέβονται το περιβάλλον και θα παράγει προϊόντα ποιότητας για τον
καταναλωτή, που είναι και ο τελικός δέκτης των παραγοµένων
προϊόντων.
Τέλος, θα πρέπει να βασίζεται σε µία γεωργία που δεν θα παράγει
µόνο προϊόντα, αλλά θα συνδιαµορφώνει µια ζωντανή και
δραστήρια ζωή στην αποκεντρωµένη ύπαιθρο, διαφυλάσσοντας την
ποιότητα του τοπίου και τις παραδόσεις που έχουν δηµιουργηθεί
εδώ και εκατοντάδες χρόνια.
Αυτό το ευρωπαϊκό αγροτικό πρότυπο, που αναµορφώνεται µέσα
από καινούριες συµφωνίες και κανόνες, είναι εκείνο που θα
απαντήσει στις νέες προκλήσεις της διεύρυνσης της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης σε χώρες που έχουν επίσης µεγάλο αγροτικό πληθυσµό.
Και πρέπει να λάβουµε σοβαρά υπόψη µας, όταν θα έρθει εκείνη η
ώρα της πλήρους ενσωµάτωσής τους, στην αύξηση της
παγκόσµιας ζήτησης τροφίµων, στο νέο κύκλο διαπραγµατεύσεων
που ανοίγει σε λίγο, στα πλαίσια του Παγκόσµιου Οργανισµού
Εµπορίου, τις απαιτήσεις των καταναλωτών για βιολογικά προϊόντα
και για το σεβασµό του οικοσυστήµατος.
Σε αυτό το νέο περιβάλλον, που έχουν ξαναµπεί τοποθετήσεις

άλλων χωρών για µερική επανεθνικοποίηση της Κοινής Αγροτικής
Πολιτικής, που έχουν µπει πάλι απαιτήσεις για το θέµα των ιδίων
πόρων, εµείς έχουµε σταθερά µείνει στην πλήρη στήριξη της Kοινής
Aγροτικής Pολιτικής µε τους υπάρχοντες πόρους, αλλά και ακόµα
µεγαλύτερους. Και πραγµατικά είναι περίεργο να µπαίνουν θέµατα,
τη στιγµή που ήδη έχουµε σε αυτά τα πλαίσια και µε τους
συγκεκριµένους πόρους συµφωνήσει σε κοινές οργανώσεις
προϊόντων.
Προς αυτές τις κατευθύνσεις και σταθερά προσηλωµένοι στις
πολιτικές που πάντα είχαµε για τον αγροτικό χώρο, στον οποίον αν
κάτι έχει αλλάξει δυναµικά, αυτό οφείλεται στις πολιτικές που
εφαρµόστηκαν από το ΠΑΣΟΚ και τις κυβερνήσεις του, οι οποίες να
µπορούν να δώσουν διεξόδους όχι µόνο στα συγκυριακά
φαινόµενα, αλλά και στις µακροχρόνιες ανισορροπίες που υπήρχαν
στην ελληνική γεωργία, ώστε να αντιµετωπίσουµε µε επιτυχία την
εξασφάλιση της απασχόλησης και του εισοδήµατος.
Και όταν µιλάµε για απασχόληση στον αγροτικό τοµέα, ξέρουµε
πόσο ιδιότυπο θέµα είναι. ∆ιότι στην ουσία µιλάµε για µερική
απασχόληση ή για άθροισµα µερικών απασχολήσεων ή για πλήρη
απασχόληση µε µια όµως µερική απασχόληση, σε έναν άλλον
τοµέα.
Πρέπει, επίσης, να αντιµετωπίσουµε τη µείωση των ανισοτήτων
στην κατανοµή των εισοδηµάτων. Εάν δει κανένας τα ασφαλιστικά
στοιχεία, θα διαπιστώσει πού κατευθύνονται ακόµη και οι πιο
σηµαντικές ενισχύσεις και ότι δεν κατανέµονται δίκαια µέσα στον
αγροτικό τοµέα σε όλες τις περιοχές και σε όλους τους αγρότες.
Επίσης, θα ασκήσουµε πολιτικές, για να αντιµετωπίσουµε την
αναβάθµιση της ποιότητας ζωής των πολιτών της υπαίθρου. Γιατί
αυτό, µέσα από την πολυλειτουργικότητα, είναι και το τελικό
ζητούµενο στο νέο αυτό πρότυπο πολιτικής.
Είναι γεγονός ότι, σύµφωνα µε τις εκτιµήσεις της "EUROSTAT", της
Ευρωπαϊκής Στατιστικής Υπηρεσίας, που δηµοσιεύτηκαν πριν από
τέσσερις-πέντε ηµέρες, υπάρχει µια µείωση του αγροτικού
εισοδήµατος στις δεκαπέντε χώρες της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Μία
µείωση που αγγίζει το 3,8%. Από τους πίνακες που δηµοσιεύτηκαν
προκύπτει ότι στην Ελλάδα είχαµε µία µέση αύξηση των
ονοµαστικών τιµών παραγωγών κατά 4,4%, σε σχέση µε το 1996,
ενώ στην ίδια περίοδο και για το σύνολο της Κοινότητας είχαµε µία
µέση µείωση των τιµών παραγωγού, της τάξης του 2,4%. Εάν δει
κανένας αποπληθωρισµένους αυτούς τους δείκτες, θα διαπιστώσει
ότι πραγµατικά, τόσο στις ονοµαστικές τιµές όσο και στις εισροές,
υπάρχουν κινήσεις, από τις οποίες προκύπτει ότι στη χώρα µας οι
αποπληθωρισµένες τιµές των αγροτικών προϊόντων µειώθηκαν,
τρεισήµισι φορές λιγότερο από το µέσο όρο των χωρών της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, ενώ οι αποπληθωρισµένες τιµές εισροών
µειώθηκαν δύο φορές ταχύτερα από το µέσο όρο της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης. Η εξέλιξη αυτή είναι θετική για µας. Και σε επίπεδο
ευρωπαϊκής γεωργίας υπάρχουν χώρες όπου µειώθηκε το
διαθέσιµο εισόδηµα ακόµη και 9% έως 11%. Αυτό δείχνει ότι
βρισκόµαστε, όπως είπα στην αρχή, µέσα σε ένα καινούριο
περιβάλλον που συνδιαµορφώνεται και στο οποίο εµείς σταθερά
προωθούµε τις πολιτικές και τα συµφέροντα των Ελλήνων αγροτών
και των οργανώσεών τους.
Επίσης, η συµµετοχή της ελληνικής παραγωγής αγροτικών
προϊόντων στο σύνολο της παραγωγής της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης
ανέρχεται σε 4,1%. Οι απολήψεις όµως, τα χρήµατα δηλαδή τα
οποία παίρνουµε από το "ΦΕΟΓΚΑ", από το Ταµείο Εγγυήσεων,
ανέρχονται στο 8% του συνόλου των δαπανών. Αυτό σηµαίνει ότι οι
δηµοσιονοµικές ροές προς τη χώρα µας είναι ποσοστιαία διπλάσιες,
από το ποσοστιαίο επίπεδο συµµετοχής της αγροτικής µας
παραγωγής στο σύνολο της αντίστοιχης κοινοτικής.
Ποια όµως υπήρξε η δική µας οικονοµική στήριξη στην ελληνική
γεωργία το 1998 και το 1999; Τι περιλαµβάνει, δηλαδή, αυτός ο
Προϋπολογισµός; ∆εν θα αναλύσω όλα τα µεγέθη. ∆εν είναι στην
πρόθεσή µου να µείνω σε επί µέρους µεγέθη. Είµαι όµως
υποχρεωµένος να πω τουλάχιστον τους βασικούς δείκτες, έτσι
όπως καταγράφονται στην εισηγητική έκθεση του Προϋπολογισµού,
που έχουµε µπροστά µας.
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Για το 1998 οι κρατικές δαπάνες στη γεωργία αυξήθηκαν κατά
26,6%, σε σχέση µε τις πραγµατοποιήσεις του 1997, φθάνοντας
στο ποσό των τετρακοσίων εξήντα έξι δισεκατοµµυρίων
(466.000.000.000) δραχµών.
Η αύξηση αυτή οφείλεται σε αυξήσεις κατά 19,2% στον τακτικό
προϋπολογισµό και κατά 39,1% στις δαπάνες για τις δηµόσιες
επενδύσεις στον ευρύτερο αγροτικό τοµέα.
Επίσης, στον Προϋπολογισµό του 1999 προβλέπεται αύξηση 3,4%
των κρατικών δαπανών για την γεωργία, προτείνοντας δαπάνες
τετρακοσίων ογδόντα δύο δισεκατοµµυρίων (482.000.000.000)
δραχµών.
Οι δαπάνες για τον τακτικό προϋπολογισµό είναι µειωµένες κατά
7,7% στο επίπεδο των διακοσίων πενήντα τεσσάρων
δισεκατοµµυρίων (254.000.000.000) δραχµών, ενώ οι
προγραµµατισµένοι πόροι για τα προγράµµατα δηµοσίων
επενδύσεων, που ενισχύουν τον αγροτικό τοµέα, έχουν αυξηθεί
κατά 19,5% και φθάνουν τα διακόσια είκοσι επτά δισεκατοµµύρια
(227.000.000.000) δραχµές.
Χωρίς να µείνει κανείς σε επί µέρους στοιχεία, θα πρέπει να πούµε
ότι το σύνολο των εθνικών και κοινοτικών πόρων, που
προγραµµατίζονται για να ενισχύσουν τη γεωργία το 1999,
ανέρχονται σε 1,8 τρισεκατοµµύρια δραχµές, σηµειώνοντας αύξηση
11,8 δισεκατοµµύρια σε σχέση µε το 1998.
Οι κοινοτικοί πόροι για τις κοινές οργανώσεις αγοράς προβλέπεται
να ανέλθουν σε εννιακόσια εβδοµήντα τρία δισεκατοµµύρια
(973.000.000.000) δραχµές, σηµειώνοντας αύξηση 20% για το
1999.
Αυτοί οι δείκτες και αυτά τα στοιχεία δείχνουν ότι χορηγούµε,
πράγµατι, αρκετά χρήµατα από εθνικούς και κοινοτικούς πόρους για
τον αγροτικό µας τοµέα. Είναι όµως αρκετά, για να πετύχουµε τους
στόχους µας; Θα έλεγα ότι τα χρήµατα από µόνα τους δεν είναι
εκείνα που θα µας κάνουν να πετύχουµε άµεσα και γρήγορα τους
στόχους µας. ∆εν είναι εκείνα που θα φέρουν τη µεταρρύθµιση που
απαιτείται σε εθνικό και ευρωπαϊκό επίπεδο και το οποίο ζητούµε.
Απαιτούνται και πολλά άλλα και αυτά είναι που έχουµε ξεκινήσει να
κάνουµε και θα ολοκληρώσουµε µε ταχύτητα µέσα στον επόµενο
χρόνο, γιατί πέρα από τα χρήµατα, πρέπει, πρώτα, να πετύχουµε
θεσµικό επαναπροσδιορισµό του ρόλου του κράτους στην
ανάπτυξη του αγροτικού τοµέα και της υπαίθρου.
Είναι ανάγκη να δούµε ξανά το ρόλο του κράτους µέσα σ'αυτήν τη
διαδικασία, γιατί το θέµα µας δεν είναι εάν θα πετύχουµε πέντε ή
δέκα δραχµές περισσότερες στην τιµή ενός προϊόντος, ή εάν θα
αυξηθεί 1% ή 2% το εισόδηµα κάποιων µεγάλων ή µικρών
παραγωγών. Το πρόβληµά µας είναι πώς θα µεταφέρουµε πόρους
προς την ύπαιθρο, για να στηρίξουµε τη ζωή της υπαίθρου και όχι
απλώς κάποια προϊόντα. Για να γίνει αυτό και για να έχει πιο
γρήγορες διαδικασίες, θα πρέπει πρώτα απ'όλα να
αποκεντρώσουµε, όπως έχουµε ξεκινήσει ήδη και κάνουµε, το
σύνολο των λειτουργιών, ειδικά στον αγροτικό τοµέα της οικονοµίας
και στα τέσσερα επίπεδα διοίκησης που σήµερα έχουµε χτίσει.
Εξάλλου, αυτή είναι η εµπειρία όλων µας. Τα περισσότερα από τα
προβλήµατα τριβών, που έχουµε µέσα σ'αυτόν το χώρο,
προέρχονται από τις δυσλειτουργίες ενός κεντρικού
γραφειοκρατικού συστήµατος ελέγχων, πληρωµών και ξανά
ελέγχων και ξανά πληρωµών.
Ο δεύτερος θεσµικός επαναπροσδιορισµός θα πρέπει να αφορά τη
λειτουργία των συνεταιριστικών οργανώσεων, των οµάδων
παραγωγών και των επαγγελµατικών οργανώσεων, οι οποίοι
καλούνται να θέσουν νέα θεµέλια αναβάθµισης του ρόλου τους στην
εφαρµογή της νέας αυτής ευρωπαϊκής πολιτικής. Η βελτίωση της
ανταγωνιστικότητας, η βιώσιµη ανάπτυξη και η κατάκτηση µε νέα
προϊόντα αγορών, δεν µπορούν να γίνουν µέσα από το υφιστάµενο
σύστηµα λειτουργίας Και επειδή οι ρυθµίσεις τελειώσανε,
τουλάχιστον σε τέτοια έκταση συνολικά και επειδή δεν είναι δυνατόν
να ζητάµε πολιτικές καλύψεις συνεχώς από τους εταίρους µας, θα
πρέπει να καταλάβουµε ότι ο ιστορικός κύκλος του συνεταιριστικού
κινήµατος, όπως υπήρξε, έχει κλείσει.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Γ'

Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΛΟΥΚΑΣ ΑΠΟΣΤΟΛΙ∆ΗΣ)
Η ιδέα όµως του συνεργατισµού ήταν και είναι πάντα ζωντανή. Γι'
αυτό θα πρέπει µε νέα οργανωτικά και λειτουργικά µοντέλα, µε νέα
συστήµατα, να ξαναδώσουµε τη ζωντάνια στο συνεταιριστικό
κίνηµα, ώστε να µπορεί να παίξει το ρόλο της ενδυνάµωσης της
αλληλεγγύης, της στήριξης των µελών των αγροτικών οργανώσεων.
Φυσικά, δεν θα κάναµε τίποτα, αν µε αυτούς τους πόρους, που
διαθέτουµε και που σας ανέφερα, από τον Προϋπολογισµό δεν
προχωρήσουµε και σε όλες τις υπόλοιπες τοµές, τις οποίες εµείς
έχουµε ξεκινήσει και µε πολύ πιο γρήγορους ρυθµούς θα
ολοκληρώσουµε µέσα στο 1999, είτε αυτοί αφορούν τον
εκσυγχρονισµό και τον επανασχεδιασµό της αγροτικής πίστης είτε
αφορούν το θεσµικό εκσυγχρονισµό του συστήµατος προστασίας
του αγροτικού εισοδήµατος είτε αφορούν τις επί µέρους πολιτικές
µας, για να µπορέσουµε επιτέλους να διαχειριστούµε ορθότερα
τους υδάτινους πόρους, να προσφέρουµε καλύτερη τεχνική
κατάρτιση και εκπαίδευση και φυσικά να καθιερώσουµε άλλα
συστήµατα, πέρα από τα γνωστά παρωχηµένα συστήµατα
παροχής πληροφοριών στον αγρότη και τις οργανώσεις του.
Αγαπητοί συνάδελφοι, ο αγροτικός τοµέας της οικονοµίας µας
απασχολεί το 21% του ενεργού πληθυσµού και συµβάλλει µε το 6%
έως 7% στο ΑΕΠ. Εποµένως, αν λάβει κανείς υπόψη του ότι στην
Ευρωπαϊκή 'Ενωση τα αντίστοιχα ποσοστά είναι 5% για τον
πληθυσµό και 1% για το ΑΕΠ, καταλαβαίνει κανείς γιατί έχει πολύ
µεγάλη σηµασία για µας η γρήγορη διαχείριση των θεµάτων της
ελληνικής γεωργίας.
Η ελληνική γεωργία, ακριβώς επειδή έχει αυτά τα µεγέθη, έχει ένα
επίσης σοβαρό χαρακτηριστικό, γιατί η ελληνική γεωργία, όπως
είναι καταµερισµένος ο πληθυσµός σ' αυτήν τη χώρα, κινείται στην
ύπαιθρο, δηλαδή κινείται σε περιοχές όπου η απασχόληση, αλλά
και τα εισοδήµατα που παράγονται ξεπερνούν το 50%. Γι' αυτό ο
αγροτικός τοµέας δεν είναι απλά ένας ακόµη οικονοµικός τοµέας,
αλλά είναι ένας τοµέας κοινωνικών διεργασιών, πάνω στον οποίο
οφείλουµε να σκύψουµε µαζί, µε οικονοµικό ρεαλισµό, όπως
απαιτούν οι σύγχρονες συνθήκες παραγωγής και εµπορίας, οι
σύγχρονες αγορές, αλλά και µε κοινωνική ευαισθησία -γιατί έχουν
σωρευθεί πολλά προβλήµατα σ' αυτόν τον τοµέα- και φυσικά µέσα
από ευρύτατες συναινέσεις και µέσα από ένα συνεχή διάλογο.
Αγαπητοί συνάδελφοι, οι νέες συνθήκες, όπως διαµορφώνονται και
τρέχουν αυτήν τη στιγµή, που µιλάµε, σε ευρωπαϊκό επίπεδο,
απαιτούν να κάνουµε προσεκτικά βήµατα και να πάρουµε
αποφάσεις που να δηµιουργούν προοπτική και αισιοδοξία. Μια
τέτοια πολιτική είναι βέβαιο ότι θα φθάσει σε ένα τέτοιο αισιόδοξο
τέλος, εάν πραγµατικά ενισχύσουµε αυτό που µε τόση ένταση λέµε
και θα λέµε: πολιτικές ανασυγκρότησης και ενίσχυσης της ζωής της
υπαίθρου. Πρέπει να περάσουµε από το ποσοτικό στο ποιοτικό και
αν µέχρι σήµερα δίναµε τη µάχη των ποσοτήτων και των
ποσοστώσεων στα προϊόντα, τώρα πρέπει να δώσουµε τη µάχη
της ανασυγκρότησης της υπαίθρου, γιατί δεν είναι µόνο µια
οικονοµική διαδικασία, είναι µια εθνική στρατηγική, γιατί Ελλάδα
χωρίς ύπαιθρο δεν µπορεί να υπάρξει.
Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ευχαριστούµε τον κύριο
Υπουργό.
Ο κ. Σπυριούνης έχει το λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η
εισηγητική έκθεση του Προϋπολογισµού αποτελείται από δέκα
κεφάλαια σε διακόσιες τριάντα µία σελίδες και εκατόν εβδοµήντα
τέσσερις πίνακες. Το λέω αυτό, για να τονίσω και να επισηµάνω ότι
ούτε ένα σηµείο θετικό δεν ακούστηκε από τους συναδέλφους της
Αντιπολίτευσης. Αυτό ξέρετε τι σηµαίνει; Οι µεν στο µαύρο, οι δε
στο άσπρο. Αυτή, όµως, δεν είναι κριτική, σεβαστοί µου
συνάδελφοι.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Είπαµε ότι έχει ωραίο εξώφυλλο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Η κριτική, κύριε Σιούφα, έχει τα
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θετικά και τα αρνητικά. Επισηµαίνει και τα αρνητικά µε έντονο και
µαχητικό ύφος, όµως θίγει και κάποια θετικά.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Είπαµε ότι έχει ωραίο εξώφυλλο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριε Σιούφα, σας
παρακαλώ.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Τα δέκα κεφάλαια είναι ουσιώδους
περιεχοµένου.
Στο πρώτο κεφάλαιο καθορίζονται οι στόχοι της οικονοµικής
πολιτικής, κύριοι συνάδελφοι.
Στο δεύτερο κεφάλαιο περιγράφονται οι παγκόσµιες οικονοµικές
εξελίξεις.
Στο τρίτο κεφάλαιο καθορίζονται τα στοιχεία του Προϋπολογισµού
του 1999.
Στο τέταρτο κεφάλαιο αναφέρονται τα έσοδα και η φορολογική
πολιτική.
Στο πέµπτο κεφάλαιο αναφέρονται οι δαπάνες -πολύ σπουδαίο
κεφάλαιο- και η πολιτική των δαπανών.
Στο έκτο κεφάλαιο αναφέρονται ειδικά θέµατα δαπανών.
Στο έβδοµο κεφάλαιο αναφέρεται το δηµόσιο χρέος. Είναι ένα πολύ
σπουδαίο κεφάλαιο. Το δηµόσιο χρέος ταλανίζει την πατρίδα µας.
Επίσης, µε το κεφάλαιο αυτό επιβάλλεται σφιχτή οικονοµική
πολιτική. Ειδική ευαισθησία γύρω από την ευθύνη µας απέναντι
στην οικονοµία, απέναντι στο λαό.
Στο ένατο, οικονοµική πολιτική και διακόσιες επιχειρήσεις.
Στο όγδοο κεφάλαιο αναφέρονται οι ασφαλιστικοί οργανισµοί και η
πολιτική τους.
Στο δέκατο κεφάλαιο αναφέρεται η διοικητική αποκέντρωση και η
περιφέρεια.
Κύριοι συνάδελφοι, ποιο είναι το στρατηγικό πλαίσιο, µέσα στο
οποίο αναπτύχθηκε, συγκροτήθηκε και εξελίχθηκε, στην εικόνα που
σήµερα παρουσιάζεται, ο Προϋπολογισµός; Το πλαίσιο
παραγόντων που τον προσδιορίζει είναι η διεθνής συγκυρία της
οικονοµίας, µε τις κρίσεις της, µε τα συν και τα πλην.
Το δεύτερο στοιχείο είναι η δική µας οικονοµία, η οικονοµική
κατάσταση της πατρίδα µας.
Το τρίτο στοιχείο είναι η πορεία του προϋπολογισµού του 1998.
Το τέταρτο στοιχείο είναι οι απαιτήσεις της σύγκλισης.
'Ολα αυτά προσδιορίζουν, θα έλεγα, το οικονοµικό περιβάλλον,
µέσα στο οποίο ο οικονοµικός νοµοθέτης έρχεται να συγκροτήσει
τον Προϋπολογισµό.
Ποια ήταν η πορεία του προϋπολογισµού του 1998; ∆ιότι αυτό είναι
ένα πολύ αξιοποιήσιµο στοιχείο. Η πορεία ήταν ιδιαζόντως
ικανοποιητική. Μάλιστα για πρώτη φορά προϋπολογισµός αφήνει
περίσσευµα πάνω από εκατό δισεκατοµµύρια (100.000.000.000)
δραχµές. Αυτό έχει να γίνει χρόνια, δεκαετίες.
Επίσης, πραγµατοποιήθηκε η δηµοσιονοµική σύγκλιση και η
σταδιακή αποκλιµάκωση του δηµοσίου χρέους. Επιτεύχθηκαν δε,
δύο ουσιώδεις στόχοι: Το χαµηλό έλλειµµα, που έφθασε στο 2,2%
του ΑΕΠ και η πτωτική πορεία για δεύτερη χρονιά του δηµόσιου
χρέους, που έπεσε τέσσερις ολόκληρες µονάδες, από 109,5% στο
105,5% του ΑΕΠ.
Αυτή η πορεία ήταν σηµαντική και εξασφαλίζει ο Προϋπολογισµός
του 1999 να είναι ενταξιακός στην ΟΝΕ. Το στρατηγικό πλαίσιο µε
πέντε βασικούς στόχους διαµορφώνει και συµπυκνώνει και υλοποιεί
και αρµονίζει τις επιδιώξεις του οικονοµικού νοµοθέτη. Ποιο είναι
αυτό; Η επιδίωξη το πρωτογενές πλεόνασµα να είναι 4,5%, να
χαµηλώσει το έλλειµµα της κεντρικής κυβέρνησης σε 4,8%, της
γενικής κυβέρνησης σε 1,9%, όταν το αντίστοιχο κριτήριο του
Μάαστριχτ, της ΟΝΕ, είναι 3%. Να πέσει ο πληθωρισµός κάτω απο
το 2,5%, που ειναι το ελάχιστο όριο των συγκλιτικών απαιτήσεων.
Για να δούµε πώς βγαίνει το κριτήριο, θα πάρουµε το µέσο όρων
των τριών ευνοουµένων χωρών από πλευράς πληθωρισµού,
Γαλλία, Γερµανία και η Αυστρία µε 1%. Το δικαίωµά µας είναι συν
µιάµιση µονάδα παραπάνω, δηλαδή το όριο είναι το 2,5%. Ο
πληθωρισµός πρέπει να πέσει κάτω από 2,5%.

Επειδή ο χρόνος περνά γρήγορα, θα µου επιτρέψετε να πάω στην
εικόνα του 1999. Πόσα είναι τα έσοδα του Προϋπολογισµού; Και το
αναφέρω, γιατί θα βγει ένα χαρακτηριστικό συµπέρασµα. Είναι δέκα
τρισεκατοµµύρια τριάντα δισεκατοµµύρια (10.030.000.000.000)
δραχµές. Πόσες είναι οι πρωτογενείς δαπάνες; Επτά
τρισεκατοµµύρια επτακόσια δισεκατοµµύρια (7.700.000.000.000)
δραχµές. Σηµαίνει ότι το πρωτογενές πλεόνασµα είναι δύο
τρισεκατοµµύρια τριακόσια πενήντα δισεκατοµµύρια
(2.350.000.000.000) δραχµές, αν κάνω καλές προσθαφαιρέσεις.
Είναι αυτό σηµαντικό στοιχείο, έχουµε όµως τους τόκους που
πρέπει να πληρώσουµε, κύριε Πρόεδρε, των τριών
τρισεκατοµµυρίων τριακοσίων πενήντα δισεκατοµµυρίων δηµόσιου
χρέους. Τόσο θα φθάσει το 1999 µε το δανεισµό των πέντε
τρισεκατοµµυρίων οκτακοσίων ογδόντα πέντε δισεκατοµµυρίων
(5.885.000.000.000) δραχµών του τρέχοντος έτους και βέβαια µείον
τα χρεολύσια, που είναι τρία τρισεκατοµµύρια επτακόσια τριάντα
ένα δισεκατοµµύρια (3.731.000.000.000) δραχµές. Τότε βγαίνει το
συµπέρασµα ότι αν είχαµε µειωµένο δηµόσιο χρέος, θα είχαµε
πλήρη άνεση να ασκήσουµε ευρύτατη κοινωνική πολιτική, να
βελτιώσουµε τις αµοιβές των δηµοσίων υπαλλήλων, των
εργαζοµένων κλπ., να διευρύνουµε τη συµµετοχή µας στα δηµόσια
στα συγχρηµατοδοτούµενα έργα και να µην είναι εκ δανεισµού. Και
θα αναφέρω µόνο ένα στοιχείο. Ο προϋπολογισµος δηµοσίων
επενδύσεων αναφέρει έσοδα ένα τρισεκατοµµύριο εξήντα
δισεκατοµµύρια (1.060.000.000.000) δραχµές. Ακούτε τώρα το
περίεργο. 'Ιδια κεφάλαια είναι µόνο τριάντα δισεκατοµµύρια
(30.000.000.000), τα άλλα είναι από δανεισµό από την Ευρωπαϊκή
'Ενωση.
Τα λέω αυτά, για να απεικονίσω την κατάσταση της οικονοµίας, η
οποία συµπιεζοµένη και µέσα στις συγκλιτικές απαιτήσεις είναι
αναγκασµένη να κινηθεί σε ένα αυστηρό και λιτό πλαίσιο
υλοποίησης, εκείνο που θα τις επιτρέψουν στις 31.12.1999 να
ενταχθεί στην ΟΝΕ. Η αίτηση θα υποβληθεί το Μάρτη του 2000.
Εποµένως και για τον πληθωρισµό και για τα επιτόκια έχουµε ένα
περιθώριο για να φθάσουµε τα συγκλιτικά όρια.
Θέλω, κύριοι Υπουργοί, να σας πω ότι έγιναν πολλά, αλλά πρέπει
ακόµη περισσότερα να γίνουν. Και θα σας τα διαβάσω όπως µου τα
έδωσε στο γραφείο µου ένας πολίτης σε ένα δωδεκάλογο κείµενο.
Στα περισσότερα συµφωνώ: Ανασφάλεια, διαφθορά, νοσούσα
∆ηµόσια ∆ιοίκηση, προκλητική γραφειοκρατία, απογοητευµένος
λαός, διαπλεκόµενα, ανεργία, εγκατάλειψη νέων, προµήθειες,
δηµογραφικό, άµυνα και 'Ενοπλες ∆υνάµεις. Να στηρίξουµε την
άµυνα ηθικά αν δεν µπορούµε ταµειακά.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Να τα
ακούσει τώρα ο Τσαφούλιας, ποιος τον πιάνει;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Πάταξη σπατάλης, καθεστώς
ατιµωρησίας, αξιοκρατία και δηµοκρατία. Βεβαίως, κύριοι Υπουργοί,
το όραµα της ΟΝΕ πρέπει να το έχουµε, αλλά πρέπει να το
εµπλουτίσουµε και µε το σύνθηµα "πιο κοντά στο λαό µας".
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΠΑ.ΣΟ.Κ. και της Νέας
∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Αποσπάσατε τα
χειροκροτήµατα όλων των πτερύγων, κύριε Σπυριούνη!
Ο κ. ∆ήµας έχει το λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ∆ΗΜΑΣ:'Επρεπε να έχει περισσότερο χρόνο ο εκλεκτός
συνάδελφος που µόλις κατέβηκε από το Βήµα, για να αναλύσει όλα
αυτά που είπε στο τελευταίο λεπτό της οµιλίας του.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Η κλεψύδρα του χρόνου,
κύριε ∆ήµα, είναι ίδια για όλους.
ΣΤΑΥΡΟΣ ∆ΗΜΑΣ: Βέβαια,  από  τον  πράγµατι  εκλεκτό
στρατηγό  θα  περιµέναµε,  εκτός  από  τη  σηµαντική  οικονοµική
ανάλυση,  την  οποία  έκανε,  να  µας  έλεγε  και  κάτι  για  τη
δραµατική  µισθολογική  κατάσταση  των  αξιωµατικών  του
στρατού.  ∆όθηκε  φέτος  κάποια  αύξηση  στους  ανώτερους
αξιωµατικούς,  που  και  αυτή  δεν  είναι  ικανοποιητική.  'Οµως,  οι
αποδοχές  από  το  βαθµό  του  ταξιάρχου  και  κάτω  έχουν
καθηλωθεί  και  µάλιστα  σε  εκείνους  τους  αξιωµατικούς,  οι
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οποίοι αντιµετωπίζουν τις δυσµενείς συνθήκες της στρατιωτικής
ζωής περισσότερο απ' όλους. 'Εχουν συχνές µετακινήσεις, πολλές
φορές έχουν ανάγκη για διπλή κατοικία, γιατί ο ΣΟΑ δεν έχει
επαρκή αριθµό κατοικιών, τα παιδιά τους λόγω ηλικίας σπουδάζουν
κι έτσι η οικονοµική τους κατάσταση είναι πραγµατικά δραµατική.
Θα περίµενα, λοιπόν, από το φίλτατο στρατηγό, να ύψωνε τη φωνή
του και να έλεγε δύο κουβέντες, ώστε να πεισθεί η Κυβέρνηση να
πάρει κάποια µέτρα για την πραγµατικά δραµατική κατάσταση των
αξιωµατικών και των αποστράτων. Απ' αυτήν την κατάσταση
επηρεάζεται αναµφίβολα και το αξιόµαχο του στρατεύµατος, παρά
τις προσπάθειες που κάνουν οι 'Ελληνες αξιωµατικοί σε µία
περίοδο κρίσιµη για τη χώρα µας, διότι βλέπουν ότι υπάρχουν
στρατιές εγκαθέτων κοµµατικών σε διάφορους κρατικούς
οργανισµούς και επιχειρήσεις µε παχυλότατες αµοιβές.
Κύριοι συνάδελφοι, άκουσα τον Υπουργό Γεωργίας. Πράγµατι,
έµεινα έκπληκτος. Μας είπε για διάφορα σχέδια, πλάνα,
στρατηγικές, πολιτικές, αλλά δεν µας είπε τίποτα για τα
συγκεκριµένα προϊόντα. ∆εν µας είπε τίποτα για το στάρι. Φέτος δεν
µπορεί να πουληθεί. Είναι γύρω στις 40 δραχµές, 10 δραχµές
λιγότερο από πέρσι. ∆εν µας είπε τίποτα για το λάδι. Το λάδι φέτος
δεν πουλιέται. Είναι γύρω στις 630 δραχµές για καλής ποιότητας
λάδι. Υπάρχουν και αποθέµατα, τα οποία θα δυσχεράνουν ακόµα
περισσότερο την πώλησή του, µε επιπτώσεις στο εισόδηµα των
αγροτών. ∆εν µας είπε τίποτα για τα λεµόνια και τα πορτοκάλια.
Εδόθη µία αύξηση από την Ευρωπαϊκή 'Ενωση για την πώληση
των εσπεριδοειδών προς τις ανατολικές χώρες. 'Ηταν σηµαντική,
αλλά δεν γίνεται τίποτα, γιατί δεν ενδιαφέρεται το Υπουργείο
Γεωργίας και αυτό παρά το διπλασιασµό της επιδότησης, που
δόθηκε για τα πορτοκάλια. Από τα 30 ECU έφθασε στα 60 ECU
στον τόνο. Για τα λεµόνια έφθασε στα 30 ECU.
Τίποτα δεν γίνεται. Μάλιστα, προσδιορίστηκε η τιµή για τα
χυµοποιηµένα πορτοκάλια της περσινής σοδειάς στις 21 δραχµές.
'Εχουν πάρει τις 13,5 προκαταβολή. Υπολείπεται να πάρουν
πενταροδεκάρες οι αγρότες. Για όλα αυτά δεν είπε τίποτα.
Εντυπωσιάστηκα -έφυγε ο κ. Ανωµερίτης- από το εξής:
Επικαλέσθηκε ορισµένα στατιστικά στοιχεία, τα οποία
δηµοσιεύτηκαν στις εφηµερίδες από την EUROSTAT. Την Πέµπτη
δηµοσιεύτηκαν και όσοι έχουν τις εφηµερίδες της Πέµπτης µπορούν
να διαβάσουν, για να δουν τη διαστρέβλωση που έκανε ο κύριος
Υπουργός. 'Ετσι θα φανεί και ποια είναι η αξιοπιστία αυτής της
Κυβέρνησης.
Η EUROSTAT είπε ότι, πράγµατι, το µέσο ευρωπαϊκό εισόδηµα
στους αγρότες µειώθηκε κατά 3,8% την περσινή χρονιά. Ο κύριος
Υπουργός είπε αυτό το στοιχείο, αλλά ταυτόχρονα είπε ότι οι
ονοµαστικές τιµές στους 'Ελληνες αγρότες αυξήθηκαν. Προς Θεού,
κύριε Υπουργέ!
Μα, είναι δυνατόν να κάνει τέτοιες συγκρίσεις, τη στιγµή που τα ίδια
τα στατιστικά στοιχεία λένε ότι και στην Ελλάδα µειώθηκε το
αγροτικό εισόδηµα κατά το ίδιο ποσοστό 3,7%; Αυτό το απέκρυψε ο
κύριος Υπουργός. Επίσης απέκρυψε το γεγονός ότι στην ίδια
στατιστική αναφέρεται ότι οι τιµές των αγροτικών προϊόντων στη
χώρα µας µειώθηκαν 5,1%. Τυχαίνει να τα θυµάµαι, γιατί µε
ενδιαφέρουν τα αγροτικά θέµατα. 'Οπως είπα 5,1% περισσότερο
από οποιαδήποτε άλλη χώρα ευρωπαϊκή, από τις υπόλοιπες
δεκαπέντε χώρες. Επίσης µειώθηκαν οι αγροτικές συναλλαγές κατά
2,7% για τη χώρα µας. ∆ηλαδή, εµπορία, ανταγωνιστικότητα κλπ.,
πάνε περίπατο, δεν καταβάλεται καµία προσπάθεια.
Κύριε Υπουργέ, αυτά περιµέναµε να ακούσουµε, αυτά περιµένει ο
αγροτικός κόσµος από έναν Υπουργό, που εδώ και ένα µήνα έχει
αναλάβει και υποσχόταν κάποια καλύτερη µεταχείριση και
πληροφόρηση του αγροτικού κόσµου.
Επίσης, πρέπει να θυµίσω το θέµα της "Ατζέντας 2000". Εκεί, ενώ
οι άλλες χώρες έχουν προχωρήσει σε διαπραγµατεύσεις και
πιθανότατα να ρυθµίσουν ευνοϊκά τα θέµατά τους, όπως η Γαλλία, η
χώρα µας δεν έχει κάνει τίποτα. Και δεν φταίει ο Υπουργός
Γεωργίας, όσο φταίει ο ίδιος ο Πρωθυπουργός, γιατί οι Αρχηγοί των

κρατών έχουν αναλάβει το θέµα της διαπραγµάτευσης για τους
αγρότες τους. Αυτό έκανε ο Ισπανός Πρωθυπουργός, αυτό έκανε
και η ηγεσία της Γαλλίας. Είναι µεγάλος ο κίνδυνος, γιατί η χώρα
µας, οι αγρότες συγκεκριµένα θα χάσουν περισσότερο από
οποιονδήποτε άλλο µε 25% επανεθνικοποίηση της αγροτικής
πολιτικής.
Εποµένως εκεί έπρεπε να ρίξει το βάρος ο κ. Ανωµερίτης και όχι σε
αυτό που µας είπε για τους αγροτικούς συνεταιρισµούς, ότι δήθεν
έκλεισαν τον κύκλο τους. Του θυµίζω απλώς ότι το µοντέλο του
συνεταιρισµού, που έχουµε σήµερα και το οποίο έχει χρεοκοπίσει,
το έχει φτιάξει το 1982 ο κ. Σηµίτης, ο σηµερινός Πρωθυπουργός.
Σε αυτόν, λοιπόν, πρέπει να απευθυνθεί και να του πει πως πρέπει
να απολογηθεί στον αγροτικό κόσµο της χώρας για την χρεοκοπία
στην οποία οδήγησε τους συνεταιρισµούς και κατά συνέπεια τα
αγροτικά εισοδήµατα και το µέλλον του αγροτικού κόσµου της
χώρας.
Κύριοι συνάδελφοι, ήθελα να πω και δύο κουβέντες για τον κ.
Παπαϊωάννου. Ούτε ο κ. Παπαϊωάννου είναι εδώ. Ο κ.
Παπαϊωάννου µίλησε για την κοινωνική πολιτική, για την κοινωνική
ασφάλιση και για την ανεργία.
Ας ξεκινήσουµε από την κοινωνική πολιτική. Πώς είναι δυνατόν να
κάνουµε κοινωνική πολιτική και µάλιστα να χαίρεται γι' αυτό ο κ.
Παπαϊωάννου, όταν σύµφωνα µε τα στοιχεία της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης οι δαπάνες κοινωνικής προστασίας για τη χώρα µας είναι
οι χαµηλότερες στην Ευρώπη; Από τις δεκαπέντε χώρες είµαστε η
τελευταία και όχι µόνο, είµαστε κάτω από το µισό του µέσου
ευρωπαϊκού όρου. Αντιλαµβάνεστε ότι και µόνο αυτά τα στοιχεία
δίνουν απάντηση σε όλα αυτά που ανέφερε προηγουµένως ο κ.
Παπαϊωάννου.
Για την ανεργία, ούτε λίγο ούτε πολύ, µας είπε ότι εξαφανίστηκε. Η
πραγµατικότητα είναι πολύ πιο σκληρή. Είπε ανακρίβειες, γιατί δεν
είναι στη χώρα µας χαµηλότερη απ' ότι στις περισσότερες
ευρωπαϊκές χώρες. Ο κ. Παπαντωνίου είναι εδώ και ξέρει ότι
τουλάχιστον άλλες οκτώ ευρωπαϊκές χώρες έχουν χαµηλότερο
ποσοστό ανεργίας απ' ότι η χώρα µας αυτήν τη στιγµή. Το ποσοστό
το δικό µας είναι στο µέσο όρο, τον ευρωπαϊκό. Είναι γύρω στο
10% και αν πάρουµε τα στοιχεία του ευρωπαϊκού παρατηρητηρίου,
τα οποία έχουµε επικαλεστεί κατ' επανάληψη, είναι στο 13,5%.
Ξεπερνάµε, δηλαδή, τις πεντακόσιες πενήντα χιλιάδες ανέργους, αν
βάλουµε και την υποαπασχόληση, τότε φθάνουµε στο 25%.
Επίσης, δεν µας είπε τίποτα για την ανεργία των νέων. Το ποσοστό
στη χώρα µας είναι πολύ υψηλότερο από το µέσο ευρωπαϊκό. Και
έχουµε εκατόν τριάντα χιλιάδες νέους σπουδαγµένους και δεν µας
είπε τίποτα. Κατέχουν πανεπιστηµιακά πτυχία και είναι άνεργοι.
Κάναµε µία επένδυση σαν χώρα και τους έχουµε να ασχολούνται σε
άλλες εργασίες. Καµία απασχόληση δεν είναι ταπεινωτική, αλλά, εν
πάση περιπτώσει, δεν αποδίδουν γι' αυτό, για το οποίο έχει
επενδύσει η χώρα µας.
Κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς ο χρόνος είναι περιορισµένος. Θα
ήθελα να πω δύο λόγια για τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας. Μας
είπε ότι εκτός από τη σύγκλιση των στατιστικών στοιχείων, η
Κυβέρνηση επιδιώκει την πραγµατική σύγκλιση.
Εδώ δεν αληθεύει αυτό το οποίο λέει ο κύριος Υπουργός. Γιατί για
να έχουµε πραγµατική σύγκλιση της χώρας µας µε τις οικονοµίες
της Ευρώπης, για να µπορέσουµε να προσεγγίσουµε το βιοτικό
επίπεδο των άλλων ευρωπαϊκών χωρών, χρειάζεται το κατά
κεφαλήν εισόδηµά µας να φτάσει το 80% του αντίστοιχου
ευρωπαϊκού. Αυτήν τη στιγµή είµαστε στο 60%. Με τους ρυθµούς
ανάπτυξης τους οποίους είχαµε τα τελευταία πέντε χρόνια των
κυβερνήσεων Σηµίτη, δεν προσεγγίζουµε αυτό τον στόχο, αλλά
παραµένουµε το πολύ-πολύ στάσιµοι. Με τους ρυθµούς δε
ανάπτυξης που είχαµε πέρυσι και φέτος, οι οποίοι κατά τις
εκτιµήσεις του κ. Παπαντωνίου και της Κυβέρνησης είναι κατά τι
υψηλότεροι, ξέρετε πόσα χρόνια θέλουµε για να πετύχουµε
πραγµατική σύγκλιση; Πάνω από πενήντα χρόνια. Εποµένως δεν
αληθεύει και αυτό το οποίο είπε και ο κύριος Υπουργός.
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Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο Υπουργός
∆ικαιοσύνης κ. Ευάγγελος Γιαννόπουλος έχει το λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, βεβαίως, συζητείται ο Προϋπολογισµός της
χώρας του 1999. Περίπου δεκατέσσερις προϋπολογισµούς
εισήγαγε το ΠΑ.ΣΟ.Κ. ενώπιον της Βουλής και πέρασαν όλοι.
Υπάρχουν απόψεις και από τη µία µεριά και από την άλλη. Ο
καθένας µας έχει τις δικές του θέσεις. ∆εν είναι δε και διάλογος. Σε
µία επερώτηση µπορούσε να γενικεύεται η συζήτηση, να τα πούµε
όλοι. Ανεβαίνει ο ένας, κατεβαίνει ο άλλος και λέει τα δικά του.
Κύριε Στρατηγέ, ξέρετε πόσο σας εκτιµώ. ∆ώσατε συνθήµατα,
δώσατε ειδήσεις. Σας εκτιµώ, σας αγαπώ κλπ.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Και εγώ το ίδιο!
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Θα
µου επιτρέψετε όµως να σας πω αυτό που έλεγε ο Κλεµανσώ, ότι
είναι πολύ µεγάλο θέµα ο πόλεµος για να τον αναθέτει κανείς σε
στρατηγούς, όπως, παραδείγµατος χάριν, είναι πολύ µεγάλο θέµα η
οικονοµία, για να την αναθέτουµε σε δικηγόρους!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Κύριε Υπουργέ, δεν είµαι
οικονοµολόγος!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριε Σπυριούνη, εσείς
είστε και πολιτικός και στρατηγός, άρα δεν απευθύνεται σε σας ο
κύριος Υπουργός!
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Εν
πάση περιπτώσει, εγώ θα ανταποκριθώ µε τη δική µου τη θέση.
Κοιτάξτε. Το ποσοστό της ανεργίας είναι µικρότερο από εκείνο που
ο κ. Παπαϊωάννου έθεσε ενώπιόν σας. Το ποσοστό της ανεργίας,
πραγµατικά, δεν περνά πάνω από το 9,2%. Το πώς το
παραλάβαµε και τι πορεία είχε, θα το πω στη συνέχεια.
∆ίκιο έχει και ο καθηγητής της Αρχαιολογίας, ο κ. Παντερµαλής, να
µας θέσει εδώ το θέµα του Ευπόλιδος. Να πω καλύτερα, ο Εύπολις,
που έγραψε ένα ωραίο κείµενο µε τίτλο "Οι ∆ήµοι" και βραβεύτηκε.
'Ηταν τότε η παλιά δόξα, η ευκλεής περίοδος της Αθηναϊκής
∆ηµοκρατίας µε τους πολλούς δήµους. Εγώ ήξερα ότι ήταν εννέα οι
δήµοι, εννέα οι φυλές. Ο καθηγητής λέει πως ήταν πολλοί οι δήµοι.
Εν πάση περιπτώσει, γιατί θα πρέπει τώρα να ανατρέξουµε εις την
αρχαίαν ηµών πατρίδα, για ορισµένα πράγµατα για τα οποία δεν θα
σας απασχολήσω τώρα!
Κύριοι συνάδελφοι, πέρα από ό,τι συζητούµε, πέρα από ό,τι
κουβεντιάζουµε, είναι και οι πολιτικές αιχµές οι οποίες µπαίνουν
εδώ, πέφτουν στο τραπέζι των συζητήσεων, για τις οποίες εγώ
τουλάχιστο δεν µπορώ να µην απαντήσω.
'Ακουσα, όταν άρχισε η απογευµατινή συνεδρίαση, τον κ.
Μαρκογιαννάκη να λέει, ότι τώρα που θα γίνετε Αντιπολίτευση, να
φροντίσετε να είσαστε καλύτεροι από µας. Είπε ότι γίνατε
µειοψηφία, το έδειξαν οι νοµαρχιακές και δηµοτικές εκλογές, το
δείχνουν αυτές τις µέρες οι δηµοσκοπήσεις και ότι τρέχετε και για
συµµαχικές κυβερνήσεις προκειµένου να σωθείτε.
Κοιτάξτε, απήντησε ο Πρωθυπουργός ότι θέµα συµµαχικών
κυβερνήσεων για το ΠΑ.ΣΟ.Κ. δεν υπάρχει, όπως επίσης θέµα
εκλογών νωρίτερα από το 2000, όπως ορίζει το Σύνταγµα, δεν
υπάρχει. Συνεπώς να κοιτάξουµε από εδώ και πέρα να
συνεννοηθούµε, να συνεργαστούµε πάνω σε αυτά τα χρόνια
θέµατα, πώς θα βοηθήσουµε στη λύση των προβληµάτων.
Είπε ο κ. ∆ραγασάκης, παραδείγµατος χάριν, ότι οι θυσίες των
πολλών γίνονται πλούτος για τους λίγους, το δηµόσιο χρέος
παραµένει 105% του Α.Ε.Π. Μίλησε για τη µονόπλευρη λιτότητα του
1985 του κ. Σηµίτη και ότι ο κόσµος θυµάται.
Ακούστε, κύριοι συνάδελφοι: Το 1985 δεν τέθηκε καµία πολιτική
οικονοµικής λιτότητας. Το 1985 µε πράξη νοµοθετικού
περιεχοµένου ορίστηκε ότι επί δύο χρόνια δεν θα υπάρχουν
αυξήσεις. Τίποτε άλλο. Ούτε την Α.Τ.Α. κόψαµε, ούτε παροχές
περιορίσαµε και µάλιστα οι αποδοχές στα καταβαλλόµενα όχι στα
νόµιµα. Γιατί; Γιατί πολύ επιβαρύναµε το κόστος των επιχειρήσεων.

Τα προϊόντα µας δεν ήταν ανταγωνιστικά και έπρεπε οπωσδήποτε
κάπου να σταµατήσουµε και σταµατήσαµε. ∆εν υπήρξε λιτότητα.
Μίλησε ο κ.Σούρλας και για το επίδοµα της ανεργίας. Αυξήθηκε
40% από τότε που γίναµε Κυβέρνηση. 'Ηµουν επί έξι χρόνια
Υπουργός Εργασίας και θα απαντήσω ευχαρίστως για τα εργατικά,
όσο η ώρα µε παίρνει. Το αυξήσαµε 10% την πρώτη χρονιά, 10%
τη δεύτερη, την τρίτη, την τέταρτη και βέβαια δεν µπορούµε να
φθάσουµε τα ευρωπαϊκά κράτη. Γιατί ξέρετε, εκεί στη Γερµανία
παραδείγµατος χάρη, το ποσοστό ανεργίας είναι 65% του
µεροκάµατου. Εκεί είναι δηλαδή Θεού χαρά, που θα έλεγε κανείς.
Αν πάρει κανείς το 65% του µεροκάµατου είναι ένα καλό ποσοστό,
αλλά δεν αντέχει η δική µας η οικονοµική θέση. ∆εν αντέχουµε.
Απαντώ γενικά. Ο κ.Μπούτας είπε, όταν φθάσετε στις Βρυξέλλες
και µπείτε την Ο.Ν.Ε., τι θα κερδίσετε, τι θα πάρει ο λαός; "Μια ζωή
ο λαός στο καναβάτσο". Είναι µια άποψη, βέβαια, δηµαγωγική, το
να λέει κανείς συνθήµατα και να µην απαντάει στα πράγµατα. Είναι
µια θέση -την τιµά κανείς ως θέση, είναι µια άποψη- αλλά δεν είναι
αυτό το θέµα.
Θέλω να πω και για τον κ. Παπαγεωργόπουλο, παραδείγµατος
χάρη, που είπε ότι η Νέα ∆ηµοκρατία είναι δύναµη ευθύνης,
ελπίδας και προοπτικής. Κύριοι συνάδελφοι, είναι ο τελευταίος
Προϋπολογισµός του ΠΑ.ΣΟ.Κ. που ψηφίζουµε σήµερα, είπε ο
κ.Παπαγεωργόπουλος.
Θα απαντήσω σε όλα αυτά, γιατί προκαλούµεθα.
Να συνειδητοποιήσετε ότι και η επόµενη τετραετία θα είναι τετραετία
του ΠΑ.ΣΟ.Κ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ε, όχι!
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Να
συνειδητοποιήσετε, επίσης, και να µην το ξαναπείτε. ∆εν είναι
εκλεκτός των διαπλεκόµενων συµφερόντων ή των διαπλεκόµενων
ζητηµάτων ή των περιπεπλεγµένων εκείνων οικονοµικών
προβληµάτων ο Σηµίτης. Είναι ο εκλεκτός του ελληνικού λαού. Ναι,
µεν, πέσαµε από το 47% στο 41,5% -είναι γεγονός- άλλο αν
ευνόησε ο νόµος και είµαστε Κυβέρνηση -τις αλήθειες πάντα τις
λέω- όµως αυτά που λέτε περί διαπλεκοµένων συµφερόντων, εγώ ο
ίδιος κίνησα διαδικασία και την έστειλα στον εισαγγελέα και δεν
βγήκε τίποτα απ'αυτά.
Με το να λέµε, λοιπόν, συνθήµατα, ζηµιώνουµε τον ίδιο τον πολιτικό
κόσµο της χώρας. Ποια είναι τα συγκεκριµένα διαπλεκόµενα, που
εµείς υπηρετούµε; Μας έβγαλε εµάς, δηλαδή, η κεφαλαιοκρατία, το
κεφάλαιο, η βιοµηχανία; Μας έβγαλε ο λαός και πάλι θα µας βγάλει
ο λαός.
Μετά από έξι µήνες ανατρέπονται τα πάντα. Μπαίνουν µπροστά τα
µεγάλα έργα. Μπαίνουν µπροστά όλες οι διαδικασίες εκείνες, οι
οποίες ναι µεν µε τις ρήξεις που εµείς δηµιουργήσαµε, γιατί δεν
γίνεται εκσυγχρονισµός χωρίς ρήξεις, αλλά από εκεί και πέρα τα
πράγµατα θα ηρεµήσουν. Βλέπετε και τις δηµοσκοπήσεις. Βεβαίως,
αν δεν κάνεις ρήξεις, αν το παίζεις -που λέω εγώ-"Αβραµόπουλος",
είσαι µια χαρά. Αν λες και το ένα και το άλλο και το δεύτερο και το
τρίτο και το τέταρτο και το δέχεσαι, είσαι πρώτος. ∆εν γίνεται
εκσυγχρονισµός χωρίς ρήξεις.
Από παλιά έλεγα, όταν κάποια οµάδα από τέσσερις, το θυµόµαστε,
που τους έλεγαν εκσυγχρονιστές. Λέω, τι θα πει εκσυγχρονισµός;
Εκσυγχρονισµός θα πει πρόοδος, εκσυγχρονισµός θα πει
καλυτεύρεση ποιότητας οπουδήποτε. Εκσυγχρονισµός θα πει
δηµοκρατία, διάλογος και δρόµος προς τα µπροστά. Και εγώ λέω
είµαι εκσυγχρονιστής. Ο εκσυγχρονισµός, είτε είναι όπως τον λέτε
µε εισαγωγικά, είτε δεν είναι, για να γίνει, δηµιουργεί ρήξεις και εγώ
ο ίδιος θα παρακολουθείτε ότι έχω ρήξεις µέσα στο Υπουργείο
∆ικαιοσύνης για ορισµένη πολιτική που ακολουθεί ή ασκεί το
Υπουργείο ∆ικαιοσύνης. Παλεύει το παλιό µε το καινούριο ή το
καινούριο µε το παλιό. Οι ιδέες ενός κράτους, ενός έθνους, ενός
λαού, όταν πρέπει να γίνουν πράξη οι καλές ιδέες, θα επέλθουν
ρήξεις και οι ρήξεις µειώνουν και τη δηµοτικότητα.
Πάει η λαοφιλία, παραδείγµατος χάρη. ∆εν είναι λαοφιλής ο
Γιαννόπουλος και µέσα στο ΠΑ.ΣΟ.Κ., που ήταν πρώτος και είναι
τώρα έκτος µέσα στο ΠΑ.ΣΟ.Κ. Και ο Τσοχατζόπου-
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λος που ήταν όγδοος, ένατος, τον σήκωσε και ο Γιαννόπουλος,
είναι πρώτος τώρα. Αλλά ο Αρσένης ο ταλαίπωρος, που πληρώνει
την πολιτική του ΠΑ.ΣΟ.Κ. -και καλώς το ΠΑ.ΣΟ.Κ. εφαρµόζει την
εκπαιδευτική µεταρύθµιση- έσχατος.
Γι'αυτό µην επαίρεσθε, µην κοιµόσαστε ήσυχοι, µη λέτε ότι "ξέρετε
είµαστε εµείς". Πώς θα έρθετε εσείς; Θα ξεχάσει ο ελληνικός λαός,
παραδείγµαγος χάρη, τι παραλάβαµε το 1981, κύριοι συνάδελφοι
της Νέας ∆ηµοκρατίας; Παραλάβαµε πληθωρισµό 25,4%. 'Οταν
εµείς παραδώσαµε την εξουσία το 1989, µε εκείνη την ποινική
σκευωρία και την πολιτική σκηνοθεσία, να µας βάλετε φυλακή και
να µας διαλύσετε, µε συνεργασία των άλλων πτερύγων πλην του
κόµµατος Τσοβόλα, που δεν υπήρχε τότε, είχαµε και πτώση 39,2%,
αλλά ο λαός δεν σας πίστεψε, αθωώθηκε ο Ανδρέας Παπανδρέου
και ησυχάσαµε. 'Οµως, χάσαµε την εξουσία. Αν εµείς δεν πέφταµε
από την εξουσία τότε και πηγαίναµε οµαλά, δεν απεκλείετο µετά ένα
χρόνο, δύο χρόνια, να ερχόσασταν και εσείς στην εξουσία. 'Οταν,
όµως, ο λαός σας τιµώρησε γι'αυτήν ακριβώς την παρασπονδία
που κάνατε εναντίον της πολιτικής ζωής, µας έφερε ξανά στην
εξουσία µε 47%. ∆ηλαδή, την εποχή του Απριλίου του 1990, που
γίνατε κυβέρνηση, κύριοι της Νέας ∆ηµοκρατίας, µε Πρωθυπουργό
τον κ. Μητσοτάκη, εµείς πέσαµε στο 39,2%, όχι παρακάτω.
Κράτησε ο λαός. Και τον Οκτώβριο του 1993 πήραµε το 47%. Πώς
το πήραµε; ∆οκίµασε ο λαός και την εξουσία της Νέας ∆ηµοκρατίας.
∆εν αφήσατε τίποτα όρθιο. 'Ο,τι δώσαµε, το πήρατε πίσω.
Καταργήσατε νόµους κλπ. µέχρι και τις τιµητικές επιδοτήσεις
θυµάτων της Εθνικής Αντίστασης. Τα καταργήσατε και αυτά, γιατί
είχατε πει -ο αείµνηστος Αβέρωφ µε αυτήν την αντίληψη που
διατύπωνε τότε- "όταν θα έλθουµε στην εξουσία, θα καταργήσουµε
το νόµο" και τον καταργήσατε. 'Οµως, τον πληρώσατε και
πληρώσατε και όλη σας την πολιτική.
Για ακούστε τι έγινε στην πορεία. Τι παραλάβαµε εµείς από εσάς;
Πληθωρισµό 25,4%. Πού τον κατεβάσαµε; Στο 13,1%, αργότερα
στο 12,5% και τον βρήκαµε µετά από τεσσεράµισι χρόνια απουσίας
µας από την εξουσία στο 14,2%. Αν εσείς τον κατεβάζατε στα
τεσσεράµισι χρόνια -τριάµισι αµιγώς κυβέρνησε η Νέα ∆ηµοκρατία,
τεσσεράµισι µε τις κυβερνήσεις εκείνες που έγιναν στο µεταξύ,
µεταξύ των οποίων βέβαια ήταν και η οικουµενική κυβέρνηση- θα
ήµασταν καλύτερα. Και εµείς τον έχουµε φέρστο 4,2%.
Η ανεργία. Παραδώσαµε ανεργία 7,1% και τη βρήκαµε 10,2%.
'Οταν εγώ έγινα Υπουργός, πάλι, Εργασίας, ύστερα από
τεσσεράµισι χρόνια, την κατεβάσαµε.
Πού ήταν το συναλλαγµατικό απόθεµα της χώρας; Σήµερα είναι
οχτακόσια δισεκατοµµύρια δολάρια. Πού ήταν οι επιδοτήσεις, η
βιοµηχανική παραγωγή, το ΑΕΠ; 'Ολα κάτω από το µηδέν, όταν
εµείς παραλάβαµε την εξουσία. Και όµως είµαστε ευτυχείς να λέµε
ότι ο πληθωρισµός σήµερα είναι 4,2%.
Ακούτε και κάτι για την ΟΝΕ. Και χωρίς την ΟΝΕ -κι αν δεν ήµασταν
υποχρεωµένοι να πάρουµε µέτρα σύγκλισης πρώτα, ένταξης
ύστερα για την ΟΝΕ- έπρεπε την πολιτική αυτή της εκµηδενίσεως
του πληθωρισµού να την ακολουθήσουµε, γιατί ο πληθωρισµός
κρατάει ψηλά τα επιτόκια. 'Οταν πέφτει ο πληθωρισµός, πέφτουν τα
επιτόκια. Και όταν πέσουν τα επιτόκια, τότε είναι πάρα πολλές
εκείνες οι προσφορές και προς την οικονοµία ή τα επακόλουθα της
οικονοµίας που πάνε από το καλό στο καλύτερο. Γιατί τότε, αν
πέσουν τα επιτόκια, εξυπηρετείται καλύτερα το δηµόσιο χρέος.
'Οταν πέσουν τα επιτόκια, όπως προβλέπεται, σύµφωνα µε τις
δηλώσεις του Υπουργού Εθνικής Οικονοµίας, κατά έξι µονάδες, θα
µας µείνουν επτακόσια δισεκατοµµύρια (700.000.000.000) για το
1999 στο ταµείο. Και µε τα επτακόσια δισεκατοµµύρια
(700.000.000.000) στο ταµείο ασκείται κοινωνική πολιτική.
Και χωρίς την ΟΝΕ, λοιπόν, έπρεπε να φροντίσουµε για την πτώση
του πληθωρισµού, που κρατούσε τα επιτόκια ψηλά και υπέφερε και
υποφέρει ο κόσµος.
Από εκεί και ύστερα, ποια περίοδος είναι εκείνη που εσείς
µεγαλουργήσατε; Από το 1981, που εµείς πήραµε την εξουσία και
µας ρίξατε από την εξουσία και κυβερνήσατε τη χώρα αµιγώς
τριάµισι χρόνια, κύριοι της Νέας ∆ηµοκρατίας, ποια είναι η περίοδος
που εσείς µεγαλουργήσατε; Καµία. Ούτε τότε ούτε και τώρα δεν

µεγαλουργείτε σαν Αντιπολίτευση. ∆εν κάθεστε εδώ να µιλήσετε
στα νούµερα, στα γεγονότα, στα πράγµατα, στα θέµατα, στην
αλήθεια, αλλά βγαίνουν εδώ συνθήµατα. Από σύνθηµα σε σύνθηµα
το πάτε!.
∆ιάβασα τα προηγούµενα που είπατε εδώ, αλλά, κύριοι της Νέας
∆ηµοκρατίας, σας βαραίνουν προπατορικά αµαρτήµατα, τα οποία
δεν µπορεί να ξεχάσει ο λαός. Γιατί σας το λέω αυτό; ∆ιότι
καβαλήσατε το καλάµι, καβαλήσατε ένα άλογο και τρέχετε µε
αφηνιασµένο το άλογο ότι πάτε στην εξουσία. ∆εν πάτε στην
εξουσία, σβήστε το αυτό. Σας το λέω εγώ, ο οποίος δεν έκανα ποτέ
λάθος και δεν έπεσα ποτέ έξω.
(Θυµηδία και θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Μπορεί να γελάτε, αλλά µήπως, όταν χάνετε, κλαίτε;
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
Το πολύ-πολύ αλλάζετε Αρχηγό. Και εγώ σας βεβαιώ, ειλικρινά,
διότι ο Αρχηγός σας είναι νέος, ότι δεν θα ήθελα να έχει τέτοια τύχη.
Μην του βάλετε κανένα θέµα δηλαδή, ότι αν χάσει τις εκλογές
µπορεί να αλλάξετε και Αρχηγό. ∆εν χρειάζεται. Και ο Αρχηγός
πρέπει να ασκείται, να ακούει, να µιλάει, να µαθαίνει και κάποτε, αν
ο λαός τον φέρει στην εξουσία, να ξέρει και να κυβερνήσει. 'Οχι να
αρχίσουµε, δηλαδή, τη δηµαγωγία για όλα τα θέµατα. Ακούω,
ακούω, ακούω και, ξέρετε, εκνευρίζοµαι. Αν θέλετε να µιλήσουµε για
θέµατα Υπουργείου Εργασίας, επειδή λείπει ο κ. Παπαϊωάννου, να
σας τα πω εγώ ένα προς ένα. Τα έζησα. 'Εξι χρόνια Υπουργός
Εργασίας, έξι χρόνια αγώνας.
Ξέρετε τι λέγατε τότε, όταν εµείς αυξήσαµε τις συντάξεις του ΤΕΒΕ
από έξι χιλιάδες πεντακόσιες (6.500) δραχµές σε σαράντα χιλιάδες
(40.000) δραχµές. Κάναµε την αναδιανοµή του εθνικού εισοδήµατος
ή τις συντάξεις του ΙΚΑ από δεκαέξι χιλιάδες (16.000) δραχµές σε
εξήντα χιλιάδες (60.000) δραχµές και µε επιδόµατα.
Βεβαίως έχουµε ένα παθητικό, όταν αφήσαµε, παραδείγµατος
χάρη, δηµόσιο χρέος έξι τρισεκατοµµύρια εφτακόσια σαράντα
δισεκατοµµύρια (6.740.000.000.000) δραχµές. Αλλά κάναµε το
µεγάλο έργο της αλλαγής την εποχή εκείνη. ∆εν αφήσαµε χωριό για
χωριό χωρίς τηλέφωνο. Ασφαλτοστρώσαµε τότε όλους τους
δρόµους. Κάναµε νέα λιµάνια, νέα πανεπιστήµια, κέντρα υγείας, το
ΕΣΥ, τα πάντα. 'Ηταν η εποχή της αλλαγής, η οποία σαν αλλαγή
πέτυχε.
Τι έχουµε λοιπόν, µετά την παραλαβή της εξουσίας από εσάς τον
Οκτώβριο του 1993; Είχαµε και τότε πτώση όλων των µηχανισµών
και όλων των ρυθµών αναπτύξεως. Βιοµηχανική παραγωγή πλην,
κάτω από το ένα. ΑΕΠ πλην, κάτω από το ένα, όταν τον αφήσαµε
µε ρυθµό αναπτύξεως 4,5%. Τις επιδοτήσεις µε 12%, κάτω από το
ένα. 'Ολοι οι δείκτες κάτω από το ένα, κάτω από το δύο. Και όµως
ανεβήκαµε, ανεβήκαµε και ανεβαίνουµε συνεχώς, ώστε να
θεωρείται θαύµα ότι εµείς σήµερα είµαστε µε πληθωρισµό 4,2%.
∆εν έχω αρκετή ώρα, βέβαια, να σας πω ότι το πολύ µετά από έξι
µήνες οι ρήξεις θα έχουν τελειώσει. Οι νόµοι µας πέρασαν όλοι για
την ανάπτυξη, για την αναπροσαρµογή, για την επίλυση θεµάτων.
Τα µεγάλα έργα βρίσκονται σε πλήρη ανάπτυξη. Χθες τα
κουβεντιάσαµε στο Υπουργικό Συµβούλιο. Θα ήθελα να τα έλεγα
µόνο για όλους εσάς, κύριοι συνάδελφοι της περιφέρειας. Λιµάνι
Ηγουµενίτσας, λιµάνι Πάτρας, λιµάνι Αλεξανδρούπολης, λιµάνι
Βόλου, λιµάνι Ρόδου, λιµάνι Μυκόνου, λιµάνι Λαυρίου, λιµάνι
Κέρκυρας, λιµάνι Μυτιλήνης, λιµάνι Σούδας, βρίσκονται...
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ: 'Οχι έργα, κύριε Υπουργέ....
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Με τι λεφτά, κύριε Υπουργέ;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης):
Αεροδρόµιο Χανίων. Να πάτε να τα δείτε. ∆εν µιλάτε πάνω σ' αυτά,
κύριε συνάδελφε.
ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ: Εκεί ήµασταν!
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): ∆εν
µιλάτε πάνω σ' αυτά τα θέµατα, αλλά µου δηµαγωγείτε



2762 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

εδώ και µου βγάζετε πύρινους λόγους ότι δεν υπάρχει τίποτα.
Αεροδρόµιο Ηρακλείου, επέκταση κτιρίου. Αεροδρόµιο Κέρκυρας,
αναφέρεται πότε ολοκληρώνεται το έργο, το 1997-1998-1999.
Θα σας πω, γιατί δεν µε παίρνει η ώρα, ότι φτιάχνουµε σαράντα
τέσσερα δικαστικά κτίρια σε όλην τη χώρα, εκ των οποίων οκτώ
έχουν τελειώσει µέσα στο 1997-1998. Μέσα στο 1999 θα
τελειώσουν άλλα δεκαπέντε εως δεκαοκτώ και η πορεία είναι και για
άλλα.
Σήµερα δε, για να δείτε τι έχουµε εµείς ...
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως του
χρόνου οµιλίας του κυρίου Υπουργού)
Κύριε Πρόεδρε, δεν θα καθυστερήσω παραπάνω από ένα λεπτό.
Τι έχουµε εµείς λοιπόν. Εµείς έχουµε επικοινωνιακή πολιτική. ∆εν
έχουµε µέσα επικοινωνίας. Να σας φέρω ένα παράδειγµα για
σήµερα; Σήµερα εγκαινίασα τα δικαστήρια, πρωτοδικείο και εφετείο,
της διοικητικής δικαιοσύνης. Η κ. Μπενάκη ήταν εκεί, που και εκείνη
έχει αγωνιστεί γι' αυτήν την πορεία της ανέγερσης κτιρίων, όταν
ήταν Υπουργός ∆ικαιοσύνης.
Ξέρετε τι είπαν οι τηλεοράσεις; Απ' ό,τι µου είπαν, γιατί εγώ δεν το
είδα, είπαν ότι εκτός από το κτίριο, που το εγκαινίασε ο Υπουργός
∆ικαιοσύνης, ήταν τέσσερις διαµαρτυρόµενοι κάτοικοι, που δεν το
ήθελαν από την αρχή και έδειξαν µόνο αυτό. Αυτή είναι η
τηλεόραση. 'Οταν λέω ότι δεν έχουµε µια εφηµερίδα, ένα
ραδιοφωνικό σταθµό ή µια τηλεόραση, να αναπτύσσει την πολιτική
µας, έχω δίκιο.
Αφήστε λοιπόν τις αντιπαλότητες και τις δηµαγωγίες και καθίστε
πάνω στα προβλήµατα. Υπάρχει ολόκληρο έργο, τα άκουσα χθες
από τον κ. Λαλιώτη και γι' αυτό πήρα αυτά τα στοιχεία -όχι δανεικά-
και, παρακαλώ, πάρτε τα, για να κατατεθούν στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης κ. Ευάγγελος
Γιαννόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)
Θα ήθελα να τα πάρουν οι συνάδελφοι της περιφέρειας, για να µη
µου έρχονται εδώ, να µε συγχωρείτε, αδιάβαστοι οι περισσότεροι
και για τα έργα τα µεγάλα και για τα έργα τα µικρά. Και να µη µας
κατηγορείτε ότι εδώ δεν κάνουµε τίποτε και να λέτε τι κάνει η
Κυβέρνηση. Η Κυβέρνηση δουλεύει.
Οι επόµενες εκλογές θα είναι εκλογές του Κώστα Σηµίτη και οι
µεθεπόµενες εκλογές, µόνο αν κουραστεί ή αν δεν θέλει ο Κώστας
Σηµίτης, µπορεί να είναι κάποιος από τα µεγάλα στελέχη του
ΠΑΣΟΚ. Και να µη µου βγαίνουν όλοι πάλι διάδοχοι, µην πω και
εγώ "γίνοµαι διάδοχος" και δεν ξέρουµε πού πάµε.
Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.
Ο κ. Καρακώστας έχει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρώτα
θέλω να απευθύνω ένα µήνυµα στους µαθητές των σχολείων όλης
της χώρας, στους καθηγητές και στους γονείς και θα ήθελα να
παρακαλέσω, οι µαθητές να αφήσουν τις πορείες και τις καταλήψεις
και να επιστρέψουν στα µαθήµατά τους, γιατί δεν πρέπει να γίνει
άλλο κακό στην παιδεία. Η Ελλάδα διέρχεται µια κρίσιµη καµπή και
όλοι οι 'Ελληνες θα πρέπει να κάνουν υποµονή και να δείξουν
κάποια κατανόηση.
Τώρα έρχοµαι στον Προϋπολογισµό.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, απευθύνοµαι σε
σας. Ασκήσατε σκληρή, άδικη και µη υπεύθυνη κριτική στην
πολιτική της Κυβέρνησης και στον Προϋπολογισµό που συζητούµε.
Προσπαθήσατε να εµφανίσετε την Ελλάδα σαν χώρα φτωχή και
χωρίς ανάπτυξη, σαν χώρα που κινδυνεύει -ακούστε- να κηρυχθεί
σε πτώχευση. Φθάσατε, µάλιστα, να πείτε κάποιοι εκείνο που είπε ο

Τρικούπης, "δυστυχώς επτωχεύσαµεν". Αυτό είπατε.
Ακούστε, κύριοι συνάδελφοι. ∆εν είναι η "Ψωροκώσταινα" σήµεραη
άλλοτε µικρή και έντιµη Ελλάδα. Σήµερα, δεν είµαστε οι
"καρπαζοεισπράκτορες" των λεγόµενων κάποτε προστάτιδων
µεγάλων δυνάµεων. Σήµερα δεν είµαστε η Ελλάδα του "yes man".
Σήµερα, είµαστε η Ελλάδα της Ευρώπης, σήµερα, είµαστε ισότιµο
µέλος µε άλλα δεκατέσσερα κράτη-µέλη της Ευρώπης, µε τα οποία
συναποφασίζουµε. 'Εχουµε και εµείς το δικαίωµα λόγου και ψήφου
στην Ευρώπη. 'Εχουµε και εµείς το δικαίωµα της αρνησικυρίας,
ασκώντας βέτο εκεί που διαφωνούµε και εκεί που θίγονται τα
συµφέροντά µας.
ΟΡΕΣΤΗΣ ΚΟΛΟΖΩΦ: ∆εν πήρατε χαµπάρι ότι καταργήθηκε;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Σήµερα τα συµφέροντά µας
(οικονοµικά, πολιτιστικά, εθνικά) είναι στην Ευρώπη. Αυτό είναι µία
πραγµατικότητα που δεν µπορούµε να την παρίδωµεν.
Λειτουργούµε ως συνεταίροι της Ευρώπης.
Η Ελλάδα προβλέπεται κατά τα έτη 2000 έως 2006 να πάρει 6,3
έως 8,7 τρισεκατοµµύρια από το Πακέτο Σαντέρ. Αν δεν µπαίναµε
στην ΟΝΕ, θα τα παίρναµε; Η δραχµή µας σήµερα σε τι κατάσταση
βρίσκεται; Είναι σταθερή και ισχυρή. Επίσης, η πτωτική τάση του
πληθωρισµού δείχνει τη θετική πορεία της οικονοµίας µας. Και όλα
αυτά, φυσικά, δείχνουν και τη σωστή πολιτική που ασκεί η
Κυβέρνηση.
Τι σηµαίνει άραγε για την τσέπη των πολιτών η µείωση των
επιτοκίων; Ξέρετε ότι θα ωφεληθούν ένα εκατοµµύριο 'Ελληνες, οι
οποίοι πήραν στεγαστικά δάνεια και θα τα αποπληρώσουν µε
λιγότερα χρήµατα;
Επίσης, η µείωση των έµµεσων φόρων έχει θετικές επιπτώσεις στο
οικογενειακό εισοδηµα. 'Αλλωστε τι µπορούµε να κάνουµε
περισσότερο σήµερα, όταν µία κρίση στη Νοτιοανατολική Ασία και
στη Ρωσία επηρεάζει και το Χρηµατιστήριο της Αθήνας και όταν τον
κόσµο σήµερα τον κυβερνούν οι δυνάµεις της αγοράς;
Ξέρετε γιατί στην Ελλάδα έχουµε µεγάλο µεταναστευτικό ρεύµα;
∆ιότι εδώ ο κυνηγηµένος από παντού µετανάστης, ο πεινασµένος
και ο ταλαιπωρηµένος, βρίσκει θαλπωρή, ανθρωπιά και ένα
κοµµάτι ψωµί. Και όλα αυτά διότι η Ελλάδα είναι µία χώρα
δηµοκρατική, µία χώρα ειρηνική και οικονοµικά εύρωστη. Αυτήν τη
στιγµή η Ελλάδα στο χώρο των Βαλκανίων αποτελεί µια όαση.
'Εχω την πεποίθηση ότι είµαστε σε µία σωστή και καλή πορεία µε
τις όσες αδυναµίες και τα όσα προβλήµατα µπορεί να υπάρχουν.
'Οµως, χρειάζεται µεγάλη προσοχή, ώστε να µη µας ξεφύγει ο
έλεγχος. Χρειάζεται προσοχή στις παγίδες που µας στήνουν εκείνοι
που δεν θέλουν την πρόοδο της Ελλάδος, εκείνοι που δεν θέλουν
την ένταξή µας στην ΟΝΕ.
Αυτήν τη στιγµή, κύριοι συνάδελφοι, νταηλίκια µε την Τουρκία δεν
χρειάζονται, ούτε εθνικιστικοί παροξυσµοί είναι απαραίτητοι.
Επίσης, τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης δεν κάνουν καλό µε το να
ακονίζουν τα µαχαίρια τους εναντίον της Κυβέρνησης. 'Οποια
κυβέρνηση και αν βρισκόταν αυτήν την ώρα στην εξουσία, έπρεπε
όλοι να τη στηρίξουµε, γιατί κάποτε στην ιστορία του εθνικού µας
βίου χρειάζεται να υπάρχει εθνική ενότητα και οµοψυχία όλων των
Ελλήνων και ολόκληρου του Ελληνισµού. Αυτό το µήνυµα έπρεπε
να δώσουµε όλοι µας εδώ µέσα σ' ένα κορυφαίο ζήτηµα, που
συζητάµε σήµερα, τον Προϋπολογισµό του κράτους.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αυριανή Ελλάδα του 21ου αιώνα
δεν µπορεί να στηρίζεται σε νοοτροπίες και πολιτικές µεθόδους
ξεπερασµένων εποχών. Είστε ξεπερασµένοι, κύριοι της
Αντιπολίτευσης. Η αυριανή Ελλάδα απαιτεί όλους και για όλους µας
σκληρή δουλειά. Απαιτεί να αποδέχεται ο καθένας τα λάθη τα δικά
του και να επιβραβεύει τις επιτυχίες του άλλου, έστω κι αν αυτός ο
άλλος βρίσκεται σε αντίπαλο πολιτικό στρατόπεδο.
Εποµένως µη διακηρύσσετε την καταστροφολογία, µην
προφητεύετε για τα χειρότερα, αλλά να αισιοδοξείτε για τα
καλύτερα. Η ευηµερία αυτής της χώρας στηρίζεται σε καλά χέρια.
Στηρίζεται  στα  χέρια  του  ελληνικού  λαού  και  να  είσθε  βέβαιοι
πως και στην ΟΝΕ θα µπούµε και µετά την ΟΝΕ καλά
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θα πάµε και η Ελλάδα θα κερδίσει το στοίχηµα µε την ιστορία.
Τελειώνοντας, κύριε Υπουργέ των Οικονοµικών, θέλω να πω ότι
συµφωνώ µε την οικονοµική πολιτική της Κυβέρνησης, κάτω βέβαια
από τις κρατούσες σήµερα ντόπιες και διεθνείς συγκυρίες.
Εκεί που θέλω να επικεντρώσω την προσοχή σας είναι το µεγάλο
πρόβληµα της ανεργίας, που πλήττει ένα σηµαντικό κοµµάτι της
κοινωνίας µας και ιδία το κοµµάτι της νεολαίας.
Προτείνω η Κυβέρνηση να επισπεύσει τις διαδικασίες εκτέλεσης
των δηµοσίων έργων που έχουν προγραµµατιστεί, ώστε να
δηµιουργηθούν θέσεις απασχόλησης και αµεσότερης απορρόφησης
ανέργων.
Επίσης, προτείνω να καταβληθεί ιδιαίτερη προσοχή και φροντίδα
για τους χαµηλοσυνταξιούχους, διότι εκεί υπάρχει µεγάλη αδικία, για
τους πολύτεκνους, διότι έχουµε δηµογραφικό πρόβληµα, για τους
αγρότες µας, διότι έχει µειωθεί σηµαντικά το εισόδηµά τους και
αντιµετωπίζουν σήµερα προβλήµατα επιβίωσης.
Χρειάζονται περισσότερα χρήµατα για την παιδεία, προκειµένου να
προχωρήσει η εκπαιδευτική µεταρρύθµιση, η οποία είναι σε σωστό
δρόµο. Λάθος κάνετε, κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης και την
αντιπολιτεύεστε.
Απαιτούνται περισσότερα χρήµατα στην υγεία, διότι έχουµε
τεράστιες ανάγκες στα νοσοκοµεία.
Τα Σώµατα Ασφαλείας πρέπει να τα προσέξετε περισσότερο, διότι
το αίσθηµα ασφαλείας των πολιτών έχει κλονισθεί σηµαντικά και θα
πρέπει επιτέλους να δώσουµε και προς αυτήν την τάξη οικονοµικές
ενισχύσεις.
ΟΡΕΣΤΗΣ ΚΟΛΟΖΩΦ: Θα τον ψηφίσετε τον Προϋπολογισµό ή θα
τον καταψηφίσετε;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Μην ενοχλείσθε, κύριε συνάδελφε, γιατί
είναι οι φύλακες της ζωής σας, της τιµής σας και της περιουσίας
σας.
ΟΡΕΣΤΗΣ ΚΟΛΟΖΩΦ: Εγώ δεν λέω για τα Σώµατα Ασφαλείας,
λέω για όλα όσα λέτε. Θα τον ψηφίσετε τον Προϋπολογισµό;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Τον Προϋπολογισµό τον ψηφίζουµε,
γιατί είναι προς τη σωστή κατεύθυνση, όµως επισηµαίνουµε τα
σηµεία εκείνα τα οποία η Κυβέρνηση πρέπει να τα προσέξει και να
είσθε βέβαιος ότι θα τα προσέξει.
Τελειώνοντας, πρέπει να δώσουµε επίσης χρήµατα στον πολιτισµό,
διότι σήµερα η Ενωµένη Ευρώπη οδηγείται σε πολιτιστική στείρωση
και διότι στο πρόγραµµα πολιτιστικής ανάπτυξης 2000-2005 δίδεται
το ευτελές ποσό των εκατόν εξήντα επτά εκατοµµυρίων ECU, ήτοι
εξήντα δισεκατοµµύρια (60.000.000.000) δραχµές περίπου, για τις
δεκαπέντε χώρες-µέλη της Κοινότητας.
Επειδή ο Προϋπολογισµός βρίσκεται στην ορθή κατεύθυνση, µε το
θάρρος που µε διακρίνει, τον υπερψηφίζω, διότι είναι αναγκαίος
σήµερα κάτω από αυτές τις συνθήκες, για να οδηγηθούµε στην
Ελλάδα της Ενωµένης Ευρώπης, στην Ελλάδα του 21ου αιώνα.
Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Κωστόπουλος έχει
το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ Β. ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ (Ε'Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Σήµερα η Ελλάδα δεν είναι καρπαζοεισπράκτορας. Αυτό µας είπε ο
µόλις κατελθών του Βήµατος. "Θου, Κύριε, φυλακήν τω στόµατί
µου".
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Είσαι πολύ θρήσκος, Μήτσο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ Β. ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ (Ε' Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Κύριοι Βουλευτές, σχεδόν παντού στον κόσµο διάφορες
κυβερνήσεις, συντηρητικές ή "σοσιαλδηµοκρατικές", παίρνουν τα
ίδια µέτρα, κινούνται στον ίδιο άξονα, που στο βασικό του πυρήνα
µε σκληρότητα και ωµότητα λέει: Να συνεχίσει να υπάρχει ο διπλός
κόσµος µέσα στον έναν κόσµο.
Και δεν είναι µόνο αυτό, αλλά µετά τις ανατροπές στις πρώην
σοσιαλιστικές χώρες αξιώνουν να ενισχυθεί ο πόλος του πλούτου,
της χλιδής, της πρόκλησης προς τον άνθρωπο και από την άλλη να

µεγαλώσει, σε τερατώδες µέγεθος, ο πόλος της φτώχειας.
Σχεδόν παντού στον κόσµο διάφορες κυβερνήσεις, προκειµένου να
υλοποιήσουν αυτό το στόχο, κάνουν σηµαία τους τη φασιστική,
στην ουσία της, άποψη ότι κεκτηµένα δεν υπάρχουν.
Μια τέτοια λογική µοιραία οδηγεί σε µέτρα αυταρχικά, αντιδραστικά,
απάνθρωπα, ώστε να προστατευθούν µε αγκαθωτά σύρµατα "οι
γειτονιές" των πλουσίων και τα άνοµα συµφέροντάς τους.
Μοιραία όλα αυτά οδηγούν σε αναγκαστικά γκέτο φτωχών, υπό την
άγρυπνη εποπτεία του νόµου και της τάξης. Ενός νόµου φύλακα
των παρανόµων, µίας τάξης πηγή αταξίας.
Κύριοι Βουλευτές, γιατί τα λέµε όλα αυτά σε µία συζήτηση κρατικού
Προϋπολογισµού; Για τον απλό λόγο ότι και αυτός ο
Προϋπολογισµός δίνει νέους όρκους πίστης στον Μαµµωνά.
Επιπρόσθετα τα λέµε γιατί προκειµένου να ξεγελαστεί ο λαός,
επιστρατεύονται πλήθος τερτίπια και κραυγαλέες ανακρίβειες.
Είπε ο κύριος Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας κατά τη συζήτηση του
προϋπολογισµού στην Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων, ότι "τα
πραγµατικά εισοδήµατα των εργαζοµένων αυξήθηκαν". Επανέλαβε
τα ίδια και κατά τη χθεσινή του παρέµβαση τονίζοντας µε κάποιο
κοµπασµό "οι πάντες ξένοι οργανισµοί, ντόπιοι κοινωνικοί φορείς,
οµόφωνα...(-οµόφωνα!)...όλα τα κόµµατα συµφωνούν ότι τα
πραγµατικά εισοδήµατα των εργαζοµένων αυξήθηκαν κατά µέσο
όρο 1,7% τα τελευταία πέντε χρόνια και µάλιστα αυτό το ποσοστό
µετά την απόδοση των φόρων".
Βλέπουµε ότι µέσα σε λίγες γραµµές εκτοπίζεται όλη η σωρευµένη,
εδώ και αιώνες, κοινή λογική και στη θέση της µπαίνει ο
παραλογισµός, η αυθαιρεσία, η στρέβλωση, το ψέµα.
Ας προσπαθήσουµε µε λίγα λόγια και κάποια στοιχεία να δώσουµε
τη πραγµατική εικόνα, να τραβήξουµε την κουρτίνα του
"µονόδροµου" της ΟΝΕ.
Απο το 1993 µέχρι σήµερα, τα καθαρά κέρδη των "εχόντων" που θα
τους βάραγε ο κ. Σηµίτης και τους οποίους δεν φοβάται ο κ.
Παπαντωνίου όπως είπε χθες, αυξήθηκαν ιλιγγιωδώς. Τα καθαρά
κέρδη µίας µερίδας βιοµηχάνων σύµφωνα µε πρόσφατα στοιχεία
της ICAP από εκατόν εξήντα δύο δισεκατοµµύρια
(162.000.000.000) που ήταν το 1993 έφθασαν στα πεντακόσια
τριάντα έξι δισεκατοµµύρια (536.000.000.000) το 1997.
Τα µισά από αυτά και περισσότερα τα µοιράστηκαν µόνο οι
πενήντα πιο κερδοφόρες βιοµηχανίες και το 1/4 από αυτά τα
πεντακόσια τριάντα έξι δισεκατοµµύρια (536.000.000.000) τα
µοιράστηκαν µόνο δέκα.
Με ρυθµό 41% αυξήθηκαν τα καθαρά κέρδη των εταιρειών
παροχής υπηρεσιών. Θα µπορούσε κανείς να παραθέσει και άλλα
τέτοια ή ανάλογα στοιχεία. Πώς γίνεται, λοιπόν, αυτό το θαύµα;
Στο ερώτηµα αυτό δεν µπορούµε να βρούµε απάντηση στις
φλυαρίες του κ. Χριστόδουλου που εδώ και καιρό ταλαιπωρεί τα
αυτιά µας, χωρίς βέβαια να βγάζει άχνα για το µοίρασµα των δύο
χιτώνων...
Τα πράγµατα είναι πιο απλά και δραµατικά πιο αληθινά. Το 1997 σε
σχέση µε το 1993 τα καθαρά κέρδη των επιχειρηµατιών ανά
εργαζόµενο, ανά κεφάλι δηλαδή, ήταν διόµισι φορές πάνω. Το
επαναλαµβάνουµε: ∆ιόµισι φορές!
Η κατάργηση εργασιακών δικαιωµάτων, η αρνητική αλλαγή των
εργασιακών σχέσεων, η εφαρµογή δεκάωρου και του συνολικού
χρόνου εργασίας, η άγρια εκµετάλλευση των ξένων, η ακρίβεια, η
φορολογία των ψιλικατζήδων, οι απανωτές µειώσεις στο εισόδηµα
των εργαζοµένων και των συνταξιούχων, η διαρκής λιτότητα είναι
µερικοί από τους λόγους της αύξησης των υπερκερδών των
µεγαλοσχηµόνων αυτού του τόπου.
'Ολα αυτά, εργασιακές σχέσεις, κοινωνική ασφάλιση, κατάργηση
του οκταώρου και εφαρµογή του δεκαώρου, συνολικός χρόνος
απασχόλησης, φέρνουν την υπογραφή του Υπουργού Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Μιλτιάδη Παπαϊωάννου, που από αυτό
το Βήµα µας είπε τόσα πολλά που παραλίγο και εµείς να
µπερδευτούµε, να νοµίζουµε, δηλαδή, ότι έχουµε σοσιαλισµό στη
χώρα µας!
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Μήπως οι επιχειρηµατίες βρήκαν κανένα δένδρο που το τινάζουν
και πέφτουν δεκαχίλιαρα; 'Οχι βέβαια. Από την εκµετάλλευση των
ανθρώπων βγάζουν αυτά τα υπερκέρδη. Αλλά επειδή συνεχίζονται
οι επιθέσεις κατά του Πυθαγόρα, µε βασικούς θύτες τους
οικονοµικούς επιτελείς της Κυβέρνησης, να δώσουµε κάποια
νούµερα από τα επίσηµα στοιχεία σχετικά µε τον τιµάριθµο και το
εισόδηµα των εργαζοµένων στο διάστηµα 1993-1997 προ φόρων.
Ο τιµάριθµος στις χρονιές 1993-1997 αυξήθηκε συνολικά για να µην
σας ταλαιπωρώ, µε νούµερα κατ' έτος, είναι γνωστά, 52,5% και οι
αυξήσεις στους µισθούς και στα µεροκάµατα µε τις δύο δόσεις που
δόθηκαν ήταν πραγµατικά 39%.
Αφού λοιπόν ο τιµάριθµος ήταν πάνω από 52,5% και οι αυξήσεις
στους µισθούς 39%, πώς γίνεται και το πραγµατικό εισόδηµα
αυξήθηκε κατά 1,7% µέσος όρος αυτά τα πέντε χρόνια; Απαντήστε,
ποιοι είναι µαθηµατικοί από σας, να βρείτε µια απάντηση.
Το επίδοµα στον άνεργο από τον ΟΑΕ∆, προ φόρων, σήµερα είναι
48% του βασικού µεροκάµατου, δηλαδή τρεις χιλιάδες εκατόν είκοσι
(3.120) δραχµές. Ερώτηµα: Πώς µπορεί να ζήσει ένας εργαζόµενος
µε τρεις χιλιάδες εκατόν είκοσι (3.120) δραχµές; Απαντήστε και
αφήστε τις φλυαρίες απ' αυτό το Βήµα.
Η κατώτατη σύνταξη του ΙΚΑ, προ φόρων, είναι εκατόν επτά
χιλιάδες πεντακόσιες (107.500) δραχµές µικτή και τα πράγµατα θα
γίνουν χειρότερα µε αυτά που µας έχει για µετά η Κυβέρνηση, µε το
µάξι ασφαλιστικό. ∆ίνετε µερικά ψίχουλα µε το φτωχοταµείο του
ΕΚΑΣ και κάνετε και τον χουβαρντά από πάνω. Και οι άνθρωποι, οι
συνταξιούχοι, αξιώνουν να τους δώσετε τα είκοσι ηµεροµίσθια του
ανειδίκευτου εργάτη. Τελεία και παύλα. Λένε µη µας κοροϊδεύετε.
Αυτή είναι η αλήθεια, η οποία αντικαθρεπτίζεται µέσα στον
Προϋπολογισµό για όποιον ξέρει έστω και απλή ανάγνωση. Και θα
γίνεται πιο πικρή αυτή η αλήθεια όσο πάµε για την ΟΝΕ, όσο
πιάνετε, όπως λέτε, τους στόχους της σύγκλισης και ποδοπατάτε
τον κόσµο. Το ίδιο και ακόµα πιο πικρή θα είναι όταν οι Γερµανοί
µας δώσουν το χαρτί της ΟΝΕ, αφού το εξαργυρώσετε µε τον πόνο
του λαού, αλλά και µε τις αζήτητες πολεµικές επανορθώσεις και το
κλεµµένο κατοχικό δάνειο.
Μήπως υπερβάλουµε; ∆ώστε µια απάντηση. Τι έκανε ο κ. Σηµίτης
πρόσφατα στη Γερµανία για το τεράστιο αυτό οικονοµικό, πολιτικό,
ηθικό θέµα; ∆εν µπορείτε να σιωπάτε.
Κύριοι Βουλευτές, εµείς οι Βουλευτές του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
της Ελλάδας επιµένουµε και στις συζητήσεις των νοµοσχεδίων και
κατά τη διαδικασία του ελέγχου να κάνουµε κάποιες προτάσεις. Γι'
αυτόν τον Προϋπολογισµό δεν έχουµε πρόταση, που να τον
γιατρεύει. 'Εχει µια συγκεκριµένη λογική κι έχουµε µια εντελώς
αντίθετη. ∆ηλαδή θέλει αναποδογύρισµα. Και το αναποδογύρισµα
δεν γίνεται εδώ µέσα ούτε µε αυτήν τη διάταξη των πολιτικών
δυνάµεων, κακά τα ψέµατα και ο νοών νοείτο!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριοι συνάδελφοι, θα
ήθελα και την τυπική έγκριση από το Σώµα, µετά από οµόφωνη
απόφαση της ∆ιάσκεψης των Προέδρων, για την αυριανή πρωϊνή
διαδικασία, που θα ξεκινήσουµε στις 10.30' και θα διακόψουµε στις
16.00' και ασφαλώς θα ξεκινήσουµε από τις 18.00' µέχρι τη 01.30'.
Επίσης και τη ∆ευτέρα θα αρχίσουµε στις 10.00', θα διακόψουµε
στις 16.00', θα αρχίσουµε πάλι στις 18.00' και θα τελειώσουµε στις
δώδεκα το βράδυ µε την ψηφοφορία.
Συµφωνείτε, κύριοι συνάδελφοι;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Συνεπώς, η Βουλή
ενέκρινε οµόφωνα.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΜΥΡΛΗΣ-ΛΙΑΚΑΤΑΣ: Απόψε, κύριε Πρόεδρε, τι ώρα
θα διακόψουµε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Απόψε, όπως κάθε
βράδυ, µέχρι τη 01.30'.
Ο Υφυπουργός κ. Πάχτας έχει το λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΧΤΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, ο Προϋπολογισµός που κατατέθηκε για το

1999 είναι το επιστέγασµα µιας µακράς πλέον πορείας, που
ξεκίνησε το 1994 και είχε ως κύριο στόχο την ανόρθωση της
ελληνικής οικονοµίας και την εδραίωση συνθηκών σταθερότητας και
ισχύος, που ορατά πλέον δίνουν τη δυνατότητα για ικανοποίηση
δίκαιων αιτηµάτων της ελληνικής κοινωνίας για ευηµερία και
δικαιοσύνη.
Είναι ιδιαίτερα σηµαντικό να επισηµάνουµε ότι ο προϋπολογισµός
αφορά µια κρίσιµη περίοδο, κατά την οποία θα κριθεί η ένταξή µας
στις χώρες του EURO, δηλαδή τις χώρες που θα υιοθετήσουν ένα
κοινό ισχυρό ευρωπαϊκό νόµισµα, που θα λειτουργήσει ως δείκτης
ασφαλείας για τα εισοδήµατα των εργαζοµένων και των
συνταξιούχων και θα εξασφαλίζει προϋποθέσεις σταθερότητας και
ανάπτυξης για την ελληνική οικονοµία. Προϋποθέσεις για να ανήκει
η Ελλάδα στον αστερισµό των χωρών µε υψηλή κοινωνική και
οικονοµική ανάπτυξη µέσα στο δύσκολο, πολλές φορές, δύσβατο
ευρωπαϊκό και διεθνές περιβάλλον.
Κλείνουµε ήδη πέντε χρόνια σοβαρής και επίπονης προσπάθειας.
Πετύχαµε πολλά περισσότερα απ' ό,τι σε προηγούµενες περιόδους,
καλύπτοντας τρεις και τέσσερις φορές µεγαλύτερη απόσταση από
άλλες ευρωπαϊκές χώρες.
Η Ελλάδα δεν είναι πλέον ο δηµοσιονοµικός ουραγός της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. ∆εν έχει πλέον τα υψηλότερα δηµοσιονοµικά
ελλείµµατα. ∆εν έχει πλέον το υψηλότερο δηµόσιο χρέος από τις
χώρες της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Αυτά δεν αµφισβητούνται.
Σήµερα, υπάρχει αλλαγή τοπίου. 'Εχουµε ένα νέο οικονοµικό
περιβάλλον. Βιώνουµε τα τελευταία χρόνια µια αλλαγή πλεύσης µε
τον τερµατισµό ενός εικοσιπενταετούς κύκλου προσαρµογής της
ελληνικής οικονοµίας στο διεθνές περιβάλλον. Οδηγήσαµε την
οικονοµία σε υγιή τροχιά, έτσι ώστε να δικαιούµεθα να ισχυριστούµε
ότι το σύνολο της πολιτικής µας εξασφαλίζει ταυτόχρονα
σταθεροποίηση, δηµοσιονοµική εξυγίανση, υψηλούς ρυθµούς
ανάπτυξης, κλίµα εµπιστοσύνης και προοπτικών στον πολίτη, στις
παραγωγικές τάξεις, αλλά και στη διεθνή σκηνή.
Η πρωτοφανής βελτίωση των οικονοµικών µεγεθών της χώρας,
που και µε το νέο Προϋπολογισµό επιβεβαιώνεται, δεν αποτελούν
ψυχρά λογιστικά δεδοµένα, που δεν αφορούν τους καθηµερινούς
ανθρώπους που ζουν σ' αυτήν τη χώρα. Αντίθετα, κυρίως αυτούς
αφορούν. Οι υψηλοί ρυθµοί ανάπτυξης της χώρας, η συνεχής
µείωση των επιτοκίων, η δηµιουργία πρωτογενών πλεονασµάτων,
απελευθέρωσε και απελευθερώνει πόρους και αποδίδει ένα όφελος
στην κοινωνία που συνεχώς θα διευρύνεται, ένα όφελος παρόµοιου
µεγέθους µε τις εισροές πόρων από την Ευρωπαϊκή 'Ενωση για τη
χρηµατοδότηση των διαρθρωτικών παρεµβάσεων του Κοινοτικού
Πλαισίου Στήριξης.
Παράλληλα µε το τρέχον Πακέτο Ντελόρ, αλλά και το αναµενόµενο
Πακέτο Σαντέρ, δηµιουργείται ένα άλλο νέο πακέτο που αρχίζει να
καταγράφεται ως "πακέτο Σηµίτη" στη χώρα µας. Η αναφορά στη
λέξη "πακέτο" δεν γίνεται για να χρησιµοποιήσω την ίδια ορολογία,
αλλά για να επισηµάνω ότι είναι το ίδιο σηµαντικό, έχει την ίδια
αναπτυξιακή σηµασία µε τις διαρθρωτικές παρεµβάσεις που
συγχρηµατοδοτούνται από την Ευρωπαϊκή 'Ενωση.
Ο Πρωθυπουργός, ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και η
Κυβέρνηση, δεν αγωνίζονται για δείκτες και αριθµούς. 'Αλλωστε
είναι βέβαιο ότι ο πολίτης δεν µπορεί να ερωτευθεί µετέωρους και
απρόσωπους αριθµούς. Αγωνιζόµαστε για την πραγµατική
οικονοµία: την οικονοµία των εργαζοµένων, των επιχειρήσεων, των
αγροτών, των ανέργων, των συνταξιούχων. Ο λαός αγωνιά για τα
πραγµατικά του προβλήµατα και ζητά λύσεις. Το πρόβληµα, δεν
είναι η ονοµαστική σύγκλιση. Είναι η ανάπτυξη και ο
εκσυγχρονισµός της ελληνικής οικονοµίας και της ελληνικής
κοινωνίας. Είναι ένα πρόβληµα που θα έπρεπε να το
αντιµετωπίσουµε ανεξάρτητα αν είµαστε µέσα ή έξω από την
Ευρωπαϊκή 'Ενωση.
Η  αύξηση  των  πραγµατικών  εισοδηµάτων  τα  τελευταία  χρόνια
δεν  ήταν  ένα  τυχαίο  γεγονός.  Είναι  αποτέλεσµα  εκτός  των
άλλων  της  αντιπληθωριστικής  µας  πολιτικής.  Σήµερα  ο
πληθωρισµός  κυµαίνεται  στα  χαµηλότερα  επίπεδα  της  τελευ-
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ταίας εικοσιπενταετίας. Χτυπήσαµε το σαράκι που χρόνια ροκάνιζε
το εισόδηµά µας.
Η συνεχής πτώση των επιτοκίων, µειώνει κατά πολύ το κόστος του
ελληνικού νοικοκυριού για την απόκτηση στέγης. Ποτέ δεν είχαµε
τόσο χαµηλά επιτόκια στα στεγαστικά δάνεια. 'Οπως επίσης
µειώθηκε σηµαντικά και το κόστος χρήµατος για τον αγρότη
παραγωγό και τον επιχειρηµατία.
Αυτά ενδιαφέρουν την ελληνική οικογένεια, τον 'Ελληνα αγρότη, τον
επιχειρηµατία. ∆εν πρέπει επίσης να ξεχνάµε τις πρόσφατες
µειώσεις φόρων σε βασικά καταναλωτικά αγαθά, βενζίνη, πετρέλαιο
θέρµανσης, αυτοκίνητα, τιµολόγια της ∆ΕΗ, που βελτιώνουν
ουσιαστικά την αγοραστική δύναµη των εργαζοµένων και κυρίως
των χαµηλών και µεσαίων εισοδηµάτων. Αλλά και τα πρωτογενή
πλεονάσµατα στην οικονοµία δεν δηµιουργήθηκαν επίσης τυχαία.
Είναι αποτέλεσµα των υψηλών ρυθµών ανάπτυξης των τελευταίων
χρόνων, της ταχείας αποκλιµάκωσης των επιτοκίων και της
δηµοσιονοµικής πειθαρχίας που έχουµε πετύχει.
Η αύξηση του ακαθάριστου εθνικού προϊόντος κατά 3,5% σε ετήσια
βάση, σηµαίνει πάνω από ένα τρισεκατοµµύριο
(1.000.000.000.000) δραχµές επιπλέον για την οικονοµία, σηµαίνει
330 δισεκατοµµύρια περίπου επιπλέον έσοδα για την ανάπτυξη και
την κοινωνική µας πολιτική.
Κάθε µονάδα πτώσης των επιτοκίων, σηµαίνει εξοικονόµηση
δαπανών για την εξυπηρέτηση του δηµόσιου χρέους κατά εκατόν
πενήντα δισεκατοµµύρια (150.000.000.000) δραχµές περίπου
ετησίως.
'Οσο και αν ορισµένοι δεν θέλουν να το πιστέψουν, η χώρα έχει
πλέον εισέλθει σε µια δυναµική πορεία αυτοτροφοδοτούµενης
ανάπτυξης, σε µια πορεία απελευθέρωσης και συνεπώς
συγκέντρωσης πόρων για την υλοποίηση των αναπτυξιακών µας
επιλογών, την άσκηση κοινωνικών πολιτικών, τη µείωση της
φορολογίας του πολίτη.
Στηριζόµαστε πλέον στις δικές µας δυνάµεις. Μειώνουµε το βαθµό
της εξάρτησής µας, βάζουµε προτεραιότητες και στόχους και
είµαστε εµείς σε θέση να τους πραγµατοποιήσουµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι δηµόσιες και ιδιωτικές επενδύσεις,
συνεχίζοντας την ανοδική πορεία των τελευταίων χρόνων,
απετέλεσαν και αποτελούν τον κύριο παράγοντα της εντεινόµενης
οικονοµικής ανάπτυξης της χώρας. Η ραγδαία αυτή αύξηση των
επενδυτικών δαπανών, τα τελευταία χρόνια, κατευθύνθηκε στην
κάλυψη των τεράστιων αναγκών της χώρας σε υποδοµές, σε έργα
που βελτιώνουν την ποιότητα ζωής και το περιβάλλον, σε
παρεµβάσεις που δηµιούργησαν και δηµιουργούν χιλιάδες νέες
θέσεις εργασίας σε ετήσια βάση, συµβάλλοντας µε τον αναπτυξιακό
τους χαρακτήρα στη δηµιουργία των προϋποθέσεων για την
πραγµατική σύγκλιση της οικονοµίας.
Οι στόχοι του προγράµµατος δηµοσίων επενδύσεων είναι εθνικοί
στόχοι. Αφορά όλους τους 'Ελληνες σε όποια κατηγορία πληθυσµού
και αν ανήκουν, σε όποια οικονοµική δραστηριότητα και αν
επιδίδονται, όποιο επάγγελµα και αν ασκούν, σε όποια γωνιά της
χώρας και αν κατοικούν.
Τα τελευταία χρόνια, έχει εδραιωθεί το ευνοϊκό επενδυτικό κλίµα στη
χώρα µας. Κατά την τρέχουσα δε περίοδο µόνο µέσω του
αναπτυξιακού νόµου εγκρίθηκαν επενδυτικά σχέδια µεγέθους
τετραπλάσιου από αυτά που εγκρίθηκαν το 1994 και 1995. 'Εχουν
κατευθυνθεί σηµαντικοί πόροι από το πρόγραµµα δηµοσίων
επενδύσεων µε διπλασιασµό των δηµοσίων επενδύσεων έναντι του
1996 και σχεδόν τριπλασιασµό έναντι του 1993, προκειµένου να
καλυφθούν οι τεράστιες ανάγκες της χώρας.
Για το 1999 προβλέπουµε ένα πρόγραµµα µαµούθ, ένα γιγαντιαίο
πρωτοφανές πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων, που θα ξεπεράσει
τα δύο τρισεκατοµµύρια διακόσια δισεκατοµµύρια
(2.200.000.000.000) δραχµές µε µία αύξηση, όπως επεσήµανε και
χθες ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας, κατά 18% σε σχέση µε το
αντίστοιχο πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων του 1998. Αυτοί οι
ρυθµοί δεν έχουν προηγούµενο στη χώρα µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ ότι έχει γίνει συνείδηση πλέον
σε όλους πως το Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης, το Πακέτο Ντελόρ
είναι το κατ' εξοχήν εργαλείο για τον εκσυγχρονισµό και την
αναβάθµιση της χώρας. Είναι εύλογο λοιπόν να τυγχάνει όχι απλά
της προσοχής, αλλά να γίνεται και αντικείµενοι γόνιµης κριτικής. ∆εν
είναι όµως εύλογο να γίνεται αντικείµενο εκµετάλλευσης, όπως
πολλά γίνονται αντικείµενο εκµετάλλευσης σ' αυτόν τον τόπο. Και σ'
αυτό επιτρέψτε µου να είµαι ιδιαίτερα καυστικός σήµερα. Ποια είναι
η αλήθεια, ποια είναι η πραγµατικότητα;
Αγαπητοί συνάδελφοι, οι ελληνικές επιδόσεις µετά από ένα αργό
ξεκίνηµα βελτιώνονται αλµατωδώς σε όλους σχεδόν τους τοµείς.
Σύµφωνα µε τα τελευταία στοιχεία της ευρωπαϊκής επιτροπής για τα
διαρθρωτικά ταµεία, η χώρα µας για το διάστηµα 1994 έως και
σήµερα δέσµευσε το 86% των πιστώσεων στον κοινοτικό
προϋπολογισµό για το περιφερειακό ταµείο που αντιπροσωπεύει το
71% περίπου του Κοινοτικού Πλαισίου Στήριξης, επίδοση που την
κατατάσσει δεύτερη χώρα, δεύτερη θέση µεταξύ των δεκαπέντε
κρατών-µελων της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Με την επίδοσή µας
αυτή, η χώρα µας ξεπέρασε κατά πολύ τον κοινοτικό µέσο όρο που
κυµαίνεται κοντά στο 73% και είναι πάνω απο χώρες όπως η Ιταλία
και η Γερµανία, καθώς και από τις χώρες συνοχής Ισπανίας,
Πορτογαλίας και Ιρλανδίας.
Οι συνολικές δεσµεύσεις των πιστώσεων για τα διαρθρωτικά ταµεία
µέχρι το τέλος του 1998 για την Ελλάδα, στον κοινοτικό
προϋπολογισµό, για το σύνολο επαναλαµβάνω των προγραµµάτων
µας, θα ανέλθουν στο 80% του συνόλου των πιστώσεων που
προβλέπονται για το Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης. Αυτή η επίδοσή
µας µας κατατάσσει στην τέταρτη θέση µεταξύ των δεκαπέντε
κρατών-µελών, πολύ πιο πάνω απο τον κοινοτικό µέσο όρο.
Στο τέλος δε του πρώτου εξαµήνου του 1999, η Ελλαδα θα έχει
δεσµεύσει το σύνολο των διαθέσιµων πιστώσεων, δηλαδή το 100%
των πόρων που δικαιούται η Ελλάδα απο τον κοινοτικό
προϋπολογισµό. Αυτά για τις δεσµεύσεις στον κοινοτικό
προϋπολογισµό.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΚΕ∆ΙΚΟΓΛΟΥ: Να πείτε τι σηµαίνει δεσµεύσεις.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΧΤΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας): Είναι το
τι κρατάµε στον κοινοτικό προϋπολογισµό για την Ελλάδα. Και αυτό
δεν γίνεται αυτόµατα. Γίνεται απο την πορεία και το ρυθµό
υλοποίησης των έργων και δράσεων µέσα στη χώρα µας.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΚΕ∆ΙΚΟΓΛΟΥ: Τι κρατάµε δηλαδή για την τσέπη µας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΧΤΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας):
Μάλιστα. Στη συνέχεια θα έρθουν οι εκροές από την Ευρωπαϊκή
'Ενωση και εισροές σε µας. Και ερχόµαστε στις εισροές, κύριοι
συναδελφοι.
Με βάση τα ίδια στοιχεία οι εισροές πόρων, δηλαδή οι πληρωµές
από την Ευρωπαϊκή 'Ενωση προς την Ελλάδα για το περιφερειακό
ταµείο κατατάσσουν τη χώρα µας στην πέµπτη θέση, µεταξύ των
δεκαπέντε κρατών - µελών, µε ένα ποσοστό 60%. Με την επίδοση
αυτή η Ελλάδα ξεπέρασε πλέον τον κοινοτικό µέσο όρο, ξεπέρασε
επίσης τη βασική λήπτρια χώρα, την Ισπανία και είναι πολύ κοντά
στην επίδοση της Γερµανίας.
Ερχόµαστε λοιπόν από πολύ µακριά. ∆ιανύσαµε αποτελεσµατικά
ένα δύσκολο και δηµιουργικό δρόµο. Μέχρι το τέλος του 2000
αναµένεται να έχει πρακτικά πλήρως δαπανηθεί το σύνολο των
πιστώσεων του Πακέτου Ντελόρ, του Κοινοτικού Πλαισίου Στήριξης.
Το σύνολο πρακτικά των διαθέσιµων για την Ελλάδα πόρων, θα
έχει εισρεύσει στη χώρα µας µέχρι το 2000. ∆ηλαδή, ένα χρόνο
πριν από το 2001 που είναι ο τελευταίος χρόνος της τρέχουσας
προγραµµατικής περιόδου. ∆ηλαδή, δεν πρόκειται να χαθεί ούτε
ένα ECU, ούτε µία δραχµή. Το σύνολο πρακτικά των πόρων θα
έχουν εισρεύσει ένα χρόνο ενωρίτερα στη χώρα µας.
Οι  επιδόσεις  αυτές  αντιπροσωπεύουν  φυσικά  το  µέσο  όρο
όλων  των  προγραµµάτων.  Ο  µέσος  όρος  είναι  εξαιρετικά
ικανοποιητικός,  ακόµη  και  σε  ευρωπαϊκό  επίπεδο.  Ο  µέσος
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ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΧΤΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας): Μετά
όµως από την κατάθεση αυτών των επίσηµων στοιχείων της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης εγώ, αγαπητοί φίλοι και συνάδελφοι, δεν είµαι
πλέον διατεθειµένος να δεχθώ την παραµικρή απόκλιση από την
αλήθεια, από την πραγµατικότητα. ∆εν µπορώ να δεχθώ πλέον την
αµφισβήτηση µιας συλλογικής προσπάθειας των συναδέλφων
Υπουργών και της Κυβέρνησης, των παραγωγικών τάξεων, του
ελληνικού λαού. ∆εν µπορώ να δεχθώ την αµφισβήτηση της
αλήθειας και τον πυροβολισµό της πραγµατικότητας.
Η πραγµατικότητα, κύριοι συνάδελφοι της Νέας ∆ηµοκρατίας, σας
έχει πετάξει έξω γι' αυτό και την πυροβολείτε. 'Οποιος ρέει µαζί της,
ξέρει ότι η πραγµατικότητα είναι απυρόβλητη γιατί κινείται, αλλάζει
µορφή, αλλάζει όψη, δηµιουργεί το θαύµα της ζωής, την ίδια τη
ζωή, αυτό που στα δικά σας µάτια φαίνεται άπιαστο, απίθανο,
ασύλληπτο και έτσι το µόνο που σας µένει είναι το όπλο στο χέρι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ: Τι είναι αυτά που λέτε, κύριε Υπουργέ;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΧΤΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας): Μήπως
ασκείστε στη σκοποβολή µοναχικοί καουµπόϊδες της Νέας
∆ηµοκρατίας; 'Οχι. Στη σκοπιµότητα ασκείστε. Χωρίς σκοπό, όµως,
χωρίς τραγούδι, πως θα διασχίσετε την έρηµο που απλώνεται γύρω
σας αρνούµενοι την πραγµατικότητα;
Τα λέω αυτά γιατί θυµάστε τι µας είπε ο εισηγητής σας την πρώτη
ηµέρα; Τόσο, όµως, ο εισηγητής της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης,
όσο και ο ίδιος ο Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας, στις τελευταίες
τους παρεµβάσεις στη Βουλή των Ελλήνων από αυτό το Βήµα
προφανώς έκριναν και κρίνουν εξ ιδίων τα αλλότρια. Ωστόσο
πρέπει να κατανοηθεί ότι παρήλθαν οι καιροί όπου τα χαλκευµένα
νούµερα δηµιουργούσαν απατηλές εντυπώσεις και υπηρετούσαν
την κούφια δηµαγωγία. Με ρητορισµούς και αφορισµούς δεν
λειτουργεί ο κοινοβουλευτικός έλεγχος.
Εµείς ως Κυβέρνηση οφείλουµε να δώσουµε λόγο για τις ενέργειές
µας και οικονοµικά αδιάψευστα στοιχεία τα οποία και σας τα έχουµε
καταθέσει. Εσείς οφείλετε να τα ελέγξετε αυστηρά και να τα
ανατρέψετε εάν έχετε επαρκή και αδιάσειστα στοιχεία, στοιχεία του
1998 και όχι στοιχεία του 1996, για να δηµιουργήσετε αρνητικές
λαθεµένες αντιµετωπίσεις.
Προ των πυλών του 21ου αιώνα δεν µπορούµε να συνεχίσουµε την
ίδια νοοτροπία, µια νοοτροπία που αχρηστεύει το περιεχόµενο της
πολιτικής, την οδηγεί σε µαρασµό, αποτελµάτωση και συµβάλλει µε
αυτές τις παρωχηµένες τακτικές στην απόρριψή της από τους νέους
ανθρώπους.
Γενικότητες, αοριστολογίες και ψευδολογίες δεν συµβάλλουν στην
αναβάθµιση του κοινοβουλευτικού ελέγχου. Επιθυµούµε και
επιδιώκουµε τον έλεγχο και περιµένουµε διακαώς από την
αυτοδιαψευδόµενη πλέον Αντιπολίτευση τα αληθινά στοιχεία. Τα
επιχειρήµατά σας ηττήθηκαν και ακυρώθηκαν.
Ο µόνος πραγµατικός φόβος που φαίνεται ότι κάποιοι έχουν, δεν
είναι η απορροφητικότητα των πόρων, αλλά η απορρόφηση του
δήθεν κινδύνου που µέχρι τώρα ευαγγελίζονταν. Ευτυχώς, όµως,
που κριτής για την προσπάθειά µας δεν είναι η Νέα ∆ηµοκρατία,
αλλά η Ευρωπαϊκή 'Ενωση.
∆εν συνηθίζω να είµαι οξύς στις παρεµβάσεις µου, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αλλά δεν πάει άλλο. Αυτό το παραµύθι περί αδυναµίας
απορρόφησης των κοινοτικών πόρων από την πατρίδα µας πρέπει
να τελειώσει τώρα, σήµερα, εδώ, µια για πάντα.
Ας ξεφύγουµε, όµως, πια από τους αριθµούς και από τις
αριθµητικές επιδόσεις και ας έρθουµε στην καρδιά του έργου της
Κυβέρνησης που είναι η αξιοποίηση αυτών των κονδυλίων. ∆εν θα
κουραστώ να επαναλαµβάνω ότι επιτύχαµε αυτές τις επιδόσεις
επειδή τολµήσαµε να κάνουµε ουσιαστικές τοµές σε σηµαντικούς
τοµείς που αφορούν την υλοποίηση του δεύτερου Κοινοτικού
Πλαισίου Στήριξης.
Αυτή η αναπτυξιακή προσπάθεια απαίτησε µία ριζοσπαστική, σε
σχέση µε το παρελθόν, αντίληψη στη διαχείριση των πόρων.
Καθοριστικό σηµείο ήταν η µετατόπιση του κέντρου βάρους από την
ποσότητα στην ποιότητα επιδιώκοντας ταυτόχρονα τη µεταβολή του
πλαισίου στο οποίο υλοποιούνται τα προγράµµατα και εκτελούνται

τα έργα µε ένα ολοκληρωµένο και συνεκτικό πλέγµα µέτρων.
Γι' αυτό το λόγο η αρµόδια επίτροπος η κ. Wulp Mathias για τους
πόρους των ειδικών ταµείων επεσήµανε ότι: "είµαστε µάρτυρες ενός
ταχέως ρυθµού απορρόφησης σε συνδυασµό µε µία ποιοτικώς
καλή εφαρµογή και χρησιµοποίηση των κονδυλίων.
Νοµίζω ότι δεν χρειάζεται να προσθέσω κάτι περισσότερο για τα
πολύ σηµαντικά βήµατα που γίνονται στην υλοποίηση του δευτέρου
Κοινοτικού Πλαισίου Στήριξης. Αρκεί να επισηµάνουµε ότι η
συµβολή του στους ρυθµούς αύξησης του ΑΕΠ είναι µία µονάδα και
δηµιουργεί περίπου εξήντα πέντε χιλιάδες µε εβδοµήντα πέντε
χιλιάδες θέσεις εργασίας σε ετήσια βάση.
Μόνο φέτος για κάθε εκατό (100) δραχµές που δαπανώνται για
συγχρηµατοδοτούµενα έργα, εισρέουν στη χώρα πλέον των εξήντα
(60) δραχµών από την Ευρωπαϊκή 'Ενωση. Τα κονδύλια εισρέουν
και εισρέουν αυξανόµενα γιατί υπάρχει πρόοδος, γιατί τα έργα
υλοποιούνται. Ζούµε µία πρωτόγνωρη διαδικασία. Καλύπτουµε
κενά δεκαετιών, δηµιουργούµε υποδοµές που δεν είχαµε ποτέ ως
χώρα. Από την εποχή του Τρικούπη έχει να δει η Ελλάδα τέτοιας
εµβέλειας έργα. Τα έργα αυτά που τα χρειάζεται η χώρα µας εδώ
και δεκαετίες κατασκευάζονται τώρα όλα, ταυτόχρονα.
Στην Ελλάδα σήµερα βρίσκονται σε εξέλιξη χιλιάδες έργα µικρής και
µεσαίας κλίµακας σε όλες τις περιφέρειες της χώρας, σε όλους τους
τοµείς µεταφορών, της προστασίας του περιβάλλοντος, της υγείας,
της παιδείας, της αγροτικής ανάπτυξης, του πολιτισµού.
Ποτέ δεν είχαµε κατασκευάσει αεροδρόµιο του µεγέθους των
Σπάτων. Ποτέ δεν είχαµε µετρό, φυσικό αέριο ούτε γέφυρα που να
συνδέει το Ρίο µε το Αντίρριο.
Ποτέ δεν ξανακατασκευάσαµε τόσα πολλά νοσοκοµεία σε τόσα λίγα
χρόνια.
Με το πρώτο Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης, η τότε κυβέρνηση
κατάφερε να κατασκευάσει εβδοµήντα χιλιόµετρα
αυτοκινητοδρόµων. Και τώρα, κατασκευάζουµε χίλια χιλιόµετρα
αυτοκινητοδρόµων.
Επίσης, ποτέ δεν ξαναδιαχειρισθήκαµε ένα πακέτο πεντακοσίων
δισεκατοµµυρίων (500.000.000.000) και πλέον δραχµών για την
παιδεία.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Tα έργα, κύριοι
συνάδελφοι, δεν έχουν χρώµα.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: ∆εν πήγε να τα δει έξω. Τα βλέπει
από το γραφείο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΧΤΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας): Ποτέ
δεν έχουµε ξαναεκπονήσει ένα ολοκληρωµένο και συνεκτικό
πρόγραµµα των µικρών και µεσαίων επιχειρήσεων.
Να θυµηθείτε τι πόρους δαπανήσαµε από το πρώτο Κοινοτικό
Πλαίσιο Στήριξης για το Υπουργείο Παιδείας. ∆εν υπήρχε
επιχειρησιακό πρόγραµµα παιδείας, αγαπητοί συνάδελφοι της Νέας
∆ηµοκρατίας. Μηδενικό ήταν το ποσό, που αναλογούσε στην
παιδεία, από το πρώτο Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ: Τώρα, είναι µηδέν η παιδεία
ολόκληρη!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΧΤΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας): Τώρα,
τα µεγάλα έργα, που έχουν δροµολογηθεί είναι πολλά: Γέφυρα
Ρίου-Αντίρριου, το Μετρό της Αθήνας, η Εγνατία Οδός, ο
αυτοκινητόδροµος Πάτρα-Αθήνα-Θεσσαλονίκη- Εύζωνοι, ο
περιφερειακός δακτύλιος της Αττικής, ο εκσυγχρονισµός και ο
εξηλεκτρισµός της σιδηροδροµικής γραµµής Αθήνας-
Θεσσαλονίκης-Ειδοµένης, το Αεροδρόµιο των Σπάτων, η εισαγωγή
του φυσικού αερίου στην Ελλάδα, το Εθνικό Κτηµατολόγιο. Τα έργα
αυτά, που τα χρειαζόταν η χώρα µας εδώ και δεκαετίες,
κατασκευάζονται τώρα, όλα ταυτόχρονα.
Η Ελλάδα, στις αρχές του 21ου αιώνα, θα είναι µια χώρα
διαφορετική από αυτήν που γνωρίζουµε σήµερα.
'Ολα αυτά τα έργα συντελούν στο να ζει ο πολίτης σε ένα
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περιβάλλον ποιοτικά βελτιωµένο. Αυτή η προοπτική δεν µπορεί να
αφήσει κανέναν αδιάφορο. ∆εν αφορά τους ολίγους. ∆εν αποτελεί
ευηµερία των αριθµών. Είναι µια αληθινή ειρηνική επανάσταση, που
συντελείται ήδη στις ηµέρες µας. Είναι µια νέα πραγµατικότητα που,
επίπονα αλλά µε επιτυχία, λαµβάνει καθηµερινά σάρκα και οστά,
αλλά που τα αποτελέσµατά της θα σφραγίσουν τον επόµενο αιώνα.
Τώρα, που έχει πλέον κερδηθεί η µάχη της απορρόφησης, είναι
λογικό τα βλέµµατα να στρέφονται πλέον στην ποιότητα και στην
αποτελεσµατικότητα. Και οι παρεµβάσεις που κάνουµε είναι
ακριβώς προς αυτήν την κατεύθυνση. ∆υστυχώς, ο χρόνος δεν µου
επιτρέπει, για να αναφερθώ στο θέµα της ποιότητας των έργων.
'Ηθελα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να προχωρήσω σε ένα
επόµενο θέµα, που αφορά το τρίτο Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης και
το δηµοσιονοµικό πλαίσιο της επόµενης προγραµµατικής περιόδου
2000-2006.
Γνωρίζουµε ότι η αναπτυξιακή µας πορεία, η συνοχή, η πραγµατική
σύγκλιση της χώρας µε τα άλλα κράτη-µέλη θα επηρεαστούν
ουσιαστικά από την επόµενη διορθωτική παρέµβαση, όπως
άλλωστε επηρεάζονται και από την παρέµβαση της τρέχουσας
περιόδου.
Το σχέδιο περιφερειακής ανάπτυξης για την πατρίδα, την περίοδο
2000-2006, θα λάβει χώρα σε ένα περιβάλλον ριζικά διαφορετικό σε
σχέση µε τα προηγούµενα. Το µακροοικονοµικό περιβάλλον
αναµένεται να είναι πρωτοφανές, σε σχέση µε ό,τι έζησε η χώρα
µας την τελευταία εικοσιπενταετία.
Νοµισµατική σταθερότητα µε την υιοθέτηση του EURO.
Αποκλιµάκωση του δηµόσιου χρέους.
Χαµηλό πληθωρισµό.
Χαµηλά επιτόκια.
Μεγαλύτερη δηµοσιονοµική ευχέρεια.
Η εφαρµογή του δευτέρου Πακέτου Ντελόρ έχει θέσει τη βάση για
µία ουσιαστική αναβάθµιση στις υποδοµές και στο παραγωγικό
περιβάλλον. Αναµένεται, κατά τη νέα περίοδο, να γίνουν αισθητά τα
ευεργετικά αποτελέσµατα από τη λειτουργία πλέον των µεγάλων
κυρίως έργων, καθώς και των επενδύσεων εκσυγχρονισµού που
υλοποιούνται τώρα, επηρεάζοντας θετικά τις οικονοµικές επιδόσεις
της χώρας. Ταυτόχρονα, θα γίνουν αισθητά τα ευεργετικά
αποτελέσµατα και των διαρθρωτικών αλλαγών που συντελούνται
σήµερα.
'Ολα αυτά συνηγορούν σε µία προοπτική ιδιαίτερα αισιόδοξη για την
αναπτυξιακή παρέµβαση της επόµενης περιόδου.
Απαντώντας στην πρόκληση αυτή, δροµολογήσαµε νωρίτερα από
ποτέ άλλοτε, εδώ και ενάµισι χρόνο τη διαµόρφωση του σχεδίου
περιφερειακής ανάπτυξης για την περίοδο 2000-2006.
Ολοκληρώθηκε η κατάρτιση ενός συνοπτικού σχεδίου
περιφερειακής ανάπτυξης, υλοποιώντας έτσι τον πρώτο µας στόχο,
να δώσουµε ένα πλαίσιο σαφώς διατυπωµένων στόχων, µε την
απαιτούµενη στρατηγική και την επίτευξή τους. Να τεθεί µία βάση
προγραµµατισµού. Να τεθούν οι κύριοι στόχοι και η στρατηγική των
τοµέων που συνθέτουν την αναπτυξιακή διαδικασία. Οι νέες
δηµοσιονοµικές προοπτικές θα δώσουν τη δυνατότητα για ένα νέο
αναπτυξιακό πρόγραµµα εξίσου σηµαντικό µε αυτό της τρέχουσας
περιόδου. Οι παρεµβάσεις που σχεδιάζονται θα συνθέσουν ένα νέο
αναπτυξιακό δείκτη για τη χώρα για τους τοµείς δραστηριότητας, για
την περιφερειακή ανάπτυξη.
∆εν θα αναφερθώ σε κρίσιµες αναπτυξιακές επιλογές. Θα ήθελα,
όµως, επιγραµµατικά να εκθέσω ορισµένες προτεραιότητες που
αναδεικνύονται.
Στο τρίτο Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης προβλέπεται ένας ιδιαίτερα
αναβαθµισµένος ρόλος, στον τοµέα της παιδείας, του µορφωµένου
πολίτη. Θα αναζητήσουµε, συνεπώς, περισσότερα και κυρίως
ποιοτικότερα αποτελέσµατα σε σχέση µε την παρέµβαση της
τρέχουσας περιόδου. Είναι προφανές ότι επιτυχείς παρεµβάσεις
στον τοµέα αυτόν προωθούν, πέραν των άλλων, την
ανταγωνιστικότητα της οικονοµίας και την κοινωνική συνοχή.
'Ενα δεύτερο στοιχείο που αναδεικνύεται ως µία κρίσιµη

αναγκαιότητα για τα επόµενα χρόνια και θα µας απασχολήσει στο
σχεδιασµό που κάνουµε, είνα ένα ολοκληρωµένο πλαίσιο δράσεων
για την κοινωνία της πληροφορίας. 'Ενα πρόγραµµα εκτεταµένο σε
όλους τους τοµείς της οικονοµίας και της δηµόσιας ζωής.
'Ενας τρίτος τοµέας για τον οποίο προβλέπεται µία τοµή σε σχέση
µε το παρελθόν είναι ο τοµέας της γεωργίας. 'Ολοι γνωρίζουµε τις
αδυναµίες, τα προβλήµατα και τα πλεονεκτήµατα της ελληνικής
γεωργίας, όπως γνωρίζουµε και τις τάσεις των διαρθρωτικών
πολιτικών της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης στο γεωργικό τοµέα.
Με το τρίτο Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης διαµορφώνουµε δράσεις
που ενισχύουν ουσιαστικά τη γεωργία, την κάνουν
ανταγωνιστικότερη, προστατεύουν τον 'Ελληνα αγρότη.
Στον τοµέα των υποδοµών γίνονται µεγάλοι οδικοί άξονες,
σιδηροδροµικό δίκτυο, φυσικό αέριο κλπ. Οι λέξεις "συµπλήρωση",
"αξιοποίηση" και "διασύνδεση" αντιπροσωπεύουν τη βασική µας
κατεύθυνση.
Κύριος στόχος µας είναι όλα τα µεγάλα έργα που δροµολογήθηκαν
κατά τη διάρκεια της τρέχουσας περιόδου να ολοκληρωθούν και να
προσφέρουν στην αναπτυξιακή διαδικασία της χώρας.
Θα κλείσω την παρέµβασή µου για το τρίτο Κοινοτικό Πλαίσιο
Στήριξης µε ένα τελευταίο σηµείο που το θεωρώ κρίσιµο.
Προωθούµε από τώρα ένα εθνικό πρόγραµµα θεσµικής και
οργανωτικής µεταρρύθµισης, ένα µικρό παράλληλο Κοινοτικό
Πλαίσιο Στήριξης που στοχεύει στη διασφάλιση της οµαλής
υλοποίησης του τρίτου Κοινοτικού Πλαισίου Στήριξης.
Γνωρίζουµε όλοι καλά πόσες δυσκολίες συναντά τόσο η δηµόσια
διοίκηση, όσο και οι δυνάµεις της αγοράς που καλούνται να
ανταποκριθούν στις ποιοτικές και ποσοτικές απαιτήσεις µεγάλων
διαρθρωτικών προγραµµάτων, που καλούνται να λάβουν µέρος
στην αναπτυξιακή διαδικασία, είτε ως ωφελούµενοι φορείς είτε ως
φορείς υλοποίησης έργων.
Για το λόγο αυτό προτάσσουµε και εντατικοποιούµε τις
προσπάθειές µας για την επίλυση όλων των δυσλειτουργιών πριν
από την έναρξη του προγράµµατός µας το 2000.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση και ο Πρωθυπουργός
επιλέξαµε συνειδητά να καλύψουµε τα ελλείµµατα πολιτικών
πολλών δεκαετιών. Επιλέξαµε συνειδητά να εφαρµόσουµε πολιτικές
σε πεδία που δεν είναι περίπατος σε ένα δρόµο οµαλό, χωρίς
εµπόδια, χωρίς δυσκολίες. Αντίθετα είναι µία επίπονη προσπάθεια
που δηµιουργεί δισταγµούς, αµφιβολίες, αντιδράσεις.
Η κοινωνική πολιτική και η δηµοσιονοµική προσαρµογή δεν
επιτυγχάνονται µε φραστικά κατασκευάσµατα και αφορισµούς.
Επιτυγχάνεται µε σκληρή καθηµερινή δουλειά.
Πιστεύω, ακράδαντα ότι η πορεία που έχουµε να διανύσουµε για να
επιτύχουµε τους στόχους µας υπερβαίνει το όριο µιας κυβέρνησης,
ακόµα και του συνολικού πολιτικού συστήµατος. Αποτελεί µία
εθνική υπόθεση, που αφορά τις ζωντανές παραγωγικές δυνάµεις
του τόπου µας και τις µελλοντικές γενιές που θα µας διαδεχθούν.
Το σήµερα δεν είναι ίδιο µε το χθες. Το αύριο δεν θα είναι το ίδιο µε
το σήµερα.
Είναι κρίσιµο να κατανοήσουµε, αλλά και να µεταφέρουµε στο λαό,
κάτω από ποιες συνθήκες στο διεθνές, οικονοµικό, πολιτικό πεδίο
µία µικρή οικονοµία, όπως η ελληνική, καλείται σήµερα να
αναπτυχθεί δηµιουργικά. Είναι κρίσιµο να κατανοήσουµε, αλλά και
να µεταφέρουµε στο λαό, γιατί πρέπει να θωρακίσουµε την
οικονοµία µας και το νόµισµά µας και ότι µε τον τρόπο αυτό
θωρακίζουµε συνολικά τη χώρα µας.
Επιδιώκουµε να ανήκει η Ελλάδα στην οµάδα εκείνη των χωρών,
που αδιαµφισβήτητα έχουν από τα υψηλότερα επίπεδα ζωής σε
όλον τον κόσµο, βιώνοντας ταυτόχρονα και την πιο προωθηµένη
πραγµατικότητα, σε σχέση µε την αντίληψη περί κοινωνικού
κράτους.
Είµαστε σταθερά προσανατολισµένοι στην άνοδο του βιοτικού
επιπέδου του λαού µας, στην ισχυροποίηση της θέσης της χώρας
µας στο ευρωπαϊκό και διεθνές περιβάλλον.
Η επιτυχία της χώρας µας στο επόµενο διάστηµα, δεν θα
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είναι επιτυχία µιας κυβέρνησης ή ενός κόµµατος, θα είναι επιτυχία
ενός ολόκληρου λαού που θα µας οδηγήσει στο δρόµο της
βιώσιµης ανάπτυξης, ενός λαού που έχει την πίστη ότι πρέπει να
αλλάξουν πολλά σε αυτόν τον τόπο.
Η Κυβέρνησή µας εργάζεται αταλάντευτα προς την κατεύθυνση
αυτή, µε αισιοδοξία και πίστη ότι θα πετύχουµε. Και θα πετύχουµε,
κύριοι συνάδελφοι.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Καλαµακίδης έχει το
λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΛΑΜΑΚΙ∆ΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο
συζητούµενος Προϋπολογισµός, που τίθεται υπό την κρίση της
Εθνικής Αντιπροσωπείας, είναι το κορυφαίο νοµοθέτηµα της
τελευταίας χρονιάς, αλλά και του αιώνα µας.
Mέσα από αυτόν τον Προϋπολογισµό, οι πολίτες πληροφορούνται
κατά τον πλέον επίσηµο και πανηγυρικό τρόπο ποια θα είναι η
συνεισφορά τους στα δηµόσια βάρη, αλλά ταυτόχρονα
πληροφορούνται κατά ποιο τρόπο η Κυβέρνηση θα διαχειριστεί τα
χρήµατα που θα εισπράξει από τους φορολογούµενους και πιο
συγκεκριµένα, πληροφορείται ποιες κοινωνικές υπηρεσίες ή
υπηρεσίες άλλης µορφής θα προσφέρει το κράτος στους πολίτες.
Ο Προϋπολογισµός του 1999, όπως πάρα πολύ σωστά επεσήµανε
ο προ ολίγον κατελθών του Βήµατος Υπουργός, είναι το
επιστέγασµα µιας µακράς πορείας, που άρχισε από το 1994, µε
στόχο την ανόρθωση της εθνικής οικονοµίας και την εδραίωση
συνθηκών σταθερότητας και ισχύος, που επιτρέπουν την
ικανοποίηση των απαιτήσεων του ελληνικού λαού για ευηµερία και
δικαιοσύνη.
Κατατίθεται σε µια περίοδο θετικών εξελίξεων για την ένταξη της
χώρας µας στην ΟΝΕ. Υπάρχει, δηλαδή, δηµοσιονοµική πειθαρχία,
σταθερή οικονοµία και εξυγίανση. Είναι προϋπολογισµός ένταξης
της Ελλάδας στην Οικονοµική και Νοµισµατική 'Ενωση.
Οι στόχοι του είναι, η µείωση του πληθωρισµού και η µείωση των
επιτοκίων δανεισµού του δηµοσίου. Και οι δύο αυτοί στόχοι είναι το
εισιτήριο για τον τελικό σταθµό, που είναι η ΟΝΕ.
Ο Προϋπολογισµός προβλέπει µείωση του ελλείµµατος, µεταφέρει
πόρους από την κατανάλωση στις επενδύσεις, µειώνει τις δανειακές
ανάγκες, αυξάνει αυτές που αφορούν τις δηµόσιες επενδύσεις, δεν
επιβάλει νέους φόρους, ούτε αυξάνει τους υπάρχοντες, ενώ
αντιθέτως, µειώνει τους έµµεσους φόρους, που πλήττουν κυρίως
τους έχοντες µικρά εισοδήµατα.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο ∆'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΤΣΑΡΟΣ)
Το ερώτηµα είναι, αν οι στόχοι του Προϋπολογισµού είναι εφικτοί. Η
απάντηση είναι καταφατική, γιατί η διεύρυνση της φορολογικής
βάσης, η µείωση της φοροδιαφυγής και η βελτίωση του
εισπρακτικού µηχανισµού καθιστούν τους στόχους ρεαλιστικούς.
Με δεδοµένη την επιτυχία των προηγούµενων προϋπολογισµών,
είµαστε βέβαιοι ότι και αυτός ο προϋπολογισµός θα εκτελεστεί
πιστά και µε επιτυχία.
'Ενα άλλο ερώτηµα που υπάρχει, είναι αν ο Προϋπολογισµός είναι
µονόδροµος. Βεβαίως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι
δηµοσιονοµικοί στόχοι θα µπορούσαν να εκτελεστούν µε πολλούς
τρόπους, αλλά αυτό είναι τελείως θεωρητικό. Θα µπορούσε κάποιος
να αυξήσει τις φορολογικές επιβαρύνσεις, προκειµένου να
χρηµατοδοτήσει επιπλέον δαπάνες. Αυτό, όµως, θα είχε αρνητικά
αποτελέσµατα για την κατανάλωση, τις επενδύσεις και την
ανάπτυξη. 'Αλλος, θα επέλεγε τη µείωση των δηµοσίων δαπανών,
έτσι όµως θα κινδύνευε η χρηµατοδότηση βασικών λειτουργιών του
κράτους, πράγµα που θα διατάρασσε την κοινωνική συνοχή και την
ανάπτυξη.
Εµείς όµως επιλέξαµε ένα συνδυασµό µε την ενίσχυση κοινωνικού
και αναπτυξιακού χαρακτήρα του Προϋπολογισµού.
Ο Προϋπολογισµός του 1999 αποτελεί µια µοναδική ευκαιρία
εκσυγχρονισµού και ανάπτυξης. Στηρίζεται σε µια ισόρροπη εξέλιξη
των εσόδων και των δαπανών.
Η µείωση του πληθωρισµού, που επιδιώκεται, διασφαλίζει την
αγοραστική δύναµη των εργαζοµένων, µειώνει τα επιτόκια,

περιορίζει τη σπατάλη και τελικά εξυγιαίνει την οικονοµία.
Ειδικότερα πρέπει να παρατηρήσω ότι ο πληθωρισµός, όπως είναι
γνωστό, υπονοµεύει την ανταγωνιστικότητα κα τα εισοδήµατα των
εργαζοµένων. Αντίθετα η ανάπτυξη είναι η προϋπόθεση για την
ουσιαστική µείωση της ανεργίας. Η δε δηµιουργία πόρων είναι αυτή
που θα επιτρέψει φιλόδοξη κοινωνική πολιτική.
Αυτά τα θετικά στοιχεία εξασφαλίζει ο Προϋπολογισµός που
συζητάµε.
Είναι γεγονός ότι τα τελευταία χρόνια η Ελλάδα αναπτύσσεται µε
πιο γρήγορους ρυθµούς από το µέσον όρο της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης,ρυθµός ανάπτυξης, 3,5% έναντι 2,7% της Ευρώπης.
Επίσης, σηµειώνονται και θετικές εξελίξεις στην απασχόληση.
Για τη χώρα µας η πραγµατική σύγκλιση συµβαδίζει µε την
ονοµαστική. Η σταθεροποίηση πηγαίνει µαζί µε την ανάπτυξη.
Αυξάνεται η απασχόληση και υπάρχει περισσότερη κοινωνική
δικαιοσύνη.
Το ΠΑ.ΣΟ.Κ. έχει µια µεγάλη ιστορική ευθύνη: Πρέπει να
εκπληρώσει ορισµένους στόχους που έχουν σχέση µε την
ανάπτυξη, την κοινωνική συνοχή, τον εκσυγχρονισµό του κράτους
και των θεσµών, τη δυναµική και δηµιουργική παρουσία στα διεθνή
κέντρα αποφάσεων.
Το ΠΑ.ΣΟ.Κ. κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, απέδειξε ότι µπορεί να
εκπληρώσει τους στόχους αυτούς και ότι µπορεί να ανταποκριθεί
στη µεγάλη πρόκληση της Ο.Ν.Ε.
∆εν ακολουθούµε αυτήν την πορεία επειδή υπάρχει ευρωπαϊκός
προσανατολισµός. Για µας δεν είναι αυτοσκοπός, δεν είναι
πανάκεια, δηλαδή φάρµακο που θα θεραπεύσει όλες τις ασθένειες,
όλα τα κακά της οικονοµίας.
Αλλά επειδή θέλουµε την ανάπτυξη, την ανταγωνιστικότητα, µια
ισχυρή οικονοµία, µια πιο δίκαιη κοινωνία. Υπάρχει µια εθνική
στρατηγική που διασφαλίζει την ανάπτυξη και που δηµιουργεί υγιείς
προϋποθέσεις για την άσκηση κοινωνικής πολιτικής.
Πράγµατι η οικοδόµηση και η ανάπτυξη κοινωνικού κράτους
αποτελούν βασικό χαρακτηριστικό της πολιτικής µας. Οι κοινωνικές
δαπάνες περιλαµβάνουν την ασφάλιση, την υγεία, την πρόνοια, τη
στέγαση, την ανεργία κλπ. 'Ετσι, οι υπηρεσίες που παρέχονται
µέσω του κοινωνικού κράτους ενισχύουν την κοινωνική συνοχή και
διαµορφώνουν µια δικαιότερη κοινωνία. Επιπλέον, µε τη δηµιουργία
του κοινωνικού κράτους διασφαλίζεται η αγοραστική δύναµη των
χαµηλών συντάξεων.
Αυτό το σύγχρονο και αποτελεσµατικό κοινωνικό κράτος αποτελεί
τη βασική επιδίωξη του Προϋπολογισµού.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
Βεβαίως δεν µου επιτρέπει η ώρα να αναπτύξω όλες τις απόψεις
µου.
Τελειώνοντας θα πρέπει να επισηµάνω ότι οικονοµία ισχυρή µε
δικαιοσύνη και αποτελεσµατικότητα χρειάζεται την προσπάθεια
όλων µας.
Η Κυβέρνηση αναλαµβάνει τις δικές της ευθύνες και καλεί την
Αντιπολίτευση και αυτή να αναλάβει τις δικές της.
Με την πεποίθηση ότι αυτός ο Προϋπολογισµός εξυπηρετεί το
ουσιαστικό συµφέρον του τόπου και του λαού, δηλώνω ότι ψηφίζω
τον προϋπολογισµό στο σύνολό του.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Βεζδρεβάνης έχει το
λόγο.
ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι,
άκουσα πάρα πολλές ανακρίβειες αυτές τις ηµέρες αλλά τις
ανακρίβειες που άκουσα πριν από λίγο από τον κύριο Υφυπουργό
Εθνικής Οικονοµίας δεν περίµενα να τις ακούσω. Παραδείγµατος
χάρη µεταξύ των άλλων είπε, ότι έφτιαξε και τη γέφυρα του Ρίου.
Κύριε Υφυπουργέ, εγώ περνάω δύο φορές την εβδοµάδα και δεν
την είδα. Ελάτε να µου δείξετε πότε τη φτιάξατε. Και εν πάση
περιπτώσει όχι µε αυτό το πολιτικό θράσος απ' αυτό το Βήµα
ενώπιον του ελληνικού λαού.
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Η συζήτηση επί του Προϋπολογισµού του κράτους και του
Απολογισµού λέει -αλλά ποιον Απολογισµό; Κανείς δεν µιλάει για
Απολογισµό- είναι η κορυφαία συζήτηση που γίνεται στη Βουλή των
Ελλήνων κάθε χρόνο. Και ενώ έτσι έχει καθιερωθεί κανείς
Βουλευτής δεν µπορεί να µεταβάλει αυτό που η εκτελεστική εξουσία
φέρνει προς ψήφιση στην Εθνική Αντιπροσωπεία. Αν δεν
αλλάξουµε τον τρόπο καταρτίσεως του Προϋπολογισµού κατ'
άρθρο και κατά κονδύλιο δεν πρόκειται να έχουµε Προϋπολογισµό
που να ανταποκρίνεται στις πραγµατικές ανάγκες του ελληνικού
λαού και της χώρας.
Αυτό όµως συµβαίνει µε τον κορυφαίο νόµο που ψηφίζει η Εθνική
Αντιπροσωπεία. Οι Βουλευτές καλούνται µε ένα ναι ή µε ένα όχι να
ψηφίσουν τον Προϋπολογισµό χωρίς καν να έχουν τη δυνατότητα
της παραµικρής διαµορφώσεως αυτού. Και υποτίθεται ότι εµείς
εκπροσωπούµε τον ελληνικό λαό σ' αυτήν την Αίθουσα.
Μας λένε κάποιοι συµπολίτες µας "µα δεν το είδατε, δεν είπατε κάτι,
δεν κάνατε κάτι;" Τι να κάνουµε όταν µε ένα ναι ή µε ένα όχι πρέπει
να ανταποκριθούµε σ' αυτήν τη συζήτηση;
Γι' αυτό λοιπόν, κύριοι συνάδελφοι, σεβόµενος τη διαδικασία που
δεν την εγκρίνω µε τίποτα -το έχω πει δεκατέσσερις φορές απ' αυτό
το Βήµα στους εκάστοτε ψηφιζόµενους προϋπολογισµούς- παίρνω
µέρος σ' αυτήν τη συζήτηση για να κάνω τη δική µου τοποθέτηση
και όχι για να πείσω κανένα. Γιατί όπως είπα δεν έχει κανένα νόηµα
όποιον και αν πείσω. Είναι µία τοποθέτηση που µου την
υπαγορεύει η αγωνία και ο πόνος του ελληνικού λαού και ιδιαίτερα
του Θεσπρωτικού λαού τον οποίο εκπροσωπώ σ' αυτήν την
Αίθουσα και κατ' εντολήν αυτού βρίσκοµαι ανάµεσά σας.
Με το νέο Προϋπολογισµό καλείται ο ελληνικός λαός να σηκώσει
νέα βάρη, να υποστεί νέες θυσίες, χωρίς καµία ελπίδα για τη
βελτίωση της αθλίας οικονοµικής καταστάσεως στην οποία έχει
περιέλθει κύριοι Υπουργοί της Κυβέρνησης.
Και ελέχθη ότι όλα αυτά γίνονται για την ΟΝΕ. Ναι, κύριοι Υπουργοί,
το 1981 όταν παραλάβατε την εξουσία από τη Νέα ∆ηµοκρατία
υπήρχαν τέσσερις από τους πέντε όρους που απαιτεί σήµερα η
Ευρωπαϊκή 'Ενωση για να είµαστε εντάξει στην ΟΝΕ. ∆εν είχαµε
µόνο τον πληθωρισµό. Με την πολιτική που ασκήσατε από τότε
µέχρι τώρα φθάσατε τη χώρα να τρέχει λαχανιασµένη να πιάσει
αυτούς τους αριθµούς για να µπει στην ΟΝΕ. Είστε υπεύθυνοι
διαχρονικά και ως παλιό και ως νέο, αν είναι, ΠΑΣΟΚ.
(Γέλωτες στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Παρακαλώ οι εξυπνάδες
να λείπουν.
ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ: ∆εν ακούω, κύριε Πρόεδρε, και δεν έχω
καµία διάθεση να διαθέσω χρόνο για να απαντήσω. Σε άλλες
συνεδριάσεις που έχουµε περισσότερο χρόνο τα λέµε και δεν
αφήνω καµία παρατήρηση αναπάντητη.
Κινείστε ως Κυβέρνηση κύριοι Υπουργοί µε τρεις τρόπους, που
εκφράζονται µε τρεις λέξεις: Αδιαφορία, αναλγησία, ανικανότητα.
Στις έντονες διαµαρτυρίες όλων των κοινωνικών τάξεων µένετε
αδιάφοροι και υποµειδιάτε ειρωνικά. Αλήθεια, υπάρχει στη χώρα
έστω και µία κοινωνική τάξη η οποία να µην διαµαρτύρετε εναντίον
σας; ∆εν σας προβληµατίζει αυτό; Εκτός αν υπάρχει µία, η τάξη της
κοµµατικής νοµενκλατούρας η οποία καλοπερνάει. Αυτό είναι
βέβαιο.
Στην έξαρση της φτώχειας και της δυστυχίας του ελληνικού λαού
σαν την ανόητη Αντουανέτα λίγο προ της καρατοµήσεώς της από τη
λαιµητόµο διερωτάσθε "γιατί ο λαός είναι φτωχός;" Στις φιλότιµες,
τίµιες, τεκµηριωµένες και χρήσιµες προτάσεις που σας κάνει η Νέα
∆ηµοκρατία, είσθε ευτυχείς -δεν το έχετε αντιληφθεί- γιατί για πρώτη
φορά έχετε τέτοια Αξιωµατική Αντιπολίτευση τόσο υπεύθυνη που
στέκεται δίπλα σας και δεν σας γκρεµίζει αλλά σας βοηθάει να
ανεβείτε, στέκεσθε κ.λπ. αρνητικοί γιατί είστε ανίκανοι να τις
υλοποιήσετε.
Στα τελευταία τέσσερα χρόνια µε ογδόντα έξι φορολογικές
παρεµβάσεις ξεζουµίσατε τους 'Ελληνες πολίτες και εξαντλήσατε τη
φοροδοτική τους ικανότητα. ∆ύο πράγµατα δεν έχετε φορολογήσει

ακόµη: Το ένα είναι ο αέρας. Το άλλο δεν λέγεται από αυτό το
Βήµα. Θα σας το πω έξω από την Αίθουσα διότι σέβοµαι αυτό το
Βήµα. Με αυτήν τη φορολογική επιδροµή σας δεν πετύχατε τίποτα,
κύριε Υπουργέ. Σας το λέµε αυτό εµείς που αφουγκραζόµαστε τον
ελληνικό λαό, που επικοινωνούµε µαζί του. Βλέπουµε κύριε
Υφυπουργέ Εθνικής Οικονοµίας, ότι δεν φτιάξατε γέφυρα στο Ρίο
όταν πηγαίνουµε για να επισκεφθούµε την εκλογική µας περιφέρεια.
Συρρικνώσατε το εισόδηµα του ελληνικού λαού και οδηγήσατε το
25% των Ελλήνων κάτω από το όριο της φτώχειας. Μπορείτε να
δείτε την EUROSTAT και άλλους διεθνείς οργανισµούς.
Φουντώσατε την ανεργία. Εσείς λέτε 10.5% αλλά το ευρωπαϊκό
παρατηρητήριο λέει 13%. Πέστε µας ποια είναι η αλήθεια. 'Οποια κι
αν είναι υπάρχουν πεντακόσιες εξήντα χιλιάδες εγγεγραµµένοι
άνεργοι. Και δεν οµιλώ για εκείνους που δεν καταγράφονται στους
καταλόγους των ανέργων. Αυτό το ξέρουµε όλοι εµείς που
καταγόµεθα από την επαρχία.
Οδηγήσατε τους αγρότες στον αργό θάνατο διότι µε την
τοκογλυφική Αγροτική Τράπεζα τους πήρατε το αίµα. Και τώρα τους
ζητάτε αυτές τις χρονιάρες µέρες των Χριστουγέννων να τους
βγάλετε µέσα από τα σπίτια τους µε τις διώξεις που ήδη ξεκινήσατε.
Σβήσατε το µικροµεσαίο και επιβάλατε λουκέτα σε χιλιάδες
επιχειρήσεις εµπόρων και µικροβιοτεχνών. Κλείσατε το δηµόσιο
υπάλληλο στο σπίτι του γιατί από την πρώτη εβδοµάδα του µήνα
εξανεµίζεται ο µισθός του. Βγάλατε στο δρόµο τους συνταξιούχους
γιατί προτιµούν να πεθάνουν διαµαρτυρόµενοι παρά να πεθάνουν
από την πείνα.
Περιορίσατε τα κονδύλια για την υγεία και οι 'Ελληνες πεθαίνουν
καθ' οδόν προς τα νοσοκοµεία. Αρνηθήκατε να συνδράµετε την
παιδεία και στρέψατε ακόµη και τα νήπια εναντίον σας. ∆εν είναι
αλήθειες αυτά; Κύριοι συνάδελφοι, τώρα αυτές τις ηµέρες των
Χριστουγέννων που θα πάτε στις επαρχίες σας θα σας τα πουν οι
δικοί σας ψηφοφόροι, που κατά ένα µεγάλο ποσοστό σας έχουν
εγκαταλείψει στις νοµαρχιακές και δηµοτικές εκλογές.
Πολλά θα µπορούσε κανείς να πει σ' ένα τόσο µεγάλο θέµα όπως
είναι ο κορυφαίος νόµος που ψηφίζει το Εθνικό Κοινοβούλιο, καθ'
ον τρόπον ψηφίζεται όπως είπα στην αρχή. Βλέπω ότι ο χρόνος
µου εξαντλείται. 'Οµως εκπροσωπώντας το θεσπρωτικό λαό σε
αυτήν την Αίθουσα θα πω στους κυρίους Υπουργούς τα εξής:
Κύριοι Υπουργοί µε προπέτασµα καπνού την Εγνατία και το λιµάνι
της Ηγουµενίτσας που καρκινοβατούν, όπως η γέφυρα του Ρίο,
αφήσατε το νοµό Θεσπρωτίας να νεκρωθεί. Με την ανύπαρκτη
αγροτική σας πολιτική φέρατε τους Θεσπρωτούς αγρότες στην
απόγνωση. Το µοναδικό εργοστάσιο του νοµού Θεσπρωτίας, τα
κλωστήρια Φιλιατρών, το κλείσατε. Οδηγήσατε τον ένα στους δύο
Θεσπρωτούς στην ανεργία. Παραδώσατε τους Θεσπρωτούς στα
δίχτυα των εµπόρων ναρκωτικών και στην κακοποιό δράση της
Αλβανικής µαφίας. Αγνοήσατε την κραυγή αγωνίας που εκβάλλω
κάθε µέρα σε αυτήν την Αίθουσα για ένα Ειδικό Αναπτυξιακό
Πρόγραµµα για µία περιοχή η οποία µε στοιχεία όλων των διεθνών
οργανισµών είναι η πιο φτωχή περιοχή της Ευρώπης, µε τους
Θεσπρωτούς τους πιο φτωχούς πολίτες της Ευρώπης.
Τα αγνοήσατε όλα αυτά. Θα ήµουν ανάξιος εκπρόσωπος του
Θεσπρωτικού λαού κύριε Υφυπουργέ, εάν...
...Ο κ. Πάχτας ήρθε τώρα να µας δείξει τη γέφυρα του Ρίο που
έφτιαξε. Ευχαριστώ πάρα πολύ!!!
Πάντως, θα ήµουν ανάξιος εκπρόσωπος του Θεσπρωτικού λαού αν
ψήφιζα αυτό τον απαράδεκτο Προϋπολογισµό.
Την ελπίδα µας, αγαπητοί συνάδελφοι, εµείς την εναποθέτουµε στη
Νέα ∆ηµοκρατία και στον Κώστα Καραµανλή που όλες οι
δηµοσκοπήσεις λένε πως έρχεται η Νέα ∆ηµοκρατία και ο Κώστας
Καραµανλής στην εξουσία, για να οδηγηθεί η χώρα µακριά από το
τέλµα, απο την παρακµιακή πορεία στην οποία την βάλατε και είσθε
ανίκανοι να την βγάλετε απ'αυτήν την πορεία.
Είναι απαράδεκτος ο Προϋπολογισµός σας, γιατί είναι απαράδεκτη
αυτή η Κυβέρνηση που δυστυχώς κυβερνάει τον τόπο ακόµη.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Παπανικόλας έχει το
λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, η µόνη γέφυρα που χρειάζεται, κατά τη γνώµη µου, η
Νέα ∆ηµοκρατία, δεν είναι αυτή του Ρίο, αλλά η γέφυρα µε την
πραγµατικότητα. Θα τσιµπιούνται οι 'Ελληνες πολίτες ακούγοντας
το λόγο σας για να δουν, αν ζουν πράγµατι σ' αυτήν τη χώρα του
2000 ή αν ζουν σε κάποια φανταστική χώρα των δικών σας
ονείρων.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ).
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διανύοντας τον τελευταίο χρόνο
αυτού του αιώνα, η χώρα µας βρίσκεται να δίνει τον κρισιµότερο
ίσως σε ειρηνική περίοδο αγώνα της. Το 1999 είναι ο καθοριστικός
χρόνος που η Ελλάδα µετά από ένα µαραθώνιο πέντε ετών, πρέπει
να κόψει το νήµα που τη χωρίζει από τις ανεπτυγµένες χώρες της
Ευρώπης και να µπει µε το ξηµέρωµα του 21ου αιώνα σε µια νέα
εποχή. Μια νέα εποχή για την οποία το σύνολο των Ελλήνων
προσπάθησε σκληρά και µε θυσίες να κατακτήσει, µια νέα εποχή
που σφραγίζεται στο ξεκίνηµά της από την πολιτική των
κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ 1993-2000.
∆ίκαια, λοιπόν, και εύστοχα ο Προϋπολογισµός του 1999 που
συζητείται στη Βουλή χαρακτηρίστηκε σαν το τελικό εισιτήριο για
την ΟΝΕ. Το 1993 όταν η κυβέρνηση του Ανδρέα Παπανδρέου
ξεκινούσε την προσπάθεια µε τα δεδοµένα εκείνης της εποχής, λίγοι
πίστευαν ότι η χώρα θα µπορούσε να πετύχει τα κριτήρια της
σύγκλισης. Ο πληθωρισµός, τότε, έτρεχε µε 14%, το δηµόσιο χρέος
αυξανόταν µε αλµατώδεις ρυθµούς, ο ρυθµός ανάπτυξης ήταν
αρνητικός µείον 1,5%, τα επιτόκια στο 28%, ενώ τα πραγµατικά
εισοδήµατα των µισθωτών και των συνταξιούχων έπεφταν κατά 5%.
Με λίγα λόγια η Ελλάδα ήταν µια χώρα ευρισκόµενη σε κατάσταση
ελεύθερης πτώσης µε ορατούς κινδύνους κοινωνικής έκρηξης.
Βέβαια όλοι θυµόµαστε ποιοι κυβερνούσαν τότε και ποίοι είχαν
κατορθώσει όλα αυτά τα ακατόρθωτα. Είναι οι ίδιοι που σήµερα
θέλουν να µας σώσουν.
Μέσα σε πέντε χρόνια οι κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ κατάφεραν όχι
µόνο να ανορθώσουν την οικονοµία, αλλά να επιβάλουν και
ρυθµούς ανάπτυξης µεγαλύτερους από το µέσο όρο της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, 3,5% έναντι 2,7% του µέσου όρου της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Σήµερα για πρώτη φορά µετά από είκοσι χρόνια ο πληθωρισµός
έπεσε στο 4,2%, ο ρυθµός ανάπτυξης στο 3,5%, τα επιτόκια
πέφτουν συνεχώς και η δραχµή είναι ένα ισχυρό νόµισµα που
προστατεύεται από το µηχανισµό συναλλαγµατικών ισοτιµιών.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε δύο βήµατα πριν από
αυτό που η Ελλάδα του 1993 έβλεπε ακατόρθωτο. ∆ύο µόλις
βήµατα χωρίζουν την Ελλάδα του 1998 από την ένταξή της στην
Οικονοµική και Νοµισµατική 'Ενωση. Αυτά είναι η µείωση του
πληθωρισµού στο 2% και η µείωση των επιτοκίων δανεισµού του
δηµοσίου. Και τα δύο αυτά τελευταία βήµατα και οι δύο αυτοί
υπολειπόµενοι στόχοι επιτυγχάνονται µε τον υπό ψήφιση
Προϋπολογισµό του 1999, τον Προϋπολογισµό της ένταξής µας
στην Ο.Ν.Ε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε βάση την αµείλικτη αλήθεια που
εκπέµπει η σύγκριση των αριθµών, όχι µόνο σαν οικονοµικά
µεγέθη, αλλά κυρίως σαν ουσία και σαν καθηµερινή
πραγµατικότητα στη ζωή των Ελλήνων πολιτών, θα περίµενε κανείς
από την Αντιπολίτευση και κυρίως από τη Νέα ∆ηµοκρατία να
επιδείξει, αν όχι κριτική στήριξη για την επίτευξη του εθνικού
στόχου, τουλάχιστον σεµνότητα στον αντιπολιτευτικό της λόγο,
σεµνότητα που θα πήγαζε από την αυτοκριτική των δικών της
πεπραγµένων, αλλά και από την παντελή έλλειψη δικής της
προγραµµατικής πρότασης.
Αντί για αυτά, από όλους τους µέχρι τώρα συναδέλφους οµιλητές
της Νέας ∆ηµοκρατίας, και όχι µόνο, ακούσαµε το γνώριµο πια και
µονίµως επαναλαµβανόµενο ισοπεδωτικό των πάντων λόγο.

Μέχρι πρότινος, κύριοι συνάδελφοι της Νέας ∆ηµοκρατίας,
καλλιεργούσατε στον ελληνικό λαό το φόβο ότι η Κυβέρνηση δεν θα
κατορθώσει να εντάξει τη χώρα στην Ο.Ν.Ε. Τώρα που τα στοιχεία
των οικονοµικών δεικτών σας διαψεύδουν, καλλιεργείτε και πάλι στο
λαό το φόβο ότι δήθεν µετά την ένταξη στην Ο.Ν.Ε η ζωή του θα
δυσκολέψει ακόµα περισσότερο. Γίνεσθε παραγωγοί ενός πολιτικού
λόγου που νοµίζω ότι εκπέµπει µηνύµατα ανάλογα µε τα µηνύµατα
που εκπέµπουν και τα σύγχρονα τηλεοπτικά δελτία ειδήσεων,
δηλαδή ανασφάλεια, µιζέρια, φόβο στους πολίτες, καµιά ελπίδα για
το µέλλον.
Στην εισηγητική σας οµιλία βέβαια µας εξηγήσατε διεξοδικά και µε
ποιες πολιτικές θα κυβερνούσε η Νέα ∆ηµοκρατία το Μεξικό. Τις
προτάσεις σας για την Ελλάδα ακόµα περιµένουµε να τις
ακούσουµε. Προτάσεις εξειδικευµένες και όχι αόριστες, όπως λόγου
χάρη τον περιορισµό του σπάταλου κράτους ή το λιγότερο κράτος.
Τι εννοείτε, αλήθεια, µε τους γενικόλογους αυτούς όρους; Θέλετε
απόσυρση του κράτους από τους τοµείς της παιδείας, της υγείας,
της πρόνοιας, της ασφάλισης; Θέλετε ιδιωτικά σχολεία,
πανεπιστήµια, νοσοκοµεία; Θέλετε απολύσεις εργαζοµένων; Αν έτσι
εννοείτε το λιγότερο κράτος, να το πείτε καθαρά και όχι µε τίτλους.
Αν πάλι δεν το εννοείτε έτσι, γιατί δε µας λέτε και εµάς τους
τρόπους µε τους οποίους θα το επιδιώξετε; Φοβάσθε µήπως σας
πάρουµε το copyright της σκέψης σας;
Ασφαλώς τίποτα απ'όλα αυτά δε συµβαίνει. Απλά και µόνο δεν
έχετε προτάσεις, δεν έχετε πολιτικές να αντιπαραθέσετε απέναντι
στο ΠΑ.ΣΟ.Κ. Στο ΠΑ.ΣΟ.Κ. που προσανατολισµένο µε ευλάβεια
στην κατεύθυνση επίτευξης του εθνικού στόχου, στο ΠΑ.ΣΟ.Κ. που
κτίζει την Ελλάδα του νέου αιώνα, η Νέα ∆ηµοκρατία αντιπαραθέτει
απλά και µόνο την άρνηση και την αµηχανία της.
Στον Προϋπολογισµό που συζητούµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
µολονότι είναι Προϋπολογισµός εθνικής ανάγκης, δεν καταφύγαµε
στην εύκολη συνταγή της ψυχρής διαχείρισης των οικονοµικών
µεγεθών προσβλέποντας µόνο στον κύριο στόχο.
Κάτι τέτοιο άλλωστε θα ήταν αντίθετο µε την ταυτότητα και την
ιστορία του χώρου µας.
Ο Προϋπολογισµός αυτός συνθέτει µία αρκετά δίκαιη συνεισφορά
όλων στην ευρωπαϊκή προοπτική της χώρας µε µια ταυτόχρονη
αύξηση σε ρεαλιστικά πλαίσια του κοινωνικού κράτους. Αυτά που
ζητούµε να συνεισφέρουν οι 'Ελληνες πολίτες είναι αυτά ακριβώς
που τούτη τη στιγµή έχει ανάγκη η χώρα. Αυτά που δίνουµε σαν
κοινωνικές δαπάνες δεν είναι αυτά που σαν ΠΑ.ΣΟ.Κ. θα θέλαµε να
δώσουµε αλλά αυτά που σήµερα αντέχει να δώσει η χώρα.
Το τελευταίο που θα επιδιώκαµε θα ήταν να γίνουµε δυσάρεστοι
στο λαό. Ο λαός όµως εκτιµά την ειλικρίνεια των λόγων και των
έργων µας και µας εµπιστεύεται. Μας εµπιστεύθηκε το 1993, µας
εµπιστεύθηκε το 1996 και θα µας εµπιστευθεί και πάλι το 2000,
αποκρούοντας πλειοδοσίες εξωπραγµατικές και ανεύθυνες.
Με αίσθηµα λοιπόν ευθύνης και χρέους απέναντι στη χώρα και το
µέλλον της, µε αίσθηµα επίσης ευθύνης και χρέους απέναντι στο
µέλλον και την προοπτική του τόπου που µε έστειλε σε αυτό το
Βήµα, της ∆ωδεκανήσου, δηλώνω ότι θα υπερψηφίσω τον
Προϋπολογισµό του 1999 και καλώ και εσάς, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, να πράξετε το ίδιο.
Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Χαϊτίδης έχει το λόγο.
ΕΥΓΕΝΙΟΣ ΧΑΪΤΙ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ο ετήσιος Προϋπολογισµός δεν είναι ένα απλό
λογιστικό πολυσέλιδο έγγραφο. Είναι η συµπύκνωση της πολιτικής
της  Κυβερνήσεως.  Είναι  ο  απολογισµός  του  κυβερνητικού
έργου  της  χρονιάς  που  πέρασε  και  ο  προγραµµατισµός  για
την  επόµενη  χρονιά.  Είναι  κυρίως  ο  καθρέφτης  των  στόχων,
αλλά  και  των  δυνατοτήτων,  των  προθέσεων  αλλά  και  της
ικανότητος  των  κυβερνώντων  να  αντιµετωπίσουν  τα
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προβλήµατα του τόπου.
Με τις σκέψεις αυτές και µε την εµπειρία της τραγικής και
επικίνδυνης κυβερνητικής αποτυχίας σε όλους τους τοµείς, ήρθαµε
στη Βουλή εµείς οι εκπρόσωποι του λαού, µε την κρυφή ελπίδα και
την ειλικρινή ευχή να ακούσουµε τη µαγική συνταγή που θα
αναστρέψει για το καλό της Ελλάδος την ταχύτατη διολίσθηση του
τόπου σε οικονοµική κατάρρευση και εθνικές περιπέτειες.
'Ηρκεσε δυστυχώς, η χθεσινή οµιλία του αξιοτίµου κυρίου
Υπουργού Εθνικής Οικονοµίας και άλλων κυβερνητικών στελεχών,
για να διαψεύσουν κάθε ελπίδα και να προκαλέσουν πανικό. ∆ιότι
µόνο πανικό και απελπισία µπορεί να προκαλέσει ο εφησυχασµός,
η απόλυτη ικανοποίηση και οι πανηγυρισµοί για την εν γένει
κατάσταση της χώρας όπως την εξέθεσε ο αξιότιµος κύριος
Υπουργός και άλλα κυβερνητικά στελέχη.
Η κακή διάγνωση µίας ασθένειας είναι πολύ πιο επικίνδυνη από την
όχι άριστη θεραπευτική αγωγή. Και η Κυβέρνηση φαίνεται ότι
αδυνατεί να αντιληφθεί το µέγεθος και τη σοβαρότητα των
προβληµάτων που αντιµετωπίζει σήµερα η Ελλάδα.
Πανηγυρίζει η Κυβέρνηση του κ. Σηµίτη για την προοπτική
µειώσεως του πληθωρισµού. Στηρίζει αυτήν την προοπτική σε
λογιστικά τεχνάσµατα, όπως τα εξής: Η µείωση του ΦΠΑ, το
πάγωµα των τιµολογίων των ∆ΕΚΟ αντί για την πραγµατική
εξυγίανσή τους, µε αποτέλεσµα νέο φαύλο κύκλο υπερχρεώσεων,
τις οποίες υπερχρεώσεις θα κληθούµε να καλύψουµε στα αµέσως
προσεχή χρόνια και ειδικότερα οι νεότερες γενιές.
Στηρίζει την αισιοδοξία της η Κυβέρνηση στον εκβιαστικό
καταναγκασµό των επιχειρηµατιών για βραχυχρόνια µείωση της
τιµής προϊόντων ευρείας καταναλώσεως, ώστε στιγµιαία και όχι σε
µακροχρόνια και υγιή βάση να πετύχει µείωση του πληθωρισµού.
Συγχρόνως, αποκρύπτεται επιµελώς η τραγική µείωση της
ελληνικής παραγωγής που συνθλίβεται κάτω από τις κυβερνητικές
µεθοδεύσεις µαθητευοµένων µάγων.
Το εµπορικό έλλειµµα της Ελλάδος από 12,6 δισεκατοµµύρια
δολάρια το 1993, ανέβηκε στο ύψος των δεκαεννέα
δισεκατοµµυρίων (19.000.000.000) δολαρίων το 1997.
Τα πάντα σήµερα εισάγονται στην Ελλάδα. Ελληνικές επιχειρήσεις
καταστρέφονται και κλείνουν. Χιλιάδες 'Ελληνες, κυρίως νέοι, είναι
άνεργοι. 'Οµως, η Κυβέρνηση ευτυχεί, γιατί µείωσε τον
πληθωρισµό. Είναι σαν τον ασθενή, που του αφαιρείς συνεχώς
αίµα, για να µειώσεις την πίεσή του µέχρι να πεθάνει, αντί να
θεραπεύσεις την αιτία της πάθησής του.
Είναι, λοιπόν, φανερό ότι η Κυβέρνηση του οικονοµολόγου
καθηγητού κ. Σηµίτη αδυνατεί να σταµατήσει τον οικονοµικό
κατήφορο της χώρας. Υποκριτικά πανηγυρίζει λίγο πριν την
οικονοµική κατάρρευση της Ελλάδος και την οικονοµική υποταγή
της στους καιροφυλακτούντες πιστωτές της.
'Ηταν επιτυχέστατο το παράδειγµα που ανέφερε στην οµιλία του ο
εισηγητής της Νέας ∆ηµοκρατίας για τον Πρόεδρο Κάρλος Σαλίνα
του Μεξικού. Εκείνον, όπως φοβούµαι σήµερα και ο κ. Σηµίτης, που
από σωτήρας και αναγεννητής της χώρας του το 1994, όπως
αυτάρεσκα αυτοαποκαλούνταν, µετατράπηκε σε καταστροφέα της.
Και όµως, υπάρχει τρόπος να σωθεί η Ελλάδα. Εδώ θα
προχωρήσω σε συγκεκριµένες προτάσεις, για να ικανοποιήσω και
τον αγαπητό συνάδελφο, ο οποίος ήταν προηγουµένως στο Βήµα.
Η σηµερινή καταχρεωµένη, µη παραγωγική, µη ανταγωνιστική, µε
διαλυµένο κρατικό µηχανισµό, Ελλάδα του ΠΑΣΟΚ, ναι, είναι
δυνατόν να σωθεί.
Τρία είναι τα πανίσχυρα οικονοµικά ελληνικά όπλα:
Οι ανεκµετάλλευτες έως σήµερα πηγές πλούτου.
Η γεωργία, κύριοι Υπουργοί, η ικανότατη, αλλά εγκαταλελειµµένη.
Οι εργατικότατοι, αλλά πάντα απροστάτευτοι και µονίµως
αδικούµενοι αγρότες µας.
Και συγχρόνως, οι µοναδικές σε όλον τον κόσµο ελληνικές
κλιµατολογικές συνθήκες.
Αν οι δύο αυτές µοναδικές για τη χώρα µας παραγωγικές και
ανταγωνιστικές προϋποθέσεις συνδυαστούν µε εξελιγµένες

δυναµικές καλλιέργειες. Αν συνδυαστούν µε οργάνωση και
επιστηµονική υποστήριξη της γεωργικής παραγωγής, της συλλογής,
τυποποίησης, συσκευασίας και κυρίως της έγκαιρης, ταχύτατης,
οργανωµένης µεταφοράς στα διεθνή κέντρα διανοµής και εµπορίας
των γεωργικών προϊόντων. Τότε η ελληνική γεωργία µπορεί να
µετατραπεί, όπως δυστυχώς δεν είναι σήµερα, σε πρώτη
συναλλαγµατοφόρα πηγή πλούτου και απασχόλησης για τη χώρα
µας.
Κάτι ψέλλισε ο κύριος Υπουργός Γεωργίας περί οικολογικής
γεωργίας και άλλων εκσυγχρονιστικών δυνατοτήτων της γεωργίας.
Ερωτάσθε, κύριοι Υπουργοί: Γιατί περιορίζεσθε σε ευχολόγια και σε
προτάσεις; Είσθε Κυβέρνηση. Γιατί δεν προχωρείτε σε εφαρµογή
όλων αυτών, τα οποία υπόσχεσθε -και τα υπόσχεσθε επί σειρά
ετών- χωρίς να τα πραγµατοποιείτε;
Οι χρυσές µας εφεδρείες ως χώρας και στον τοµέα της γεωργίας
είναι η αξιοποίηση της βιοµάζας, η παραγωγή βιοενέργειας, η
εκµετάλλευση της γεωθερµίας, η οποία σε τεράστια κοιτάσµατα
ευρίσκεται σε όλην τη χώρα. Ακόµη η εκµετάλλευση της ηλιακής,
αιολικής και θαλάσσιας ενέργειας. Εκµεταλλεύσεις, που εκτός από
οικονοµική τόνωση και προσφορά νέων θέσεων εργασίας, θα µας
επιτρέψουν να στηρίξουµε και να αυξήσουµε τον πληθυσµό των
νησιών µας στο Αιγαίο και να το οχυρώσουµε έτσι, κατά τον πλέον
αποτελεσµατικό τρόπο, από κάθε απειλή. Εκµεταλλεύσεις, που
επιδοτούνται µέχρι και 90% από την Ευρωπαϊκή 'Ενωση, αλλά
συναντούν αδιαφορία ή την ανικανότητα της Κυβερνήσεως να τις
υποστηρίξει.
Στο Πικέρµι, κύριοι Υπουργοί -και σας το λέω, γιατί φοβάµαι ότι δεν
το γνωρίζετε- υπάρχει εδώ και δέκα περίπου χρόνια ένα ερευνητικό
κέντρο, το Κέντρο Ανανεώσιµων Πηγών Ενέργειας, ΚΑΠΕ. Επί
χρόνια µάταια µελετά, ερευνά, πειραµατίζεται και προτείνει για την
παραγωγή νέων µορφών ενέργειας, η οποία δεν παράγεται σήµερα
στην Ελλάδα και η οποία είναι δυνατόν να υποκαταστήσει το
πετρέλαιο, το οποίο εισάγεται µε πολύτιµο συνάλλαγµα. Αγνοείτε,
όµως, το ΚΑΠΕ και τα πορίσµατά του, ίσως γιατί η ανάπτυξη
τέτοιων µορφών ενέργειας µειώνει την εξάρτηση της χώρας µας και
τα κέρδη των διακινητών πετρελαίου.
Και όµως µόνο στο Νοµό Σερρών από την παραγόµενη ούτως ή
άλλως βιοµάζα από τα υπολείµµατα της γεωργικής παραγωγής και
την εκµετάλλευση των δασών απεδείχθη ότι µπορεί να παραχθεί
ηλεκτρική και θερµική ενέργεια αξίας είκοσι δισεκατοµµυρίων
(20.000.000.000) δραχµών το χρόνο.
Επίσης, έχουν γίνει στο Νοµό Σερρών, όπως και σε άλλους νοµούς,
επιτυχείς πειραµατικές καλλιέργειες για την παραγωγή βιοεθανόλης.
Είναι ένα φυτικό συστατικό το οποίο υποκαθιστά σε ποσοστό µέχρι
και 10% τη βενζίνη, το οποίο σήµερα χρησιµοποιείται στις
Ηνωµένες Πολιτείες και στη Βραζιλία και το οποίο µπορεί να
µετατρέψει τη γεωργική Ελλάδα σε γεωργοενεργειακή χώρα.
Για να µη θεωρηθεί ότι όλα αυτά είναι αναπόδεικτοι ισχυρισµοί,
καταθέτω στα Πρακτικά ένα µέρος από τις µελέτες του ΚΑΠΕ που
µένουν αναξιοποίητες.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ευγένιος Χαϊτίδης καταθέτει για τα
Πρακτικά τις προαναφερθείσες µελέτες, οι οποίες βρίσκονται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας
και Πρακτικών της Βουλής)
Θα ήθελα να αναφερθώ σε µία άλλη δυνατότητα που έχει η Ελλάδα
και δεν την εκµεταλλεύεστε, κύριοι Υπουργοί. Οι µικροµεσαίοι
επιχειρηµατίες, οι βιοτέχνες και οι έµποροι. Σε µία εποχή που όλα
τα ανεπτυγµένα οικονοµικά κράτη περιορίζουν τις γιγαντιαίες
επιχειρήσεις και στρέφονται στην ευελιξία και στην
ανταγωνιστικότητα των µικροµεσαίων επιχειρήσεων, εσείς εδώ
επιτρέπετε να γιγαντώνονται, να απλώνουν τα πλοκάµια τους και να
προκαλούν επικίνδυνη αφαίµαξη του ελαχίστου εισοδήµατος του
ελληνικού λαού, τεράστιες πολυεθνικές εταιρείες, οι οποίες
µεταφέρουν όλη αυτήν την είσπραξη εκτός Ελλάδος.
Επίσης,  έχετε  εγκαταλείψει  τον  τουρισµό  και  έχετε  δώσει  τη
δυνατότητα  σε  αγνώστου  προελεύσεως  -µιλάµε  και  για
Τούρκους  που  κρύβονται  πίσω  από  αυτούς-  επιχειρηµατίες
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Βλασσόπουλος έχει
το λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΛΑΣΣΟΠΟΥΛΟΣ: ∆ικαιούµαι να ζητήσω και εγώ
ανοχή, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): 'Οταν παρανοµεί κάποιος
δεν δηµιουργείται νοµολογία για να την επικαλεστεί ο επόµενος.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΛΑΣΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι
συνάδελφοι, επιτρέψτε µου πριν ξεκινήσω την οµιλία µου να
αναφερθώ σε δύο πολύ επίκαιρα θέµατα.
Το ένα αφορά τους συνεχιζόµενους βοµβαρδισµούς του Ιράκ από
την αµερικάνικη και βρετανική Αεροπορία και τους πυραύλους
σταθερής βάσης εκτόξευσης. Βοµβαρδισµοί που συνεχίστηκαν και
σήµερα που άρχισε ο ισλαµικό ραµαζάνι και πλησιάζει η δική µας
γιορτή της αγάπης, τα Χριστούγεννα. Γιορτή της αγάπης που δεν
την αντιλαµβάνονται δυστυχώς οι ηγήτορες του κόσµου. Χριστιανοί
είναι αυτοί ή αντίχριστοι; Βοµβαρδισµοί από τους οποίους
επλήγησαν όχι µόνο στρατιωτικοί στόχοι, αλλά και ο άµαχος
πληθυσµός µε θύµατα, νεκρούς και τραυµατίες, γυναίκες, γέρους
και παιδιά.
Γι' αυτούς τους βοµβαρδισµούς και τις συνέπειές τους στον άµαχο
πληθυσµό, θέλω να εκφράσω την ανθρώπινη αγανάκτησή µου και
θέλω να πω και να φωνάξω µε όλην τη δύναµη της ψυχής µου, πως
η συνείδησή µου δεν αντέχει και δεν ανέχεται άλλο το ψέµα, την
υποκρισία, την ανειλικρίνεια, την ιταµότητα, τον κυνισµό, τη
βαρβαρότητα, καλύτερα τη νεοβαρβαρότητα, το δεσποτισµό και τον
αµοραλισµό.
Το δεύτερο θέµα το οποίο είναι επίκαιρο και στο οποίο θέλω να
αναφερθώ, πριν µιλήσω για τον Προϋπολογισµό, αφορά τις
καταλήψεις των σχολείων από τους µαθητές, καταλήψεις που
ξεπέρασαν κιόλας το µήνα.
Και θα ήθελα να ζητήσω σαν πατέρας, σα γονιός να αρθούµε όλοι,
Υπουργός, Υφυπουργός, πολιτικά κόµµατα, πολιτικοί αρχηγοί,
γονείς, καθηγητές, µαθητές, στο ύψος των περιστάσεων, να αρχίσει
αµέσως ο διάλογος και να πειστούµε και να πείσουµε τα παιδιά µας
να µπουν αµέσως στις αίθουσες διδασκαλίας, γιατί σε τελική
ανάλυση οι µεγάλοι ζηµιωµένοι από όλην αυτήν την αναταραχή, δεν
θα είναι άλλοι, δεν είναι άλλοι από τα παιδιά µας. Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, παρακολουθώντας τις τοποθετήσεις των συναδέλφων
της Αντιπολίτευσης, διεπίστωσα πως υπάρχει µια διάθεση στείρας
κριτικής χωρίς προτάσεις. Για µια ακόµη φορά, οι µικροπολιτικές
σκοπιµότητες επικράτησαν του εθνικού χρέους και έτσι χωρίς
υπερβολή θα µπορούσα να πω πως επικράτησαν ακόµη και αυτής
της χώρας, της Ελλάδος.
'Ενα χρόνο πριν την αυγή του εικοστού πρώτου αιώνα, αδυνατώ να
πιστέψω ότι στο χώρο του Κοινοβουλίου θα επαναλαµβανόταν το
κλίµα άλλων εποχών. Κανείς µέχρι αυτήν την ώρα από τα έδρανα
της Αντιπολίτευσης δεν απάντησε µε ειλικρίνεια, αν η ελληνική
οικονοµία έχει βρει το δρόµο της, αν πετυχαίνει τους στόχους της,
αν έχει γίνει ισχυρή και αξιόπιστη.
Τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης επιµένουν σε µια ξύλινη γλώσσα,
στα ίδια επιχειρήµατα που χρησιµοποιούν εδώ και δεκαετίες και δεν
διστάζουν να κινδυνολογήσουν, για να χαϊδέψουν -φοβάµαι- τα
αυτιά των ψηφοφόρων τους. Περιµένω τις οµιλίες των πολιτικών
αρχηγών και ελπίζω να παραδεχθούν ότι ο Προϋπολογισµός του
1999 και συνεπής και ρεαλιστικός είναι και προωθεί µε συνέπεια το
τρίπτυχο σταθερότητα, ανάπτυξη, κοινωνική συνοχή.
Ο συζητούµενος Προϋπολογισµός του 1999, µπορεί να
χρακτηρισθεί σαν ένας προϋπολογισµός ένταξης, σαν
προϋπολογισµός ενταξιακός. Η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, έχοντας
πετύχει τους στόχους της σύγκλισης της οικονοµίας µας µε τις
οικονοµίες των χωρών της ευρωπαϊκής οικογένειας, µε τον
Προϋπολογισµό που συζητάµε, θέτει τις προϋποθέσεις για την
εφαρµογή της κοινωνικής της πολιτικής.
Το ΠΑΣΟΚ, το κόµµα που ευαγγελίστηκε και επέβαλε την κοινωνική
δικαιοσύνη, έχει και όραµα και θέσεις και προτάσεις, διορθώνοντας
-και γιατί όχι;- τα λάθη του παρελθόντος, γιατί η κοινωνική πολιτική
δεν είναι το κράτος των παροχών µόνο. ∆εν είναι το κράτος των
επιδοτήσεων και των επιδοµάτων. Η Κυβέρνηση το 1999 θα σταθεί
δίπλα στον εργάτη, στον αγρότη, θα εκσυγχρονίσει τους τοµείς της

υγείας, της πρόνοιας, της παιδείας και της κοινωνικής ασφάλειας.
Και είναι φυσικό, γιατί για το ΠΑΣΟΚ το κοινωνικό κράτος, το
κράτος πρόνοιας, υπήρξε και είναι αδιαπραγµάτευτο, είναι η
προµετωπίδα του, για δε τους 'Ελληνες, κυρίως για τους απλούς
ανθρώπους, τους απλούς 'Ελληνες, είναι η απαντοχή τους. Στις
µέρες µας βέβαια, το κράτος πρόνοιας, απαιτεί µια νέα προσέγγιση
και θεώρηση, γιατί έχουν αλλάξει τα κοινωνικοοικονοµικά και
τεχνολογικά δεδοµένα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα επιχειρήσω τώρα µια σύντοµη
συνοπτική περιγραφή όλων όσων έγιναν και όσων βρίσκονται στο
στάδιο της υλοποίησης από το 1998 αλλά και παλαιότερα και
συνεχίζονται.
Υγεία, έχουν γίνει δεκαπέντε νέα νοσοκοµεία µε πλήρη
ξενοδοχειακό και ιατροµηχανολογικό εξοπλισµό. 'Εχουν
πραγµατοποιηθεί είκοσι έξι επεκτάσεις και βελτιώσεις κτιριακών
εγκαταστάσεων και έχει γίνει ανάπτυξη ειδικών µονάδων,
επειγόντων περιστατικών, µεταµοσχεύσεων, τεχνητού νεφρού. Οι
κλίνες των µονάδων εντατικής παρακολουθήσεως, έχουν ξεπεράσει
τις τετρακόσιες και µέχρι το 2000 θα έχουν ξεπεράσει τις εξακόσιες.
'Ισως είναι λίγες, ίσως χρειάζονται περισσότερες, αλλά έχει γίνει µια
µεγάλη προσπάθεια.
Την τελευταία πενταετία έχουν διοριστεί έντεκα χιλιάδες πεντακόσια
(11.500) άτοµα στον τοµέα της υγείας, από τους οποίους οι δύο
χιλιάδες (2.000) διορισµοί αφορούν το ιατρικό προσωπικό. 'Εχει
υπάρξει πρόοδος στην αγορά τη χρησιµοποίηση της βιοϊατρικής
τεχνολογίας, την εγκατάσταση αξονικών µαγνητικών τοµογράφων,
µονάδων ψηφιακής αγγειογραφίας καθώς και δύο γραµµικών
επιταχυντών.
Στα κέντρα υγείας, έχει επιτευχθεί η στελέχωση, έχει δοθεί δε
ιδιαίτερη βαρύτητα στο νησιώτικο χώρο και στα πολυδύναµα
ιατρεία.
'Εχει ολοκληρωθεί το πρόγραµµα "ΙΠΠΟΚΡΑΤΗΣ" και η τηλεϊατρική
σύνδεση των νησιών µας µε το κέντρο που προχωρεί θα
ολοκληρωθεί εντός του 1999.
Ειδική µέριµνα εδόθη στην προνοσοκοµειακή φροντίδα. 'Ηδη
παρελήφθησαν, και έγινε κατανοµή σε επίπεδο χώρας, εβδοµήντα
δύο κινητές νοσοκοµειακές µονάδες, που έχουν ήδη πλήρως
εξοπλισθεί, ενώ γίνεται σταδιακή προµήθεια εκατόν πενήντα νέων
ασθενοφόρων που θα κατανεµηθούν σε όλη τη χώρα.
'Εχει ολοκληρωθεί εξάλλου το δίκτυο του ΕΚΑΒ που καλύπτει
ολόκληρη την χώρα. 'Εχει γίνει διαγωνισµός για την προµήθεια
τεσσάρων ελικοπτέρων παντός καιρού. Το ένα θα παραληφθεί το
1999 και τα άλλα τρία το 2000, όπως επίσης και δύο αεροπλάνα για
αεροδιακοµιδές.
Στον τοµέα της πρόνοιας, θα ξεκινήσω µε την ενοποίηση των
µεγάλων προνοιακών φορέων του ΕΟΠ, του ΠΙΚΠΑ και του
"ΜΗΤΕΡΑ", που έγινε µε νοµοθετική ρύθµιση το καλοκαίρι και η
δηµιουργία του Εθνικού Φορέα Πρόνοιας, ο οποίος αναλαµβάνει
ρόλο συντονιστικό, εποπτικό, σχεδιαστικό, ελέγχου, κατανοµής των
κονδυλίων και εφαρµογής νέων προνοιακών προγραµµάτων σε όλη
την περιφέρεια, ενώ οι περιφερειακές µονάδες µεταβιβάζονται στην
Περιφερειακή Αυτοδιοίκηση, την Τοπική και τη Νοµαρχιακή.
Αυξήθηκαν όλα τα προνοιακά επιδόµατα κατά 10%, κυρίως των
ΑΜΕΑ. 'Εχει επιτευχθεί η απογευµατινή λειτουργία των
βρεφονηπιακών σταθµών. Αυτήν τη στιγµή εκατό βρεφονηπιακοί
σταθµοί έχουν απογευµατινό πρόγραµµα για φύλαξη και
δηµιουργική απασχόληση των βρεφών και των νηπίων.
'Εχει επέλθει επέκταση του πρωτοποριακού προγράµµατος για
τους ηλικιωµένους "Βοήθεια στο σπίτι". Στα ήδη λειτουργούντα µε
επιτυχία εκατόν δύο προγράµµατα σε όλη την Ελλάδα,
προστίθενται άλλα εκατόν πενήντα.
Εκπονούνται και βρίσκονται σε εξέλιξη προγράµµατα για
τσιγγάνους, παλιννοστούντες, παιδιά φαναριών και άλλες ευπαθείς
και ευαίσθητες οµάδες του πληθυσµού.
Ιδιαίτερη µέριµνα έχει δοθεί στα ναρκωτικά µε τη χρηµατοδότηση
του ΟΚΑΝΑ και των προγραµµάτων που ασχολούνται
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µε τις ουσιοεξαρτήσεις. 'Εχει επέλθει η ολοκλήρωση του δικτύου
σταθµών ενηµέρωσης και πρόληψης για τα ναρκωτικά σε όλη την
Ελλάδα σε συνεργασία µε τους δήµους και µέσω προγραµµατικών
συµβάσεων που έχουν συναφθεί.
'Εχει δηµιουργηθεί και λειτουργεί το Εθνικό Κέντρο Ελέγχου
Λοιµώξεων, του ΕΚΕΛ, µε δύο κινητές µονάδες, η µία από τις
οποίες θα επισκεφθεί αυτό τον καιρό την Αλβανία στο πλαίσιο
παροχής υγειονοµικής και ανθρωπιστικής βοήθειας και βεβαίως
σαν πρεσβευτής καλής θελήσεως και καλής γειτονίας µε την
Αλβανία.
'Εχουν δηµιουργηθεί δύο διασυνοριακοί σταθµοί για τον έλεγχο των
διακινουµένων προσώπων από λοιµώδη-µεταδοτικά νοσήµατα.
Τέλος, η ΠΟΥ, η Παγκόσµια Οργάνωση Υγείας, έχει αναθέσει στην
Ελλάδα τον συντονισµό του ελέγχου των λοιµώξεων στη Βαλκανική,
µε τη δηµιουργία του συντονιστικού κέντρου στη Θεσσαλονίκη.
Τέλος, επιθυµώ να σταθώ και να αναφερθω στα τρία προγράµµατα
που βρίσκονται σε εξέλιξη και τα οποία αποτελούν και εκφράζουν
την ανθρώπινη αλληλεγγύη του Πρωθυπουργού της Κυβέρνησης
και του ΠΑ.ΣΟ.Κ. Τα προγράµµατα αφορούν τους ανέργους,
κυρίως τους νέους ανέργους, αφορούν τους χαµηλοσυνταξιούχους
και αφορούν τις εργαζόµενες µητέρες.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι σίγουρο πως η Ελλάδα το 1999
θα ενταχθεί στην ΟΝΕ. Η Κυβέρνηση του Κώστα Σηµίτη έχει
επιτύχει τους στόχους που έθεσε στις εκλογές του 1996 και οδηγεί
µε γοργούς ρυθµούς την Ελλάδα στην ανάπτυξη. Ο
Προϋπολογισµός του 1999 δίνει έµφαση στην κοινωνική πολιτική
και αυτό θα το διαπιστώσουν σύντοµα οι κοινωνικά ασθενέστερες
τάξεις, αυτές που κυρίως υποχρεώθηκαν να σηκώσουν το βάρος
της ένταξης στην ΟΝΕ. Ο Πρωθυπουργός στο παρελθόν έχει
αποδείξει ότι έχει και ευαισθησία και βούληση να ανταποκριθεί στις
προκλήσεις των καιρών και τις ανάγκες της κοινωνίας.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Προϋπολογισµός του 1999 είναι
στην ολότητά του προϋπολογισµός θάρρους, σύνεσης και
συνέπειας, που σε κάθε στιγµή και σε κάθε περίσταση αποδεικνύει
και επιδεικνύει ο Πρωθυπουργός Κώστας Σηµίτης και η Κυβέρνησή
του. Στον τοµέα της υγείας και πρόνοιας ο Προϋπολογισµός είναι
ρεαλιστικός και κοινωνικά ευαίσθητος. Είναι πάνω από όλα
Προϋπολογισµός ευθύνης. Γι' αυτό, µε αίσθηµα ευθύνης και χρέους
απέναντι στον τόπο και στα παιδιά µας, θα υπερψηφίσω τον
προϋπολογισµό.
Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρος): Ο κ. Μελάς έχει το λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΕΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, η κατάθεση και η συζήτηση του Προϋπολογισµού
αποτελεί κάθε χρόνο κορυφαία κοινοβουλευτική πράξη, αφού από
τον Προϋπολογισµό εξαρτάται η οικονοµική ζωή των µισθωτών,
των συνταξιούχων των ελευθέρων επαγγελµατιών, εξαρτάται κατά
ένα µέγα µέρος η οικονοµική ζωή του τόπου και η ποιότητα ζωής
των πολιτών.
Ο Προϋπολογισµός όµως του 1999, που συζητάµε, έχει ιδιαίτερη
σηµασία, γιατί από την πορεία της οικονοµίας το χρόνο αυτό, θα
εξαρτηθεί η ένταξή µας στην ΟΝΕ.
Η Κυβέρνηση, αφού έχασε το πρώτο τρένο για την ΟΝΕ, δυστυχώς
κινδυνεύει να χάσει και το δεύτερο ή να οδηγηθούµε σε µια ένταξη,
όπου εκεί θα µεταφερθούν τα προβλήµατα της οικονοµίας, δηλαδή
στη µετά-ΟΝΕ εποχή.
Και αυτό, διότι η Κυβέρνηση έδειξε αδυναµία και ανικανότητα να
εφαρµόσει µια γενναία οικονοµική πολιτική, που θα είχε ως στόχο
την πραγµατική σύγκλιση, µια πολιτική µε στόχο την προώθηση
γενναίων διαρθρωτικών αλλαγών, τη µείωση του δηµόσιου τοµέα
και την εξυγίανση του σπάταλου και διεφθαρµένου κράτους.
Γι' αυτό καταθέτει σήµερα η Κυβέρνηση έναν πλασµατικό
Προϋπολογισµό, τον οποίο µε λογιστικές αλχηµείες και τρυκ
προσπαθεί να ωραιοποιήσει, ώστε να µας πείσει ότι είναι εφικτή η
ένταξή µας στην ΟΝΕ.

Ο Προϋπολογισµός όµως είναι, χωρίς προοπτική για ανάπτυξη της
οικονοµίας και το χειρότερο είναι ότι συνεχίζεται η κρατική σπατάλη
και η επιβολή νέων φόρων.
Επιβάλλονται πάνω από πεντακόσια δισεκατοµµύρια επιπλέον
φόροι για το 1999, έναντι του 1998 και θα πλήξει κυρίως τις
οικονοµικά ασθενέστερες τάξεις.
Η εξοντωτική φορολόγηση είναι µια πάγια τακτική του κ. Σηµίτη, γι'
αυτό δίκαια χαρακτηρίζεται η Κυβέρνησή του, ως Κυβέρνηση των
φόρων και ο κ. Σηµίτης ως Πρωθυπουργός των φόρων. Η
φορολογική επιδροµή γίνεται µε κοινωνική αναλγησία, χωρίς να
προσφέρει στον πολίτη τις απαραίτητες κοινωνικές παροχές.
Η εγκληµατικότητα έχει φθάσει στα ύψη και οι πολίτες αισθάνονται
ανά πάσα στιγµή να κινδυνεύει η ζωή, η τιµή και η περιουσία τους
και το κράτος αδιάφορο ή αδύναµο για να τους προστατεύσει.
Στο νευραλγικό χώρο της παιδείας, εκεί που κτίζεται το µέλλον των
παιδιών µας, εκεί που κτίζεται το µέλλον αυτού του τόπου, η
κατάσταση είναι εκρηκτική και πιστεύω ότι σ' αυτό συµφωνούµε
όλοι. Στην υποβαθµισµένη µέχρι σήµερα εκπαίδευση, λόγω
ελλείψεως υποδοµής, προστέθηκε και η εκπαιδευτική
µεταρρύθµιση. Μια µεταρρύθµιση που επιπόλαια, βεβιασµένα,
πρόχειρα εφαρµόστηκε και η οποία εξώθησε τους µαθητές σε
δυναµικές κινητοποιήσεις ενάντια εκείνων που θέλουν να τους
στερήσουν το δικαίωµα στη γνώση και στη µόρφωση, ενάντια σε
εκείνους που θέλουν να οδηγήσουν τα παιδιά µας στην
παραπαιδεία.
Στο χώρο της δηµόσιας υγείας η κατάσταση, όπως έχω πει και άλλη
φορά στην Αίθουσα αυτή, είναι το λιγότερο απαράδεκτη.
Προηγουµένως ο κ. Βλασσόπουλος προσπάθησε µε πάθος να την
ωραιοποιήσει. Θα τον ρωτήσω: Εάν ήταν τόσο ωραία η κατάσταση
στο χώρο της υγείας, τότε γιατί αντικατεστάθη από τον
Πρωθυπουργό ο Υπουργός Υγείας; ∆ιότι επέτυχε στον τοµέα αυτό;
Η Κυβέρνηση µπορεί να ψηφίζει νόµους µε τίτλο "για
εκσυγχρονισµό και ανάπτυξη του συστήµατος υγείας", όµως στην
πραγµατικότητα το οδηγεί στην υποβάθµιση και τη διάλυση. Αυτό
το αισθάνονται οι ασθενείς που προσέρχονται στα νοσοκοµεία. Η
έλλειψη ξενοδοχειακής και υλικοτεχνικής υποδοµής, η έλλειψη
ιατρικού και νοσηλευτικού προσωπικού υποβαθµίζουν τις
παρεχόµενες υπηρεσίες υγείας.
∆υστυχώς, υπάρχουν και σήµερα µεγάλα νοσοκοµεία της Αττικής
που δεν έχουν αξονικό τοµογράφο και µεταφέρουν τους αρρώστους
στους αξονικούς τοµογράφους της ιδιωτικής πρωτοβουλίας, που
εσείς κύριοι του ΠΑ.ΣΟ.Κ. λυσσαλέα πολεµήσατε στη διαδροµή
σας.
Και σαν να µην έφθαναν όλα αυτά προσθέσατε τελευταία και το
µεγάλο πρόβληµα της αµοιβής των εφηµεριών των νοσοκοµειακών
γιατρών. Αναγκάσατε τους γιατρούς να προβούν σε στάσεις
εργασίας ή σε απεργιακές κινητοποιήσεις, υποβαθµίζοντας ακόµη
περισσότερο την περίθαλψη των ασθενών. Και αυτό γιατί αντί να
πληρώσετε αριθµό εφηµεριών βάσει των πραγµατικών αναγκών
κάθε νοσοκοµείου, εσείς προσπαθείτε να λειτουργήσετε στη
λογιστική αντίληψη περικοπής εφηµεριών, για να εξοικονοµήσετε
χρήµατα, αδιαφορώντας για το αν θα κινδυνεύσουν ανθρώπινες
ζωές ή για το αν αυξηθεί η εµπορευµατοποίηση στο χώρο της
υγείας.
Μας είχε διαβεβαιώσει εδώ πριν από λίγες ηµέρες ο νέος Υπουργός
Υγείας, Πρόνοιας, ότι θα είχαν καταβληθεί τα αναδροµικά στους
γιατρούς που τους χρωστά το κράτος από 1ης µέχρι τέλους
Αυγούστου από τις νέες τακτικές αποδοχές, µέχρι της 15
∆εκεµβρίου. 'Εχουµε σήµερα 19 ∆εκεµβρίου και στα περισσότερα
νοσοκοµεία οι γιατροί δεν έχουν πάρει τα χρήµατα αυτά, γι' αυτό
συνεχίζεται και η αναστάτωση.
Η κατάσταση στο χώρο της υγείας νοσεί και αυτή η διάγνωση έχει
γίνει και από δικούς σας ανθρώπους, από δικά σας στελέχη, π.χ.
από το σύµβουλο επί θεµάτων υγείας του Πρωθυπουργού. 'Οµως
θεραπεία δεν µπορείτε να εφαρµόσετε.
'Ερχοµαι  τώρα  στα  λίγα  λεπτά  που  αποµένουν  να  µιλήσω  για
τον  Πειραιά,  που  είναι  και  η  εκλογική  περιφέρεια  του  κ.
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Σηµίτη. Γύρισε την πλάτη στον Πειραιά ο κ. Σηµίτης, αλλά και ο
Πειραιάς του γύρισε την πλάτη στις πρόσφατες δηµοτικές και
νοµαρχιακές εκλογές. Θα παρακάµψω τα πολλά προβλήµατα που
αντιµετωπίζει ο Πειραιάς και η ευρύτερη περιφέρεια και θα εστιάσω
το λόγο µου µόνο στην οικονοµική δυσπραγία και στην ανεργία που
είναι αλληλένδετα.
Η ανεργία στην ευρύτερη περιοχή του Πειραιά είναι πολύ πάνω από
το µέσο όρο της ανεργίας σε πανελλαδικό επίπεδο, ξεπερνά στον
Πειραιά το 20%. Αυτό οφείλεται στο κλείσιµο των µικροµεσαίων
επιχειρήσεων λόγω της εξοντωτικής φορολόγησης µε τα
αντικειµενικά κριτήρια, στην υπολειτουργία της
ναυπηγοεπισκευαστικής ζώνης, στην έλλειψη έργων ανάπτυξης και
στη συρρίκνωση της εµπορικής ναυτιλίας.
Είναι απαράδεκτο να συνεχίζεται η φορολόγηση των ελεύθερων
επαγγελµατιών µε τα αντικειµενικά κριτήρια σε µία περίοδο που και
τα έσοδά τους, λόγω της γενικότερης οικονοµικής δυσπραγίας
έχουν µειωθεί. Είναι απαράδεκτο να φορολογείται το επάγγελµα και
όχι το εισόδηµα. Γι' αυτό η Νέα ∆ηµοκρατία, όπως κατ' επανάληψη
έχει τονιστεί από τον Πρόεδρό µας, θα καταργήσει αµέσως µόλις
έρθουµε στην εξουσία τα αντικειµενικά κριτήρια φορολόγησης.
Η ανεργία και ο οικονοµικός µαρασµός του Πειραιά έχει άµεση
σχέση µε τη συρρίκνωση της εµπορικής ναυτιλίας, λόγω της
έλλειψης πολιτικής στον τοµέα αυτό. Μόνο για το 1998 υπέστειλαν
την ελληνική σηµαία σαράντα τέσσερα πλοία, που σηµαίνει ότι
χάθηκαν πεντακόσιες νέες θέσεις εργασίας και προσετέθηκαν
πεντακόσιοι νέοι άνεργοι στις στρατιές των ανέργων ναυτικών.
Το ΝΑΤ καταρρέει, αφού σύµφωνα µε τον Προϋπολογισµό το
άνοιγµα της µαύρης τρύπας για το 1999 φθάνει τα εκατόν ογδόντα
πέντε δισεκατοµµύρια (185.000.000.000) δραχµές, προκαλώντας
έντονη ανησυχία στους εν ενεργεία ναυτικούς, αλλά και στους
απόµαχους της θάλασσας.
Τελειώνοντας, θέλω να τονίσω ότι ο Προϋπολογισµός αυτός θα
προκαλέσει ακόµα µεγαλύτερα οικονοµικά προβλήµατα στους
χαµηλόµισθους, στους χαµηλοσυνταξιούχους, στις πλατιές λαϊκές
µάζες και γι' αυτό τον καταψηφίζω.
Ο ελληνικός λαός έχει πλέον αντιληφθεί ότι η Κυβέρνηση αυτή µόνο
νέα προβλήµατα δηµιουργεί στο λαό και κανένα δεν µπορεί να
επιλύσει. Γι' αυτό εναποθέτει τις ελπίδες των στη Νέα ∆ηµοκρατία.
Οι πρόσφατες δηµοτικές και νοµαρχιακές εκλογές, αλλά και οι
δηµοσκοπήσεις αποδεικνύουν ότι η Νέα ∆ηµοκρατία όλο και
περισσότερο επιδοκιµάζεται από το λαό για την πολιτική τακτική
που ακολουθεί.
Το ποτάµι δεν γυρίζει πίσω. Η Νέα ∆ηµοκρατία θα είναι ο µεγάλος
νικητής των επερχόµενων εθνικών εκλογών, όποτε και αν γίνουν,
για να οδηγήσει τον τόπο στην πρόοδο και την ανάπτυξη, για να
βγάλει τη χώρα από την παρακµιακή τροχιά που την έχουν
οδηγήσει οι Κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ.
Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Γεωργακόπουλος έχει
το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριοι συνάδελφοι, άλλα
σκόπευα να πω για τον Προϋπολογισµό, αλλά ακούγοντας τους
Βουλευτές της Νέας ∆ηµοκρατίας και κύρια τόσο τον εισηγή τους,
όσο και τον Κοινοβουλευτικό τους Εκπρόσωπο, δεν µπορώ να µη
δώσω ορισµένες απαντήσεις.
Ιδιαίτερα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος κ. Σιούφας ύψωσε το
ανάστηµά του εδώ, κραυγάζοντας ότι ο Υπουργός Εθνικής
Οικονοµίας είπε ψέµατα ότι δεν µπαίνει κανένας νέος φόρος και ως
παράδειγµα έφερε την αύξηση της µισθωτικής αξίας κατά 1%, που
ουσιαστικά είναι µείωση των φόρων που θα πληρώσουν µέσα στο
1999 για τα εισοδήµατα του 1998 οι επαγγελµατίες, οι οποίοι
φορολογούνται µε το σύστηµα των αντικειµενικών κριτηρίων.
Εάν τέτοια παραδείγµατα φέρνετε, καταλαβαίνετε λοιπόν πόσο
πειστικοί είσαστε απέναντι στον ελληνικό λαό. Γιατί αν δεν έκανε
αυτήν την τροποποίηση, την οποία κάνει ο Υπουργός, τότε αντί για

1% θα ήταν 2% η αύξηση. 'Αρα, η φορολογία την οποία θα
πλήρωναν θα ήταν πολύ µεγαλύτερη.
Καλό είναι λοιπόν να µελετούν λίγο τα πράγµατα, πριν ανέβουν στο
Βήµα. Γιατί εδώ µας παρακολουθεί όλος ο ελληνικός λαός.
Θα απαντήσω σε καθέναν από τους κυρίους συναδέλφους. Ο κ.
Βουλγαράκης είπε κάτι ακόµα πιο σηµαντικό. Εάν δεν άλλαζε η
πολιτική του 1993, θα ήµαστε στην πρώτη ταχύτητα της ΟΝΕ.
Μήπως δεν θυµάστε, κύριοι συνάδελφοι, ότι από δύο προγράµµατα
που κάνατε εσείς, το ένα απερρίφθη και το άλλο απέτυχε
παταγωδώς; 'Ηταν προγράµµατα σύγκλισης. ∆εν το γνωρίζατε αυτό
το πράγµα; Αν ακολουθούσαµε, λοιπόν, αυτήν την πολιτική, όχι δεν
θα ήµαστε στο πρώτο στάδιο της ΟΝΕ, αλλά ούτε στο δέκατο
πέµπτο στάδιο της ΟΝΕ δεν θα µπορούσαµε να µπούµε.
Εποµένως, µην τα λέτε αυτά τα πράγµατα.
Το άλλο επίσης που ακούστηκε είναι ότι επιβάλαµε ογδόντα πέντε
νέους φόρους. Ο κ. Καραµανλής λέει συνήθως ότι επιβάλαµε
εβδοµήντα νέους φόρους. ∆εν µας τους καταγράφετε να τους
µάθουµε κι εµείς; Γιατί πετάτε κάτι νούµερα, όπως ογδόντα πέντε
νέοι φόροι λέει, ο κ. Βουλγαράκης. ∆ηλαδή πολύ εύκολα αυξάνουµε
τον αριθµό των φόρων, για να δηµιουργήσουµε πανικό στον κόσµο,
να δηµιουργήσουµε µία σύγχυση, η οποία στο τέλος δεν πρόκειται
να φέρει κανένα αποτέλεσµα.
'Εφυγε η "PIRELLI" και η "GOOD YEAR" από την Ελλάδα από την
πολιτική την οποία κάνετε. Μήπως θυµάστε πότε έφυγε η
"PIRELLI"; Το 1992. 'Εφυγε η "GOOD YEAR". Ναι, έφυγε. Γιατί
έφυγε και πού πήγε; Στην Πολωνία. Γιατί; Γιατί είναι το 1/5 του
κρατικού κόστους εκεί.
Μήπως θέλετε, λοιπόν, τους 'Ελληνες εργαζόµενους να τους
πληρώνουν µε το 1/5 που παίρνουν σήµερα για να είναι
ανταγωνιστική η "GOOD YEAR"; Aν το θέλετε, να το πείτε. Αν το
λέτε έµµεσα, να το πείτε ευθέως στον ελληνικό λαό για να ξέρει τι
θα τον περιµένει, αν και όποτε εσείς αύριο γίνετε Κυβέρνηση.
Οι φορολογικοί συντελεστές για την άµεση φορολογία στα νοµικά
πρόσωπα είναι υποτυπώδεις. 'Ετσι είπαν. Για να µη λέµε λόγια,
ακούστε τι λέει ο ΟΟΣΑ. Ο ΟΟΣΑ λέει τα εξής:
Φορολογικοί συντελεστές φυσικών προσώπων στις Η.Π.Α. 40%,
στην Αυστρία 50%, στη Γαλλία 57%, στη Γερµανία 53%, στη Ιταλία
51%, στην Ελλάδα 45% -ο ανώτερος συντελεστής πάντοτε- στην
Τουρκία 55%. Και στην Αµερική, στην Αυστρία, στη Γερµανία και
στην Ελβετία επιβάλλεται και δεύτερος, διότι αυτός είναι ο
οµοσπονδιακός φόρος.
Πού, λοιπόν, είναι υποτυπώδης η φορολογία των νοµικών και
φυσικών προσώπων;
Θέλετε να ακούσετε και άλλα; Μας είπαν ότι η Κυβέρνηση του
Σηµίτη είναι η Κυβέρνηση των φόρων και ο Σηµίτης είναι ο
Πρωθυπουργός των φόρων.
Καλό θα είναι όµως να προσέχουν λίγο. Σήµερα η φορολογική
επιβάρυνση στην Ελλάδα, σήµφωνα µε τα στοιχεία του ΟΟΣΑ, είναι
37,3%. Ο µέσος όρος των δεκαπέντε χωρών της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης είναι 46,1%. Υπολειπόµεθα 9%. Αν πιάναµε το µισό, αν
δηλαδή πηγαίναµε κατά 4,5% επάνω, θα είχαµε επιπλέον έσοδα
στον Προϋπολογισµό ένα τρισεκατοµµύριο οκτακόσια
δισεκατοµµύρια (1.800.000.000.000) δραχµές. Και αυτό οφείλεται
σε φοροδιαφυγή. Το 9% είναι τα έσοδα τα οποία θα προέρχονταν
από το 30% µε 31% που είναι η φοροδιαφυγή, όχι η πραγµατική,
σύµφωνα µε τις µελέτες του ΚΕΠΕ και του καθηγητή Πανεπιστηµίου
Παυλόπουλου, πρόσφατες µελέτες του 1987 και του 1995.
Βλέπουµε, λοιπόν, ότι τα θέµατα τα λέµε εδώ πέρα, δηµιουργούµε
εντυπώσεις και µετά πιστεύουµε ότι έτσι θα κερδίσουµε και την
ψήφο του ελληνικού λαού.
Είπε κα κάτι άλλο ο κ.Σιούφας. Μας κατακεραύνωσε εδώ για την
αύξηση του δηµόσιου χρέους. Λυπάµαι, αλλά ατύχησε.
Θα σας διαβάσω από την έκθεση προϋπολογισµού 1990, Ιωάννης
Παλαιοκρασσάς Υπουργός Οικονοµικών που λέει: "Για το 1988,
τελευταίο έτος διαχείρισης του ΠΑ.ΣΟ.Κ. -το 1989 δεν είναι
διαχείριση του ΠΑ.ΣΟ.Κ., κύριοι συνάδελφοι, αλλά
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είναι διαχείριση της Κυβέρνησης υµών και υµών και αυτό να µην το
ξεχνάµε, παρ'όλα αυτά και το 1989 θα σας το βάλω εγώ στη
διαχείριση του ΠΑ.ΣΟ.Κ.-συνολικό δηµόσιο χρέος 5,3
τρισεκατοµµύρια. Σας διαβάζω, επαναλαµβάνω, ό,τι λέει η
εισηγητική έκθεση του κ. Παλαιοκρασσά. Το 1989 6,7. Το 1994 που
αναφέρεται στα στοιχεία του 1993, που το ΠΑ.ΣΟ.Κ. παρέλαβε από
τη Νέα ∆ηµοκρατία, συνολικό δηµόσιο χρέος 19,6.
Για να θυµόµαστε και να µην ξεχνούµε. Μέσα σε τρία χρόνια
υπερτριπλασιάσατε το δηµόσιο χρέος. Και τους φόρους που βάζατε
τότε, τους βάζατε γιατί; Για να ξεπεράσουµε την "λαίλαπα" του
ΠΑ.ΣΟ.Κ., να πληρώσουµε τα "βερεσέδια" του ΠΑ.ΣΟ.Κ.! Και αντί
να µειώσετε το δηµόσιο χρέος, το δηµόσιο χρέος διογκώθηκε στο
τριπλάσιο.
Θέλετε και άλλα στοιχεία; Να σας πω και άλλα. Μιλάτε για την
άµεση και έµµεση φορολογία. Την τριετία που κυβερνήσατε
αυξήσατε την άµεση φορολογία από 4,6% στο 4,56% του ΑΕΠ. Την
έµµεση φορολογία, όµως, από 11,6% στο 14,7% του ΑΕΠ. Σας τα
λέγω αυτά για να σας θυµίσω τη φορολογία που έβαλε ο κ. Μάνος
το καλοκαίρι του 1992 µε την αύξηση της βενζίνης και όλα τα
σχετικά. Αντίθετα το ΠΑ.ΣΟ.Κ., το οποίο κατηγορείτε για
υπερφορολόγηση, την περίοδο 1994-1997 -οριστικά στοιχεία- σε
σχέση µε τους έµµεσους φόρους από 14,07% τους πήγε στο
13,91%. Εάν προσθέσουµε και τους φόρους που µείωσε η
Κυβέρνηση τον τελευταίο χρόνο, αυτό το 13,9% µικραίνει ακόµη
περισσότερο, κύριοι συνάδελφοι. Ενώ οι άµεσοι φόροι από 6,7%
πήγαν στο 8,17%. Να, ποια είναι η ειδοποιός διαφορά. Εµείς
χτυπάµε τα άµεσα εισοδήµατα, ενώ εσείς κτυπάγατε τα έµµεσα
εισοδήµατα, το φτωχό, το µεροκαµατιάρη, αυτόν τον οποίο
καµώνεστε τώρα ότι θέλετε να τον υπερασπιστείτε. Λυπάµαι
ειλικρινά, αλλα είσαστε εκτός πραγµατικότητος.
Θα πω δυο λόγια για το πρόγραµµά σας. Λέτε οκτώ µέτρα για να
γλυτώσουµε από την υπερφορολόγηση του ΠΑ.ΣΟ.Κ.! Πρώτο
µέτρο σταθερό φορολογικό σύστηµα. Τι θα κάνει αυτό; Είναι
σταθερό το φορολογικό σύστηµα.
∆εύτερον, µείωση των κλιµακίων. Ακούστε κύριοι της Νέας
∆ηµοκρατίας. Να το κάνετε όταν θα γίνετε κυβέρνηση. Αλλά εάν το
κάνετε αυτό δεν θα µείνετε ούτε για έξι µήνες στην κυβέρνηση, διότι
εάν τα κλιµάκια τα κάνετε δύο και το πρώτο κλιµάκιο το έχετε µέχρι
δώδεκα εκατοµµύρια όπως λέτε και το δεύτερο κλιµάκιο από
δώδεκα εκατοµµύρια και πάνω, ξέρετε ποιοι θα την πληρώσουν; Θα
την πληρώσουν οι µικροί. Θα τους πεθάνετε τους µικρούς εάν
κάνετε αυτό το φορολογικό σύστηµα, που σήµερα επαγγέλλεστε,
γιατί το 5% που είναι ο κατώτερος συντελεστής θα γίνει 25% και ο
µεγάλος συντελεστής που είναι 45% θα µειωθεί, κατά την άποψή
σας και από 45% θα γίνει 35%. Και πάνω από δεκαπέντε
εκατοµµύρια (15.000.000) εισόδηµα µόνο τέσσερις χιλιάδες
'Ελληνες δηλώνουν. Ποιοι θα την πληρώσουν λοιπόν; Θα την
πληρώσουν τα τέσσερα εκατοµµύρια εκατό χιλιάδες 'Ελληνες και θα
µείνουν πέντε-έξι χιλιάδες 'Ελληνες που θα δηλώνουν πάνω από
δεκαπέντε εκατοµµύρια (15.000.000) που θα τους απαλλάξετε.
Αν αυτή είναι η πολιτική σας, την κρύβετε από τον ελληνικό λαό,
λέγοντας ότι τάχα το ΠΑ.ΣΟ.Κ. εφαρµόζει σύστηµα που
υπερφορολογεί.
Θέλω να πω κάτι και για την Κυβέρνηση. Ουδέποτε είχαµε το
υψηλότερο χρέος, κύριε Υπουργέ. Είπατε στην οµιλία σας, κύριε
Υφυπουργέ, ότι είµαστε πρωταγωνιστές στο δηµόσιο χρέος. 'Οχι.
∆εν είµαστε πρωταγωνιστές ούτε τώρα ούτε ποτέ και αδικείτε τον
εαυτό σας, αδικείτε την Κυβέρνηση.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΧΤΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας): ∆εν
είµαστε είπα.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: 'Ηταν το Βέλγιο πάντοτε και η
Ιταλία.
∆εύτερον, µιλήσατε για την ΠΑΘΕ. ∆εν υπάρχει ΠΑΘΕ. Υπάρχει
ΚΑΘΕ. Η δυτική Πελοπόνησος έχει εγκαταλειφθεί. ∆εν υπάρχει
τίποτα απολύτως που να γίνεται από την Κόρινθο και κάτω. Και το
µεγάλο πρόβληµα που έχει να αντιµετωπίσει σήµερα η Κυβέρνηση,
ο λαός, το κράτος, είναι η διαφθορά στη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση. 'Οσο

δεν θα χτυπιέται η διαφθορά αποτελεσµατικά, ρηξικέλευθα στη
∆ηµόσια ∆ιοίκηση δεν πρόκειται να προχωρήσουµε.
Και όσο για το πακέτο Σηµίτη που είπατε, θα είναι πράγµατι τόσα
οκτακόσια δισεκατοµµύρια (800.000.000.000) δραχµές. Αλλά δεν
πρέπει να δηµιουργήσουµε την εντύπωση στον ελληνικό λαό ότι
αυτά θα πάνε σε µισθούς και συντάξεις. Αυτή η εντύπωση δίδεται,
κύριε Υπουργέ, και πρέπει αυτό να το προσέξουµε, γιατί υπάρχει
κίνδυνος να εκτινάξει πάλι τον πληθωρισµό και να εκτρέψει
προσδοκίες, οι οποίες δεν θα έχουν στο τέλος αποτέλεσµα.
Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Τσιτουρίδης έχει το
λόγο.
ΣΑΒΒΑΣ ΤΣΙΤΟΥΡΙ∆ΗΣ: Είδα, κύριε Γεωργακόπουλε, ότι
εξαντλήσατε το 80% του χρόνου σας κάνοντας αντιπολίτευση στη
Νέα ∆ηµοκρατία. Φαίνεται προπονείστε για τις µέρες που έρχονται!
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κάνετε λάθος. Εσείς δεν
ξέρετε να κάνετε αντιπολίτευση και γι' αυτό θα µείνετε πολύ χρόνο
εκεί.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Παρακαλώ!
ΣΑΒΒΑΣ ΤΣΙΤΟΥΡΙ∆ΗΣ: Κύριοι συνάδελφοι, άκουσα µε ιδιαίτερο
ενδιαφέρον τις διαλέξεις των Υπουργών του κ. Σηµίτη, οι οποίοι
πέρασαν από αυτό το Βήµα και οι οποίοι προσεπάθησαν µε
λογιστικά τεχνάσµατα να ωραιοποιήσουν την κατάσταση της
οικονοµίας και της κοινωνίας µας ή άκουσα διαλέξεις περί
εκσυγχρονισµού όπως αυτή ενός κλασσικού εκπροσώπου της
Ελλάδας η οποία θα έπρεπε προ πολλού να µην υπάρχει, του κ.
Γιαννόπουλου.
Και αναφέροµαι στην Ελλάδα, η οποία δεν θα έπρεπε να υπάρχει
ως νοοτροπία και ως πρακτικές, πολιτικές πρακτικές.
'Ακουσα επίσης µε θλίψη τους πρωταγωνιστές της σήψης, της
κρίσης και της παρακµής να παρελαύνουν από αυτό το Βήµα µε
αυταρέσκεια και να επιχειρούν να πείσουν τους 'Ελληνες για τους
στόχους και τα µέσα πολιτικής τους, παρουσιάζοντας τον
Προϋπολογισµό του 1999 ως Προϋπολογισµό ένταξης στην
Οικονοµική και Νοµισµατική 'Ενωση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, εάν αισθάνεσθε, εάν
εκτιµάτε ότι αυτό το κράτος το οποίο βιώνουµε σήµερα µας αξίζει,
τότε δεν έχετε παρά να ψηφίσετε τον προϋπολογισµό. Και επειδή
είδα και τον κ. Γιαννόπουλο επίσης να ανησυχεί για την τύχη της
Νέας ∆ηµοκρατίας, θα ήθελα να τον καθησυχάσω. Η Νέα
∆ηµοκρατία µε τον κ. Καραµανλή θα βρίσκεται για πολλά χρόνια σ'
αυτόν τον τόπο. 'Αλλοι θα έχουν συντόµως πρόβληµα ηγεσίας.
Εµείς στη Νέα ∆ηµοκρατία, αγαπητοί κύριοι συνάδελφοι, είµαστε µε
αυτό το κράτος σε ασυµβίβαστη ρήξη. Εµείς πιστεύουµε ότι αυτό το
κράτος δεν ταιριάζει σε µας, δεν ταιριάζει στους νέους ανθρώπους,
στη γενιά που έρχεται και θέλει να εκτιναχθεί προς τα εµπρός. Ο
Προϋπολογισµός του 1999 εκφράζει, συνέχεια και των
προηγούµενων προϋπολογισµών της Κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ, το
κράτος της σπατάλης, της ανικανότητας, της αδιαφάνειας, της
κοινωνικής αναλγησίας. Για µας η ΟΝΕ είναι µία µόνο συνιστώσα
της ευρωπαϊκής πορείας της χώρας. Η χώρα θα µπει στην ΟΝΕ
αλλά µε αυτούς τους θεσµούς, µε αυτήν τη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση, µε
αυτήν την παιδεία, µε αυτό το σύστηµα υγείας, µε αυτές τις
ανισότητες µεταξύ κέντρου και περιφέρειας, ευρωπαϊκό κράτος
αντάξιο µε τις προσδοκίες των πολλών Ελλήνων ούτε είµαστε ούτε
θα γίνουµε. Στη σύντοµη αυτή παρέµβασή µου ως Βουλευτής µίας
ακριτικής και αγροτικής περιφέρειας, του Κιλκίς, θα περιορισθώ σε
λίγες µόνο επισηµάνσεις που αφορούν τον αγροτικό τοµέα, έναν
τοµέα που αφορά όχι µόνο το 20% ή το 21% των ενεργών
Ελλήνων, αλλά περίπου το σύνολο του ελληνικού πληθυσµού,
αφού πέρα από την όποια προέλευσή µας, καταναλωτές αγροτικών
προϊόντων είµαστε όλοι σ' αυτόν τον τόπο.
Πέραν  αυτού,  σε  περιοχές  όπως  ο  νοµός  µου,  όπως  ο  Νοµός
του  Κιλκίς,  όταν  τα  πράγµατα  πηγαίνουν  άσχηµα  για  τους
αγρότες,  πηγαίνουν  άσχηµα  για  όλους.  'Οταν  οι  σιτο-
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παραγωγοί του νοµού µου, και όχι µόνο του νοµού µου αλλά όλης
της χώρας, δεν µπορούν να πουλήσουν το σιτάρι το οποίο
παρήγαγαν το καλοκαίρι που πέρασε, τότε χρονιάρες µέρες τα
εµπορικά καταστήµατα µένουν άδεια και η τοπική κοινωνία στην
περιφέρεια είναι νεκρή. Και αυτό συµβαίνει φέτος για πρώτη φορά
ύστερα από πάρα πολλά χρόνια. Και συµβαίνει σε πολλά προϊόντα,
σε πολλές περιοχές της υπαίθρου Ελλάδας.
Με αυτά τα δεδοµένα, λοιπόν, είναι αναγκαίο να συµφωνήσουµε
όλοι σε µία ολοκληρωµένη πολιτική για την ελληνική ύπαιθρο, της
οποίας η αγροτική πολιτική θα είναι µία µόνο συνιστώσα. Για µας
µία τέτοια πολιτική, που θα έχει ως στόχο τη συγκράτηση του
πληθυσµού στην περιφέρεια, είναι µία υπόθεση όχι µόνο οικονοµική
και κοινωνική αλλά κυρίως εθνική. Γιατί εάν φύγουν οι αγρότες από
το Κιλκίς, από τη Ροδόπη, από τη Λέσβο, τότε, πέρα των άλλων
προβληµάτων, η Ελλάδα συρρικνώνεται.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το 1999 θα είναι µία από τις
χειρότερες χρονιές για τους 'Ελληνες αγρότες και κτηνοτρόφους και
ακολουθεί, δυστυχώς, µία από τις χειρότερες χρονιές τις οποίες
έχουµε δει και οι οποίες έχουν καταγραφεί, αυτή του 1998. Τρεις
βασικοί δείκτες, όπως είναι το γεωργικό εισόδηµα, η εξέλιξη των
τιµών και οι αγροτικές συναλλαγές, παρουσιάζουν εντεινόµενη
κάµψη. Ενώ τόσο οι πολιτικές που ασκούνται, όσο και ο
Προϋπολογισµός του 1999 δεν δηµιουργούν καµία προσδοκία και
καµία προοπτική για κάτι θετικότερο στη χρονιά που έρχεται.
Κατά το 1998 τα εισοδήµατα των Ελλήνων αγροτών µειώθηκαν
κατά 3,8% σε σχέση µε αυτά του 1997, οι αγροτικές τιµές
υποχώρησαν κατά 5,1%, ενώ οι αγροτικές συναλλαγές µειώθηκαν
κατά 2,6%. Επίσης, το ισοζύγιο εµπορικών συναλλαγών διαρκώς
επιβαρύνεται στον αγροτικό τοµέα.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Β'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΓΟΥΡΙ∆ΗΣ)
Είµαστε µία αγροτική χώρα και χρόνο µε το χρόνο εισάγουµε
περισσότερα αγροτικά προϊόντα από όσα εξάγουµε.
Την ίδια στιγµή, και ενώ σηµαντικές αλλαγές γίνονται στην
ευρωπαϊκή και παγκόσµια γεωργία, η Κυβέρνηση, αντί να προτάξει
και αντί να προωθήσει αποφάσεις για τη στήριξη σηµαντικών και
ευαίσθητων τοµέων της γεωργίας µας, όπως είναι του βάµβακος,
του καπνού, του σκληρού σίτου, των οπωροκηπευτικών, του
ελαιολάδου, του γάλακτος και γενικότερα της κτηνοτροφίας, χάνει
πολύτιµο χρόνο και πολύτιµη διαπραγµατευτική δύναµη για να
καλύψει λάθη και παρανοµίες του παρελθόντος.
Aναφέροµαι στην πρόσφατη προσπάθεια του Υπουργού της
Γεωργίας να "πετύχει" οµοφωνία για τη ρύθµιση χρέων
συνεταιριστικών οργανώσεων και ιδιωτικών επιχειρήσεων, τα οποία
θα µπορούσαν να είχαν άλλη τύχη και να είχαν εγκριθεί µε άλλες
διαδικασίες αν είχατε ακολουθήσει πριν από ενάµιση περίπου
χρόνο αυτά τα οποία λέγαµε από το Βήµα αυτό.
Με αυτά τα δεδοµένα λοιπόν και ενώ προβλέπεται ότι κατά τα
χρόνια που έρχονται από κακές πολιτικές ή από έλλειψη πολιτικής,
η κοινοτική προστασία και οι κοινοτικές επιδοτήσεις για τα προϊόντα
ελληνικού ενδιαφέροντος θα µειωθούν, είναι επιτακτική η ανάγκη
για αύξηση των εθνικών κονδυλίων ανάπτυξης και στήριξης του
αγροτικού τοµέα. ∆υστυχώς, στον Προϋπολογισµό του 1999, σε
σταθερές τιµές, οι ενισχύσεις προς τον αγροτικό τοµέα της
οικονοµίας µειώνονται κατά 10% σε σύγκριση µε τα αντίστοιχα
µεγέθη του 1993 και µένουν στα επίπεδα του 1985.
'Ολα αυτά τα στοιχεία δικαιολογούν τις κυοφορούµενες αντιδράσεις
στον αγροτικό τοµέα, µε κύρια ευθύνη αυτή της Κυβέρνησης, και
καθιστούν αναγκαία την εφαρµογή µιας ολοκληρωµένης πολιτικής
για την ανάπτυξη της ελληνικής υπαίθρου.
Τα προβλήµατα, βεβαίως, δεν λύνονται µε διαλέξεις για το πώς
πρέπει να είναι η ελληνική γεωργία, όπως αυτή την οποία ακούσαµε
από τον κ. Ανωµερίτη πριν από λίγο, ο οποίος είπε ότι πέρα από τα
χρήµατα, που από µόνα τους δεν είναι αρκετά, απαιτείται ο
θεσµικός εκσυγχρονισµός του κράτους. Τώρα, εάν ούτε τα χρήµατα
δεν επαρκούν ούτε ο αναγκαίος θεσµικός εκσυγχρονισµός δεν

γίνεται, τότε τα αδιέξοδα εντείνονται.
Το λέω αυτό γιατί πέραν των καλών προθέσεων, όποιες και εάν
υπάρχουν, υπάρχουν και µερικά ερωτηµατικά που θα πρέπει να
απαντηθούν. Είναι δείγµα θεσµικού εκσυγχρονισµού να υπάρχει µία
κρατική τράπεζα, η ΑΤΕ, η οποία αν λαµβάνει τώρα, στις µέρες µας,
τη διαχείριση µιας υπερχρεωµένης πτηνοτροφικής εταιρείας, η
οποία πέρυσι τέτοιο καιρό χρώσταγε είκοσι δισεκατοµµύρια
(20.000.000.000) και σε ένα χρόνο αυξάνει τα χρέη υπό τη
διαχείριση της Αγροτικής Τράπεζας και ξεπερνούν τα τριάντα
δισεκατοµµύρια (30.000.000.000) δραχµές;
Επειδή επιχειρείται τώρα να πουληθεί, µε αδιαφανείς διαδικασίες,
αυτή η εταιρεία µε λιγότερο από έξι δισεκατοµµύρια (6.000.000.000)
ή επτά δισεκατοµµύρια (7.000.000.000) δραχµές, τότε τα
ερωτήµατα είναι πάρα πολλά.
Είναι δείγµα θεσµικού εκσυγχρονισµού να απαιτούνται πολιτικές
παρεµβάσεις Βουλευτών ή Υπουργών για να πληρωθούν, µε
σηµαντικές πάντα καθυστερήσεις και εν όψει Χριστουγέννων,
αγροτικές επιδοτήσεις ή να µην πληρώνονται αποζηµιώσεις του
ΕΛΓΑ επί µήνες και µήνες;
Αποτελεί θεσµικό εκσυγχρονισµό η απαράδεκτη κατάσταση η οποία
υπάρχει στον ΟΓΑ, όταν απαιτούνται µήνες και χρόνια για να βγει
µία σύνταξη; 'Οταν δεν χάνονται οι φάκελοι;
Ξέρετε, κύριοι της Κυβέρνησης, πόσα χρόνια απαιτούνται για να
εκδοθεί µία σύνταξη, εάν ο έρηµος αγρότης έχει κάνει και µερικά
µεροκάµατα στο εξωτερικό; Πέντε χρόνια κατ' ελάχιστον.
Κύριοι της Κυβέρνησης, ο Προϋπολογισµός για τον οποίο
συζητάµε, αλλά κυρίως η πολιτική λογική και πρακτική σας,
επιχειρεί µε τερτίπια του χθες να αντιµετωπίσει το αύριο. Αυτά δεν
γίνονται και τα αδιέξοδα δυστυχώς εντείνονται.
Στην Ελλάδα, όµως, που εσείς φτιάξατε, στην Ελλάδα της
παράλληλης οικονοµίας, στην Ελλάδα της διαπλοκής, της διαρκούς
πολιτικής διαµεσολάβησης, των ισχυρών κρατικοδίαιτων
συντεχνιών και του παραλυτικού συγκεντρωτισµού, στην Ελλάδα
της κοινωνικής αποχαύνωσης, στην Ελλάδα της πολιτικής
κουλτούρας της ευκολίας και του χρέους που καλλιεργήσατε, στην
Ελλάδα της εγκατάλειψης της υπαίθρου, στην Ελλάδα των διαρκών
εκπαιδευτικών τάχα µεταρρυθµίσεων, που το µόνο που
επιτυγχάνουν είναι η σύγχυση στα παιδιά µας, στην Ελλάδα της
κοινωνικής αδικίας και αναλγησίας, στην Ελλάδα που κάνει τους
'Ελληνες όλο και πιο ανασφαλείς, στην Ελλάδα των υποχωρήσεων
και του κατευνασµού στα εθνικά µας θέµατα, σε αυτήν την Ελλάδα
της παρακµής, των αναποτελεσµατικών και παρωχηµένων πρώην,
ή δήθεν σοσιαλιστών, που διέλυσαν τους θεσµούς και διαχειρίζονται
µε αδιαφάνεια τις δηµόσιες υποθέσεις και το δηµόσιο χρήµα,
υποταγµένη σε λίγους οικονοµικά ισχυρούς και, κυρίως, εξωθεσµικά
λειτουργούντες παράγοντες, σε αυτήν την Ελλάδα των λίγων
ισχυρών της στιγµής που φεύγει, και φεύγουν µαζί µε τον κ. Σηµίτη,
ευτυχώς υπάρχουν υγιείς κοινωνικές και πολιτικές δυνάµεις,
υπάρχουν οι πολλές Ελληνίδες και οι πολλοί 'Ελληνες που θα
επιβάλουν την αναγκαία δηµιουργική ρήξη.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
Τελειώνω, κύριε Προέδρε.
Υπάρχουν οι Ελληνίδες και οι 'Ελληνες που, πέρα και πάνω από
παρωχηµένες διαχωριστικές γραµµές, θα ανταποκριθούν στο
µεγάλο κάλεσµα της Νέας ∆ηµοκρατίας και θα πάρουν αυτοί την
τύχη του τόπου στα χέρια τους. Γιατί σε αυτούς, τους πολλούς
'Ελληνες, ανήκει η Ελλάδα. Και είναι αυτοί οι πολλοί, που θα σας
δώσουν την απάντηση, όποτε και αν γίνουν οι προσεχείς εθνικές
εκλογές.
Η Ελλάδα µπορεί και θα γίνει όπως την αξίζουµε και εµείς και οι
γενιές που έρχονται!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Τσιτουρίδη.
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Ο κ. Γεωργιάδης έχει το λόγο.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, η συζήτηση για τον Προϋπολογισµό µπορεί, από
άποψη διαδικασίας, να είναι µια τυπική συζήτηση, µε την έννοια ότι
ο Προϋπολογισµός έχει ήδη τύχει επεξεργασίας από το Υπουργείο
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, συζητήθηκε στη ∆ιαρκή
Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων και δεν χωρεί καµία προσθήκη
ή τροποποίηση. 'Οµως, είναι µια ευκαιρία για µια συζήτηση εφ' όλης
της ύλης, αφού είναι γνωστό ότι στον Προϋπολογισµό καταγράφεται
λεπτοµερώς η πολιτική που αποφάσισε να ακολουθήσει η
Κυβέρνηση στους διάφορους τοµείς, στην οικονοµία, στον
πολιτισµό, στην παιδεία, στη γεωργία, στην άµυνα κ.ο.κ.
Και ενώ θα περιµέναµε -και µαζί µ' εµάς ο ελληνικός λαός που µας
παρακολουθεί- να ακούσουµε θέσεις, προτάσεις, συζήτηση πάνω
σε προγράµµατα, δυστυχώς όπως γινόταν πάντα µέχρι τώρα,
ακούσαµε µια στείρα κριτική και αρνητικά σχόλια. Μάλιστα, ο
γενικός εισηγητής της Νέας ∆ηµοκρατίας έφθασε στο σηµείο να
παροµοιάσει την Ελλάδα µε το Μεξικό, ξεχνώντας ότι η Ελλάδα δεν
είναι Μεξικό, ότι η Ελλάδα είναι ένα µέλος της Ενωµένης Ευρώπης
και ότι τις επιδόσεις της στον οικονοµικό τοµέα τονίζουν επικροτούν
και αναγνωρίζουν και η Ευρωπαϊκή Επιτροπή και διεθνείς
οργανισµοί, αλλά και διεθνούς κύρους οικονοµικά περιοδικά.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Προϋπολογισµός αυτός, όπως όλοι
οι προηγούµενοι προϋπολογισµοί, είναι σταθερά
προσανατολισµένος στον τελικό στόχο της ένταξής µας στην ΟΝΕ.
Γι'αυτό και είναι ένας προϋπολογισµός ένταξης στην ΟΝΕ, ο οποίος
-όπως είπε και ο κύριος Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών- επισφραγίζει τη σειρά των προηγουµένων
προϋπολογισµών σύγκλισης.
Βαδίζουµε µε σταθερότητα και µε τη βεβαιότητα ότι η Ελλάδα το
2001 θα έχει ενταχθεί στην ΟΝΕ. Και η βεβαιότητα αυτή προκύπτει
από το γεγονός ότι όλα τα κριτήρια, που προϋποτίθενται από τη
Συνθήκη του Μάαστριχτ, η Ελλάδα τα έχει επιτύχει, πλην αυτού της
µείωσης του πληθωρισµού. Και αυτό οµως το κριτήριο, µε τα µέτρα
που προβλέπονται στον Προϋπολογισµό, θα το πετύχουµε στο
τέλος του 1999. Η βεβαιότητά µας ότι θα είµαστε το 2001 στην ΟΝΕ
στηρίζεται στο ότι οι προηγούµενοι προϋπολογισµοί του 1996, του
1997, αλλά και του 1998 έχουν εκτελεστεί µε ελάχιστες ή καθόλου
αποκλίσεις. Και έτσι κατέστη δυνατόν οι στόχοι, που έθεταν αυτοί οι
προϋπολογισµοί για την επίτευξη των κριτηρίων ένταξης, να
υλοποιηθούν στο µέγιστο µέρος τους. Αυτός, εξάλλου, είναι και ο
βασικός λόγος για τον οποίο έγινε δεκτή η Ελλάδα στο Μηχανισµό
Συναλλαγµατικών Ισοτιµιών, ο οποιος αποτελεί στην ουσία τον
προθάλαµο ένταξης της Ελλάδος στην ΟΝΕ.
Γιατί όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αγωνίζεται τόσο πολύ η
Ελλάδα να µπει στην ΟΝΕ; Γιατί σχεδόν όλα τα κράτη της
Ενωµένης Ευρώπης θέλουν την ΟΝΕ; Σε τι ακριβώς θα βοηθήσει η
ΟΝΕ την Ενωµένη Ευρώπη, και κατά συνέπεια την Ελλάδα; Πέρα
από τους λόγους, που ανέφεραν ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών και ο εκ των εισηγητών µας κ. Θωµόπουλος, οι
οποίοι λόγοι αφορούν την καθιέρωση και στην Ελλάδα του EURO
και την προστασία της ελληνικής οικονοµίας από τους ραντιέρηδες,
θα αναφερθώ και σε έναν άλλο λόγο. Θα επιχειρήσω, δηλαδή, να
δώσω µία άλλη διάσταση στις επιδιώξεις τόσο της Ενωµένης
Ευρώπης να πετύχει την ΟΝΕ, όσο και της Ελλάδας να ενταχθεί
σ'αυτήν.
Μετά τη λήξη του διπολικού συστήµατος, του ψυχρού πολέµου και
τις νέες διεθνείς συνθήκες που διαµορφώθηκαν, άρχισε µια µεγάλη
συζήτηση τόσο για την πορεία της ανθρωπότητας, όσο και για το
ποιος τελικά θα είναι ο ρόλος των ΗΠΑ, της Ενωµένης Ευρώπης και
της Ιαπωνίας στις νέες εξελίξεις. Ποιο, δηλαδή, από τα τρία αυτά
οικονοµικά κέντρα που διαµορφώνονται θα είναι αυτό που θα παίξει
πρωταγωνιστικό ρόλο στις νέες εξελίξεις;
Σχετικώς έχουν διατυπωθεί τρεις διαφορετικές απόψεις.
Υπάρχει µία άποψη κατά την οποία µε τα σηµερινά δεδοµένα η
ανερχόµενη δύναµη, αυτή που θα σύρει ως οικονοµική ατµοµηχανή
το τραίνο της παγκόσµιας οικονοµίας είναι η Ιαπωνία µαζί µε τις

άλλες χώρες της 'Απω Ανατολής, Κορέα, Ταϊβάν, Σιγκαπούρη κλπ.
Από τους πιο γνωστούς υποστηρικτές αυτής της άποψης είναι και ο
γνωστός ιστορικός Πωλ Κέννεντυ, καθηγητής στο πανεπιστήµιο του
Γιέιλ. Κατά τον καθηγητή, από το 1945 και µετά λειτούργησαν οι
Ηνωµένες Πολιτείες ως ατµοµηχανή που έσυραν το τραίνο του
καπιταλισµού στο υψηλό επίπεδο ανάπτυξης που έφθασε µέχρι τη
δεκαετία του 1970.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Πρόεδρος
της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)
'Οµως, όπως όλες οι µεγάλες αυτοκρατορικές δυνάµεις
κατέρρευσαν κάτω από το βάρος του σύνδροµου που ο Πωλ
Κέννεντυ το ονοµάζει "αυτοκρατορική υπερεξάπλωση", έτσι και οι
ΗΠΑ έπαψαν πλέον να παίζουν πρωταγωνιστικό ρόλο. Το ρόλο,
λοιπόν, αυτό του πρωταγωνιστή θα τον παίξει από εδώ και πέρα,
κατά την άποψη αυτή που ανέφερα, η Ιαπωνία.
Κατά τη δεύτερη άποψη, το ρόλο της ατµοµηχανής της παγκόσµιας
οικονοµίας θα τον παίξει η Eνωµένη Ευρώπη. Στους οπαδούς
αυτής της άποψης συγκαταλέγεται ο γνωστός επίσης καθηγητής
Λέστερ Θάρροου, καθηγητής των οικονοµικών στη σχολή διοίκησης
επιχειρήσεων του Τεχνολογικού Ινστιτούτου της Μασσαχουσέτης
των Ηνωµένων Πολιτειών, ο οποίος στο τελευταίο βιβλίο του "Ο
επερχόµενος οικονοµικός πόλεµος µεταξύ Ιαπωνίας, Ενωµένης
Ευρώπης και Ηνωµένων Πολιτειών", υποστηρίζει ότι για το ρόλο
της ατµοµηχανής η Ευρώπη έχει σειρά στρατηγικών
πλεονεκτηµάτων και την ισχυρότερη αφετηριακή θέση, αρκεί να
ενοποιήσει τα οικονοµικά των χωρών-µελών της και να
ολοκληρωθεί πολιτικά.
Κατά τον "Θάρροου" ένα παλιό αξίωµα της ιστορίας είναι πως οι
κανόνες του παιχνιδιού καθορίζονται από εκείνους που ελέγχουν
την πρόσβαση στη µεγαλύτερη αγορά του κόσµου. 'Οποιος άλλος
χρειάζεται πρόσβαση σε αυτήν την αγορά, δεν έχει παρά να
συµµορφωθεί µε αυτούς τους κανόνες του παιχνιδιού. 'Ετσι γινόταν
πάντα. Η Βρετανία καθόρισε τους κανόνες του παιχνιδιού στο
εµπόριο το 19ο αιώνα, οι Ηνωµένες Πολιτείες τον καθόρισαν στον
20ό αιώνα και το "Ευρωπαϊκό Σπίτι", όπως αποκαλεί ο Θάρροου
την Ενωµένη Ευρώπη, ως η µεγαλύτερη αγορά του κόσµου, θα
καθορίσει τους κανόνες του παγκόσµιου εµπορίου για τον 21ο
αιώνα. Και οι υπόλοιπες χώρες του κόσµου απλά θα πρέπει να
µάθουν να παίζουν το οικονοµικό τους παιχνίδι".
Κατά την τρίτη άποψη, οι ΗΠΑ θα µπορούσαν να συνεχίσουν να
ηγεµονεύουν στον κόσµο αλλά κάτω από προϋποθέσεις που είναι
διαφορετικές για τους υποστηρικτές αυτής της άποψης και δύσκολα
µπορούν να επιτευχθούν.
'Ετσι, κατά το γνωστό καθηγητή Τζων Κένεθ Γκάλµπρεϋθ για να
συνεχίσουν οι ΗΠΑ την πρωτοπορία τους πρέπει να ανατραπεί η
µονεταριστική πολιτική, να ενταθούν οι κρατικές ρυθµίσεις της
οικονοµίας, να αυξηθούν οι επενδύσεις του δηµόσιου και τα µέτρα
προστασίας των κοινωνικά πιο αδυνάτων. Ενώ για τον Χένρι
Κίσσινγκερ, µπορεί οι ΗΠΑ να είναι ηγεµονική δύναµη συνολικά,
αυτό όµως δεν σηµαίνει ότι θα ηγεµονεύουν σε κάθε τοµέα,
οικονοµικό, στρατιωτικό και πολιτικό. Υπάρχουν, λέει στο βιβλίο
του, "οι έξι πυλώνες της διεθνούς τάξης", πολλά επίπεδα επιµέρους
ηγεµονίας και προπαντός επιµέρους ισορροπιών και σ'αυτήν τη
βάση οι ΗΠΑ µπορεί να παίξουν το ρόλο ενός "καλοπροαίρετου
ηγεµόνα" -προσέξτε, κύριοι συνάδελφοι, το σηµείο αυτό- που ναι
µεν δε µπορεί να επιβληθεί συνολικά πλέον, θα είναι όµως σε θέση
και οφείλει να αποκαθιστά µε το ιδιαίτερο βάρος του, την ισορροπία
των δυνάµεων παντού, όπου διαταράσσεται.
Μπορεί ο Κίσσινγκερ να µην είναι στην ενεργό πολιτική, όµως οι
Ηνωµένες Πολιτείες µε την τελευταία επίθεση στη Βαγδάτη
ακολουθούν πιστά αυτά τα οποία διδάσκει ο Χένρι Κίσσινγκερ στο
βιβλίο αυτό. Μας έδωσαν, δηλαδή, οι Ηνωµένες Πολιτείες την
έννοια του "καλοπροαίρετου ηγεµόνα".
Κυρίες  και  κύριοι  συνάδελφοι,  από  την  πολύ  σύντοµη  αναφορά
στις  απόψεις  που  διατυπώνουν  εγνωσµένου  κύρους  αναλυτές
των  διεθνών  σχέσεων  και  εξελίξεων,  διαπιστώνουµε  ότι  έχει
κάθε  λόγο  η  Ενωµένη  Ευρώπη  να  προχωρήσει  στην
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ΟΝΕ, στην οικονοµική ενοποίηση που θα αποτελέσει όρο για την
πολιτική ενοποίηση εν συνεχεία, ώστε να µπορέσει να αποτελέσει
την ατµοµηχανή της παγκόσµιας οικονοµίας.
Βέβαια, σ'αυτήν την προσπάθεια δεν συµφωνούν όλα τα κράτη
µέλη της Ε.Ε., ούτε όλοι µέσα στα κράτη µέλη της Ε.Ε. Είναι γνωστό
ότι η Μεγάλη Βρετανία και η Σουηδία δεν µετέχουν στο Μηχανισµό
Συναλλαγµατικών Ισοτιµιών.
Σ'αυτούς που αρνούνται την ΟΝΕ, ανήκει και ο Μπέρναρντ Κόνολυ,
υψηλόβαθµός στην Ε.Ε., οπαδός της Θάτσερ, ο οποίος στο βιβλίο
του "Η σάπια καρδιά της Ευρώπης, ο βρώµικος πόλεµος για το
Ευρωπαϊκό Νόµισµα" µεταξύ άλλων γράφει:
"Ο Μηχανισµός Συναλλαγµατικών Ισοτιµιών και η ΟΝΕ δεν είναι
µόνο ανεπαρκείς, αλλά και αντιδηµοκρατικοί θεσµοί. Αποτελούν
κίνδυνο, όχι µόνο για τον πλούτο µας, αλλά και για την ελευθερία
και σε τελική ανάλυση για την ειρήνη µας. Ο Μηχανισµός
Συναλλαγµατικών Ισοτιµιών είναι ένας µηχανισµός που στοχεύει
στο να υπαγάγει την οικονοµική ευηµερία, τα δηµοκρατικά
δικαιώµατα και την εθνική ελευθερία των πολιτών των ευρωπαϊκών
χωρών στα προστάγµατα µιας πολιτικής και γραφειοκρατικής elite,
είναι µια µάχη, όπου Γάλλοι τεχνοκράτες έρχονται αντιµέτωποι µε
τους Γερµανούς οµοσπονδιστές για τον έλεγχο του ευρωπαϊκού
υπερκράτους".
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Β'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΓΟΥΡΙ∆ΗΣ)
Εµείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν υιοθετούµε αυτές τις
αγγλοσαξωνικές, νεοφιλελεύθερες απόψεις. Εµείς δεν πιστεύουµε
στην Ευρώπη των αριθµών, των τραπεζιτών και του άκρατου
καπιταλισµού. Εµείς πιστεύουµε στην Ευρώπη της πραγµατικής
σύγκλισης των οικονοµιών, της ευηµερίας των λαών, στην Ευρώπη
του κοινωνικού κράτους, του κράτους της φροντίδας για τους
χαµηλοσυνταξιούχους αγρότες, για τους χαµηλοσυνταξιούχους
εργάτες.
Επειδή κατάγοµαι από αγροτικό νοµό, θέλω να κάνω δύο
παρατηρήσεις. Πρώτον, πρέπει επιτέλους να πάψει η καθυστέρηση
στην καταβολή της πρόωρης σύνταξης και δεύτερον, πρέπει να
επεκταθεί το ΕΚΑΣ και στους χαµηλοσυνταξιούχους του Ο.Γ.Α.,
όπως είπε και ο συνάδελφος κ. Κουράκης.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιστεύω ότι ο ελληνικός λαός και
αυτήν τη φορά, όπως και στο παρελθόν, έχει πειστεί ότι και ο
Προϋπολογισµός του 1999, όσο δύσκολος και αν είναι, κινείται
προς τη σωστή κατεύθυνση ότι η πορεία προς την ΟΝΕ είναι
µονόδροµος και δεν υπάρχουν µαγικές συνταγές, µε βάση τις
οποίες είναι δυνατή η πολιτική σύγκλισης και ανάπτυξης, µε
παράλληλη πολιτική παροχών, πέρα από την αντοχή της
οικονοµίας.
Αυτήν την αλήθεια διακηρύσσει προς τον ελληνικό λαό και ο
συζητούµενος Προϋπολογισµός, αυτήν την αλήθεια διακήρυξε η
Κυβέρνηση, ο Πρωθυπουργός και το ΠΑ.ΣΟ.Κ. Για αυτούς τους
λόγους ψηφίζω τον Προϋπολογισµό.
Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Γεωργιάδη.
Ο κ. Σπυρίδων ∆ανέλλης από το Συνασπισµό της Αριστεράς και της
Προόδου έχει το λόγο.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ∆ΑΝΕΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, Προϋπολογισµός ένταξης στην ΟΝΕ
χαρακτηρίστηκε από τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών ο φετινός Προϋπολογισµός. Βέβαια, η ένταξη της
χώρας στην ΟΝΕ αποτελεί εθνικό στόχο, δεν αποτελεί όµως τη
µαγική λύση των προβληµάτων µας. Μας αποµακρύνει από την
περιθωριοποίηση και τους συνεπαγόµενους από αυτή κινδύνους
στην προβληµατική γειτονιά των Βαλκανίων και σε έναν κόσµο
αυξανόµενου ανταγωνισµού.
Πιστεύω ότι ο προς επίτευξη στόχος δεν µπορεί να είναι άλλος από
την ένταξή µας στην ΟΝΕ, αλλά και η επιτυχής παραµονή µας σε
αυτήν. ∆υστυχώς, το δεύτερο σκέλος του στόχου αποσιωπάται και

αν για την ένταξη µας αρκεί η επίτευξη των ονοµαστικών δεικτών,
για την παραµονή µας και την ισότιµη συµµετοχή µας στις
ευρωπαϊκές εξελίξεις απαιτείται η ουσιαστική σύγκλιση.
Η σύγκλιση αυτή προϋποθέτει άλλη αναπτυξιακή λογική και
σχεδιασµό και κυρίως κοινωνική συνοχή. Αν η κοινωνία δεν πειστεί
για την αναγκαιότητα καταβολής και άλλων θυσιών και κυρίως για
τον κοινωνικά δίκαιο επιµερισµό των θυσιών αυτών σε όλους
ανεξαιρέτως, δεν πρόκειται να πετύχουµε τίποτα.
Στη χώρα µας οι δηµόσιες δαπάνες παραµένουν κατά πολύ
υψηλότερες από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο. Η αντιπαραγωγικότητα,
οι σπατάλες οι αναχρονιστικές δοµές, η χαµηλή ποιότητα των
παρεχοµένων υπηρεσιών αποτελούν ενδηµικά στοιχεία του
δηµοσίου τοµέα. Το πελατειακό σύστηµα, οι µονοκοµµατικές
κυβερνήσεις, η ταύτιση κράτους και κυβερνητικού κόµµατος
προσδιόρισαν τις σχέσεις κράτους και πολιτών, στενεύοντας
απελπιστικά τον ορίζοντα της κοινωνίας των πολιτών, της
χειραφέτησής της εν τέλει από το κράτος και αυτό επιτελέσθη
συνειδητά είτε υπό τη δεξιά εκδοχή της παρέµβασης των
κοµµαταρχών είτε υπό την αριστερή εκδοχή της διαµεσολάβησης
πια της κοµµατικής γραφειοκρατίας, µε άλλοθι όµως την κοινωνική
δικαιοσύνη.
Αποτέλεσµα κοινό: ∆ιόγκωση του κράτους και δηµιουργία µιας
εξαρτηµένης κοινωνίας.
Μελετώντας το φετινό Προϋπολογισµό συµπεραίνει κανείς πως δεν
προβλέπεται η ουσιαστική µείωση του ελλείµµατος, καθώς η
Κυβέρνηση χρησιµοποίησε περισσότερο το λογιστικό τέχνασµα, µε
το οποίο εγγράφει τις επιχορηγήσεις του κρατικού Προϋπολογισµού
προς τις ∆ΕΚΟ όχι ως έλλειµµα, αλλά ως αύξηση του µετοχικού
κεφαλαίου του δηµοσίου σ' αυτές.
Συγκεκριµένα, το 1999 υπολογίζονται σε επτακόσια δισεκατοµµύρια
(700.000.000.000) δραχµές αυτές οι αυξήσεις κεφαλαίου, αντί των
εξακοσίων δισεκατοµµύριων (600.000.000.000) δραχµών που είχαν
υπολογιστεί πέρυσι. Αν τα ποσά αυτά αθροιστούν, τότε το
πραγµατικό έλλειµµα διαµορφώνεται το 1999 στα δύο
τρισεκατοµµύρια διακόσια δισεκατοµµύρια (2.200.000.000.000)
δραχµές, αντί των δύο τρισεκατοµµυρίων εκατόν δισεκατοµµυρίων
(2.100.000.000.000) δραχµών το 1998.
'Ενα δεύτερο συµπέρασµα είναι ότι οι πρωτογενείς δαπάνες του
δηµοσίου προβλέπεται ότι θα αυξηθούν το 1999 κατά 4,5% και σε
απόλυτα ποσά κατά τριακόσια τριάντα δισεκατοµµύρια
(330.000.000.000) δραχµές. Οι δαπάνες για επιχορηγήσεις προς τις
∆ΕΚΟ και τα ελλειµµατικά ασφαλιστικά προβλέπεται να αυξηθούν
κατά το ποσοστό αυτό. 'Οµως, το πάγωµα των τιµολογίων των
∆ΕΚΟ σε συνδυασµό µε τα διαρθρωτικά τους προβλήµατα θα
οδηγήσει σε αύξηση των ελλειµµάτων τους και συνεπώς, σε ανάγκη
µεγαλύτερης χρηµατοδότησής τους από τον κρατικό
Προϋπολογισµό. Το πιθανότερο είναι ότι το δηµόσιο θα οδηγήσει
τις ∆ΕΚΟ σε αύξηση του δανεισµού τους, ώστε να µην εµφανίσει
µεγαλύτερο έλλειµµα, αλλά η εξέλιξη αυτή θα αυξήσει µετά από ένα
ή δύο χρόνια θεαµατικά το δηµόσιο χρέος που έχει ήδη υπερβεί τα
σαράντα δύο δισεκατοµµύρια (42.000.000.000) δραχµές.
Το τρίτο συµπέρασµα που προκύπτει είναι ότι η επίτευξη του
στόχου του Προϋπολογισµού θα απαιτήσει πρόσθετα φορολογικά
µέτρα, τα οποία επιµελώς επιχειρεί να αποκρύψει η Κυβέρνηση.
Πιστεύουµε πως τα φορολογικά βάρη και τις θυσίες δεν πρέπει
µόνο να επωµισθούν οι γνωστοί φορολογούµενοι, καιρός είναι να
µετάσχουν και εκείνοι που µέχρι σήµερα παραµένουν υπεράνω.
Είναι γνωστή η επισήµανση του διοικητή της Τράπεζας της Ελλάδος
στη φετινή του έκθεση ότι η 'Ελλάδα υστερεί έναντι των άλλων
Ευρωπαϊκών χωρών κατά επτά ποσοστιαίες µονάδες του ΑΕΠ ως
προς τα φορολογικά της έσοδα. ∆εχόµενοι ότι µια µονάδα είναι
περίπου τριακόσια εξήντα δισεκατοµµύρια (360.000.000.000)
δραχµές, καταλαβαίνει κανείς ότι η µείωση της φοροαποφυγής ή
της φοροδιαφυγής κατά µία µονάδα θα εξασφάλιζε δηµόσια έσοδα
τριακόσια εξήντα δισεκατοµµύρια (360.000.000.000) δραχµές το
χρόνο.
Είναι  επίσης,  γνωστή  η  επισήµανση  του  ΟΟΣΑ  ότι  οι
φορολογικές µεταρρυθµίσεις των τελευταίων ετών συµβάλλουν
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στη διεύρυνση των ανισοτήτων και στη διόγκωση της ανεργίας, µε
παρεπόµενο βεβαίως την επιδείνωση των δηµοσιονοµικών
προβληµάτων εξαιτίας του περιορισµού των φορολογητέων
εισοδηµάτων και της παράλληλης αύξησης των δαπανών για
επιδόµατα.
Αναφέροµαι ιδιαίτερα στο φορολογικό γιατί θεωρώ ότι µια από τις
βασικότερες διαρθρωτικές αλλαγές που έχει ανάγκη ο τόπος µας
αφορά σ' αυτό.
Στην τελευταία Σύνοδο Κορυφής της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης η
ελληνική Κυβέρνηση φέρεται να συµφώνησε σε όλα τα σηµεία που
προτείνονται ως κατευθυντήριες γραµµές για την πολιτική
απασχόλησης και φορολογικής εναρµόνισης πλην του σηµείου που
αφορά στη θέσπιση ενεργειακού φόρου. Αυτό µε το επιχείρηµα ότι
η Ελλάδα δεν µπορεί να εφαρµόσει τη συγκεκριµένη πολιτική, διότι
είναι παραγωγός λιγνίτη.
'Οµως, η Πορτογαλία, επίσης παραγωγός λιγνίτη, µπόρεσε να
αναπτύξει εναλλακτικές µορφές ενέργειας ώστε να µην εµµένει σε
αντιπεριβαλλοντικές πολιτικές.
Το συµπέρασµα στο οποίο συγκλίνουν τα κόµµατα της ευρωπαϊκής
αριστεράς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καθώς και άλλες δυνάµεις,
είναι ότι αν οι "πράσινοι φόροι" αποτελέσουν µέρος µιας συνολικής
φορολογικής µεταρρύθµισης, µε στόχο την επιβολή υψηλότερων
φόρων στην κατανάλωση και χαµηλότερων στο εισόδηµα, υπάρχει
διπλό όφελος. Επιτυγχάνεται καλύτερο περιβάλλον, αύξηση της
απασχόλησης και της καινοτοµίας στη βιοµηχανία και
αποτελεσµατικότερη λειτουργία του φορολογικού συστήµατος.
Με ποιες πολιτικές απαντά στην παραπάνω πρόκληση η ελληνική
Κυβέρνηση; Σε τι βαθµό εξετάζει την προοπτική των "πράσινων
φόρων" για καλύτερο περιβάλλον και ανάπτυξη για περισσότερες
θέσεις εργασίας στη χώρα µας; Πώς προετοιµάζεται για µια
συνολική προοδευτική φορολογική µεταρρύθµιση;
Ζωτικού ενδιαφέροντος κεφάλαιο επίσης, στο οποίο δεν θα
επεκταθώ, είναι η ανάπτυξη εναλλακτικών µορφών ενέργειας. Εδώ
στη χώρα µας παρουσιάζεται µία πολύ µεγάλη καθυστέρηση παρά
την εξαιρετικά πλούσια φυσική προίκα που διαθέτει.
Μια σύντοµη αναφορά στο Πρόγραµµα ∆ηµοσίων Επενδύσεων.
'Οπως φαίνεται από τους πίνακες που παρατίθενται, η αναπτυξιακή
πολιτική που ασκείται στη χώρα µας είναι κυρίως η
συγχρηµατοδοτούµενη από την Ευρωπαϊκή 'Ενωση. Αυτό οφείλεται
στην έλλειψη επαρκών εθνικών πόρων, κάτι που δεν συµβαίνει στα
υπόλοιπα κράτη-µέλη, όπου τα συγχρηµατοδοτούµενα έργα
αποτελούν µικρότερο µέρος της αναπτυξιακής τους πολιτικής.
Θετικό είναι το γεγονός ότι δια του Ειδικού Συµβούλου Ποιοτικού
Ελέγχου (ΕΣΠΕΛ) διενεργήθηκε επιτέλους, έστω και
δειγµατοληπτικά, έλεγχος της ποιότητας των δηµοσίων έργων, του
οποίου η έκθεση δηµοσιοποιήθηκε. Με δεδοµένη την εµπειρική
εικόνα που ο καθένας από µας διαθέτει και µε τη γνωστή τη θλιβερή
πρωτιά της χώρας µας στα ατυχήµατα που εδώ, αντίθετα µε την
υπόλοιπη Ευρώπη, αυξάνονται, τα αποτελέσµατα του ελέγχου ήταν
αναµενόµενα. Με συστηµατικούς όµως ελέγχους παρέχεται η
δυνατότητα παρέµβασης, αφ'ενός µεν για διόρθωση των
υπαρχουσών κακοτεχνιών µε έµπρακτη επιβάρυνση των
εργοληπτών και αφ'ετέρου για βελτίωση της ποιότητας µελλοντικών
έργων.
Θα κλείσω µε µια σύντοµη αναφορά στα έργα για τους
Ολυµπιακούς Αγώνες. Βλέπετε όλα τα είχαµε, οι Ολυµπιακοί µας
έλειπαν. Θεωρούµε άκρως ανησυχητική την παρατεινόµενη
καθυστέρηση που εγκυµονεί µόνο προβλήµατα και κινδύνους. Αυτά
αφ'ενός αφορούν στη διασφάλιση του δηµοσίου συµφέροντος -
διαδικασία ανάθεσης και ποιότητα της εκτέλεσης των έργων υπό
την πίεση του χρόνου που θα παρουσιάζεται συνεχώς αυξανόµενη-
αφ'ετέρου φθάνουν να θέτουν εν αµφιβόλω την έγκαιρη
αποπεράτωση των έργων.
Η εµµονή δε σε χωροθετήσεις µε κορυφαία περίπτωση αυτή των
έργων του Σχοινιά, εκτός από το περιβαλλοντικό κόστος που
συνεπάγεται, αφ'ενός µεν βρίσκει αντίθετα κινήµατα πολιτών -κάτι
που έχουµε αποκρύψει στη δέσµευση που έχουµε αναλάβει
υπογράφοντας τη σύµβαση µε τη ∆ΟΕ- αφ'ετέρου δε, παρουσιάζει

τα γνωστά προβλήµατα νοµικής φύσης που θα τα βρούµε µπροστά
µας σύντοµα, σίγουρα. Επισηµαίνουµε ότι η χώρα κινδυνεύει να
εκτεθεί, µιας και η πείρα έχει δείξει ότι, όταν πρόκειται για την
προστασία του περιβάλλοντος, τα νοµοπαρασκευαστικά
τεχνάσµατα δεν ωφελούν.
Κυρίες και κύριοι, είναι γνωστό, πως η λογιστική τροποποίηση της
πραγµατικότητας µέσω ενός προϋπολογισµού είναι σχετικά απλή
υπόθεση. 'Οµως µ'αυτή δεν απαντάς στα υπαρκτά προβλήµατα.
Κλείνοντας, θέλω να θυµίσω πως το ζητούµενο της
εκσυγχρονιστικής πολιτικής που είναι απαιτούµενο για τη χώρα µας
και για το 1999, τη φετινή χρονιά, παραµένει σαν ένα ζητούµενο
µιας πολιτικής έργων και όχι πολιτικής διακηρύξεων. Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Συνασπισµού, της
Αριστεράς και της Προόδου)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Κατσιµπάρδης
έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΜΠΑΡ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου έτυχε µία
τηλεοπτικά, ίσως καλή ώρα, για να µιλήσω στη Βουλή, έπεσα όµως
πάνω στην παραποµπή του κ.Κλίντον και πιστεύω και ξέρω ότι τα
βλέµµατα όλων είναι στραµµένα προς τα εκεί. 'Ισως είναι η
"εκδίκηση" για την καταγγελία που έκανα µε πολλούς άλλους
Βουλευτές εξαιτίας των απαράδεκτων βοµβαρδισµών που διέταξαν
ενάντια και σε άµαχους στον Ιράκ.
Κύριοι συνάδελφοι, δεν χρειάζεται νοµίζω να µελετήσει κανείς
προσεκτικά τα αριθµητικά στοιχεία του νέου Προϋπολογισµού, ούτε
βέβαια να αναλύσει τους βασικούς δείκτες της οικονοµίας µας, για
να αντιληφθεί και να αναγνωρίσει -και αν είναι στη Νέα ∆ηµοκρατία
δεν χρειάζεται µεγάλη γενναιότητα για να το αναγνωρίσει- ότι η
χώρα µας βρίσκεται στο σωστό δρόµο, ότι η Ελλάδα βαδίζει
σταθερά προς την ανάπτυξη και την πρόοδο. Βέβαια τα θετικά
στοιχεία µπορούν να γίνουν ακόµη θετικότερα. Και πιστεύω ότι θα
αξιοποιηθούν καλύτερα ιδιαίτερα µέσα στο 1999.
Από την άλλη µεριά υπάρχουν και κάποια αρνητικά τα οποία
χρειάζεται να προσεχθούν. Και νοµίζω ότι δεν πρέπει µερικές φορές
-θα έλεγα πάντοτε- να τα κρύβουµε.
Στα θετικά στοιχεία και σηµεία έχουν αναφερθεί µεγάλες
προσωπικότητες της ευρωπαϊκής τουλάχιστον πολιτικής ζωής και
σκηνής, και µάλιστα από καθοριστικές και θεσµικές θέσεις, όπως
είναι ο Πρόεδρος της Κοµισιόν ο κ.Σαντέρ και ο Επίτροπος στα
θέµατα οικονοµίας ο κ. Ντε Σιλγκί.
Ο κ. Σαντέρ διακήρυξε σε ανύποπτο µάλιστα χρόνο το Μάρτιο του
1998 και όταν ακόµη ο πληθωρισµός στην Ελλάδα ήταν 5,5%, ότι
"η ελληνική οικονοµία βρίσκεται σε θετική τροχιά" -κάτι που δεν είχε
ειπωθεί από κανένα παλιότερα- ενώ ο Γάλλος Επίτροπος ο κ. Ντε
Σιλγκύ υπογράµµισε ότι "οι εξελίξεις στην ελληνική οικονοµία είναι
πολύ θετικές. Η Ελλάδα βρίσκεται πολύ κοντά στο ευρώ".
'Οµως παρ' όλα αυτά, το Μάϊο του 1998, στις Βρυξέλλες, η Ελλάδα
έµεινε έξω απο τη Νοµισµατική 'Ενωση. Προσωπικά θεωρώ ότι η
χώρα µας αδικήθηκε. Και δεν αδικήθηκε από συγκεκριµένα
πρόσωπα ή από πρόσφατες εξελίξεις, αλλά αδικήθηκε από το
Μάαστριχτ και µετά µε όλα όσα αποφασίστηκαν εκεί και στη
συνέχεια και πραγµατοποιήθηκαν.
Η Ελλάδα αδικήθηκε για τους εξής λόγους: Πρώτον, γιατί ναι µεν
δεν είχε εκπληρώσει µέχρι το Μάιο του 1998 στόχους του
Μάαστριχτ και ιδιαίτερα το 3% στο δηµόσιο έλλειµµα και το 60% στο
δηµόσιο χρέος, αλλά από το Μάιο ήδη βρισκόταν πολύ κοντά στο
πρώτο, δηλαδή ήταν στο 4% επί του ΑΕΠ. Βέβαια είχε έλλειµµα
109% στο δηµόσιο χρέος. Πλην όµως, η Ιταλία και το Βέλγιο
µπήκαν στην ΟΝΕ µε χειρότερους δείκτες, µε 121,6% η πρώτη και
µε 122,5% το Βέλγιο.
∆εύτερον  η  χώρα  µας  αδικήθηκε  γιατί  οι  "εξετάσεις  εισόδου"
στο  EURO  δόθηκαν  µε  βάση  τα  οικονοµικίστικα  κριτήρια  του
ανάλγητου  άρθρου  107  Γ'  της  Συνθήκης  του  Μάαστριχτ,  που
έβλεπε  µόνο  τη  σταθεροποίηση  και  καθόλου  την  ανάπτυξη  και
τις  κοινωνικές  πολιτικές.  'Ετσι  για  παράδειγµα  µπήκε  στην
ΟΝΕ  η  Ισπανία  µε  ανεργία  26,5%  και  έµεινε,  για  το  2001,  η



2786 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ελλάδα που έχει ανεργία κάτω από το µισό της Ισπανίας, χωρίς
αυτό να σηµαίνει ότι αυτό το ποσοστό είναι ικανοποιητικό. Η
ανεργία πρέπει να περιορισθεί ακόµα περισσότερο.
Τέλος, η χώρα µας αδικήθηκε γιατί οι Ευρωπαίοι εταίροι δεν έλαβαν
και δεν λαµβάνουν υπόψη τους ότι είµαστε οι µόνοι που έχουµε
τεράστιες αµυντικές δαπάνες, εξαιτίας των κινδύνων και των
προβληµάτων που καθηµερινώς µας δηµιουργεί ο επεκτατισµός της
Τουρκίας. Βέβαια η ανάδειξη λίγους µήνες µετά από τις Βρυξέλλες
του κ. Σρέντερ στην Καγκελαρία της Γερµανίας, δηµιούργησε σε
ορισµένους -οι οποίοι δεν µπορούν να καταλάβουν τις διαφορές
ανάµεσα στις σοσιαλιστικές πολιτικές και τις σοσιαλδηµοκρατικές
πολιτικές- κάποιες ελπίδες, για να µην πω και ψευδαισθήσεις.
∆υστυχώς, όµως, γρήγορα φάνηκε ότι αυτές οι πολιτικές δεν είναι
ευνοϊκές για τη χώρα µας. Ο καθένας µπορεί να αναφέρει πολλά
παραδείγµατα. Εγώ θα περιορισθώ σε δύο µόνο:
Το πρώτο αφορά αποκλειστικά την Ελλάδα και είναι το ζήτηµα των
γερµανικών αποζηµιώσεων. Ο κ. Σηµίτης έθεσε στον κ. Σρέντερ
πολύ σωστά αυτό το θέµα. Ο κ. Σρέντερ το απέρριψε ασυζητητί.
Είδαµε έτσι να επαναλαµβάνεται ό,τι έγινε το 1992, όταν ο κ.
Μητσοτάκης είχε θέσει αυτό το θέµα στον κ. Κολ ο οποίος επίσης
ασυζητητί το είχε απορρίψει. 'Οµως τα πράγµατα το 1998 δεν είναι
όπως ήταν το 1992. Σήµερα η χώρα µας έχει στα χέρια της µία
σηµαντική και άψογα διατυπωµένη νοµικά απόφαση δικαστηρίου
που επιδικάζει πάνω από εννέα δισεκατοµµύρια δραχµές στους
κατοίκους του µαρτυρικού ∆ιστόµου. Πρόκειται για την απόφαση
του Πρωτοδικείου Λειβαδιάς στην έκδοση της οποίας
πρωτοστάτησε η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση Βοιωτίας και
προσωπικά ο κ. Σταµούλης. Στην αρχή η Γερµανία αντιµετώπισε
αυτήν τη διαφορά και αυτήν τη δίκη απαξιωτικά. Το γερµανικό
κράτος δεν πήρε µέρος στην πρωτοβάθµια εκδίκαση της υπόθεσης,
ούτε άσκησε έφεση.
'Οµως τις τελευταίες ηµέρες πριν από την παρέλευση της
προθεσµίας ασκήσεως αναιρέσεως, το Γερµανικό ∆ηµόσιο έσπωσε
και κατέθεσε αναίρεση στον 'Αρειο Πάγο. Και το ερώτηµα είναι, αν ο
'Αρειος Πάγος απορρίψει -όπως πιστεύουν έγκριτοι νοµικοί- την
ένσταση περί ετεροδικίας, τι µέλλοι γενέσθαι; Και γιατί οι Γερµανοί
δεν κάθισαν στο τραπέζι των διαπραγµατεύσεων µε τον κ. Σηµίτη
για να καταβάλουν αυτές τις αποζηµιώσεις, αφού ξέρουν ότι µετά το
∆ίστοµο επακολουθούν τα Καλάβρυτα, ο Χορτιάτης, τα χωριά της
Θίσβης, της ∆αύλειας, της Αγίας 'Αννας, του Κυριακίου, τα
∆ερβενοχώρια, Το Ζερίκι και άλλα χωριά καµµένα από τους ναζί;
Μήπως επειδή "προβλέπουν" σε άλλα δικαστήρια, της Χάγης και
του Στρασβούργου;
Το δεύτερο παράδειγµα αφορά τις αδύναµες χώρες και πρωτίστως
την Ελλάδα. 'Εχει να κάνει µε το Γ' Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης µε το
πακέτο Σαντέρ. Ο τσάρος της γερµανικής οικονοµίας ο κ. Λαφοντέν,
έδειξε στην αρχή να αποµακρύνεται από τις αρχές του Μάαστριχτ.
Είπαµε µπράβο, θετικό, γιατί Μάαστριχτ σήµαινε µόνο
σταθεροποίηση. Ακόµα διακήρυξε ότι συµφωνεί µε τις αποφάσεις
του 'Αµστερνταµ και του Λουξεµβούργου, όπου, εκτός από τη
σταθεροποίηση µπήκε το µεγάλο θέµα της ανάπτυξης και της
απασχόλησης.
Οι Γερµανοί, οι σοσιαλδηµοκράτες άρχισαν επίσης να µιλούν και για
κοινωνικές πολιτικές, δυστυχώς όµως τα πράγµατα φάνηκαν ότι
είναι διαφορετικά αφού γρήγορα έδειξαν τις κοινωνικές πολιτικές, οι
σοσιαλδηµοκράτες, τις εννοούν όπως οι συντεχνίες που τους
αναδεικνύουν και τους στηρίζουν, µόνο δηλαδή για τη Γερµανία και
όχι για τις άλλες χώρες. Απόδειξη και τρανό παράδειγµα δυστυχώς
η προσπάθειά τους -πρωτοστατούν σ' αυτό και το γνωρίζουµε όλοι-
να περιορίσουν τα κονδύλια του Γ' Κοινοτικού Πλαισίου Στήριξης,
του πακέτου Σαντέρ.
Κι όµως εµείς πολλά περιµέναµε απ' αυτές τις εξελίξεις, για
περισσότερα χρήµατα, για περισσότερα και καλύτερα
προγράµµατα. Ενα από αυτά είναι το Leader II που βρίσκεται σε
εξέλιξη.
Θ0λω να καταθέσω στα Πρακτικά µια θαυµάσια δουλειά που έχει

γίνει από την Αναπτυξιακή του "(Ελικώνα)", για την αναβάθµιση και
αξιοποίηση, σύµφωνα µε τις λογικές της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης του
αγροτοτουρισµού, στο όµορφο και ιστορικό βουνό του Ελικώνα, µε
τα µοναστήρια και τα παραδοσιακά χωριά. Θέλω να παρακαλέσω
να το προσέξει η Κυβέρνηση και ιδιαίτερα ο κ. Ανωµερίτης θέµα για
περαιτέρω ενισχύσεις.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γ. Κατσιµπάρδης καταθέτει για τα
Πρακτικά την προαναφερθείσα µελέτη, η οποία βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας
και Πρακτικών της Βουλής)
Eµείς περιµέναµε καλύτερη αξιοποίηση των κοιτασµάτων του
νικελίου και του βωξίτη στην Βοιωτία και στη Στερεά Ελλάδα
γενικότερα, για να αναβαθµιστεί η "ΛΑΡΚΟ", να υπάρξουν
περισσότερες θέσεις εργασίας, για να δηµιουργηθεί µια δική µας
µονάδα αλουµινίου, να µην έχει την αποκλειστικότητα και το
µονοπώλιο η "ΠΕΣΙΝΕ" που πλούτισε τα προηγούµενα χρόνια.
Ακόµα περιµέναµε έργα υποδοµής στη γεωργία, για την άρδευση
της Κωπαϊδας και του κάµπου των Θηβών. Καλά κάνει και παίρνει η
Αθήνα των τριάµισι εκατοµµυρίων νερό από την Υλίκη, αλλά οι
γεωτρήσεις για τους γεωργούς της Βοιωτίας από τα πενήντα µέτρα
που ήταν πριν από δέκα χρόνια, έχουν φθάσει τριακόσια και τα
τετρακόσια µέτρα, γεγονός που τους προκαλεί µεγάλο κόστος στις
παραγωγές τους. Την ώρα που ο Βέλγος ήο Ολλανδός ανοίγει τη
βάνα και βρίσκει το νερό στο χωράφι του ο 'Ελληνας αγρότης µε
τέτοιες δαπάνες για την άντληση του νερού, καταβολές στη ∆.Ε.Η.,
διακοπές από τη ∆.Ε.Η. του ηλεκτρικού ρεύµατος που µερικές
φορές γίνονται για εκδίκηση των αγροτών, δεν είναι δυνατόν να βγει
ανταγωνιστικά µε τα προϊόντα του στις αγορές.
Επίσης, δεν είναι δυνατόν να συνεχίζεται το βύθισµα που υπάρχει
στους συνεταιρισµούς. Είµαστε σε µέρες Χριστουγέννων και επί έξι
µήνες τώρα είναι απλήρωτοι εκατόν πενήντα εργαζόµενοι στις δύο
ενώσεις γεωργικών συνεταιρισµών, τις µεγάλες ενώσεις της
Λειβαδιάς και της Θήβας, όπως και στην Κοινοπραξία
Αµπελουργών. Ευτυχώς που πριν λίγο ο κ. Ανωµερίτης µε
διαβεβαίωσε ότι τα χρήµατα αυτά θα καταβληθούν τη ∆ευτέρα.
Yπάρχουν, κύριε Πρόεδρε, έντεκα προτάσεις για την ανάπτυξη της
Βοιωτίας, που έχω διατυπώσει σε ένα κείµενο 85 σελίδων και
καταθέτω στη Βουλή, είναι µία δουλειά που θέλω να δουν οι
Υπουργοί, θα τη δώσω και προσωπικά στους πιο αρµόδιους
Υπουργούς για τα θέµατα ανάπτυξης της Βοιωτίας. Παλεύω και θα
παλέψουµε όλοι για να πετύχουν αυτοί οι στόχοι, γιατί αυτός ο
νοµός, ο τόσο προικισµένος από τη φύση, που βρίσκεται στο
κυριότερο σταυροδρόµι της Ελλάδας, -το λέω µε παράπονο αυτό-
είναι αρκετά αδικηµένος. Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γ. Κατσιµπάρδης καταθέτει για τα
Πρακτικά τις προαναφερθείσες προτάσεις, οι οποίες βρίσκονται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας
και Πρακτικών της Βουλής.
(Χειροκροτήµατα από το ΠΑΣΟΚ).
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΠΟΛΥΖΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, συζητάµε τον Προϋπολογισµό του 1999, σε µία
περίοδο που η πατρίδα µας βρίσκεται σε µία κατάσταση ιστορικής
καθυστέρησης και σε πολλούς τοµείς σε κατάσταση ανάγκης.
Κάτω από το βάρος των αποτυχιών και των ελλειµµάτων των
δεκαπέντε περίπου χρόνων της διακυβέρνησης της χώρας από το
ΠΑ.ΣΟ.Κ., η Κυβέρνηση του κ. Σηµίτη, εδώ και τέσσερα χρόνια, µας
υπόσχεται ότι προετοιµάζει την Ελλάδα για τις ιστορικές προκλήσεις
του 2000.
'Οµως και σήµερα, κατά τη συζήτηση του Προϋπολογισµού, η
Κυβέρνηση οµολογεί ότι ανάµεσα στις άλλες χώρες της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης η Ελλάδα έχει τους χειρότερους οικονοµικούς
και κοινωνικούς δείκτες και το µικρότερο κατά κεφαλήν εθνικό
εισόδηµα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε τον Προϋπολογισµό
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του 1999 σε συνθήκες κοινωνικής έντασης και δυσφορίας που
προκαλεί η κυβερνητική πολιτική. Και αυτό γιατί οι κυβερνητικές
επιλογές δεν έχουν κοινωνική αποδοχή, ούτε πολιτική
νοµιµοποίηση. ∆ιότι, πώς είναι δυνατόν να έχουν, όταν αυτές οι
επιλογές περιλαµβάνουν τόσο µεγάλα ελλείµµατα κοινωνικής
ευαισθησίας και τόσο µεγάλα πλεονάσµατα κοινωνικής απάθειας,
αφού η εισοδηµατική πολιτική στηρίζεται σε µη πραγµατικές και
υπερτιµηµένες υποθέσεις, ενώ τα επίπεδα ζωής, οι δυσκολίες και τα
αδιέξοδα είναι απολύτως πραγµατικά!
Είναι γεγονός ότι η Κυβέρνηση µεταφέρει τον πλούτο στους
πολιτικά ισχυρούς από τους πολιτικά ανίσχυρους. ∆ιότι, τι κάνει η
Κυβέρνηση για τους εργαζόµενους; Μείωσε το πραγµατικό τους
εισόδηµα κατά το 1998, καθ'ότι οι πραγµατικές αποδοχές των
δηµοσίων υπαλλήλων και συνταξιούχων εκτιµάται ότι σηµείωσαν
µείωση κατά 1,9% και 0,8% αντίστοιχα, ενώ στον ιδιωτικό τοµέα
υπήρξε οριακή αύξηση της τάξεως µόλις του 0,2%. Για το 1999 στο
µόνο που µπορούν πλέον να ελπίζουν είναι η αποκλιµάκωση του
πληθωρισµού.
Τι κάνει η Κυβέρνηση για τους ελεύθερους επαγγελµατίες; Εκτός
των άλλων, που είναι γνωστά στην Αίθουσα αυτή και στον ελληνικό
λαό, µε τροπολογία που κατέθεσε στη Βουλή στις 18.11.98 ο
Υφυπουργός των Οικονοµικών επιβαρύνονται ακόµη περισσότερο
όσοι 'Ελληνες φορολογούνται σήµερα µε το άδικο σύστηµα των
αντικειµενικών κριτηρίων καθώς αυξάνεται ο συντελεστής
µισθωτικής αξίας της επαγγελµατικής στέγης από 7,25% σε 8,25%,
µε αποτέλεσµα ο φόρος που θα κληθούν να καταβάλουν το 1999
για τα κέρδη που υποτίθεται ότι κέρδισαν φέτος θα είναι 25%
περισσότερα.
Τι κάνει η Κυβέρνηση για τους αγρότες -ειπώθηκε και από τους
συναδέλφους της Συµπολίτευσης, -για τα καπνά; Φωτιά αποτελεί ο
νέος κανονισµός λόγω της εξαγοράς αλλά και της µεταφοράς των
ποσοστώσεων από την Ευρωπαϊκή 'Ενωση -εννοώ και για την
Ιταλία, αυτό που λέγεται τελευταία-αλλά και της µεταβλητής
κατανοµής της επιδότησης, που εξαναγκάζει ή προτρέπει δεκάδες
καλλιεργητές να εγκαταλείψουν τα χωράφια τους µε όλες τις
δραµατικές επιπτώσεις κυρίως για τις ορεινές και µειονεκτικές
περιοχές, όπου τα καπνά αποτελούν κατά κανόνα µονοκαλλιέργεια,
όπως είναι και στην ιδιαιτέρα µου εκλογική περιφέρεια, την Πιερία.
'Οσον αφορά το το βαµβάκι αποτελεί φιάσκο χωρίς προηγούµενο ο
νέος κανονισµός, µε τον οποίο απορρίφθηκαν παµψηφεί περίπου
όλα τα βασικά ελληνικά αιτήµατα, όπως η απευθείας χορήγηση της
κοινοτικής ενίσχυσης στους παραγωγούς και η πρόταση της
κατανοµής της εθνικής ποσόστωσης σε περιφέρειες.
Σχετικά µε το σκληρό σιτάρι, απούλητα παραµένουν ακόµη τα
περισσότερα κιλά στα χέρια των παραγωγών και δεν τους
προσφέρεται ούτε η βασική τιµή ασφαλείας των 41,68 δραχµών ανά
κιλό, καθώς είναι δραµατική η µείωση της ενισχυούµενης κατά
34,2% που έγινε το 1997 επί Κυβερνήσεως Σηµίτη.
'Οσον αφορά τώρα το ρύζι, αχαρακτήριστη αποδείχτηκε τελικά η
πρωτοβουλία της ηγεσίας του Υπουργείου Γεωργίας να ζητήσει και
να γίνει αποδεκτός από την Ευρωπαϊκή 'Ενωση ο χωρισµός στα
δύο της εθνικής µας εγγυηµένης έκτασης. Αποτέλεσµα είναι να
χαρίζουµε µόνο για φέτος διακόσια είκοσι επτάµισι δισεκατοµµύρια
δραχµές στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση, χρήµατα τα οποία θα έπαιρναν
οι ριζοπαραγωγοί της Πιερίας, της Καβάλας, της Αιτωλοακαρνανίας
και άλλων νοµών.
Για τα σακχαρότευκλα, δραµατική η µείωση του εισοδήµατος
παραγωγών. Για τη φετινή παραγωγική περίοδο, που είναι της
τάξεως του 40% και προήλθε από το κλείσιµο των κέντρων
παραλαβής, από τη µείωση της τιµής, το κατέβασµα του
σακχαρικού τίτλου από 12% σε 11%, ως σηµείο εκκίνησης
πληρωµής και από τη µεγάλη, αλλά και ύποπτη πτώση του
σακχαρικού τίτλου κατά 2% περίπου. Για τις θεσµικές τιµές και
επιδοτήσεις πάγωµα για δέκατη τρίτη συνεχή χρονιά των θεσµικών
τιµών και ενισχύσεων σε ECU, ενώ στο καλάθι των αχρήστων
πετάχθηκαν και τα αιτήµατά µας για αύξηση της ποσόστωσης στο
αγελαδινό γάλα και το πριµ στα αιγοπρόβατα.
Και για να γίνει απόλυτα κατανοητό το πόσο µεγάλη προσοχή δίνει

η παρούσα Κυβέρνηση στο θέµα της κτηνοτροφίας ένα µόνο θα
αναφέρω. Το 1997 πληρώσαµε πάνω από τριακόσια πενήντα
δισεκατοµµύρια (350.000.000.000) για εισαγωγές κρεάτων,
γαλακτοκοµικών προϊόντων και ζώων, όταν µε πολύ λιγότερα
χρήµατα θα µπορούσαν να στηρίξουν την ελληνική κτηνοτροφία να
ορθοποδήσει και να καλύψει ένα µεγάλο µέρος των αναγκών της,
δίνοντας ανάσα σε αυτούς, αλλά και στην εθνική µας οικονοµία.
Η Κυβέρνηση πρέπει επιτέλους να καταλάβει ότι ο ελληνικός λαός,
ενώ στη συντριπτική του πλειοψηφία θέλει την ένταξή του στην
Ο.Ν.Ε., δεν εγκρίνει τον τρόπο και την πολιτική µε την οποία
επιδιώκει η Κυβέρνηση του ΠΑ.ΣΟ.Κ. αυτήν την είσοδό µας. Με
άλλα λόγια δεν δέχεται να υφίστανται τις θυσίες οι πολλοί, ενώ οι
λίγοι να ευηµερούν και να κολυµπούν στα υπερκέρδη των
επιχειρήσεών τους. ∆εν είναι δυνατόν ορισµένοι να αµείβονται
πλουσιοπάροχα, ενώ οι πολλοί να οδηγούνται στη φτώχεια και τη
δυστυχία. Πρέπει να γίνει επιτέλους αντιληπτό από την Κυβέρνηση
ότι Ενωµένη Ευρώπη δεν γίνεται µόνο µε τους αριθµούς. Γίνεται,
κυρίως, µε τους λαούς που ευηµερούν.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Πολύζο.
Ο κ. Ντούσκας έχει το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΤΟΥΣΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, συζητάµε για τρίτη µέρα τον κρατικό Προϋπολογισµό
του 1999, έναν Προϋπολογισµό που για πρώτη ίσως φορά είναι
απαλλαγµένος και από ερωτήµατα και από υποσχέσεις, έναν
Προϋπολογισµό που χαµογελάει στην ένταξη πια της χώρας µας
στην Ο.Ν.Ε και σηµατοδοτεί ασφαλείς προβλέψεις και θετικές
εκπλήξεις για την οικονοµία µας, µε κατάργηση των αντικειµενικών
κριτηρίων σύντοµα και συνολική αναµόρφωση της φορολογίας
εισοδήµατος, µε πάγωµα όλων ανεξαιρέτως των τιµολογίων των
δηµοσίων επιχειρήσεων και οργανισµών και περιορισµό της
φοροδιαφυγής και φοροκλοπής.
Τη ∆ευτέρα το βράδυ θα κλείσει η συζήτηση µε την οµιλία του
Πρωθυπουργού και εκτός από το κορυφαίο νοµοθέτηµα που θα
µείνει όπως κατατέθηκε, θα µείνουν και οι κορώνες, οι εντάσεις, τα
ευχολόγια και οι κατάρες, οι ανέξοδες επιχειρηµατολογίες και οι
διαφωνίες της τελευταίας σέντρας των παρατάξεων, πριν από τις
διακοπές των Χριστουγέννων και το τελευταίο αντίο του 1998.
Είχα προβληµατιστεί πρόπερσι και πέρσι µε τη διαδικασία
συζήτησης στη Βουλή του Προϋπολογισµού µε τις έντονες
αντιπαραθέσεις και εκφράσεις, έτσι για τα µάτια του κόσµου, χωρίς
δυνατότητα αλλαγής ή τροποποίησης και πιστεύω ότι πρέπει να
προβληµατιστούµε σοβαρά αν αξίζει τον κόπο µια πολυήµερη
συζήτηση µε τόσους εισηγητές και οµιλητές, µε ένταση και σκληρές
εκφράσεις για κάτι που δεν αλλάζει.
Θα πρότεινα να βρούµε διαδικασίες για αλλαγές και κατευθύνσεων
και κονδυλίων του Προϋπολογισµού κατά τη συζήτηση στη Βουλή.
Επίσης, θα έλεγα για τους συναδέλφους της Α0τιπολίτευσης να µην
εξαντλούνται στην προσπάθεια να αποδείξουν ότι ο
Προϋπολογισµός είναι αντιλαϊκός κλπ., γιατί χωριό που φαίνεται
κολαούζο δεν θέλει. Και εν πάση περιπτώσει, αυτόν θα
απολαύσουν οι πολίτες και θα αγανακτήσουν, κατά τη δική τους
άποψη, και θα δυσαρεστηθούν έτσι και αλλιώς µε την Κυβέρνηση.
Σε αντίθετη, όµως, περίπτωση µένουν εκτεθειµένοι.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για κάθε κυβέρνηση ο
Προϋπολογισµός είναι, κατά τη γνώµη µου, µεγάλος πονοκέφαλος
και αδικείται όταν αβασάνιστα πολλές φορές στη συζήτηση
συνάδελφοι χρησιµοποιούν σκληρές εκφράσεις για αµαρτίες
παρελθόντος, για διεστραµµένη προσέγγιση της ΟΝΕ, για
εξαθλίωση των πολιτών, για συνειδητή συντήρηση από την
Κυβέρνηση κλίµατος διαφθοράς και διάβρωσης της ελληνικής
κοινωνίας.
Ο Προϋπολογισµός του 1999 δεν είναι ούτε σύνολο λογιστικών
τεχνασµάτων ούτε φοροµπηχτικός ούτε καταστροφικός ούτε
µπερντές του καραγκιόζη µε κινούµενους πολίτες,
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χιλιάρικα, όπως είπε συνάδελφος της Νέας ∆ηµοκρατίας ούτε
ανάλγητος αλλά ούτε και παράδεισος. Είναι ένας Προϋπολογισµός
θεµελιωµένος και βασισµένος στα θετικά αποτελέσµατα της
πολιτικής της Κυβέρνησης τη χρονιά που τελειώνει και έχει όλα τα
γνωρίσµατα και τα στοιχεία ενός προσεκτικού σταθερού και
σίγουρου προσανατολισµού της χώρας στην πορεία ένταξης στην
ΟΝΕ και χωρίς τριγµούς και αναστατώσεις, παρά τις προσπάθειες
κατασυκοφάντησης και υπονόµευσης του έργου της σε όλους τους
τοµείς, συνεχίζει την προσπάθεια της σταθερότητας και της
ανάπτυξης στο περιβάλλον της σκληρής ανταγωνιστικότητας που
υπάρχει σήµερα. Και δεν µπορεί να αγνοήσει κανείς σε αυτήν την
Αίθουσα, ούτε να αµφιβάλει ότι η Ελλάδα θα είναι µέλος της ζώνης
του ΕURO το Γενάρη του 2001. 'Οπως επίσης, δεν µπορεί να
θεωρεί ότι αυτό έγινε από µόνο του και ότι είναι ασήµαντο µία
κυβέρνηση να υλοποιεί τις εξαγγελίες της και ο Πρωθυπουργός να
κάνει πράξη εκείνο για το οποίο πήρε τη λαϊκή εντολή.
Και σήµερα η Κυβέρνηση µπορεί να απαντήσει στην αγωνία των
πολιτών για το κόστος ζωής, µε τη γενναία µείωση των έµµεσων
φόρων, µείωση Φ.Π.Α. στα τιµολόγια της ∆ΕΗ, µείωση του φόρου
ειδικής κατανάλωσης στα αυτοκίνητα, µείωση των τιµών στα
καύσιµα, µείωση των επιτοκίων στα δάνεια χορηγήσεων και τα
στεγαστικά µε άµεση ωφέλεια σε όλα τα νοικοκυριά, που
αντισταθµίζει το όφελος από την τιµαριθµοποίηση της φορολογικής
κλίµακας που είχε υποσχεθεί η Κυβέρνηση, µείωση του
πληθωρισµού, αυξήσεις στους µισθούς πάνω από τον πληθωρισµό
και αυξήσεις στους µισθούς των δηµοσίων υπαλλήλων 8% πάνω
από τον πληθωρισµό τη διετία που πέρασε 1997-1998.
Σήµερα η Κυβέρνηση µπορεί να απαντήσει στα ερωτήµατα των
πολιτών µε τον Προϋπολογισµό του 1999 τι σηµαίνουν νέα εποχή,
νέες προοπτικές. Και πολύ απλά σηµαίνουν ότι θα πάψουµε να
ανησυχούµε για το τι αξίζουν τα χρήµατα που έχουµε στην τσέπη
µας, ότι θα µειωθούν θεαµατικά τα επιτόκια χορηγήσεων και σε µία
σειρά δραστηριότητες, όπως κατοικία, καταναλωτικά δάνεια,
επαγγελµατικές δραστηριότητες, θα έχουµε µεγάλη ανακούφιση. Θα
έχουµε την αίσθηση µιας δυνατής οικονοµίας και θα ανοίγονται και
θα ξεδιπλώνονται µπροστά µας ένα σωρό ευκαιρίες.
Σήµερα το ΠΑ.ΣΟ.Κ. και η Κυβέρνησή του µπορούν να δεσµευτούν
για µία γενναία αύξηση του αφορολόγητου ποσού, για αλλαγή στο
σηµερινό φορολογικό σύστηµα, που στερείται και διαφάνειας και
δικαιοσύνης και την αντικατάστασή του από ένα δικαιότερο,
αποτελεσµατικότερο και µε κοινωνική συναίνεση φορολογικό
σύστηµα.
Για µεγαλύτερη ένταση στην προσπάθεια πάταξης της φοροκλοπής,
της φοροαποφυγής και της φοροδιαφυγής. Είναι και προκλητικό και
περιφρονητικό προς την πολιτεία και τις υπηρεσίες ελέγχου η
διαπίστωση ότι µόνο τέσσερις χιλιάδες 'Ελληνες δηλώνουν ετήσια
εισόδηµα πάνω από δεκαπέντε εκατοµµύρια (15.000.000) δραχµές.
∆εν πρέπει να επιτρέψουµε σε κάποιους πονηρούς να κάνουν
πρωταθλητισµό στην απόκρυψη εισοδήµατος και στη φοροκλοπή.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και µε αυτόν τον Προϋπολογισµό
γίνεται προσπάθεια για την καταπολέµηση της ανεργίας, αλλαγές
στην αγορά εργασίας, πρωτοβουλίες για διεύρυνση των
δυνατοτήτων και ικανοτήτων του εργαζόµενου µε αυξηµένα
κονδύλια. Απαντάει στα ιδιαίτερα δύσκολα ερωτήµατα και των
κοινωνικών παροχών και της κοινωνικής ασφάλισης.
Ο νέος Προϋπολογισµός -όπως έχει τονίσει ο Πρωθυπουργός- και
οι κυβερνητικές αποφάσεις, κινούνται πάνω στον άξονα που έχουν
χαράξει οι νέες συνθήκες του ευρωπαϊκού προσανατολισµού της
χώρας.
Το εγχείρηµα δεν είναι εύκολο, αλλά εδώ η Κυβέρνηση του
ΠΑ.ΣΟ.Κ. και ο Πρωθυπουργός θα λάβουν αποφασιστικά µέτρα για
την επίλυση των προβληµάτων που αντιµετωπίζει η ελληνική
κοινωνία από την αναποτελεσµατική και αναπαυόµενη ∆ηµόσια
∆ιοίκηση, από τη νοοτροπία της συναλλαγής και της µίζας, από
τους απατεώνες και του αεριτζήδες που γονατίζουν την προσπάθεια
για ανάπτυξη της χώρας. Ενηµέρωση του πολίτη και προσπάθεια
συνεννόησης πολίτη, πολιτείας.

Ο Πρωθυπουργός κ. Σηµίτης επιµένει για τον εκσυγχρονισµό της
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και έχει καταστήσει πολλές φορές σαφές σε
όλους τους συνεργάτες του στην Κυβέρνηση ότι δεν αρκούν οι
διαπιστώσεις για τα κακώς κείµενα, αλλά πρέπει να ληφθούν όλα τα
αναγκαία µέτρα για την επίλυση των προβληµάτων, την ανακούφιση
του 'Ελληνα πολίτη και την πραγµατοποίηση του εξαιρετικά
δύσκολου έργου αλλαγής πρακτικών και νοοτροπιών για την
ανασυγκρότηση της Ελλάδας του 2000.
Είναι δύσκολο να αναδείξεις σε σηµείο αναφοράς για τους πολίτες,
την καλή όψη της ζωής, την τιµιότητα και τη διάθεση για προσφορά,
όταν κυριαρχεί η διαφθορά, όταν αλωνίζει η βία, το βόλεµα και η
εκµετάλλευση.
Αυτή η Κυβέρνηση ενδιαφέρεται και αγωνίζεται για τη βελτίωση της
καθηµερινής ζωής του πολίτη χωρίς φτιασίδια και λαϊκισµούς για να
τη θέλουν τα γκάλοπ, αλλά µε ουσιαστικά προγράµµατα,
προγράµµατα µε περιεχόµενο.
Απέναντι σ' αυτές τις προκλήσεις έχει πολλά ακόµη να κάνει. ∆εν
έχασε την ψυχή της από τους αριθµούς. Στεριώνει την ανάπτυξη
της χώρας µε κοινωνική ευαισθησία και επιµένω να πιστεύω µε την
κατανόηση της ελληνικής κοινωνίας και την κοινωνική στήριξη.
Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Ντούσκα.
Η κ. Φάνη Πάλλη-Πετραλιά έχει το λόγο.
'Εχουµε σήµερα την ιδιαίτερη τιµή να έχουµε τρεις κυρίες µέσα στην
Αίθουσα του Κοινοβουλίου.
ΦΑΝΗ ΠΑΛΛΗ-ΠΕΤΡΑΛΙΑ: Και τέτοια ώρα, κύριε Πρόεδρε. Αυτό
είναι πάρα πολύ σηµαντικό. Και ξέρετε, κύριε Πρόεδρε, ότι αν
έβλεπε κάποιος το ποσοστό των γυναικών που είναι απόψε εδώ
στην Αίθουσα, θα έλεγε ότι η Ελληνική Βουλή έχει µεγάλη
πλειοψηφία γυναικών και όχι µόνο δεκαεπτά στους τριακόσιους.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οµολογώ ότι ξεφυλλίζοντας το φετινό
Προϋπολογισµό, στον τοµέα που αφορά την υγεία και την πρόνοια,
έµεινα πραγµατικά µε το στόµα ανοιχτό. Οι δαπάνες για την υγεία
και την πρόνοια το 1999 τριπλασιάζονται. Είναι έτσι όπως ακριβώς
το ακούτε, τριπλασιάζονται! Από διακόσια εξήντα έξι
δισεκατοµµύρια πεντακόσια εκατοµµύρια (266.500.000.000)
δραχµές που ήταν το τρέχον έτος 1998, το 1999 εκτινάσονται στα
772,1 δισεκατοµµύρια.
Η πρώτη λογική µου σκέψη ήταν ότι υπήρχε τυπογραφικό λάθος.
Και σκέφθηκα ότι ήταν τυπογραφικό λάθος γιατί θεώρησα ότι µία
κυβέρνηση που µόλις πριν από τρεις µήνες έφερε νοµοσχέδιο στη
Βουλή µε το οποίο κατήργησε ιστορικά ιδρύµατα όπως είναι το
ΠΙΚΠΑ, ο ΕΟΠ, το ΜΗΤΕΡΑ, µία κυβέρνηση η οποία µε το
νοµοσχέδιο που έφερε πριν από τρεις µήνες "έδιωξε" χίλιους
τριακόσιους παιδικούς σταθµούς στην περιφέρεια, χωρίς να δώσει
πόρους, µία τέτοια Κυβέρνηση που παρακολουθεί απαθώς τους
άστεγους που υπάρχουν µέσα στην πόλη των Αθηνών, τους
άστεγους που κοιµούνται -ακόµα και γυναικόπαιδα- µέσα στα
χαρτόκουτα της Οµόνοιας και της πλατείας Κουµουνδούρου,
παθαίνει ξαφνικά παράκρουση και αυξάνει το κονδύλι της υγείας και
της πρόνοιας κατά 300%;
Και όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν ήταν τυπογραφικό
λάθος. 'Ηταν απλά ένα εκσυγχρονιστικό τρικ, µία εκσυγχρονιστική
µεθόδευση, ένα κόλπο θα έλεγα, προκειµένου αυτή η Κυβέρνηση
να κόψει τις περικοπές, οι οποίες έχουν γίνει στον τοµέα της υγείας
και της πρόνοιας για το χρόνο που έρχεται.
Και βέβαια υπάρχει το ερώτηµα, πώς είναι δυνατόν να µειώνονται οι
δαπάνες, όταν φαίνονται να αυξάνονται και µάλιστα κατά ένα τρόπο
θεαµατικό. Η απάντηση είναι, µε το κόπλο της επανακέντρωσης.
Και θα εξηγήσω τι ακριβώς εννοώ.
Η  Κυβέρνηση,  κύριοι  Υπουργοί,  η  οποία  στα  λόγια  µόνο
κόπτεται  για  την  αποκέντρωση,  µε  το  συγκεκριµένο  Προϋπο-
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λογισµό του 1999 στον τοµέα της υγείας και της πρόνοιας,
επαναφέρει όλες τις δαπάνες της υγείας και της πρόνοιας από την
περιφέρεια στο κέντρο. Τις παίρνει πίσω και προκειµένου µάλιστα
να σβήσει και τα ίχνη του εγκλήµατος, δηλαδή τη δραµατική
περικοπή, η οποία γίνεται στα κονδύλια της υγείας και της
πρόνοιας, αφήνει και κάτι λίγα στις νοµαρχίες.
Αξίζει πραγµατικά από τον προϋπολογισµό των περιφερειακών
υπηρεσιών να διαβάσω ότι το 1998 οι δαπάνες για την υγεία ήταν
624,5 δισεκατοµµύρια και οι δαπάνες για την πρόνοια 94,1
δισεκατοµµύρια. Για το 1999 στους αντίστοιχους κωδικούς έχουν
εγγραφεί τα ποσά των 138,5 δισεκατοµµυρίων και των 41
δισεκατοµµυρίων.
Επειδή, παρ' όλες τις φιλότιµες προσπάθειες της Κυβέρνησης να
µεταρρυθµίσει την παιδεία, κάποιοι ακόµα τουλάχιστον γνωρίζουν
µαθηµατικά, η πρόσθεση των προϋπολογισµών κεντρικών
υπηρεσιών και περιφερειακών υπηρεσιών δίνει την ακόλουθη
εικόνα: 1998, 265,5 δισεκατοµµύρια συν 624,5 δισεκατοµµύρια συν
94,1 δισεκατοµµύρια, σύνολο 985,1 δισεκατοµµύρια. 1999, 772,1
δισεκατοµµύρια συν 138,5 δισεκατοµµύρια συν 41 δισεκατοµµύρια,
σύνολο 951,6 δισεκατοµµύρια.
∆ηλαδή, έχουµε µείωση δαπανών το 1999 στον τοµέα υγείας και
πρόνοιας κατά 33,5 δισεκατοµµύρια. Και να ο λαγός σε αυτήν την
υπόθεση και ο λόγος για τον οποίο η Κυβέρνηση δε διστάζει
πραγµατικά να απορρίπτει, να γράφει στα παλιά της τα παπούτσια
ακόµη και αυτόν τον περίφηµο, το δικό της τον "ΚΑΠΟ∆ΙΣΤΡΙΑ".
Και βεβαίως καταπατά και τους όρκους που έχει δώσει για την
αποκέντρωση.
Ψάχνοντας λίγο περισσότερο τον Προϋπολογισµό του 1999,
ανακαλύπτουµε ότι όλες αυτές οι περικοπές, τις οποίες ανέφερα
πριν, γίνονται όλες από την πρόνοια. Και µάλιστα θα πω και θα σας
αποκαλύψω ότι οι περικοπές στην πρόνοια δεν είναι µόνο 33,5
δισεκατοµµύρια, όπως -αν θέλετε- αριθµητικά από τη σύγκριση
προκύπτει. Οι περικοπές οι οποίες γίνονται στην πρόνοια, είναι 53,5
δισεκατοµµύρια.
Και ξέρετε γιατί; Γιατί τα 20 δισεκατοµµύρια τα οποία αναφέρονται
στο νέο µισθολόγιο των γιατρών, κόβονται από την πρόνοια, όπως
επίσης και το ποσοστό εκείνο των εµβολίων, το οποίο έχει γίνει
έθιµο κάθε χρόνο να αυξάνει αυτό το ποσοστό του στον
Προϋπολογισµό.
Κάθε χρόνο από αυτό εδώ το Βήµα, αυτό το οποίο επισηµαίνω είναι
ότι στο νέο Προϋπολογισµό το µόνο κονδύλι που αυξάνεται είναι το
κονδύλι που αναφέρεται στα εµβόλια. Και εδώ θα ήθελα, επίσης, να
προσθέσω ότι, αν γινόντουσαν πραγµατικά όσα εµβόλια θα έπρεπε
να έχουν αγοραστεί µε αυτά τα χρήµατα του Προϋπολογισµού, ο
κάθε 'Ελληνας θα έπρεπε να έχει εµβολιαστεί τουλάχιστον πέντε
φορές το χρόνο.
Και για να µιλήσουµε µε στοιχεία -γιατί κλείνω την παρένθεση στο
θέµα των εµβολίων- θα πω το εξής:
Ενώ το 1998 οι δαπάνες για την πρόνοια ήταν 185 δισεκατοµµύρια
για τις κεντρικές υπηρεσίες και 94,1 δισεκατοµµύρια για τις
περιφερειακές, δηλαδή, σύνολο 279 δισεκατοµµύρια, για το 1999 οι
αντίστοιχες δαπάνες είναι 185 δισεκατοµµύρια για τις κεντρικές
υπηρεσίες και 41 δισεκατοµµύρια για τις περιφερειακές. ∆ηλαδή,
έχουµε περικοπές της τάξεως των 53,1 δισεκατοµµυρίων δραχµών
ή ποσοστού περίπου 23,5%.
Βέβαια το µεγάλο ερώτηµα είναι το εξής: Αυτές οι δαπάνες τι
καλύπτουν; Αυτές οι δαπάνες αφορούν τις οµάδες του κοινωνικού
αποκλεισµού, αφορούν άτοµα µε ειδικές ανάγκες, ανήµπορους,
τοξικοµανείς, ψυχικά ασθενείς, απόρους, τσιγγάνους, ανθρώπους
που πάσχουν από AIDS. Με λίγα λόγια αφορούν ανθρώπους που
δεν έχουν στον ήλιο µοίρα. Και κάτι επιπλέον, κύριοι Υπουργοί, δεν
έχουν και φωνή να φωνάξουν, δεν έχουν πρόσβαση στις
τηλεοράσεις και τα ραδιόφωνα. ∆εν είναι δυνατόν να γίνουν ποτέ
πρωτοσέλιδα στις εφηµερίδες. 'Ετσι, λοιπόν, αυτή η Κυβέρνηση
περικόπτει από αυτά τα άτοµα 53,1 δισεκατοµµύρια.
Και από ένα απλό ξεφύλλισµα του Προϋπολογισµού, θα ήθελα να
αναφερθώ σε µερικούς αριθµούς και θα καταθέσω τα υπόλοιπα
στοιχεία στα Πρακτικά.

Περικόπτονται 3 δισεκατοµµύρια 41 εκατοµµύρια από τα επιδόµατα
κοινωνικής πρόνοιας (κωδικός 2729), 200 εκατοµµύρια από το
Κέντρο Ψυχικής Υγιεινής, 250 εκατοµµύρια από τις κατασκηνώσεις
παιδιών µε ειδικές ανάγκες, 200 εκατοµµύρια από τα Θεραπευτήρια
Χρονίων Παθήσεων, 200 εκατοµµύρια από ιδρύµατα προστασίας
ανηλίκων (κωδικός 2334) -είναι στοιχεία αυτά τα οποία λέω, δεν
είναι εικασίες- 300 εκατοµµύρια από τις ανάδοχες οικογένειες που
ανατρέφουν παιδιά µε ειδικές ανάγκες.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
της κυρίας Βουλευτού)
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Περικόπτονται, επίσης, 350 εκατοµµύρια από την περίθαλψη όσων
καταφεύγουν στην Ελλάδα και 300 εκατοµµύρια από κέντρα
παιδικής µέριµνας. Ακόµα και το κονδύλι των 5 εκατοµµυρίων για
τους χανσενικούς η Κυβέρνηση αυτή, η κοινωνικά ανάλγητη
Κυβέρνηση, το περικόπτει. Και θα έλεγα ότι οι επιχορηγήσεις στις
νοµαρχίες παίρνουν τη µορφή σφαγιασµού.
Καταθέτω για τα Πρακτικά τον πίνακα που σας ανέφερα. Είναι πολύ
εντυπωσιακός και ενδιαφέρων αυτός ο πίνακας για τα ποσά, τα
οποία σε όλες τις νοµαρχίες έχουν περικοπεί.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Φάνη Πάλλη-Πετραλιά καταθέτει
για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής).
Αυτός, λοιπόν, είναι µε συγκεκριµένα στοιχεία ο Προϋπολογισµός
του 1999 για την υγεία και την πρόνοια. Θα έλεγα ότι, δυστυχώς,
κανείς δεν νοιάζεται γι' αυτά τα άτοµα τους αναπήρους, τους
µοναχικούς γέροντες και µόνο αυτοί είναι εκείνοι που θα
αισθανθούν ή κάποιοι απόκληροι πρόσφυγες. Και λυπάµαι πάρα
πολύ γιατί αυτή είναι η Ελλάδα του ΠΑΣΟΚ ένα µόλις χρόνο πριν το
2000.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε και εµείς
την κ. Πετραλιά.
Ο κ. Σµυρλής-Λιακατάς έχει το λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΜΥΡΛΗΣ-ΛΙΑΚΑΤΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ακούω µε προσοχή και τους χθεσινούς, αλλά ιδιαίτερα τους
σηµερινούς οµιλητές -γιατί πήραν το λόγο σήµερα αρκετοί
συνάδελφοι Βουλευτές- και ακούγοντας ιδιαίτερα την Αξιωµατική
Αντιπολίτευση µου γεννιέται η επιθυµία να πω ότι πρέπει να
σταµατήσουµε το θέατρο. Γιατί καλά είναι να λέγονται αυτά που
λέγονται, αλλά έχω την αίσθηση ότι λέγονται µονάχα, όταν µας
βλέπει η τηλεόραση.
Στη πατρίδα µου την Αιτωλοακαρνανία, σε αυτές τις περιπτώσεις,
λέµε ότι δεν υπάρχει τσίπα, φιλότιµο.
Ειλικρινά, είµαι από τους Βουλευτές που όσες φορές έχω ανέβει να
µιλήσω, έχω ζητήσει να βρούµε κοινά σηµεία αναφοράς, να βρούµε
εκείνα τα σηµεία που µας ενώνουν, να έχουµε εκείνη την
Αντιπολίτευση που χρειάζεται -και οπωσδήποτε χρειάζεται για την
κάθε κυβέρνηση- και να συζητάµε και να συµφωνούµε σε εκείνα
που ωφελούν την ελληνική κοινωνία.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Προϋπολογισµός του 1999 είναι ο
Προϋπολογισµός της ένταξης της Ελλάδας στην Οικονοµική και
Νοµισµατική 'Ενωση και το ενιαίο ευρωπαϊκό νόµισµα. Η ανάγκη
ενσωµάτωσης της χώρας µας στο ενιαίο οικονοµικό και νοµισµατικό
σύστηµα της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης είναι αναντίρητη, αποδεκτή
σχεδόν από όλα τα κόµµατα της Βουλής, σχεδόν από όλους µας.
Η ένταξη της Ελλάδας στην ΟΝΕ θα αποτελέσει την ασπίδα
προστασίας στις έντονες, παγκόσµιες νοµισµατικές αναταράξεις, θα
ενισχύσει την εµπιστοσύνη των αγορών στη χώρα µας, θα βοηθήσει
στη βελτίωση του βιοτικού επιπέδου του λαού µας.
Η  Κυβέρνηση  του  Κώστα  Σηµίτη,  ύστερα  από  συνεχή  και
συνεπή  οικονοµική  πολιτική  που  ακολούθησε  τα  τελευταία
χρόνια,  πέτυχε  να  πλησιάσει  τα  περισσότερα  από  τα  κριτήρια
σύγκλισης.  Οι  ρυθµοί  ανάπτυξης  της  ελληνικής  οικονοµίας  το
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χρόνο που πέρασε ξεπέρασαν τον κοινοτικό µέσο όρο, 3,5% έναντι
2,7% της Ευρώπης, γεγονός που οφείλεται στην ανάκαµψη των
ιδιωτικών και των δηµόσιων επενδύσεων.
Στην ανάκαµψη των επενδύσεων συµβάλλει η εµπιστοσύνη, µε την
οποία ο παραγωγικός κόσµος περιβάλλει την οικονοµική πολιτική
της Κυβέρνησης. Το κρατικό έλλειµµα είναι µόλις το 2,2% του ΑΕΠ,
αρκετά χαµηλότερο από το 3% που απαιτεί η Συνθήκη του
Μάαστριχτ. Το δηµόσιο χρέος πέφτει στο 105,5% έναντι 109,5% το
1997. Ο πληθωρισµός προβλέπεται να πέσει στο τέλος του 1999
στο 2%, από 4% περίπου που θα είναι στο τέλος του 1998.
∆εν θέλω να επεκταθώ περισσότερο σε αυτά τα νούµερα, γιατί
έχουν ακουστεί αρκετά. Οφείλουµε, όµως, αγαπητοί συνάδελφοι, να
επισηµάνουµε ότι αν τα µεγάλα διαρθρωτικά προβλήµατα της
ελληνικής οικονοµίας δεν βελτιωθούν σηµαντικά, η προσπάθεια
που καταβάλλεται σήµερα θα ήταν άσκοπη, δίχως ευεργετικές
συνέπειες για το λαό της χώρας και τις θυσίες τόσων χρόνων.
∆εν πρέπει να µας διαφεύγει ότι η µη αντιµετώπιση των
διαρθρωτικών προβληµάτων της χώρας µπορεί να αποδειχθεί
περισσότερο επικίνδυνη εντός της ΟΝΕ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι κρίσιµοι κατά την άποψή µου
τοµείς που χρειάζονται την προσοχή µας, είναι οι ακόλουθοι επτά:
Πρώτον, η αναδιοργάνωση του δηµόσιου τοµέα, των κρατικών
επιχειρήσεων, των τραπεζών που πρέπει να γίνουν περισσότερο
ανταγωνιστικά και παραγωγικά, µε ό,τι αυτό σηµαίνει.
∆εύτερον, η βελτίωση του συστήµατος της κοινωνικής ασφάλισης
που πρέπει να γίνει πιο γενναιόδωρο στα ασθενή στρώµατα του
πληθυσµού και να µειωθεί στους προνοµιούχους που
επωφελούνται έτσι και αλλιώς λαθραία. Παράλληλα, να συνεχιστεί
µε πιο έντονο ρυθµό η βελτίωση της διαχείρισης των νοσοκοµείων
και του συστήµατος υγείας και πρόνοιας.
Τρίτον, η νέα ρύθµιση της αγοράς εργασίας πρέπει να είναι µία νέα
ρύθµιση και όχι µία νέα απορρύθµιση της ελληνικής οικονοµίας.
Τέταρτον, η στήριξη των µικροµεσαίων επιχειρήσεων πρέπει να
είναι ο βασικός µοχλός των προσπάθειών µας για οικονοµική
ανάπτυξη µε εργασία και κοινωνική συνοχή.
Πέµπτον, τα προτεινόµενα συστήµατα εκπαίδευσης και κατάρτισης
που πρέπει να είναι συµβατά µε την ελληνική αγορά εργασίας. Η
εκπαιδευτική µεταρρύθµιση, το Ανοικτό Πανεπιστήµιο, η σύνδεση
της αρχικής µε τη συνεχιζόµενη επαγγελµατική κατάρτιση, η δια
βίου κατάρτιση, αποτελούν, αγαπητοί συνάδελφοι, σηµαντικές
καινοτοµίες της ελληνικής Κυβέρνησης.
Σε αυτό το σηµείο θα ήθελα να σηµειώσω ότι οι δαπάνες για την
παιδεία το 1999 θα ανέλθουν στο 3,5% του ΑΕΠ, το ύψος των
δαπανών έχει αυξηθεί κατά 54% στο διάστηµα 1995-1999, ενώ
στην ίδια περίοδο -και το σηµειώνω αυτό, όχι για να πει η
Αντιπολίτευση ότι είναι µικρές οι δαπάνες για την παιδεία, αλλά γιατί
αυτή είναι η αλήθεια και πρέπει να τη λέµε- οι τιµές αυξήθηκαν κατά
30%.
'Αρα, οι πραγµατικές δαπάνες αυξήθηκαν κατά 24%. 'Αραγε,
χρειάζεται και άλλη ενίσχυση η ελληνική παιδεία από την πλευρά
της βοήθειας που δίνεται από τον κρατικό Προϋπολογισµό;
'Εκτο, οι προοπτικές απασχόλησης και η αντιµετώπιση της ανεργίας
που πρέπει να προχωρήσει µέσα από ενεργητικές πολιτικές
καταπολέµησης του κοινωνικού αποκλεισµού.
'Εβδοµο, η αποτελεσµατική χρήση των χρηµατοδοτήσεων των
διαρθρωτικών ταµείων και του πακέτου Σαντέρ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για την επίλυση όλων αυτών των
προβληµάτων είναι αναγκαία η εφαρµογή ειδικών αποτελεσµατικών
και ολοκληρωµένων πολιτικών και παρεµβάσεων. Πολιτικών που
θα συνδέουν ενεργά το κράτος, στην κεντρική και στην
αυτοδιοικητική του µορφή, µε το µετασχηµατισµό της οικονοµίας και
της κοινωνίας στη χώρα µας.
Η δηµοσιονοµική πολιτική και οι έλεγχοι πρέπει να γίνουν
αυστηρότεροι. Οι µισθοί να γίνουν καλύτεροι, οι υποδοµές να
αναπτυχθούν και να εκσυγχρονισθούν µε ταχύτερους ρυθµούς, το
ανθρώπινο δυναµικό της χώρας µας να βελτιωθεί. Μόνο τότε,
αγαπητοί συνάδελφοι, θα αποκτήσουµε οικονοµία αποδοτική και

ανταγωνιστική και επίπεδο διαβίωσης υψηλό για τη χώρα µας.
Εδώ, αγαπητοί συνάδελφοι, πρέπει να τονισθεί η ευνοϊκή συγκυρία
στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση µε την κυριαρχία κυριολεκτικά των
σοσιαλιστικών δηµοκρατικών κυβερνήσεων. Μια συγκυρία που
µπορεί να βοηθήσει στην προοδευτική και ριζοσπαστική
αντιµετώπιση των οικονοµικών και κοινωνικών προβληµάτων των
λαών της Ευρώπης και της χώρας µας.
Αγαπητοί συνάδελφοι, είναι πλέον ορατό από όλους πως η ταχεία
ανάπτυξη της ελληνικής οικονοµίας, χωρίς την κοινωνική της
διάσταση, χωρίς κοινωνική αλληλεγγύη και συνοχή θα είναι ατελής,
θα είναι δίχως µέλλον. Το κύριο πλέον πολιτικό ερώτηµα, όπως
αυτό ήδη τέθηκε στην Ευρώπη -στη Γερµανία ο Λαφοντέν, είναι, η
προβληµατική της συγκυριαρχίας του πολιτικού, αλλά και του
οικονοµικού συστήµατος. Αυτό είναι πολιτικό πρόβληµα.
Το κύριο µέληµά µας πρέπει να είναι η κοινωνικά δίκαιη αναδιανοµή
του πλεονάσµατος πλούτου, που εγώ πιστεύω απόλυτα ότι θα
προκύψει στη χώρα µας µετά την ένταξη στην ΟΝΕ, προφανώς, σε
όφελος των ασθενέστερων οικονοµικά τάξεων, όπως είναι οι
συνταξιούχοι, οι νέοι αγρότες, οι νέοι επιστήµονες και άλλοι.
Γιατί µόνο τότε θα µπορούµε να µιλάµε για µια ευνοµούµενη,
σύγχρονη, δίκαιη και αποτελεσµατική κοινωνία. Γιατί µόνο τότε θα
µπορούµε να µιλάµε για κοινή πορεία όλου του λαού σε ένα δρόµο
ανάπτυξης και ευηµερίας.
Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε και εµείς
τον κ. Σµυρλή-Λιακατά.
Ορίστε, κύριε Μπρατάκο, έχετε το λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Και τελειώνουµε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριε Σπυριούνη, θα
δούµε. Πιστεύω ότι µε τον κ. Μπρατάκο θα συµπληρώσουµε το
χρόνο, για να τελειώσουµε.
ΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΡΑΤΑΚΟΣ: Εύχοµαι, κύριε Πρόεδρε, να είµαι ο
τελευταίος των Μοϊκανών.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο τελευταίος µπορεί να
είσθε, των Μοϊκανών όχι.
ΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΡΑΤΑΚΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα
ασχοληθώ συνολικά µε το συζητούµενο Προϋπολογισµό. Ο χρόνος
δε µου δίνει αυτήν τη δυνατότητα. Εξάλλου, οι πιο πολλοί
συνάδελφοι, οι οποίοι πέρασαν από αυτό το Βήµα µε
εµπεριστατωµένα επιχειρήµατα απέδειξαν ότι αυτός ο
Προϋπολογισµός δεν είναι Προϋπολογισµός που µπορεί να
οδηγήσει τη χώρα σε ανάπτυξη. Είναι ένας αντιαναπτυξιακός
Προϋπολογισµός, ένας Προϋπολογισµός ο οποίος δεν προοιωνίζει
θετικά αποτελέσµατα για το 1999, ένα χρόνο πριν από την
καινούρια χιλιετία.
Εγώ, θα ασχοληθώ αποκλειστικά και µόνο µε ένα κοµµάτι του
Προϋπολογισµού. Εκείνο που αναφέρεται στη χρηµατοδότηση της
παιδείας.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι είναι πλέον παραδεκτό από όλους ότι
η παιδεία, η επιστήµη και η τεχνολογία συνιστούν σήµερα στο
κατώφλι του 21ου αιώνα τη βασική υποδοµή για την ανάπτυξη και
την πρόοδο της χώρας στο πλαίσιο ενός ανελέητου, σκληρού,
διεθνούς οικονοµικού ανταγωνισµού. Και θα έπρεπε αυτές τις
προτεραιότητες, στην παιδεία, στην επιστήµη και στην τεχνολογία
να τις κάνουµε βασικό στόχο της πολιτικής µας.
Είναι επίσης αξιοσηµείωτο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι πολλές
χώρες διεθνώς ξεπέρασαν κοινωνικές και οικονοµικές κρίσεις
δίνοντας προτεραιότητα στην παιδεία. Και αναφέροµαι ειδικά στην
Ιρλανδία και στη Γερµανία, όπου κατάφεραν να ξεπεράσουν
δυσµενείς οικονοµικές καταστάσεις, δίνοντας ιδιαίτερο βάρος στην
παιδεία, στις τελευταίες δεκαετίες στην Ιρλανδία και διαχρονικά στη
Γερµανία.
Με δύο λέξεις η επένδυση στην παιδεία αποτελεί εθνικό
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κεφάλαιο, την καλύτερη δηλαδή επένδυση για το έθνος και το λαό.
Και τι κάνει η Κυβέρνηση έναντι αυτών;
Μετά από µία πρωτοφανή απραξία στο χώρο της παιδείας στα
πολιτικά χρονικά, ξεκίνησε η Κυβέρνηση βασικές αλλαγές στην
παιδεία, µε προχειρότητα, χωρίς σχεδιασµούς, χωρίς στόχους,
χωρίς διαµορφωµένη στρατηγική. Και ποιο ήταν το αποτέλεσµα το
βλέπουµε καθηµερινά. 'Ολοι είµαστε µάρτυρες της πρωτοφανούς
αναταραχής, που υπάρχει στο χώρο της παιδείας. Τα µισά σχολεία
είναι υπό κατάληψη. Η τεχνική και επαγγελµατική εκπαίδευση στην
ουσία δεν υπάρχει. Τα βιβλία, τα προγράµµατα και η υλικοτεχνική
υποδοµή είναι ανύπαρκτα. Τα κενά σε προσωπικό τεράστια. Η
ανασφάλεια των µαθητών γιγαντώνεται καθηµερινά. Και επιπλέον η
οικονοµική επιβάρυνση των γονέων για τα φροντιστήρια είναι
δυσβάσταχτη.
∆εν θα µπω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στον πειρασµό να
επαναλάβω το πρωτοφανές φιάσκο για την απορρόφηση των
κονδυλίων που αφορούν την παιδεία. Είναι γνωστή σε όλους η
απάντηση του αρµοδίου επιτρόπου του κ. Φλυν ο οποίος είπε ότι το
ποσοστό απορρόφησης των ειδικών κονδυλίων, δηλαδή του
προγράµµατος εκπαίδευσης και αρχικής επαγγελµατικής
κατάρτισης µόλις φθάνει το 29%. Κινδυνεύουµε, δηλαδή, να
χάσουµε το υπόλοιπο 71% των κονδυλίων.
Επειδή ο κύριος Υπουργός δια βλέπω ότι ζήτησε το λόγο επ' αυτού,
δια του λόγου µου το αληθές καταθέτω την έκθεση του κ. Φλυν εις
το Ευρωπαϊκό Συµβούλιο για να µην πείτε τίποτα κύριε Υπουργέ
που δεν έχει σχέση µε την έκθεση αυτή. Η έκθεση αυτή αποτελεί
απάντηση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής στο Ευρωπαϊκό
Κοινοβούλιο.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ.'Αγγελος Μπρατάκος καταθέτει για
τα Πρακτικά την προαναφερθείσα έκθεση, η οποία βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας
και Πρακτικών της Βουλής)
Κινδυνεύουµε, δηλαδή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι να χάσουµε
περίπου τριακόσια δισεκατοµµύρια (300.000.000.000) δραχµές µε
τη λήξη του προγράµµατος στις 31.12.1999. Αυτό αναφέρεται στην
έκθεση.
'Ετσι η Κυβέρνηση, µε την ανικανότητά της, έχασε µία πρωτοφανή
ευκαιρία αναβάθµισης του εκπαιδευτικού συστήµατος και βελτίωσης
της υλικοτεχνικής του υποδοµής.
∆υστυχώς, στο µήκος κύµατος αυτό της µη απορρόφησης των
κονδυλίων, της µη χρηµατοδότησης της παιδείας βρίσκεται και ο
συζητούµενος Προϋπολογισµός του 1999.
Ο Προϋπολογισµός του 1999 προβλέπει για την παιδεία ποσοστό
3,4% επί του Ακκαθαρίστου Εθνικού Προϊόντος έναντι του 3,52%
για το 1998 και του 3,56% για το 1997. Κάθε χρόνο δηλαδή και
χειρότερα. Κάθε χρόνο µικραίνει το ποσοστό επί του Ακαθαρίστου
Εθνικού Προϊόντος, που διατίθεται για την παιδεία.
Οι δε πιστώσεις για την παιδεία, παρουσιάζουν το 1999 αύξηση
5,7% έναντι αυξήσεως του ΑΕΠ κατά 6,7%, που σηµαίνει στην
ουσία ότι το ποσοστό για την παιδεία επί του ΑΕΠ, µε τα στοιχεία
που σας είπα προηγούµενα, µειώνεται.
Επίσης, το ίδιο είχε γίνει και στον προϋπολογισµό του 1998, όταν οι
πιστώσεις αυξήθηκαν κατά 5,2% επί του ΑΕΠ, όταν η αύξηση του
εθνικού εισοδήµατος ήταν της τάξεως του 8,5%.
'Ακρως ενδεικτικά για τα χάλια της παιδείας στη χώρα µας, είναι και
τα αδιαµφισβήτητα στοιχεία, τα οποία έχει κοινοποιήσει ο
Οργανισµός Οικονοµικής Συνεργασίας και Ανάπτυξης. Η Ελλάδα,
µε τα στοιχεία αυτά, διαθέτει για την παιδεία περίπου το 3,5% επί
του ΑΕΠ, όταν σε όλες τις χώρες της Ευρώπης είναι 6% επί του
ΑΕΠ. Μόνο η Ελλάδα και η Τουρκία βρίσκονται στην τελευταία
σειρά του πίνακα. Και επειδή δεν θέλω να αµφισβητήσει κανένας τα
στοιχεία που δίνω, καταθέτω στα Πρακτικά τον πίνακα που έχει
πηγή τον ΟΟΣΑ.
( Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μπρατάκος καταθέτει για τα
Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας
και Πρακτικών της Βουλής )
Η Ελλάδα, επαναλαµβάνω, συναγωνίζεται µόνο την Τουρκία.
Ενδεικτικό του ανύπαρκτου ενδιαφέροντος της Κυβέρνησης για την

παιδεία, είναι και το ύψος των πραγµατοποιηθεισών επενδύσεων το
1997 και το 1998, όπως προκύπτει από τη µελέτη του
συζητούµενου Προϋπολογισµού.
Παρ'όλο που ο προϋπολογισµός του 1997 προέβλεπε επενδύσεις
ύψους 183,7 δισεκατοµµυρίων δραχµών και η εκτίµηση
πραγµατοποίησης, όπως παρουσιάστηκε στον προϋπολογισµό του
1998, ήταν 158,6 δισεκατοµµύρια δραχµές, δηλαδή ποσοστό
86,3%, τα οριστικά στοιχεία για το 1997 όπως προκύπτουν από τη
µελέτη του συζητούµενου Προϋπολογισµού είναι 119,5
δισεκατοµµύρια, δηλαδή 65%. Το ίδιο συνέβη και για τις επενδύσεις
το 1998.
Εκείνο που θέλω να σας πω είναι ότι από τα προβλεφθέντα στους
προϋπολογισµούς ποσά, απορροφούνται στην πραγµατικότητα
µόλις το 70%. Ξέρετε γιατί συµβαίνει αυτό; Γράφουµε στον
Προϋπολογισµό διάφορα ποσά, για να ξεπερνούµε τη συζήτηση
στη Βουλή, αλλά στην πραγµατικότητα, δεν τα πραγµατοποιούµε
αυτά τα ποσά. ∆ιότι παίρνουµε τα χρήµατα από κει, τα οποία
έχουµε γράψει στον Προϋπολογισµό και τα δίνουµε για να
καλύψουµε τα ελλείµµατα, για να καλύψουµε τα ελλείµατα των
αστικών συγκοινωνιών της Αττικής, τα ελλείµµατα της Ολυµπιακής,
τα ελλείµµατα των άλλων κρατικών -κοµµατικών επιχειρήσεων κλπ.
∆ηλαδή, µε λίγα λόγια παίρνουµε από την παιδεία και τα δίνουµε
στους Κολλάδες. Παίρνουµε από την παιδεία για να εξοφλήσουµε
τα γραµµάτια, τα οποία είχε υπογράψει η Κυβέρνηση µε τον Κολλά
και την παρέα του. Αυτή είναι η αλχηµεία και η απάτη η οποία
δηµιουργείται.
Η Νέα ∆ηµοκρατία πιστεύει ότι αυτήν την εποχή η πολιτεία έχει
υπέρτατο χρέος να εξασφαλίσει τις προϋποθέσεις για τον
εκσυγχρονισµό και την αναβάθµιση της παιδείας. Μόνο έτσι η
πατρίδα µας θα έχει τη δυνατότητα να παλαίψει νικηφόρα αυτό το
δυσµενές, το ανελέητο οικονοµικό περιβάλλον που έχει
δηµιουργηθεί. Και προς τούτο πιστεύει ότι οι δαπάνες για την
παιδεία, πρέπει να φθάσουν το ποσοστό του 5% επί του ΑΕΠ.
Επίσης προ ηµερών κατέθεσε στη Βουλή πρόταση νόµου, η οποία
προβλέπει και κατοχυρώνει µια ενιαία και µακροπρόθεσµη
στρατηγική για την παιδεία.
Κύριοι της Κυβέρνησης, έχετε φέρει την παιδεία σε πολύ άθλια
κατάσταση. Βρισκεται στο χείλος του γκρεµού. Σπέρνετε ανέµους
και θερίζετε θύελλες. Και εάν αυτό αφορούσε εσάς και το κόµµα
σας, λίγο το κακό. Αλλα εδώ µιλάµε για τα παιδιά της πατρίδας µας,
για το µέλλον του τόπου.
Εµείς, βάζοντας πάνω απο το κοµµατικό συµφέρον, το εθνικό,
είµαστε διατεθειµένοι να βοηθήσουµε. Εκµεταλλευθείτε το πριν είναι
πολύ αργά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο Υφυπουργός
Εθνικής Οικονοµίας κ. Πάχτας έχει το λόγο προκειµένου να κάνει
µια µικρή παρέµβαση και για να κλείσουµε στη συνέχεια τη
συζήτηση.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΧΤΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας): Κύριε
Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, στην παρέµβασή µου είχα πει ότι µετά
την κατάθεση των επισηµων στοιχείων της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης
εδώ στη Βουλή των Ελλήνων απόψε το βράδυ, δεν θα δεχθώ καµία
αµφισβήτηση της αλήθειας και κανέναν πυροβολισµό της
πραγµατικότητας. Παίρνω, λοιπόν, το λόγο για να υπενθυµίσω στον
κύριο συνάδελφο, ο οποίος πρέπει να ήταν απών κατά τη διάρκεια
της παρέµβασής µου, ότι αυτήν τη στιγµή έχει οριστικά
αντιµετωπισθεί το πρόβληµα της απορρόφησης των κονδυλίων στη
χώρα µας, ότι έχει κερδηθεί οριστικά η µάχη της
απορροφητικότητας. Ο ελληνικός ρυθµός υλοποίησης του
Κοινοτικού Πλαισίου Στήριξης και η απορρόφηση των πόρων είναι
πλέον οι υψηλότεροι από το µέσο όρο όλων των κρατών-µελών της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Με τις επιδόσεις µας ξεπεράσαµε χώρες
όπως η Γερµανία και η Ιταλία καθώς και τις χώρες συνοχής
Πορτογαλία, Ισπανία, Ιρλανδία.
Είπα  ότι  οι  επιδόσεις  µας  για  το  1998  φέρνουν  τη  χώρα  µας,
ιδιαίτερα  στο  περιφερειακό  ταµείο  δεύτερη  χώρα  µεταξύ  των
δεκαπέντε  µελών-κρατών  της  Ευρωπαϊκής  'Ενωσης  σε  ό,τι
αφορά  τις  δεσµεύσεις  στον  κοινοτικό  προϋπολογισµό.



2792 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Αυτό σαν µια γενική παρατήρηση και σαν το µέσο όρο όλων των
προγραµµάτων που είναι σήµερα σε εξέλιξη στην Ελλάδα, δηλαδή
των δεκατριών περιφερειακών προγραµµάτων και των δεκαεννέα
προγραµµάτων των Υπουργείων.
ΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΡΑΤΑΚΟΣ: ∆ηλαδή ο κ. Φλυν λέγει ψέµατα; Σας
κατέθεσα την έκθεση.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΧΤΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας): Αυτή
είναι, λοιπόν, η πραγµατικότητα για το µέσο όρο των
προγραµµάτων. 'Οταν ο µέσος όρος των προγραµµάτων κινείται
στους ρυθµούς που ανέφερα κατά τη διάρκεια της παρέµβασής µου
και κατέθεσα όλα αυτά τα στοιχεία, σηµαίνει ότι κάποια
προγράµµατα είναι πρωταθλητές, είναι πολύ πιο µπροστά και
κάποια άλλα προγράµµατα έρχονται πιο πίσω. Απο αυτά τα
προγράµµατα που έρχονται πιο πίσω, που είναι κάτω από το µέσο
όρο, είναι πράγµατι και το πρόγραµµα του Υπουργείου Παιδείας.
Γιατί όµως υπάρχει υστέρηση στο πρόγραµµα του Υπουργείου
Παιδείας;
ΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΡΑΤΑΚΟΣ: 'Αρα υπάρχει υστέρηση.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Σας παρακαλώ, κύριε
συνάδελφε, µη διακόπτετε. Ο κύριος Υπουργός σας άκουσε µε
θρησκευτική ευλάβεια. Ακούστε τον και εσείς. Είναι δικαίωµά του να
απαντήσει.
Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΧΤΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας): 'Οταν
ένα πρόγραµµα, κύριε συναδελφε, ξεκινάει την υλοποίησή του την
1.1.1994 υποτίθεται ότι δύο και τρία και τέσσερα χρόνια πριν, που
είναι ο απαραίτητος χρόνος επώασης, ωρίµανσης και
προετοιµασίας όλων αυτών των δράσεων, προετοιµάζεται το
πρόγραµµα για να έχει ετοιµότητα έναρξης το 1994. Ξέρετε πότε
ξεκίνησε το πρόγραµµα παιδείας να υλοποιείται; Ξεκίνησε
ουσιαστικά το 1996, διότι δεν είχατε δηµιουργήσει τους θεσµούς, τις
δοµές, τις θεσµικές µεταρρυθµίσεις για να προχωρήσουµε στον
τοµέα αυτό. Και Κυβέρνηση ένα, δύο, τρία χρόνια πριν το 1994 ήταν
η Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας.
∆εύτερο στοιχείο. Το Υπουργείο Παιδείας, δυστυχώς, κατά τη
διάρκεια της περιόδου του Α' Κοινοτικού Πλαισίου Στήριξης, του
πρώτου Πακέτου Ντελόρ, δεν είχε εµπειρία υλοποίησης
προγραµµάτων, γιατί η Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας είχε
αφήσει ένα ολόκληρο Υπουργείο Παιδείας χωρίς µια δραχµή στο
πρώτο Πακέτο Ντελόρ. Το Υπουργείο Παιδείας είναι από τα µόνα
Υπουργεία που δεν διαχειρίστηκαν προγράµµατα του Πακέτου
Ντελόρ Ι. 'Ετσι, λοιπόν, έπρεπε να περάσει ο χρόνος επώασης της
διετίας 1994-1995 που ήταν ουσιαστικά µια χαµένη διετία
προετοιµασίας για τα προγράµµατα, για να φθάσουµε σήµερα το
1998 που πλέον και το πρόγραµµα του Υπουργείου Παιδείας να
υλοποιείται µε ρυθµούς ετήσιους πάνω από 16%.
Τώρα, για να κλείσω την παρέµβασή µου, κύριε Πρόεδρε. Μίλησε ο
κύριος συνάδελφος για απώλεια πόρων. Ψεύδεται. ∆εν υπάρχει
καµία περίπτωση και στο Υπουργείο Παιδείας...
ΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΡΑΤΑΚΟΣ: Ποιος ψεύδεται; Πείτε ποιο στοιχείο είναι
ψέµα.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)
XΡΗΣΤΟΣ ΠΑΧΤΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας): Καθίστε
κάτω. Καθίστε, να µάθετε την αλήθεια. Καθίστε κάτω, να ακούσετε...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Σας παρακαλώ! Κύριε
Μπρατάκο και κύριε Υπουργέ, τη διεύθυνση της συζήτησης την
κάνω εγώ. ∆εν µπορείτε εσείς να πείτε σε κάποιο συνάδελφο να
καθήσει όπως δεν µπορεί και οποιοσδήποτε συνάδελφος να σας
διακόψει.
Λοιπόν, συνεχίστε.
XΡΗΣΤΟΣ ΠΑΧΤΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας): ∆εν
διέκοψα κανέναν και δεν θέλω να µε διακόψει ο κύριος συνάδελφος.
ΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΡΑΤΑΚΟΣ: Γιατί λέτε ψέµατα.
XΡΗΣΤΟΣ ΠΑΧΤΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας): Και
θέλω να αναπτύξω γιατί ψεύδεται ο κύριος συνάδελφος. ∆ιότι, για
να υπάρξει απώλεια πόρων, θα πρέπει µέχρι το ∆εκέµβριο του
1999 να µη δεσµεύσουµε στον κοινοτικό προϋπολογισµό συνολικά
τους πόρους για το επιχειρησιακό πρόγραµµα παιδείας, Σήµερα, το

Υπουργείο Παιδείας και το επιχειρησιακό πρόγραµµα έχει
δεσµεύσεις στον κοινοτικό προϋπολογισµό, πάνω από το 65% των
πόρων και έχουµε ολόκληρη την επόµενη χρονιά, για να
δεσµεύσουµε και το υπόλοιπο.
Θα ήθελα στο σηµείο αυτό να ολοκληρώσω, λέγοντας ότι στα µέσα
του 1999 το σύνολο των διαθέσιµων για την Ελλάδα πόρων στον
κοινοτικό προϋπολογισµό, θα έχει ολοκληρωτικά δεσµευθεί,
δεδοµένου ότι στο µέσο όρο είµαστε στο τέλος του 1998 στο 80%.
'Εχω αυτήν τη βεβαιότητα, γιατί, κύριε Πρόεδρε, καταφέραµε και σε
συνεργασία µε την Ευρωπαϊκή 'Ενωση, και αναθεωρήσαµε
ολόκληρο το επιχειρησιακό πρόγραµµα του Υπουργείου Παιδείας,
µεταφέραµε ογδόντα δισεκατοµµύρια (80.000.000.000) δραχµές
από τις δράσεις του κοινωνικού ταµείου στις δράσεις του
περιφερειακού ταµείου, για να ενισχύσουµε δράσεις της
εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης, που είχαν ετοιµότητα να
απορροφήσουν τους πόρους.
Και πολύ συγκεκριµένα διαµορφώσαµε όρους για να ενισχύσουµε
ενέργειες που αφορούν τις δράσεις του ενιαίου λυκείου, τις
µεταρρυθµίσεις των πανεπιστηµιακών εκπαιδευτικών
προγραµµάτων και τη δηµιουργία δώδεκα νέων προγραµµάτων
πανεπιστηµιακών. Ενισχύσαµε δράσεις που αφορούν τη
µεταρρύθµιση της παιδείας και έχουµε σήµερα ετοιµότητα
υλοποίησης των δράσεων.
'Αρα, δεν υπάρχει κανένας κίνδυνος απώλειας οποιουδήποτε
πόρου. Το Υπουργείο Παιδείας το 1998 είχε µία σηµαντική πρόοδο
για να διασφαλίσει απόλυτα την ολοκλήρωση του προγράµµατός
του.
ΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΡΑΤΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Σας παρακαλώ, κύριε
Μπρατάκο, σ' αυτήν τη διαδικασία δεν έχετε το λόγο.
ΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΡΑΤΑΚΟΣ: Για να µη βάλω προσωπικό θέµα...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): ∆εν υπάρχει
προσωπικό θέµα. Εσείς φέρατε ένα έγγραφο και αυτό το έγγραφο
το καταθέσατε. ∆εν υπάρχει θέµα προσωπικού ζητήµατος.
ΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΡΑΤΑΚΟΣ: Θέλω να µου επιτρέψετε µόνο µιάµιση
γραµµή να διαβάσω, που λέει: "Το πρόγραµµα έχει συνολικό
προϋπολογισµό περίπου 1.900 εκατοµµύρια ECU. Το µέχρι σήµερα
ποσοστό απορρόφησής του είναι περίπου 29%." Απαντάει ο κ.
Φλυν στο Ευρωπαϊκό Συµβούλιο εξ ονόµατος της Επιτροπής...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Καλώς. Το έγγραφο το
καταθέσατε.
ΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΡΑΤΑΚΟΣ: To κατέθεσα, φυσικά. Και µιλάµε για
έγγραφο το οποίο έχει σταλεί στις 3.9.1998.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Και εξήγησε και ο
κύριος Υπουργός ότι αυτό το ποσοστό απορροφήθηκε γι' αυτούς
και γι' αυτούς τους λόγους. Και εξήγησε ότι θα απορροφηθεί όλο το
ποσοστό µέχρι το 2000.
XΡΗΣΤΟΣ ΠΑΧΤΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας): Κύριε
Πρόεδρε...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): ∆εν υπάρχει τέτοιο
θέµα.
Σας παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, µία φράση κι εσείς.
XΡΗΣΤΟΣ ΠΑΧΤΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας): Το
ποσοστό, που ανέφερε ο κύριος συνάδελφος, αναφέρεται στις
δαπάνες µέχρι και τέλος ∆εκεµβρίου του 1997. Σήµερα, κύριοι
συνάδελφοι, είµαστε στο ∆εκέµβρη του 1998. Και πράγµατι µέχρι το
τέλος του 1997 αυτό το ποσοστό απορρόφησε. Γι' αυτό και µίλησα
προηγουµένως ότι υπήρχε ένα άλµα περίπου 16% το 1998.
∆υστυχώς µιλάτε µε στοιχεία του 1997. Πρέπει να
συνειδητοποιήσετε ότι είµαστε στην αυγή του 1999, κύριε
συνάδελφε.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Λοιπόν, η αγωνία όλων
µας είναι να απορροφηθούν όλοι οι πόροι του Β' Κοινοτικού
Πλαισίου Στήριξης.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;
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ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 01.40', λύεται η συνεδρίαση
για σήµερα Κυριακή 20 ∆εκεµβρίου 1998 και ώρα 10.30', µε
αντικείµενο εργασιών του Σώµατος νοµοθετική εργασία:
Συνέχιση της συζήτησης επί των σχεδίων νόµων του Υπουργείου
Οικονοµικών:

α) Κύρωση του Γενικού Προϋπολογισµού του Κράτους και των
Προϋπολογισµών ορισµένων Ειδικών Ταµείων και Υπηρεσιών για
το οικονοµικό έτος 1999.
β) Κύρωση του Απολογισµού του Κράτους οικονοµικού έτους 1997.
γ) Κύρωση του Ισολογισµού του Κράτους οικονοµικού έτους 1997.
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